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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

ΙA΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΕΚΤΑΚΤΗ ΣΥΝΟΔΟΣ  
Συνεδρίαση 10ης Ιουνίου 2021 

Ώρα έναρξης:  4.03 μ.μ. 
Αρ. 1 

 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ) 

 Χαίρετε σε όλους. 

 Είμαστε όλοι έτοιμοι, αντιλαμβάνομαι; 

 Ενεργώντας σύμφωνα με τις σχετικές διατάξεις του συντάγματος και του Κανονισμού της Βουλής, 
διαπιστώνω ότι υπάρχει απαρτία και κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της παρούσης συνεδρίας. 

 Το πρώτο θέμα της ημερησίας διατάξεως είναι η διαβεβαίωση των βουλευτών σύμφωνα με το άρθρο 69 
του συντάγματος. 

 Θα αναγνώσω τον κατάλογο των εκλεγέντων βουλευτών κατ’ αλφαβητική σειρά και παρακαλώ κάθε 
βουλευτής να απαντά «παρών» ή «παρούσα», αναλόγως, όταν θα ακούσει το όνομά του.  Και ξεκινούμε με 
αλφαβητική σειρά. 

 Αλαμπρίτης Πρόδρομος. 

ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΑΛΑΜΠΡΙΤΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποστόλου Ανδρέας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ατταλίδου Αλεξάνδρα. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Γαβριήλ Γιαννάκης. 

ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ ΓΑΒΡΙΗΛ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Γεωργιάδης Χάρης. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Γεωργίου Νίκος. 

ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Γιακουμή Μιχάλης. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δαμιανού Άριστος. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δημητρίου Αννίτα. 

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δημητρίου Δημήτρης. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δίπλαρος Ευθύμιος. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ερωτοκρίτου Χριστιάνα. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Παρούσα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευσταθίου Κωστής. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θεμιστοκλέους Ανδρέας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θεοπέμπτου Χαράλαμπος. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ιωάννου Σωτήρης. 
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ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Καρογιάν Μάριος. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κάρουλλας Γεώργιος. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Καυκαλιάς Αντρέας. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κέττηρος Νίκος. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κουκουμάς Γιώργος. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία.  

 Κουλλά Ονούφριος. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πριν από τον Κουλλά είναι ο υποφαινόμενος.  Κύριε Κουλλά, είμαστε γειτόνοι.   

 Κυπριανού Άντρος. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κώστας Κώστα. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λεωνίδου Πανίκος. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Λουκαΐδης Γεώργιος. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μαυρίδης Μάριος. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μουσιούττας Μαρίνος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μυλωνάς Παύλος. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μυριάνθους Ηλίας. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Νεοφύτου Αβέρωφ. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Νικολάου Μαρίνα. 

ΜΑΡΙΝΑ ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ορφανίδης Χρίστος. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ορφανίδου Σάβια. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Παρούσα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πάζαρος Χαράλαμπος. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΖΑΡΟΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παντελίδης Χρύσης. 
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ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παπαγιάννης Λίνος. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παπαδόπουλος Νικόλαος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παπαδούρης Σταύρος. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πασιουρτίδης Αντρέας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΣΙΟΥΡΤΙΔΗΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σαββίδης Χρύσανθος. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σενέκης Χρίστος. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΣΕΝΕΚΗΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σιζόπουλος Μαρίνος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα. 

ΡΙΤΑ ΣΟΥΠΕΡΜΑΝ ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

 Παρούσα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Στεφάνου Στέφανος. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σύκας Νίκος. 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 
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 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τορναρίτης Νίκος. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τρυφωνίδης Αλέκος. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τσιρίδου Φωτεινή. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΤΣΙΡΙΔΟΥ: 

 Παρούσα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Φακοντής Βαλεντίνος. 

ΒΑΛΕΝΤΙΝΟΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Χαραλαμπίδου Ειρήνη. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Παρούσα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Χατζηγιάννης Κυριάκος. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Χρίστου Χρίστος. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Χριστόφιας Χρίστος. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Χριστοφίδης Χρίστος. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Παρών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συνεχίζω με τους αντιπροσώπους των θρησκευτικών ομάδων.  Είναι οι συνάδελφοι: Μούσας Γιαννάκης. 

ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ ΜΟΥΣΑΣ: 

 Παρών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μαχτεσιάν Βαρτκές. 

ΒΑΡΤΚΕΣ ΜΑΧΤΕΣΙΑΝ: 

 Παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και Μαντοβάνη Αντωνέλλα.    

ΑΝΤΩΝΕΛΛΑ ΜΑΝΤΟΒΑΝΗ: 

 Παρούσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία.  Παρακαλώ τώρα να εγερθείτε και να επαναλαμβάνετε μετά από μένα τη διαβεβαίωση. 

 Διαβεβαιώ επισήμως... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Διαβεβαιώ επισήμως... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 ...πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ...πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 ...και τους συνάδοντας αυτώ νόμους... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ...και τους συνάδοντας αυτώ νόμους... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 ...και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ...και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 ...και της εδαφικής ακεραιότητος... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ...και της εδαφικής ακεραιότητος... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 ...της Δημοκρατίας της Κύπρου. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 …της Δημοκρατίας της Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν.  Συγχαίρω όλους και όλες σας και θα προχωρήσουμε εις την επόμενη διαδικασία.  Όμως 
δράττομαι της ευκαιρίας να επαναλάβω τα συγχαρητήρια προς όλους και προς όλες -και σε έναν έκαστο 
ξεχωριστά και όλους μαζί- και να υπομνήσω το εξής, που μας αφορά όλους:  Αυτή εδώ η αίθουσα έχει τους 
πενήντα έξι εκλεκτούς του κυπριακού λαού σε χρόνους δύσκολους και χαλεπούς, και ως προς το εθνικό μας 
θέμα, και ως προς την οικονομία και λόγω της πανδημίας. 

 Θέλω να υπομνήσω προς όλους μας ότι ζούμε σε μια ημικατεχόμενη χώρα, με τους διακόσιες χιλιάδες 
πρόσφυγες, με τους εγκλωβισμένους και τους αγνοούμενους και προπάντων σε μια χώρα που απειλείται από 
τον κατακτητή, με τα δημογραφικά μας δεδομένα και με την καθημερινότητα της εισροής των μεταναστών που 
μας στέλνει οργανωμένα η Τουρκία.   

 Άρα, εμείς οι πενήντα έξι που είμαστε σ’ αυτή την αίθουσα έχουμε καθήκον και υποχρέωση να έχουμε 
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υπόψιν όλα αυτά.  Και ο κυπριακός λαός εναποθέτει εις τους ώμους ημών το βάρος να σταθούμε σωστά στες 
δύσκολες περιστάσεις που περνά ο τόπος.   

 Και τώρα θα προχωρήσουμε στο επόμενο θέμα της ημερήσιας διάταξης, που είναι η εκλογή του Προέδρου 
της Βουλής. 

 Σ’ αυτό το σημείο θα παρακαλέσω, εάν κάποιοι δε θέλουν να παρακολουθήσουν τη διαδικασία, είναι 
ελεύθεροι να αποχωρήσουν της αιθούσης, διότι θα πάρει κάποιο χρόνο αυτή η διαδικασία.  Το πανηγυρικό μέρος 
της διαβεβαίωσης έχει ολοκληρωθεί, χωρίς να λέω ότι θέλουμε να διώξουμε οποιονδήποτε από την αίθουσα. 

 Πριν ζητήσω να υποβληθούν οι υποψηφιότητες, σημειώνω ότι η διαδικασία εκλογής του νέου Προέδρου 
της Βουλής θα γίνει κατ’ εφαρμογήν της Απόφασης της Βουλής που λήφθηκε στις 30 Δεκεμβρίου 1985, η οποία 
βασίζεται στα άρθρα 72 και 73.1 του συντάγματος, και έκτοτε αποτελεί τη νόμιμη βάση εκλογής του Προέδρου 
της Βουλής, όπως αυτή έχει διαμορφωθεί με νεότερες διευκρινιστικές αποφάσεις του σώματος.    

 Θέλω να δώσετε όλοι προσοχή σ’ αυτά που εννά διαβάσω, για να μεν υπάρχουν απορίες.  Θα 
προχωρήσω τώρα να αναγνώσω την εν λόγω απόφαση, προσθέτοντας στα κατάλληλα σημεία τις επόμενες 
αποφάσεις του σώματος με τις οποίες διευκρινίστηκαν επιμέρους ζητήματα. 

 Πριν να προχωρήσω, κύριε Λουκαΐδη, έχετε αποστείλει μια επιστολή εις τον Προεδρεύοντα και θα την 
αφήσω στο τέλος, για να υποβάλετε το αίτημα ενώπιον της ολομέλειας.  Την έχω υπόψιν και, αν ζητήσετε να 
διανεμηθεί στους συναδέλφους, είμαι έτοιμος να το πράξω. 

 Απόφαση της Βουλής της 30ής Δεκεμβρίου του 1985. 

 «Επειδή έχει ήδη διεξαχθεί μία ψηφοφορία για την ανάδειξη Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Και Επειδή κανένας υποψήφιος Πρόεδρος της Βουλής έλαβε κατά την ως άνω ψηφοφορία την απλή 
πλειοψηφία των παρόντων και ψηφιζόντων Βουλευτών των εκλεγέντων από την Ελληνική Κοινότητα, 

 Και Επειδή είναι συνταγματική υποχρέωση των εν λόγω Βουλευτών όπως εκλέξουν Πρόεδρο της Βουλής, 

 Και Επειδή η εκλογή Προέδρου της Βουλής είναι αναγκαία: 

 ΔΙΑ ΤΑΥΤΑ η Βουλή των Αντιπροσώπων, κατ’ ενάσκηση των εξουσιών της δυνάμει του Άρθρου 73.1 του 
Συντάγματος και του Δικαίου της ανάγκης και γενικά κατ’ ενάσκηση του κυριαρχικού επί του θέματος της εκλογής 
Προέδρου Βουλής δικαιώματός της, αποφασίζει όπως η εκλογή του Προέδρου της Βουλής διεξάγεται κατά τον 
ακόλουθο τρόπο και διαδικασία: 

(1) Υποβάλλονται υποψηφιότητες για το αξίωμα του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(2) Γίνεται ψηφοφορία και ο υποψήφιος που συγκεντρώνει τον αμέσως επόμενο ακέραιο αριθμό του ημίσεος 
των παρόντων και ψηφιζόντων Βουλευτών εκλέγεται Πρόεδρος της Βουλής. (Στους παρόντες και 
ψηφίζοντες Βουλευτές περιλαμβάνονται όσοι είναι παρόντες και ψηφίζουν, θετικά ή αρνητικά, ή απέχουν, 
δεν περιλαμβάνονται όμως όσοι δηλώνουν μη συμμετοχή στην ψηφοφορία)».   

 Να διευκρινίσω στο σημείο αυτό ότι σε σύνολο 56 παρόντων και ψηφιζόντων βουλευτών χρειάζονται 29 
ψήφοι για την εκλογή Προέδρου Βουλής στο στάδιο αυτό.  Επίσης, στους παρόντες και ψηφίζοντες δεν 
περιλαμβάνονται όσοι βουλευτές θα δηλώσουν από την αρχή μη συμμετοχή στην ψηφοφορία.  

«(3) Σε περίπτωση που δεν εκλεγεί Πρόεδρος με την πρώτη ψηφοφορία τότε γίνεται δεύτερη ψηφοφορία και 
εκλέγεται Πρόεδρος της Βουλής εκείνος ο οποίος θα συγκεντρώσει τα 2/5 των εγκριτικών ψήφων των 
παρόντων και ψηφιζόντων Βουλευτών, παραλειπομένου τυχόν κλάσματος». 

 Διευκρινιστικά, διευκρινίζω ότι τα 2/5 σε σύνολο 56 παρόντων και ψηφιζόντων βουλευτών αντιστοιχούν 
σε 22 ή και περισσότερες ψήφους. 

 Διευκρινίζεται επίσης ότι, βάσει απόφασης του σώματος που λήφθηκε στις 2 Ιουνίου 2011, εάν στο στάδιο 
αυτό, δηλαδή στη δεύτερη ψηφοφορία, περισσότεροι του ενός υποψήφιοι -και όχι μόνο ένας υποψήφιος- 
συγκεντρώνουν τα 2/5 των εγκριτικών ψήφων, δηλαδή 22 ή και περισσότερες ψήφους, η διαδικασία προχωρεί 
με την τρίτη ψηφοφορία και Πρόεδρος της Βουλής εκλέγεται ο υποψήφιος ο οποίος θα συγκεντρώσει τις 
περισσότερες εγκριτικές ψήφους. 

«(4) Σε περίπτωση που και στη δεύτερη ψηφοφορία δεν εξασφαλίσει κανείς τις πιο πάνω πλειοψηφίες, τότε 
ακολουθεί τρίτη ψηφοφορία κατά την οποία εκλέγεται Πρόεδρος της Βουλής εκείνος ο οποίος θα 
εξασφαλίσει τις περισσότερες εγκριτικές ψήφους των παρόντων και ψηφιζόντων Βουλευτών». 

 Διευκρινιστικά, πρέπει να αναφέρω ότι μετά την τρίτη ψηφοφορία ακολουθεί και τέταρτη ψηφοφορία, στην 
περίπτωση που στην τρίτη υπάρξει ισοψηφία μεταξύ δύο ή περισσοτέρων υποψηφίων, βάσει απόφασης του 
σώματος που λήφθηκε στις 2 Ιουνίου 2016.   

 Σημειώνω επίσης ότι εγκριτικές ψήφοι είναι οι θετικές ψήφοι.  Δε θα καταμετρηθούν οι αρνητικές ψήφοι 
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και οι αποχές.  Επίσης, κάθε ψηφοφορία είναι ξεχωριστή διαδικασία και σε κάθε ψηφοφορία όλοι οι βουλευτές 
έχουν δικαίωμα ψήφου, ανεξαρτήτως της ψήφου που έδωσαν στην προηγούμενη ψηφοφορία.  Περαιτέρω, σε 
κάθε διαδικασία τίθενται σε ψηφοφορία όλες οι υποψηφιότητες που υποβλήθηκαν στην αρχή της όλης 
διαδικασίας.   

 Το λοιπόν.  Εδώ υπάρχει μία επιστολή από τον συνάδελφο τον Γεώργιο Λουκαΐδη εκ μέρους του ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.  Μου έχει αποσταλεί ως Προεδρεύοντος του σώματος. 

 Θα παρακαλέσω τον συνάδελφο τον κ. Λουκαΐδη να μας πει τι λέει αυτή η επιστολή και να υποβάλω το 
αίτημα προς την ολομέλεια, διότι, αγαπητέ Γιώργο, θεωρώ ότι αυτό είναι θέμα της ολομέλειας να το αποφασίσει.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πολύ σωστά, κύριε Πρόεδρε, η εισήγησή μας είναι απλή να ενεργήσουμε όπως είχε γίνει το 1985, όπως 
είχε γίνει το 2011, αλλά εδιαφοροποιήθηκε το 2016.  Τότε είχαμε την ψηφοφορία να ξεκινά από τον υποψήφιο 
του μεγαλύτερου κόμματος μέχρι τον υποψήφιο του μικρότερου κόμματος.  Το 2016 με απόφασή της η ολομέλεια 
-έγινε ψηφοφορία διότι υπήρχαν διαφορετικές απόψεις, είναι αλήθεια- αποφάσισε πλειοψηφικά να ξεκινούμε την 
ψηφοφορία από τον υποψήφιο του μικρότερου κόμματος.     

 Η δική μας εισήγηση είναι σε αυτή τη διαδικασία σήμερα για την εκλογή Προέδρου της Βουλής να 
επανέλθουμε στο παλιό καθεστώς, όπου η ψηφοφορία ξεκινούσε με τον υποψήφιο του μεγαλύτερου κόμματος.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Άρα, τούτου λεχθέντος, θα δώσω τον λόγο σε άλλους, στους αρχηγούς, αν θέλουν να μιλήσουν.  
Νομίζω να ξεκινήσουμε από τον Νικόλα που εζήτησε πρώτος τον λόγο, αν έν’ με τη σειρά. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή ακριβώς, οι αποφάσεις της Βουλής, ακόμα και αν είχαν ληφθεί στο παρελθόν, 
έχουν ισχύ κανονισμού, θεωρούμε ότι είναι ιδιαίτερα σοβαρό ζήτημα να αλλάξουν αυτοί οι κανονισμοί, αυτές οι 
αποφάσεις, καθώς με αυτό τον τρόπο επηρεάζεται η διαδικασία.  Θα έπρεπε να ακούσουμε μια αιτιολογία, για 
ποιο λόγο ζητείται η αλλαγή της διαδικασίας, όπως είχε αποφασιστεί από την ολομέλεια σε προηγούμενες 
συνεδρίες.  Εμείς παραμένουμε στη θέση ότι η σειρά των υποψηφιοτήτων πρέπει να τεθεί ακριβώς ως είχε 
αποφασιστεί, δηλαδή ξεκινώντας με τες υποψηφιότητες από το μικρότερο κόμμα και να προχωρούμε στη 
συνέχεια με βάση τη δύναμη των κοινοβουλευτικών ομάδων.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Τον λόγο έχει ο κ. Νεοφύτου εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτή η απόφαση του 2016 στηρίχτηκε πάνω σε έναν κανόνα που υπάρχει εδώ και 
δεκαετίες, από την ίδρυση της Κυπριακής Δημοκρατίας και την ύπαρξη της κυπριακής Βουλής.  Όπως και στους 
προϋπολογισμούς, ξεκινούμε πάντα από τα μικρότερα στα μεγαλύτερα.  Όμως πρέπει όλοι να παραδεχτούμε, 
όπως έχετε διαβάσει την όλη διαδικασία, ότι είναι μια διαδικασία που πρέπει τους επόμενους μήνες -μακριά από 
ένταση ή μέσα από χρόνο προεκλογικό- να εξετάσουμε ως προς όλα αυτά τα ζητήματα, γιατί υπάρχουν και πιο 
σοβαρά ζητήματα.  Δεν μπορεί να πηγαίνουν σε όλους τους γύρους όλοι οι υποψήφιοι.  Δεν μπορεί ένας 
βουλευτής να ψηφίζει για τον ίδιο λόγο πέντε και έξι και δέκα φορές.   

 Άρα, αυτά, κύριε Πρόεδρε, πιστεύουμε.  Ο Πρόεδρος της Βουλής που σήμερα θα εκλεγεί, με τη διαδικασία 
που υπάρχει, γιατί δεν μπορούμε στο παρά ένα δευτερόλεπτο να αλλάζουμε κάτι το οποίο ήταν κανόνας τα 
τελευταία χρόνια, θα μεριμνήσει να δούμε σοβαρά και με νηφαλιότητα, να εκσυγχρονίσουμε τη διαδικασία 
εκλογής Προέδρου της Βουλής.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος και μετά...  Βλέπω τους κυρίους κάτω...  Σας είδα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς η ανάδειξη αυτού του συγκεκριμένου ζητήματος επιβεβαιώνει την ανάγκη, όπως 
ήδη έχει αναφερθεί, για την αλλαγή του τρόπου εκλογής του Προέδρου της Βουλής, δεδομένου ακριβώς ότι αυτό 
το σύστημα το οποίο σήμερα υπάρχει δημιουργεί τεράστια προβλήματα, εξυπηρετεί και σκοπιμότητες και 
εξυπηρετεί ενδεχομένως και μια μορφή αδιαφάνειας.   

 Γι’ αυτό ακριβώς και θα πρέπει με την έναρξη των εργασιών της καινούριας Βουλής, αυτής της Βουλής, 
να γίνουν αλλαγές.  Οι υποψηφιότητες πρέπει να μπαίνουν με αλφαβητική σειρά και θα πρέπει να καθιερωθεί το 
απλό σύστημα της δημοκρατικής αναλογικής, όσον αφορά το θέμα της εκλογής.  Και, αν στην πρώτη ψηφοφορία 
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υπάρχει υποψήφιος που λαμβάνει πάνω από είκοσι εννιά εγκριτικές ψήφους, θα εκλέγεται.  Εάν όχι, τότε από 
τους δύο πρώτους όποιος πλειοψηφήσει στη δεύτερη ψηφοφορία να εκλέγεται.  

 Άρα, από την πλευρά τη δική μας δε θα εμπλακούμε σ’ αυτή τη διαδικασία τώρα, αλλά θα αναμένουμε να 
γίνει διόρθωση και βελτίωση στη συνέχεια του συστήματος.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Μάριος Καρογιάν έχει τον λόγο και μετά τον λόγο θα πάρει ο συνάδελφος Ανδρέας Θεμιστοκλέους, 
ο κ. Χρίστου, ο κ. Θεοπέμπτου.  Με τη σειρά που σας έχω αναφέρει, θα μιλήσετε όλοι. 

 Κύριε Καρογιάν. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Μάριο Καρογιάν) 

 Βάλτε το μικρόφωνό σας, να ακούμε καλά.  Αν έν’ χαλασμένο, να πάρετε κανένα δανεικό...  Α, εντάξει. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Μια χαρά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μια χαρά.  Πολύ ωραία. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάθε φορά βρισκόμαστε μπροστά σε τέτοιου είδους ζητήματα, παρ’ όλον ότι υπάρχουν 
αποφάσεις της Βουλής.  Όμως συμφωνώ με τους προλαλήσαντες ότι πρέπει να μπουν γεροί θεμελιοί, να 
ξεκαθαρίσει όλο το πλέγμα, να ξέρουμε πώς γίνονται οι διαδικασίες, με έναν τρόπο σαφή, ξεκάθαρο, χωρίς 
ψεγάδια.   

 Σε ό,τι αφορά το θέμα που έχει τεθεί προηγουμένως από τον συνάδελφο, τον κ. Λουκαΐδη, θέλω να πω 
ότι δε θα συμφωνήσουμε ότι πρέπει να αλλάξει αυτή η διαδικασία. Αυτό που ίσχυσε και την προηγούμενη φορά 
αυτό πρέπει να ισχύσει και σήμερα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χρίστου και μετά θα πάω στον κ. Θεοπέμπτου και μετά στον συνάδελφο τον κ. Θεμιστοκλέους. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, έχουμε συνηθίσει πολλές φορές σ’ αυτό το κοινοβούλιο να δημιουργούνται ζητήματα της 
τελευταίας στιγμής.  Συμφωνούμε και εμείς ότι υπάρχει ανάγκη για αλλαγή στο πλαίσιο το οποίο ακολουθείται 
μέχρι σήμερα, όμως νομίζω ότι δεν είναι της παρούσης.  Αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, να δηλώσω τζιαι τη δική μας ετοιμότητα να συνεργαστούμε με όλες τις πολιτικές 
δυνάμεις, για να αλλάξουμε τζιαι να κάνουμε ένα πιο σωστό σύστημα εκλογής Προέδρου της Βουλής.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ωραία. 

 Κύριε Θεμιστοκλέους.  Ο Ανδρέας ο Θεμιστοκλέους. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Α, έχετε καλυφθεί.  Δεν έχουμε άλλον αγορητή;  Αντιλαμβάνομαι ότι το αίτημα, κύριε Λουκαΐδη, θα μπει 
σε ψηφοφορία; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Από την ώρα που υπάρχει εκπεφρασμένη βούληση, δεν υπάρχει λόγος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, παραμένουμε εις το σύστημα, ξεκινώντας όπως προβλέπει η Απόφαση του ’85.  Ξεκινούμε από τα 
μικρά κόμματα και πηγαίνουμε προς τα μεγάλα.  Βάσει του ξεκαθαρίσματος και με τον τρόπο που έγινε, θα 
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προχωρήσουμε.  Ξεκινούμε με την έναρξη της διαδικασίας εκλογής του Προέδρου της Βουλής και παρακαλώ σ’ 
αυτό το στάδιο να υποβληθούν οι υποψηφιότητες από τα κόμματα. 

 Το λοιπόν.  Κύριε Θεοπέμπτου, νομίζω ο κλήρος έν’ κοντά σου.  Έχετε κάποιον υποψήφιο;  Αν δεν έχετε, 
να πάω παρακάτω.  Ναι. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Προτείνω εγώ τον κ. Χαράλαμπο Θεοπέμπτου ως υποψήφιο Πρόεδρο της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Ατταλίδου προτείνει τον Χαράλαμπο Θεοπέμπτου ως υποψήφιο Πρόεδρο της Βουλής. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Και εγώ αποδέχομαι, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Ποιος θα σημειώνει;  Εσημειώσατε. 

 Το επόμενο κόμμα είναι κατά σειρά η ΔΗΠΑ.  Έχουμε εισήγηση;   

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι τον πρόεδρο της Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία Δημοκρατικών 
Δυνάμεων κ. Μάριο Καρογιάν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, έχουμε τον κ. Θεοπέμπτου, τον κ. Καρογιάν.  Ο επόμενος είναι;  Ο κύριος;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Με συγχωρείτε;  Όχι...  Μα νομίζω είπε ότι αποδέχεται ο κ. Καρογιάν.  Ή δεν αποδέχεστε, κύριε Καρογιάν;   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Μάριο Καρογιάν) 

 Όχι, όχι!  Για λόγους τάξεως, να εγερθείς πάνω και να δηλώσεις, να ακούσουν άπαντες, ότι δέχεσαι. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Αποδέχομαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ωραία!  Διαδικαστικά, ολοκληρώνεται το θέμα.   

 Το επόμενο κόμμα στη σειρά ποιο είναι;  Η ΕΔΕΚ.  Ναι. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προτείνω για τη θέση του Προέδρου της Βουλής, το αξίωμα του Προέδρου της Βουλής, 
τον πρόεδρο του κινήματος Μαρίνο Σιζόπουλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μαρίνο Σιζόπουλο.  Και αντιλαμβάνομαι ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος... 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αποδέχομαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Τέταρτο κόμμα στη σειρά.  Μάλιστα.  Κύριε Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Προτείνουμε, κύριε Πρόεδρε, τον πρόεδρο του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, τον κ. Χρίστο Χρίστου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Αποδέχομαι, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χρίστος Χρίστου είναι ο τέταρτος υποψήφιος. 

 Το πέμπτο κόμμα στη σειρά.  Μάλιστα. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προτείνουμε τον πρόεδρο του Δημοκρατικού Κόμματος, τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο, για 
Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Νικόλα;  Αποδέχεστε. 

 Το έκτο κόμμα στη σειρά. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους του ΑΚΕΛ, προτείνουμε τον γενικό γραμματέα του κόμματος, τον Άντρο 
Κυπριανού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κυπριανού;  Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο Άντρος Κυπριανού είναι ο έκτος στη σειρά. 

 Το έβδομο κόμμα;   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προτείνουμε την κ. Αννίτα Δημητρίου ως υποψήφια για τη θέση του Προέδρου της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Αννίτα Δημητρίου. 

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Αποδέχομαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, έχουμε με το καλό επτά υποψηφίους.   

 Το λοιπόν, για να ξεκινήσουμε με τη διαδικασία παρακαλώ να έχω την προσοχή όλων, διότι είναι αρκετοί 
οι υποψήφιοι.  Είμαι καμιά εικοσαριά χρόνια βουλευτής και υπάρχει πληθώρα υποψηφίων -πρώτη φορά 
συμβαίνει τούτο-, αλλά θα εύρουμεν τον τρόπο να παν όλα καλά. 

 Η πρώτη υποψηφιότητα που θα τεθεί σε ψηφοφορία είναι του κ. Θεοπέμπτου. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  Τρεις. 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Κύριοι, η διαδικασία αυτό προνοεί και εις την πρώτη ψηφοφορία προβλέπει πόσοι ψηφίζουν υπέρ, πόσοι 
εναντίον και πόσοι απέχουν.  Αυτή είναι η των πατέρων ημών και προγενεστέρων του ’85 απόφαση έτσι 
απεφάσισαν.  Αν θέλετε να σταματήσω δαμαί, να καταργήσουμε την απόφαση με μια ψηφοφορία, αλλά νομίζω 
έν’ πιο εύκολο να συνεχίσουμε τη διαδικασία ως έχει για λόγους ιστορίας. 

 Πόσοι είναι εναντίον;  Εντάξει;  Ουδείς;  Ουδείς. 

 Αποχές;  Ποιος μετρά;  Ένα λεπτό, να μετρήσουν οι υπηρεσιακοί.  Μοιράστε τους.  Κύριοι, έντζιε έχουμε...  
Πενήντα τρεις.  Άρα, πενήντα τρεις αποχές. 

 Το λοιπόν.  Τώρα θα πάμε στον κ. Καρογιάν. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του κ. Μάριου Καρογιάν;  Τέσσερις. 

 Πόσοι εναντίον;  Ουδείς. 

 Πόσες αποχές;  Πενήντα δύο. 

 Θα πάμε εις τον Μαρίνο Σιζόπουλο.  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του Μαρίνου 
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Σιζόπουλου;  Δεκατρείς.  Υπέρ ψηφίζουν δεκατρείς.   

 Πόσοι εναντίον;  Ουδείς. 

 Πόσες αποχές;  Μετράτε μου τις αποχές, κύριοι.  Είναι ο Δημοκρατικός Συναγερμός και...  Κάτω...  Κύριε 
Θεμιστοκλέους... 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Είναι θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, κάτσε κάτω, να μετρήσουμε, τζιαι να θέσεις το ζήτημα, μόλις τελειώσει η μέτρα!  
Κάτσε κάτω σε παρακαλώ, ευχαριστώ πολύ. 

 Τα χέρια πάνω πόσοι...  Σαράντα τρεις αποχές.  

 Το λοιπόν.  Που εννά ολοκληρωθεί η διαδικασία, θα το βάλουμε το διαδικαστικό ζήτημα, κύριε 
Θεμιστοκλέους.  Δε θα διακόψουμε τωρά την ψηφοφορία για τη διαδικασία.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, με όλο τον σεβασμό.  Εξεκίνησε η ψηφοφορία.  Θα την ολοκληρώσουμε με τούτο 
τον τρόπο που την εξεκινήσαμε και θα βάλεις το διαδικαστικό σου μετά.  Ευχαριστώ πολύ. 

 Το λοιπόν.  Θα πάμε στον επόμενο...  Χρίστος Χρίστου. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  Τέσσερις. 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;  Δεκαεννέα εναντίον. 

 Και πόσες αποχές έχουμε;  Τριάντα τρεις. 

 Το λοιπόν.  Μετά από τον κ. Χρίστου πάμε στον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  Δεκατρείς. 

 Πόσοι είναι εναντίον;  Ουδείς. 

 Πόσες αποχές έχουμε;  Μέτρα τις αποχές.  Σαράντα τρεις. 

 Πάμε τώρα στον κ. Άντρο Κυπριανού. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  Δεκαπέντε ψηφίζουν υπέρ. 

 Πόσοι είναι εναντίον;  Τέσσερις. 

 Και πόσες είναι οι αποχές εδώ;  Τριάντα επτά. 

 Τώρα θα πάμε στην υποψήφια του Δημοκρατικού Συναγερμού, την κ. Αννίτα Δημητρίου. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; Δεκαεπτά. 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;  Ουδείς. 

 Και πόσες αποχές έχουμε;  Τριάντα εννέα.  Είναι τριάντα εννέα οι αποχές. 

 Το λοιπόν, να επαναλάβω τα αποτελέσματα...  Συγγνώμη.  Κύριε, τώρα που ολοκληρώθηκε η ψηφοφορία, 
πριν να πω τα αποτελέσματα, ας ανακεφαλαιώσουμε.  Ο κ. Θεμιστοκλέους θέτει ένα διαδικαστικό ζήτημα;  Βάλε 
το μικρόφωνό σου, κύριε Θεμιστοκλέους.  Παρά να τεντώσεις τον τόνο της φωνής σου, βάλε το, να ακούμε καλά.  
Πάτα ξανά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσοι μετέχουν της διαδικασίας ψηφίζουν είτε υπέρ είτε εναντίον είτε τηρούν αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ως δαμαί σωστά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σωστό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 
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 Σωστό.  Το ΑΚΕΛ ούτε αποχή τήρησε ούτε υπέρ εψήφισε ούτε εναντίον για πολλούς των υποψηφίων.  
Ερώτημα:  Εις ποίαν κατάσταση ευρίσκεται;   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εις το ότι δεν ψήφισε.  Εντάξει. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Όι, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ πάρα πολύ!  Είναι ένα πράγμα το να ξεκαθαρίσουμε ποιοι συμμετέχουν 
και ποιοι απέχουν από τη διαδικασία και είναι άλλο πράγμα μεσούσης της διαδικασίας κάποιος να λέει «εξαιρώ 
τον εαυτό μου». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Να σας παρακαλέσω πάρα πολύ, το θέμα δεν είναι απλό! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Δεν είναι όσο φαίνεται απλό!  Είναι πάρα πολύ σοβαρό! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, ακούσαμε τη θέση σας.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι ψήφοι του ΑΚΕΛ καταμετρήθηκαν στις αποχές.  Εάν προέκυπτε πρόβλημα, θα 
αντιδρούσαμε.  Και σας λέμε ότι δεν πρέπει να μας καταμετράτε στις αποχές.  Εφόσον μας καταμετρήσατε… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Δε σας καταμετρήσαμε… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …τότε θεωρώ ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, σε παρακαλώ!  Σας παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αλλά μια τζιαι έχω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εν γίνεται να λέμε ότι, όταν καθιερώνεται ένας τρόπος ψηφοφορίας στη Βουλή, γίνεται κανονισμός τζιαι 
υποστηρίζεται.  Ενώ το 2016 εψηφίζαμε μόνο τες υπέρ ψήφους, τωρά να καταμετρούμε τζιαι τους εναντίον τζιαι 
την αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, η απόφαση των πατέρων ημών, των προγενεστέρων, του 1985…  Έτσι 
απεφασίστη και απλώς εφαρμόσαμε αυτή την πρακτική.  Εδιαβάσαμέν την, είπαμέν την.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από το 2011 δε μετρούν οι ψήφοι κατά και η αποχή.  Έχει απόφαση του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Από την ώρα που δεν τη διαφοροποιήσαμε… 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!  Καλώς ή κακώς, δικαίως ή αδίκως, το εφαρμόσαμε.  Εις τες επόμενες δε θα το εφαρμόσουμε.  
Μην ανησυχείτε.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μα, και η απόφαση του 1985 αυτό λέει, ότι στις επόμενες δεν εφαρμόζεται.  Συγγνώμη, αν σας 
εταλαιπωρήσαμε λλίον, αλλά έν’ μέτρημα που κάμαμε.  Έντζιε εδέραμέν σας τίποτε;  Εντάξει, έληξε το θέμα.   

 Να πούμε τα αποτελέσματα ως έχουν, έτσι, για λόγους τάξεως και για τα πρακτικά μας.  Ο κ. Θεοπέμπτου 
έλαβε τρεις ψήφους υπέρ, ο κ. Καρογιάν έλαβε τέσσερις, ο κ. Μαρίνος δεκατρείς, ο κ. Χρίστος Χρίστου τέσσερις, 
ο Νικόλας Παπαδόπουλος δεκατρείς, ο κ. Άντρος Κυπριανού έλαβε δεκαπέντε και η Αννίτα Δημητρίου έλαβε 
δεκαεφτά ψήφους.   

 Ως εκ τούτου, σύμφωνα με όσα εδιαβάσαμε προηγουμένως, εις το παρόν στάδιο δεν έχουμε κάποιον που 
συγκεντρώνει τους είκοσι εννιά συν και δεν έχουμε Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Κατ’ επέκταση, 
θα πάμε τώρα εις το επόμενο στάδιο.   

 Και, επειδή, δεν έχει εκλεγεί υποψήφιος, ο οποίος να συγκεντρώσει τον αμέσως επόμενο ακέραιο αριθμό 
του ημίσεος των παρόντων και ψηφιζόντων βουλευτών, δηλαδή εν προκειμένω είκοσι εννέα ψήφους, θα 
προχωρήσουμε στη δεύτερη ψηφοφορία, με βάση την οποία Πρόεδρος της Βουλής θα εκλεγεί εκείνος ο οποίος 
θα συγκεντρώσει τα δύο πέμπτα των εγκριτικών ψήφων και παρόντων ψηφιζόντων βουλευτών, παραλειπομένου 
τυχόν κλάσματος, δηλαδή είκοσι δύο θετικές ψήφους.  

 Τώρα κατανοούμε όλοι ότι μεταβαίνουμε εις το δεύτερο στάδιο.  Όποιος πάρει τες είκοσι δύο ψήφους και 
πλέον και είναι μόνος του θα είναι ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Να ξεκινήσουμε την ψηφοφορία.  Και αντιλαμβάνομαι είναι όλοι οι υποψήφιοι όπως και προηγουμένως 
και θα προχωρήσουμε στην ψηφοφορία.   

 Ναι, κύριε Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η δική μας υποψηφιότητα θα αποσυρθεί και θα μιλήσουμε στην πορεία της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εις το παρόν στάδιο αποσύρεται η υποψηφιότητα του κ. Χρίστου Χρίστου του ΕΛΑΜ και παραμένουν έξι 
υποψήφιοι.   

 Και θα ξεκινήσω με το πιο μικρό κόμμα, από τον κ. Θεοπέμπτου.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του κ. Θεοπέμπτου; 

 Τρεις. 

 Θα πάμε στον υποψήφιο της ΔΗΠΑ τον κ. Μάριο Καρογιάν.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του κ. Μάριου Καρογιάν;   

 Τέσσερις.   

 Μετά θα πάμε στον κ. Μαρίνο Σιζόπουλο.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου; 

 Δεκατρείς. 

 Θα πάμε στον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του κ. Νικόλα Παπαδόπουλου;   

 Πάλι δεκατρείς. 

 Θα πάμε στην υποψηφιότητα του κ. Άντρου Κυπριανού.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

 Δεκαοκτώ.   

 Θα πάμε στην κ. Αννίτα Δημητρίου.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

 Είκοσι πέντε. 
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(Χειροκροτήματα) 

 Εις τη δευτέρα ψηφοφορία η συνάδελφος Αννίτα Δημητρίου έλαβε ψήφους είκοσι πέντε.  Τουτέστιν, είναι 
η νέα Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Θερμά συγχαρητήρια! 

(Χειροκροτήματα) 

 Ως εκ τούτου, κυρία Αννίτα, ελάτε στην έδρα.   

 (Στο σημείο αυτό η εκλεγείσα Πρόεδρος της Βουλής κ. Αννίτα Δημητρίου καταλαμβάνει την έδρα.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Αγαπητές συναδέλφισσες,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Κυρίες και κύριοι, 

 Νιώθω ευγνωμοσύνη και τιμή.  Η πραγματικότητα είναι ότι μια τέτοια πιθανότητα δεν είχε περάσει ποτέ 
από το μυαλό μου μέχρι σήμερα.  Πάντοτε όμως, θεωρούσα την προεδρία της Βουλής έναν θεσμό που οφείλει 
να υπερβαίνει τις τρέχουσες πολιτικές τριβές, αναδεικνύοντας τη θετική και ωφέλιμη πλευρά της πολιτικής.  Έναν 
θεσμό που πρωτοστατεί, ώστε όλες και όλοι μαζί να στρώσουμε τον δρόμο της δικαιοσύνης, της ισότητας, της 
συναίνεσης. 

 Σκέφτομαι τις προσπάθειες που έχουν γίνει, για να βελτιωθεί ο θεσμός που υπηρετούμε.  Σκέφτομαι 
έντονα την απαξίωση που υπάρχει για την πολιτική διαδικασία και τους πολιτικούς και αισθάνομαι ότι πρέπει να 
εργαστούμε, για να σμικρύνουμε το χάσμα.   

 Φέρνω μπροστά μου τη μεγάλη ευθύνη που έχουμε ως οι εκλελεγμένοι αντιπρόσωποι του κυπριακού 
λαού μετά από μια ιδιόμορφη και δύσκολη εκλογική διαδικασία και μετά από μια πρωτόγνωρη πανδημία.  
Καλούμαστε σήμερα περισσότερο από ποτέ άλλοτε να αποκαταστήσουμε τη χαμένη μας αξιοπιστία.  Και, για να 
το πετύχουμε, πρέπει να λειτουργήσουμε με αντικειμενικότητα, αμεροληψία και κυρίως με συνεργασίες, 
οικοδομώντας την Κύπρο του αύριο, την Κύπρο που μας αξίζει.  Σκέφτομαι επίσης έντονα ότι τώρα περισσότερο 
από ποτέ καθίσταται απαραίτητη η ανάγκη υπεράσπισης της δημοκρατίας και των θεσμών μέσα και από τη 
στάση ζωής μας.  Και, όταν λέω «στάση ζωής», εννοώ τις επιλογές και τις συμπεριφορές μας.  Διότι, όπως 
εύστοχα το έθεσε και η Αντιπρόεδρος των Ηνωμένων Πολιτειών, η κ. Kamala Harris, «Η δημοκρατία δεν είναι 
εγγυημένη.  Είναι τόσο ισχυρή όσο η προθυμία μας να πολεμήσουμε γι’ αυτήν, να την περιφρουρούμε και να 
μην τη θεωρούμε δεδομένη.  Και η προστασία της δημοκρατίας απαιτεί αγώνα και θυσίες».  

 Αυτό που θα επιδιώξω, λοιπόν, είναι η προεδρία της Βουλής να αποτελέσει ένα διαρκές υπόδειγμα 
μετριοπάθειας, συμφιλίωσης και συνεννόησης.  Δε θέλω σε καμία περίπτωση να κινδυνολογήσω, αλλά πρέπει 
να αντιληφθούμε τους σοβαρούς κινδύνους που εκκρεμούν, αν δεν υπηρετήσουμε τη Βουλή όπως πρέπει, όπως 
αναμένουν από εμάς οι πολίτες.  Αν δεν αλλάξουμε αντιλήψεις, εικόνες και παραστάσεις που πλήγωσαν και 
απογοήτευσαν.  Μόνο με τους πολίτες συνοδοιπόρους μπορούμε να διαμορφώσουμε το μέλλον που μας αξίζει. 

 Κύριες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Αναλαμβάνω το λειτούργημα της Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας 
με βαθιά αίσθηση ευθύνης.  Ευθύνη που είμαι έτοιμη να εκπληρώσω στο ακέραιο με τη συνεργασία και βοήθεια 
όλων των βουλευτριών και βουλευτών.  Πρόκειται για μια δύσκολη κοινοβουλευτική θητεία, με σημαντικότατες 
εκκρεμούσες μεταρρυθμίσεις, που θα θεμελιώσουν ένα νέο, υγιέστερο μοντέλο ανάπτυξης και θα ανανεώσουν 
τη σχέση εμπιστοσύνης με τους πολίτες.  Είναι η θητεία της ψηφιακής μετάβασης, του εκσυγχρονισμού της 
δημόσιας διοίκησης, αλλά και της ίδιας της λειτουργίας της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Είναι, θεωρώ, η θητεία 
που θα αφουγκραστεί ακόμα περισσότερο τους πολίτες και θα φροντίσει να ισχύει ισονομία και δικαιοσύνη για 
κάθε άνθρωπο.  Είναι η θητεία που καλείται να ανοίξει τις πύλες της Βουλής στη διαφάνεια, στη συμμετοχή και 
να επικοινωνήσει άμεσα και ειλικρινά με τους πολίτες.  Είναι, ναι, η θητεία που θα άρει διακρίσεις και 
περιορισμούς και θα ενισχύσει τη συμπερίληψη, που θα δώσει ίσες ευκαιρίες για όλες και όλους, ό,τι και αν είναι, 
ό,τι και να πιστεύουν, όπου και να ανήκουν.  Είναι η θητεία που θα διαχειριστεί νέες προκλήσεις, θα αντικρούσει 
νέους κινδύνους και θα προστατεύσει το μέλλον της χώρας μας, για να απολαύσουμε επιτέλους μια ελεύθερη, 
ενωμένη, ειρηνική και ευημερούσα κοινή πατρίδα.  Σε μια περίοδο ομολογουμένως δύσκολη, γεμάτη από 
αρνητισμό και ένταση, επιβάλλεται η συνεννόηση, ώστε να τελεσφορήσουν οι διαπραγματεύσεις και να 
απαλλαγούμε από μισό αιώνα κατοχής.  

 Δεν επιλέγω ποτέ να είμαι αφοριστική.  Έγινε έργο στη Βουλή των Αντιπροσώπων. Βελτιώθηκαν πολλά 
πράγματα.  Το μήνυμα όμως είναι ένα, ότι απαιτείται να γίνουν πολύ περισσότερα.  Και μπορούμε να τα 
καταφέρουμε και, πιστέψετέ με, όλοι όσοι πιστεύουμε στη δημοκρατία και τις αρχές της -δεξιοί, αριστεροί, 
κεντρώοι, σοσιαλιστές, οικολόγοι- έχουμε να κερδίσουμε από τη σύμπνοια και τη συνεργασία.  Με κοινές αξίες 
και ιδανικά αδιαπραγμάτευτα, ενωμένοι και δημιουργικοί να κερδίσουμε το στοίχημα του ευρωπαϊκού οράματος 
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και να αντιμετωπίσουμε την αμφισβήτηση με πραότητα και τον σκοταδισμό με αποφασιστικότητα.  

 Αγαπητές μου συναδέλφισσες και αγαπητοί μου συνάδελφοι,  

 Θα μου επιτρέψετε να ευχαριστήσω τον Δημοκρατικό Συναγερμό, τη δεύτερή μου οικογένεια, και τον 
Πρόεδρο Αβέρωφ Νεοφύτου για την τιμητική πρόταση, που αναγνώρισε σε μια νέα πολιτικό την προοπτική και 
τον συμβολισμό που αρμόζει στα σύγχρονα δεδομένα της εποχής μας.  Προοπτική που δεν υπήρχε 
προηγουμένως και έχει να κάνει και με το γεγονός ότι, ναι, ποτέ γυναίκα δεν επιλέχθηκε ή διεκδίκησε το αξίωμα 
της προεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Προοπτική ενότητας -και αυτό είναι το σημαντικό- και ενός νέου, 
αισιόδοξου ξεκινήματος σε μια αμφίρροπη σύγχρονη πραγματικότητα.  

 Εύχομαι και ελπίζω η εκλογή αυτή να είναι η απαρχή να σπάσουν οι γυάλινες οροφές, να δημιουργηθούν 
οι δομές, να δοθούν ευκαιρίες και να υπάρξουν οι πρωτοβουλίες από όλους μας, ώστε να αντιληφθούμε το 
αυτονόητο:  Η πατρίδα ωφελείται, αν κάθε άνθρωπος διακρίνεται με αποκλειστικό γνώμονα την αξία του, χωρίς 
να ακυρώνεται ή να κρατιέται πίσω λόγω των χαρακτηριστικών ή του φύλου του.  

 Σας ευχαριστώ πραγματικά, μέσα από την καρδιά μου όλες και όλους που εξέφρασαν την εμπιστοσύνη 
τους προς το πρόσωπο μου και με εξέλεξαν ως την Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Ευχαριστώ όμως το ίδιο θερμά και όσες και όσους δεν έδωσαν θετική ψήφο και τους διαβεβαιώ ότι μαζί 
θα πορευτούμε για μια επιτυχή και καρποφόρα κοινοβουλευτική θητεία.  Ας μεταφερθεί λοιπόν το μήνυμα σήμερα 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων στην κοινωνία των πολιτών ότι κάθε άνθρωπος δεν πρέπει να διστάζει να 
ονειρευτεί, ότι μπορεί να αλλάξει τον κόσμο και να τον κάνει καλύτερο.  Και είμαι σίγουρη ότι αυτό το στοίχημα 
όλες και όλοι μαζί θα το κερδίσουμε.  Για την Κύπρο μας, για εμάς, για τα παιδιά μας.  

 Σας ευχαριστώ πολύ.  

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, με τη σειρά μας θα θέλαμε να σας συγχαρούμε για την εκλογή σας και θέλουμε να σας 
διαβεβαιώσουμε ότι η κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Κόμματος θα συμβάλει τα μέγιστα, έτσι ώστε 
να μπορέσετε να επιτελέσετε τα δύσκολα καθήκοντα που αναλαμβάνετε, για να μπορέσει ακριβώς σε αυτό το 
σώμα να διεξάγεται ένας παραγωγικός, δημοκρατικός διάλογος, όπου αυτός ο διάλογος θα μας επιτρέψει να 
αντιμετωπίσουμε τις προκλήσεις που αυτή τη στιγμή βρίσκονται μπροστά στον τόπο και στην κοινωνία.  

 Συγχαρητήρια και πάλι! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ ιδιαιτέρως, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Ναι, κύριε Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, θέλω και εγώ να σας συγχαρώ για την εκλογή τζιαι να δηλώσω ότι είμαστε έτοιμοι να 
συνεργαστούμε μαζί σας, για να διορθώσουμε πράγματα, να βελτιώσουμε διαδικασίες, να αλλάξουμε προς το 
καλύτερο ό,τι χρειάζεται και ό,τι μπορούμε να κάνουμε μέσα στη Βουλή.  Και πάλι συγχαρητήρια! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και από την πλευρά των βουλευτών της ΕΔΕΚ, κυρία Πρόεδρε, θέλουμε να σας διαβεβαιώσουμε ότι θα 
συνεχίσουμε εποικοδομητικά με συνέργεια και με μετριοπάθεια να στηρίζουμε το κοινοβουλευτικό έργο και 
κυρίως την προσπάθεια όλων μας, για να αναβαθμίσουμε το επίπεδο της κυπριακής Βουλής, να 
αντιπροσωπεύσουμε σωστά τον λαό μας και να αποκαταστήσουμε όσα ενδεχομένως μέχρι στιγμής ο λαός θα 
ήθελε να δει να πραγματώνονται μέσα σ’ ένα εποικοδομητικό κλίμα. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 
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 Κυρία Πρόεδρε, καλή επιτυχία στο δύσκολο έργο σας!  Όντως, έξω υπάρχει μια κοινωνία γεμάτη 
προβλήματα, η οποία περιμένει πολλά από το κοινοβούλιο και τους βουλευτές.  Θέλουμε να πιστεύουμε ότι σ’ 
αυτή την κοινοβουλευτική περίοδο θα καταφέρουμε να εξεύρουμε λύσεις τόσο για τα οικονομικά ζητήματα όσο 
και για τα κοινωνικά ζητήματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Ο κ. Καρογιάν. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κυρία Πρόεδρε, σας συγχαίρουμε για την εκλογή σας!  Πράγματι, η εκλογή μίας γυναίκας στην προεδρία 
αυτού του σημαντικότατου θεσμού της Κυπριακής Δημοκρατίας νομίζω ότι δίνει σωστά μηνύματα και στην 
κοινωνία, δίνει σωστά μηνύματα ότι αυτός ο τόπος και αυτοί οι θεσμοί πρέπει να παν μπροστά, να ανοίξουν στα 
δεδομένα της νέας εποχής. 

 Επισημάνατε τρεις λέξεις πολύ σημαντικές: «ενότητα», «συνθέσεις», «συναινέσεις».  Οι προκλήσεις 
πάμπολλες, η κρίση μαστίζει σε όλα τα επίπεδα, χρειάζεται γνώση, εμπειρία, «νουσιμάδα», χρειάζονται 
συνθέσεις.  Στο χέρι μας είναι να σας βοηθήσουμε όλοι μαζί να κάνουμε το καθήκον μας και προς την πατρίδα 
και προς την κοινωνία.   

 Συγχαρητήρια, κυρία Πρόεδρε, κάθε καλό! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.  Ακριβώς έτσι!  Σας ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, και εμείς να ευχηθούμε συγχαρητήρια, κάθε επιτυχία στο δύσκολο έργο που 
ομολογουμένως αναλαμβάνετε.  Σε ό,τι μας αφορά, θέλω να διαβεβαιώσω ότι θα είμαστε εποικοδομητικοί, έτοιμοι 
να συνεργαστούμε σε όλα τα ζητήματα, σε μια προσπάθεια να μπορέσει ο λαός μας να αντιμετωπίσει τις πάρα 
πολλές δυσκολίες που υπάρχουν και να οδηγήσουμε, έστω και λίγο, τον τόπο μας μπροστά.  Καλή επιτυχία! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το εκτιμώ.  Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, εκ μέρους της δεύτερής σας οικογένειας, όπως εσείς έχετε αναφέρει, σας συγχαίρουμε 
από καρδιάς!  Εμείς είμαστε σίγουροι για την επιτυχία σας, αλλά την ίδια ώρα δηλώνουμε ότι σ’ ένα πνεύμα 
σύνθεσης, σε ένα πνεύμα συνεργασίας και μαζί σας, αλλά και με τις υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις θέλουμε να 
εργαστούμε τούτη την πενταετία με το βλέμμα στον άνθρωπο, στους πολίτες και στα μηνύματα που μας έστειλαν 
στις 30 του Μάη.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ και σας διαβεβαιώ για ακόμα μια φορά ότι μαζί, με συνεργασία και σύμπνοια 
θα αντιμετωπίσουμε τις μικρές και μεγάλες προκλήσεις.  Και αυτό είναι το μήνυμα που δίδεται σήμερα από τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, επί της διαδικασίας.  Δε θα έπρεπε να οριστεί η Επιτροπή Επιλογής σήμερα, για να 
προχωρήσει μέχρι την επόμενη Πέμπτη; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα το πω τώρα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 
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 Εντός της εβδομάδας θα κληθούν τα κοινοβουλευτικά κόμματα να υποβάλουν τις εισηγήσεις τους για τον 
καταρτισμό της Επιτροπής Επιλογής και της Επιτροπής Δεοντολογίας και ακολούθως θα καταρτιστούν οι 
κοινοβουλευτικές επιτροπές και θα ανακοινωθούν στην επόμενη συνεδρία του σώματος. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 17 Ιουνίου 2021, στις 4.00 το 
απόγευμα με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:   

1. Διορισμός γραμματέων και κοσμητόρων.  

2. Εκλογή μελών της Επιτροπής Επιλογής.  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: ---------------------- 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ---------------------- 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: ---------------------- 
 Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  

(Ώρα λήξης:  4.53 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Δημητρίου Αννίτα  Μαυρίδης Μάριος 

(Πρόεδρος Βουλής) Νεοφύτου Αβέρωφ 

Αλαμπρίτης Πρόδρομος Ορφανίδου Σάβια 

Γεωργιάδης Χάρης Πάζαρος Χαράλαμπος 

Γεωργίου Νίκος Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Δημητρίου Δημήτρης Σύκας Νίκος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Τορναρίτης Νίκος 

Κάρουλλας Γιώργος Τσιρίδου Φωτεινή 

Κουλλά Ονούφριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Μαρίνα 

Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 
Κέττηρος Νίκος Φακοντής Βαλεντίνος 

Κουκουμάς Γιώργος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 
Κυπριανού Άντρος Χριστόφιας Χρίστος  
Κώστα Κώστας Χριστοφίδης Χρίστος 
Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 
Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παντελίδης Χρύσης 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Σαββίδης Χρύσανθος 

Μυλωνάς Παύλος Σενέκης Χρίστος 

Ορφανίδης Χρίστος  

ΕΛΑΜ 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Παπαγιάννης Λίνος 
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Ιωάννου Σωτήρης Χρίστου Χρίστος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Αποστόλου Ανδρέας Μυριάνθους Ηλίας 

Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 

ΔΗΠΑ 
Γιακουμή Μιχάλης Μουσιούττας Μαρίνος 
Καρογιάν Μάριος Τρυφωνίδης Αλέκος 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Ατταλίδου Αλεξάνδρα Παπαδούρης Σταύρος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Ανάγνωση από τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης κ. Ζαχαρία Κουλία του καταλόγου των νέων 

βουλευτών. 

2. Διαβεβαίωση των βουλευτών πριν από την ανάληψη των καθηκόντων τους. 

3. α. Συζήτηση (προεδρεύων, Γιώργος Λουκαΐδης, Νικόλας Παπαδόπουλος, Αβέρωφ Νεοφύτου, 
Μαρίνος Σιζόπουλος, Μάριος Καρογιάν, Χρίστος Χρίστου, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου). 

 β. Πρόταση υποψηφιοτήτων για το αξίωμα του Προέδρου της Βουλής, του κ. Χαράλαμπου 
Θεοπέμπτου από την κ. Αλεξάνδρα Ατταλίδου εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών, του κ. Μάριου Καρογιάν από τον κ. Μαρίνο Μουσιούττα εκ μέρους της Δημοκρατικής 
Παράταξης, του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου από τον κ. Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών-ΕΔΕΚ, του κ. Χρίστου Χρίστου από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους εκ μέρους 
του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, του κ. Νικόλα Παπαδόπουλου από την κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, του κ. Άντρου Κυπριανού 
από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και της κ. Αννίτας Δημητρίου από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού.   

4. Εκλογή της κ. Αννίτας Δημητρίου στο αξίωμα της Προέδρου της Βουλής, η ομιλία της νέας Προέδρου και 
συζήτηση (Νικόλας Παπαδόπουλος, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Μαρίνος Σιζόπουλος, Χρίστος Χρίστου, 
Μάριος Καρογιάν, Άντρος Κυπριανού, Νίκος Τορναρίτης). 

 

       

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50   



 

21 

 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IA΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΕΚΤΑΚΤΗ ΣΥΝΟΔΟΣ  

Συνεδρίαση 17ης Ιουνίου 2021 
Ώρα έναρξης:  4.08 μ.μ. 

Αρ. 2 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ)   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Διαπιστώνω ότι υπάρχει απαρτία.   

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Ως μια ελάχιστη πράξη αναγνώρισης της ιστορίας τους στο κοινοβούλιο και με αφορμή τον πρόσφατο 
θάνατό τους, θέλω να αναφερθώ προ ημερησίας διατάξεως στη ζωή, το έργο και την προσφορά του πρώην 
Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων Βάσου Λυσσαρίδη, καθώς και των πρώην βουλευτών Νίκου 
Ρολάνδη και Ρήνας Κατσελλή. 

Ο Βάσος Λυσσαρίδης, άνθρωπος με χαρισματικό και έντονο χαρακτήρα, αποτέλεσε για πολλές 
δεκαετίες μια από τις πιο εμβληματικές μορφές της πολιτικής ζωής του νησιού μας.  Από τα νεανικά του χρόνια 
είχε ενεργή συμμετοχή στους αγώνες του λαού μας για αντίσταση και για αποτίναξη του αποικιοκρατικού 
ζυγού.  

Με την ανακήρυξη της ανεξαρτησίας, εκλέχθηκε βουλευτής Λευκωσίας στις πρώτες βουλευτικές εκλογές 
με το Πατριωτικό Μέτωπο.  Το 1969 ίδρυσε το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ, του οποίου υπήρξε πρόεδρος μέχρι 
το 2001 και ακολούθως επίτιμος πρόεδρος.  Με την ΕΔΕΚ υπηρέτησε αδιάλειπτα το κοινοβούλιο μέχρι το 
2006, με επιστέγασμα της προσφοράς του την περίοδο 1985-1991, κατά την οποία είχε εκλεχθεί Πρόεδρος του 
σώματος.  Μια από τις πλέον αναγνωρίσιμες προσωπικότητες της Κύπρου, τόσο στον τόπο μας όσο και στον 
διεθνή χώρο, ο γιατρός, στις 26 Απριλίου, σε ηλικία 100 ετών, ολοκλήρωσε ένα από τα μεγαλύτερα κεφάλαια 
της σύγχρονης ιστορίας μας.  

Στις 27 Μαΐου έφυγε από τη ζωή σε ηλικία 87 ετών ο Νίκος Ρολάνδης, πρώην βουλευτής κατά την 
περίοδο 1991-1996 με τον Συνασπισμό ΔΗΣΥ-Κόμμα Φιλελευθέρων, κόμμα του οποίου υπήρξε ιδρυτής και 
πρόεδρος από το 1986.  Διετέλεσε επίσης Υπουργός Εξωτερικών από το 1978 μέχρι το 1983 επί προεδρίας 
Σπύρου Κυπριανού και Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού από το 1998 μέχρι το 2003 στην 
κυβέρνηση Γλαύκου Κληρίδη.  Από αυτή τη θέση πρωτοστάτησε στο θέμα των κοιτασμάτων πετρελαίου και 
φυσικού αερίου, πετυχαίνοντας να υπογράψει το 2003 τη Συμφωνία Καθορισμού της Αποκλειστικής 
Οικονομικής Ζώνης Κύπρου και Αιγύπτου, την πρώτη συμφωνία καθορισμού ΑΟΖ στη Μεσόγειο. 

Στις 28 Μαΐου απεβίωσε σε ηλικία 83 ετών η πρώτη Ελληνοκύπρια αντιπρόσωπος του λαού στο 
κοινοβούλιο, η πρώην βουλεύτρια Κερύνειας Ρήνα Κατσελλή.  Βραβευμένη συγγραφέας με έντονη πολιτική και 
κοινωνική δράση, η Ρήνα Κατσελλή έδωσε τη νενομισμένη διαβεβαίωσή της ως βουλεύτρια για πρώτη φορά το 
1985 φέρουσα την παραδοσιακή κυπριακή ενδυμασία και έκτοτε υπηρέτησε τη Δημοκρατία από τα έδρανα του 
Δημοκρατικού Κόμματος για τρεις πενταετίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να τηρήσουμε ενός λεπτού σιγή στη μνήμη των τριών πρώην 
συναδέλφων μας. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

Αιωνία τους η μνήμη! 



 

22 

 

Αγαπητοί συνάδελφοι,  

Με στόχο την ευαισθητοποίηση του κοινού παγκοσμίως σχετικά με τις πολλαπλές ωφέλειες που 
προκύπτουν από τη χρήση της αιολικής ενέργειας, η Ευρωπαϊκή Ένωση Αιολικής Ενέργειας και το Παγκόσμιο 
Συμβούλιο Αιολικής Ενέργειας καθιέρωσαν τη 15η Ιουνίου ως Παγκόσμια Ημέρα Ανέμου.  Είναι μια πρακτικά 
ανεξάντλητη πηγή ενέργειας, που η αξιοποίησή της έχει τεράστια σημασία για τη βιώσιμη ανάπτυξη, την 
εξοικονόμηση ενεργειακών πόρων, την προστασία του περιβάλλοντος.   

Ως Βουλή των Αντιπροσώπων, δηλώνουμε ότι θα στηρίζουμε την υλοποίηση όλων των εκπονηθέντων 
σχεδίων για ενθάρρυνση της χρήσης των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στον τόπο μας. 

Επίσης, η 17η Ιουνίου έχει καθιερωθεί ως Παγκόσμια Ημέρα κατά της Ερημοποίησης και της Ξηρασίας.  
Η ερημοποίηση πλήττει σήμερα το ένα τρίτο της επιφάνειας της Γης και έχει αναγνωριστεί από τη διεθνή 
κοινότητα ως ένα μεγάλο περιβαλλοντικό, οικονομικό και κοινωνικό πρόβλημα.  Λόγω της κλιματικής αλλαγής, 
αλλά και ανθρωπογενών παραγόντων, τα εδάφη της Κύπρου απειλούνται σήμερα από τη διαδικασία της 
ερημοποίησης και μέρος αυτών έχει ήδη επηρεαστεί.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων επικύρωσε το 1999 με 
νόμο τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για την Καταπολέμηση της Ερημοποίησης και της Ξηρασίας και οι 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές περιλαμβάνουν σταθερά στην ατζέντα τους τη λήψη μέτρων προς 
αντιμετώπιση του κινδύνου.  

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ και στην 20ή Ιουνίου, την Παγκόσμια Ημέρα Προσφύγων, που έχει 
καθιερωθεί ως ημέρα τιμής και αναγνώρισης της δύναμης, του κουράγιου και της επιμονής εκατομμυρίων 
ανθρώπων σε όλο τον κόσμο οι οποίοι αναγκάστηκαν βίαια να εγκαταλείψουν τις εστίες τους.  Η Κύπρος, που 
έχει βιώσει τον ξεριζωμό και την προσφυγιά, καλεί τη διεθνή κοινότητα να αναλάβει άμεση και ενεργό δράση 
προς απάμβλυνση του προβλήματος.  Ως Βουλή των Αντιπροσώπων, εκφράζουμε τη συμπαράστασή μας 
στους απανταχού πρόσφυγες και καταδικάζουμε την καταπάτηση από την Τουρκία του δικαιώματος 
επιστροφής των Κυπρίων προσφύγων στις πατρογονικές τους εστίες, αλλά και την εκμετάλλευση των 
προσφύγων της ευρύτερης περιοχής από την ίδια χώρα για την εξυπηρέτηση των σχεδιασμών και των 
συμφερόντων της.  

 Παρακαλώ να προχωρήσουμε τώρα στο πρώτο θέμα της ημερήσιας διάταξης, που είναι ο διορισμός 
γραμματέων και κοσμητόρων. 

Ασκώντας τις εξουσίες που αναθέτει στον Πρόεδρο της Βουλής το άρθρο 72 του συντάγματος, διορίζω 
ως γραμματείς τον κ. Νίκο Γεωργίου από τον Δημοκρατικό Συναγερμό και τον κ. Κώστα από το ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και ως κοσμήτορα τον κ. Χρήστο Ορφανίδη από το Δημοκρατικό Κόμμα.   

Παρακαλώ τους γραμματείς και τον κοσμήτορα να καταλάβουν τις θέσεις τους. 

Ναι, κύριε Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ο συνάδελφος κ. Χρίστος Ορφανίδης για λόγους υγείας δε βρίσκεται σήμερα στην αίθουσα, όμως έχει 
διαμηνύσει ότι αποδέχεται τον διορισμό αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, να του ευχηθούμε περαστικά. 

Προτού προχωρήσω, θα ήθελα να ανακοινώσω ότι, σύμφωνα με σχετική ενημέρωση που είχε η 
προεδρία, οι ακόλουθοι διορίζονται ως κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι:  Για την κοινοβουλευτική ομάδα του 
Δημοκρατικού Συναγερμού ο κ. Νίκος Τορναρίτης και ως αναπληρωτής κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος ο κ. 
Ονούφριος Κουλλά, για την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης και 
για την κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Κόμματος ο κ. Πανίκος Λεωνίδου. 

Προχωρούμε τώρα στο επόμενο θέμα της ημερήσιας διάταξης, που είναι η εκλογή της Επιτροπής 
Επιλογής σύμφωνα με το άρθρο 73.2 του συντάγματος.  Σύμφωνα με τη σχετική διάταξη, της Επιτροπής 
Επιλογής προεδρεύει ο Πρόεδρος του σώματος ως ex officio μέλος.  Ως μέλη προτείνονται οι ακόλουθοι: 
Κύριος Αβέρωφ Νεοφύτου, κ. Νίκος Τορναρίτης και κ. Χάρης Γεωργιάδης από την κοινοβουλευτική ομάδα του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, οι κ. Γιώργος Λουκαΐδης, Στέφανος Στεφάνου και Άριστος Δαμιανού εκ μέρος της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και οι κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και Πανίκος 
Λεωνίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος.   

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση σε σχέση με την προτεινόμενη σύνθεση της Επιτροπής Επιλογής; 

Μάλιστα, ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 
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 Δεν είναι ένσταση, μια παρατήρηση εκ μέρους της ΕΔΕΚ, ότι, παρά το γεγονός ότι με βάση το σύνταγμα 
τα μέλη της Επιτροπής Επιλογής δεν περιορίζονται στα μέλη βουλευτές των τριών κοινοβουλευτικών 
κομμάτων -αυτό θέλουμε να υποδείξουμε-, θα συγκατατεθούμε και δε θα προκαλέσουμε οιονδήποτε ζήτημα με 
νέα υποβολή υποψηφιοτήτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Υπάρχει κάποιος άλλος ή κάποια άλλη συνάδελφος που θα ήθελε να τοποθετηθεί; 

 Ωραία.  Το θέμα αυτό μας είχε απασχολήσει εκτενώς και στη σύσκεψη αρχηγών, αλλά και στην άτυπη 
επιτροπή η οποία είχε συγκληθεί αυτές τις μέρες, για να μπορέσουμε να καταλήξουμε.  Θα κρατήσω, αν και οι 
συνταγματικές διατάξεις και ο κανονισμός είναι ξεκάθαρα, το συναινετικό πνεύμα το οποίο έχετε επιδείξει.  Είναι 
αυτό το πνεύμα ακριβώς που θα πρέπει να διατηρήσουμε για όλα τα ζητήματα που αφορούν τη λειτουργία της 
Βουλής των Αντιπροσώπων.  Και εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η σύνθεση της επιτροπής εγκρίνεται. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ομόφωνα, σωστά. 

 Προχωρούμε στα θέματα της ημερήσιας διάταξης.  

 Κεφάλαιο Πρώτο δεν υπάρχει.  

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, σύμφωνα με σχετικό κατάλογο, ο 
οποίος έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή / 
Κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Βιομηχανικών Εκπομπών 
(Ολοκληρωμένη Πρόληψη και Έλεγχος 
της Ρύπανσης) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.122-2021). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

2.  Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.123-2021). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

3.  Ο περί Εγγραφής και Ρύθμισης των 
Υπηρεσιών Ορκωτού Μεταφραστή 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.124-2021). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

4.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.125-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

5.  Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.126-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

6.  Ο περί Ελέγχου Ρευστών Διαθεσίμων 
που Εισέρχονται ή Εξέρχονται από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση και της Άσκησης 
Ενδοενωσιακών Ελέγχων σε Ρευστά 
Διαθέσιμα Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.127-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

7.  Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς 
Ηλεκτρισμού Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.128-2021). 

Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 
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8.  Ο περί Σύστασης και Λειτουργίας της 
Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.129-2021). 

Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

9.  Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού 
Αερίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.130-2021). 

Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

10.  Ο περί Αξιολόγησης και Διαχείρισης του 
Περιβαλλοντικού Θορύβου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.131-2021). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

11.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.132-2021). 

Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

12.  Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου 
Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.133-2021). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

13.  Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.134-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

14.  Ο περί Τμήματος Φορολογίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.135-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

15.  Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας 
(Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις Αξιωματικών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.036-2021). 

Υπουργό Άμυνας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

16.  Οι περί Υπουργείου Οικονομικών, 
Υπηρεσίες Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών - Θέση Ανώτερου 
Αποθηκάριου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.037-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

17.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - 
Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - 
Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - Θέση 
Προϊστάμενης Λειτουργού 
Επισκεπτριών Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.038-2021). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

18.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας (Πρόληψη και Μείωση της 
Ατμοσφαιρικής Ρύπανσης από Αμίαντο) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.039-2021). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

19.  Οι περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Φάκελος Τεκμηρίωσης Τιμών 
Ενδοομιλικών Συναλλαγών και 
Προέγκριση Μεθοδολογίας 
Ενδοομιλικής Τιμολόγησης) Κανονισμοί 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 



 

25 

 

του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.040-2021). 

20.  Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 
(Παιχνίδια) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.041-2021). 

Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

21.  Οι περί Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων - 
Θέσεις Ανώτερου Υπεύθυνου Μονάδας 
ΕΑΣ, Υπεύθυνου Μονάδας ΕΑΣ, 
Λειτουργού ΕΑΣ και Βοηθού 
Γραμματειακού Λειτουργού ΕΑΣ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.042-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

22.  Οι περί Ταμείου Πρόνοιας των 
Τακτικών Εργατών της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.043-2021). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων 

23.  Οι περί Υφυπουργείου Ναυτιλίας - 
Θέσεις Ανώτερου Επιθεωρητή Πλοίων 
και Επιθεωρητή Πλοίων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.044-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

24.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.045-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

 Επανακατάθεση   

25.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας 
(Άδειες και Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

Υπουργό Εσωτερικών                                                                                                                                                 Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

26.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

27.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

28.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

29.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Δίδακτρα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

30.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Φοιτητικά Θέματα και Θέματα 
Σπουδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

31.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών 
Δρόμων και Εξαγωγή Δασικών 
Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 
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(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 
32.  Οι περί του Συντονισμού των 

Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων 
Συμβάσεων στους Τομείς της Άμυνας 
και της Ασφάλειας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

33.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των 
Νερών (Διαχείριση και Διάθεση/Χρήση 
Κοπριάς και άλλων Κτηνοτροφικών 
Αποβλήτων που προκύπτουν από 
Αγελαδοτροφικές Μονάδες) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος  

34.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων 
της Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρήση 
Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε 
περιπτώσεις Παρουσίας Κυανίου σε 
Λίμνη Τελμάτων και περί Διασπώμενου 
με Ασθενές Οξύ Κυανίου) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

35.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων 
της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Επιθεωρήσεις) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

36.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων 
της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Χρηματικές Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

37.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων 
(Συντάξεις και Χορηγήματα) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

38.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

39.  Οι περί Εισροών και Εκροών του 
Εθνικού Ταμείου Επενδύσεων και του 
Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης 
Επενδύσεων και για Συναφή Θέματα 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

40.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί)  (Αρ.2) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.093-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

41.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
(Αξιολόγηση Υπαλλήλων) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.096-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

42.  Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Έλεγχος 
Υποστατικών και Λήψη Δραστικών 
Μέτρων) Κανονισμοί του 2021. 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 
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(Αρ. Φακ. 23.03.057.001-2020). 
43.  Οι περί Διαχείρισης Θεμάτων 

Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.026-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

44.  Οι περί Διαμεσολάβησης σε 
Οικογενειακές Διαφορές Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.049-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

45.  Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.052-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

46.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.057-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

47.  Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.067-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

48.  Οι περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως 
Αδικημάτων (Εξώδικο Πρόστιμο και 
Διαδικασία) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.098-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων 

49.  Οι περί Αποβλήτων (Απόβλητα 
Ηλεκτρικού και Ηλεκτρονικού 
Εξοπλισμού) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.106-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

50.  Οι περί Αποβλήτων (Χώροι 
Υγειονομικής Ταφής) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.107-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

51.  Οι περί Αποβλήτων (Ηλεκτρικές Στήλες 
ή Συσσωρευτές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.108-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

52.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Πειθαρχικός Έλεγχος Ακαδημαϊκού και 
άλλου Εκπαιδευτικού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.110-2020). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

53.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων 
Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.111-2020). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

54.  Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά 
Προσόντα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.117-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

55.  Οι περί Αποβλήτων (Διαχείριση 
Αποβλήτων Φαρμακευτικών Προϊόντων 
Οικιακής Προέλευσης) Κανονισμοί του 
2021. 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 
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(Αρ. Φακ. 23.03.058.005-2021). 

56.  Οι περί Συσκευασιών και Αποβλήτων 
Συσκευασιών (Μείωση της 
Κατανάλωσης Λεπτής Πλαστικής 
Σακούλας Μεταφοράς) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.009-2021). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

57.  Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέση 
Πρώτου Λειτουργού Γενικού 
Λογιστηρίου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φα;κ. 23.03.058.012-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

58.  Οι περί της Διαχείρισης της Εκτέλεσης 
Δημοσίων Συμβάσεων και των 
Διαδικασιών Αποκλεισμού των 
Οικονομικών Φορέων από Διαδικασίες 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.013-2021). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

59.  Οι περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Μηχανισμοί Επίλυσης Φορολογικών 
Διαφορών στην Ευρωπαϊκή Ένωση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.024-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

60.  Οι περί Ασφαλιστικών και 
Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.026-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

61.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία (Χημικοί Παράγοντες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.028-2021). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

62.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία (Καρκινογόνοι και 
Μεταλλαξιογόνοι Παράγοντες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.029-2021). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

63.  Οι περί Ελέγχου της Ατμόσφαιρας και 
Επικίνδυνων Ουσιών στα Εργοστάσια 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.030-2021). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

64.  Οι περί του Επιτρόπου Επικοινωνιών - 
Θέση Λειτουργού Α΄ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.031-2021). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

65.  Οι περί του Επιτρόπου Επικοινωνιών - 
Θέση Ανώτερου Γραμματειακού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.032-2021). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

66.  Οι περί του Επιτρόπου Επικοινωνιών - 
Θέση Γραμματειακού Λειτουργού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2021. 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 
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(Αρ. Φακ. 23.03.058.033-2021). 

67.  Οι περί Εκλογής Μελών της Βουλής 
των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.035-2021). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

68.  Ειδικά εντάλματα μεταφοράς για 
μεταφορά πιστώσεων μεταξύ 
ομάδων/υποομάδων του 
προϋπολογισμού κάτω από το ίδιο 
κεφάλαιο με έγκριση του προϊσταμένου 
του οικονομικού φορέα, ημερομηνίας 2 
Ιουνίου 2021, σύμφωνα με τις πρόνοιες 
των Κανονισμών 14 και 15 των περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών 
του 2016 και των διατάξεων του άρθρου 
63 του περί της Δημοσιονομικής 
Ευθύνης και του Δημοσιονομικού 
Πλαισίου Νόμου του 2014 [Νόμος αρ. 
20(Ι) του 2014], καθώς και του εδαφίου 
(3) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2021 Νόμου του 
2021 [Νόμος αρ. 2(ΙΙ) του 2021]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.005). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

69.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 13, 
15, 16, 18, 19, 20, 21, 22, 24, 26, 27, 
28, 29 και 31) του 2021 με έγκριση του 
Υπουργού Οικονομικών, ημερομηνίας 2 
Ιουνίου 2021, σύμφωνα με τις πρόνοιες 
των Κανονισμών 14 και 15 των περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών 
του 2016 και των διατάξεων του άρθρου 
63 του περί της Δημοσιονομικής 
Ευθύνης και του Δημοσιονομικού 
Πλαισίου Νόμου του 2014 [Νόμος αρ. 
20(Ι) του 2014], καθώς και τις διατάξεις 
του εδαφίου (3) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2021 Νόμου του 
2021 [Νόμος αρ. 2(ΙΙ)/2021]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001).  

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

70.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής για 
μεταφορά πιστώσεων μεταξύ 
διαφορετικών οικονομικών φορέων που 
υπάγονται στο ίδιο υπουργείο με 
έγκριση του Υπουργού Οικονομικών με 
αρ. 8001 και 8002 του 2021, 
ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2021, σύμφωνα 
με τις πρόνοιες των Κανονισμών 14 και 
15 των περί της Δημοσιονομικής 
Ευθύνης και του Δημοσιονομικού 
Πλαισίου Κανονισμών του 2016 και των 
διατάξεων του άρθρου 63 του περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 
2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], καθώς 
και του εδαφίου (3) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού του 2021 Νόμου 
του 2021 [Νόμος αρ. 2(ΙΙ) του 2021]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.004). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Κεφάλαιο Τρίτο δεν υπάρχει.  

 Κεφάλαιο Τέταρτο δεν υπάρχει. 

 Αν δεν υπάρχει κάποιος άλλος που ζητεί τον λόγο, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας. Η 
επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 24 Ιουνίου 2021, στις 4.00 μ.μ., κατά την οποία θα 
ανακοινωθεί η σύνθεση των κοινοβουλευτικών επιτροπών και θα καταρτιστεί η Επιτροπή Δεοντολογίας. 

 Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  4.18 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Δημητρίου Αννίτα 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Μαυρίδης Μάριος 

Νεοφύτου Αβέρωφ 

Αλαμπρίτης Πρόδρομος Ορφανίδου Σάβια 

Γεωργιάδης Χάρης Πάζαρος Χαράλαμπος 

Γεωργίου Νίκος Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Δημητρίου Δημήτρης Σύκας Νίκος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Τορναρίτης Νίκος 

Κάρουλλας Γιώργος Τσιρίδου Φωτεινή 

Κουλλά Ονούφριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Μαρίνα 

Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 
Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 

Κέττηρος Νίκος Φακοντής Αντρέας 
Κουκουμάς Γιώργος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 
Κυπριανού Άντρος Χριστόφιας Χρίστος 

Κώστα Κώστας Χριστοφίδης Χρίστος 

Λουκαΐδης Γιώργος  
ΔΗΚΟ 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαββίδης Χρύσανθος 

Λεωνίδου Πανίκος Σενέκης Χρίστος 

Παντελίδης Χρύσης  

ΕΛΑΜ 
Θεμιστοκλέους Ανδρέας Παπαγιάννης Λίνος 

Ιωάννου Σωτήρης Χρίστου Χρίστος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 

Αποστόλου Ανδρέας Ευσταθίου Κωστής 

ΔΗΠΑ 

Γιακουμή Μιχάλης Μουσιούττας Μαρίνος 



 

31 

 

Καρογιάν Μάριος Τρυφωνίδης Αλέκος 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
Ατταλίδου Αλεξάνδρα Παπαδούρης Σταύρος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Αναφορά της Προέδρου της Βουλής: 
 α.  στον θάνατο του πρώην Προέδρου της Βουλής Βάσου Λυσσαρίδη και των πρώην βουλευτών 
  Νίκου Ρολάνδη και Ρήνας Κατσελλή και τήρηση μονόλεπτης σιγής, 

  β.  στην Παγκόσμια Ημέρα Ανέμου, 

  γ.  στην Παγκόσμια Ημέρα κατά της Ερημοποίησης και της Ξηρασίας και 

  δ.  στην Παγκόσμια Ημέρα Προσφύγων. 

2. Διορισμός των κ. Νίκου Γεωργίου και Κώστα Κώστα ως γραμματέων του σώματος και του κ. Χρίστου 
 Ορφανίδη ως κοσμήτορα. 

3. Ανακοίνωση των ονομάτων των κοινοβουλευτικών εκπροσώπων των πολιτικών κομματικών ομάδων 
 στη Βουλή, του κ. Νίκου Τορναρίτη (και του κ. Ονούφριου Κουλλά ως αναπληρωτή) για τον 
 Δημοκρατικό Συναγερμό, του κ. Γιώργου Λουκαΐδη για το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του κ. 
 Πανίκου Λεωνίδου για το Δημοκρατικό Κόμμα. 

4. Εκλογή της Επιτροπής Επιλογής και παρατηρήσεις του κ. Κωστή Ευσταθίου. 

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή: €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IA΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΕΚΤΑΚΤΗ ΣΥΝΟΔΟΣ 

Συνεδρίαση 24ης Ιουνίου 2021 
Ώρα έναρξης: 4.16 μ.μ. 

Αρ. 3 
 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τον γραμματέα να διαπιστώσει αν 
υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να ενημερώσει το σώμα για τις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής, αν υπάρχουν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Την 21η Ιουνίου η Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων κ. Αννίτα Δημητρίου, υπό την ιδιότητά της ως 
πρέσβειρας του Δικτύου Γυναικών Πολιτικών Ηγετών (WPL) εκ μέρους της Βουλής των Αντιπροσώπων, συμμετείχε 
με οπτικογραφημένο μήνυμά της σε διαδικτυακή διάσκεψη του δικτύου με θέμα «Οικοδόμηση του μέλλοντος.  Oι 
γυναίκες πολιτικοί ηγέτες καθορίζουν τη νέα κανονικότητα».  Στο μήνυμά της η κ. Δημητρίου σημείωσε τη σημαντική 
πρόοδο της Κύπρου όσον αφορά στην ενίσχυση της νομοθεσίας για την καταπολέμηση της έμφυλης βίας, της 
παρενόχλησης, της παρενοχλητικής παρακολούθησης και του σεξισμού.  Υπογράμμισε δε την ανάγκη επιτάχυνσης 
της υλοποίησης του Στρατηγικού Σχεδίου Δράσης για την Ισότητα των Φύλων για την αντιμετώπιση σημαντικών 
προκλήσεων, όπως το συνταξιοδοτικό και μισθολογικό χάσμα μεταξύ των φύλων, η ισότιμη κατανομή της μη 
αμειβόμενης εργασίας μέσω της δημιουργίας επαρκών δομών φροντίδας παιδιών και ο διαχωρισμός των φύλων 
στην εκπαίδευση, στην κατάρτιση και στην απασχόληση. 

 Στις 3 και 4 Ιουνίου οι κ. Στέφανος Στεφάνου και Χαράλαμπος Θεοπέμπτου συμμετείχαν στις εργασίες της 
15ης Συνόδου της ολομέλειας της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Μεσογείου.  Σε παρέμβασή του σε συζήτηση για 
τον οικονομικό αντίκτυπο της πανδημίας COVID-19 στα ευρωμεσογειακά κράτη και στα κράτη του Κόλπου ο κ. 
Στεφάνου επισήμανε ότι για πολλά από αυτά τα κράτη το πλήγμα της πανδημίας είναι ιδιαίτερα ισχυρό.  Τόνισε ότι 
απαιτείται έμπρακτη αλληλεγγύη προς τις φτωχότερες χώρες για την αντιμετώπιση των υγειονομικών και 
οικονομικών τους προβλημάτων, την οικοδόμηση αναγκαίων υποδομών και την πρόσβαση σε επαρκείς ποσότητες 
εμβολίων.  Υπογράμμισε δε ότι η βοήθεια προς τις χώρες αυτές πρέπει να είναι μακροπρόθεσμη χωρίς 
δυσβάσταχτους όρους και με ασφαλιστικές δικλίδες, ώστε οι παρεχόμενοι πόροι να μην τυγχάνουν κατάχρησης από 
τοπικά κατεστημένα και διαπλεκόμενα συμφέροντα. 

 Στις 14 και 15 Ιουνίου ο κ. Ηλίας Μυριάνθους συμμετείχε σε συνεδρίαση της Διεθνούς Γραμματείας της 
Διακοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Ορθοδοξίας στο Βελιγράδι.  Σε συζήτηση για την προστασία της χριστιανικής 
πολιτιστικής κληρονομιάς ο κ. Μυριάνθους στηλίτευσε τη μετατροπή εκκλησιών στην κατεχόμενη Κύπρο σε τζαμιά.  
Επισημαίνοντας ότι η διατήρηση των ιερών χώρων λατρείας στην αρχική τους μορφή συντρέχει την αρμονική 
συνύπαρξη λαών και θρησκειών, ο κ. Μυριάνθους τόνισε την ανάγκη σεβασμού της θρησκευτικής ελευθερίας και της 
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ορθόδοξης κληρονομιάς. 

 Στις 15 Ιουνίου ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος της Επιτροπής για τη Δημοκρατία, τα Ανθρώπινα 
Δικαιώματα και τα Ανθρωπιστικά Θέματα της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και 
τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ), συμμετείχε σε διαδικτυακή συνάντηση της Επιτροπής του ΟΑΣΕ για την 
Ανθρώπινη Διάσταση με θέμα την ελευθερία ειρηνικής συνάθροισης.  Σε παρέμβασή του ο κ. Χατζηγιάννης 
υπογράμμισε ότι οποιοιδήποτε περιορισμοί επιβάλλονται από το κράτος προς τους πολίτες πρέπει να διασφαλίζουν 
πρώτα και πάνω από όλα τον σεβασμό των ανθρώπινων δικαιωμάτων και των θεμελιωδών ελευθεριών. 

 Στις 16 Ιουνίου ο κ. Χατζηγιάννης συμμετείχε στο 21ο Συνέδριο της Συμμαχίας για την Καταπολέμηση της 
Εμπορίας Προσώπων, που διοργάνωσε το Γραφείο του Ειδικού Αντιπροσώπου και Συντονιστή του ΟΑΣΕ για την 
καταπολέμηση της εμπορίας ανθρώπων.  Ο κ. Χατζηγιάννης σημείωσε την υιοθέτηση από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων νομοθεσίας για την ποινικοποίηση της αγοράς σεξουαλικών υπηρεσιών από θύματα εμπορίας, 
καθώς και τα μέτρα που λαμβάνει η Κύπρος για την προστασία των θυμάτων. 

 Επίσης, στις 18 Ιουνίου ο κ. Χατζηγιάννης συμμετείχε σε διαδικτυακή συζήτηση που διοργάνωσε η Βουλή των 
Λόρδων με θέμα «70ή επέτειος της Σύμβασης για τους Πρόσφυγες του 1951-Ευρωπαϊκή αλληλεγγύη και 
προστασία».  Σε συζήτηση για τη διαχείριση της μετανάστευσης και την εθελοντική μετεγκατάσταση προσφύγων 
στην ΕΕ ο κ. Χατζηγιάννης ανέφερε ότι συνεχίζονται οι αφίξεις μεγάλων αριθμών αιτητών ασύλου στην Κύπρο, οι 
περισσότεροι από τους οποίους διοχετεύονται από την Τουρκία μέσω των κατεχομένων.  Απηύθυνε δε ερώτηση σε 
εκπρόσωπο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής όσον αφορά στις προοπτικές επίτευξης συναίνεσης σε επίπεδο ΕΕ για την 
υποχρεωτική κατανομή των βαρών μεταξύ των κρατών μελών της ΕΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ όπως προχωρήσουμε τώρα στην ανακοίνωση της σύνθεσης των κοινοβουλευτικών επιτροπών.  
Η Επιτροπή Επιλογής έχει καταρτίσει τις κοινοβουλευτικές επιτροπές και σε λίγο θα τις διαβάσει ο γραμματέας.  Να 
ενημερώσω το σώμα ότι η Επιτροπή Επιλογής έχει καταρτιστεί δυνάμει του άρθρου 73 του Συντάγματος με τη 
συναίνεση και τη συνεργασία όλων των πλευρών.  Η εν λόγω επιτροπή κατέληξε στο αποτέλεσμα το οποίο έχει 
ενώπιόν του ο γραμματέας της Βουλής. 

 Κύριε γραμματέα, παρακαλώ όπως αναγνώσεις τις επιτροπές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
Χάρης Γεωργιάδης, πρόεδρος ΔΗΣΥ 

Μάριος Μαυρίδης, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Νίκος Τορναρίτης  » 

Γιώργος Λουκαΐδης ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Άριστος Δαμιανού » 

Γιώργος Κουκουμάς  » 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου ΔΗΚΟ 
Χρύσης Παντελίδης » 
Χρίστος Χρίστου  ΕΛΑΜ 
Κωστής Ευσταθίου  ΚΣ ΕΔΕΚ 

Μάριος Καρογιάν  ΔΗΠΑ 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος ΔΗΚΟ 

Χρύσης Παντελίδης, αναπληρωτής πρόεδρος  » 

Χάρης Γεωργιάδης ΔΗΣΥ 

Ονούφριος Κουλλά » 
Σάβια Ορφανίδου  » 
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Στέφανος Στεφάνου ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Άριστος Δαμιανού » 
Χρίστος Χριστοφίδης  » 
Σωτήρης Ιωάννου  ΕΛΑΜ 
Ηλίας Μυριάνθους  ΚΣ ΕΔΕΚ 

Αλέκος Τρυφωνίδης*  ΔΗΠΑ 
Σταύρος Παπαδούρης*  Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

* Για τα πρώτα δυόμισι χρόνια μέλος της επιτροπής θα είναι ο κ. Αλέκος Τρυφωνίδης της ΔΗΠΑ και για τα 
επόμενα δυόμισι χρόνια ο κ. Σταύρος Παπαδούρης του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 

Άριστος Δαμιανού, πρόεδρος ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Μαρίνα Νικολάου, αναπληρώτρια πρόεδρος » 

Βαλεντίνος Φακοντής  » 

Νίκος Σύκας ΔΗΣΥ 
Κυριάκος Χατζηγιάννης » 

Νίκος Γεωργίου » 

Πανίκος Λεωνίδου ΔΗΚΟ 

Χρίστος Σενέκης  » 
Κωστής Ευσταθίου  ΚΣ ΕΔΕΚ 
Μαρίνος Μουσιούττας  ΔΗΠΑ 

Αλεξάνδρα Ατταλίδου  Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας 

Μαρίνος Σιζόπουλος, πρόεδρος  ΚΣ ΕΔΕΚ 

Γιώργος Κάρουλλας, αναπληρωτής πρόεδρος, ΔΗΣΥ 

Χάρης Γεωργιάδης » 

Ευθύμιος Δίπλαρος  » 
Κώστας Κώστα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Γιαννάκης Γαβριήλ » 

Βαλεντίνος Φακοντής  » 

Ζαχαρίας Κουλίας ΔΗΚΟ 
Παύλος Μυλωνάς  » 
Χρίστος Χρίστου  ΕΛΑΜ 

Αλέκος Τρυφωνίδης  ΔΗΠΑ 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού 

Παύλος Μυλωνάς, πρόεδρος ΔΗΚΟ 

Χρύσανθος Σαββίδης, αναπληρωτής πρόεδρος  » 

Γιώργος Κάρουλλας ΔΗΣΥ 

Μάριος Μαυρίδης » 



36 
 

Πρόδρομος Αλαμπρίτης » 

Χρίστος Χριστοφίδης ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Αντρέας Καυκαλιάς » 

Χρίστος Χριστόφιας » 
Ανδρέας Θεμιστοκλέους ΕΛΑΜ 
Ανδρέας Αποστόλου ΚΣ ΕΔΕΚ 

Αλέκος Τρυφωνίδης ΔΗΠΑ 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα 

Μαρωνιτών 

Αρμενίων 

Λατίνων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων 
Μαρίνος Μουσιούττας, πρόεδρος ΔΗΠΑ 

Κώστας Κώστα, αναπληρωτής πρόεδρος ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Φωτεινή Τσιρίδου ΔΗΣΥ 

Δημήτρης Δημητρίου » 
Πρόδρομος Αλαμπρίτης » 

Γιαννάκης Γαβριήλ ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Βαλεντίνος Φακοντής » 

Χρίστος Ορφανίδης ΔΗΚΟ 

Χρύσανθος Σαββίδης  » 
Ηλίας Μυριάνθους ΚΣ ΕΔΕΚ 

Σταύρος Παπαδούρης  Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 

Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος ΔΗΣΥ 

Ονούφριος Κουλλά, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Νίκος Σύκας » 

Κώστας Κώστα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Γιαννάκης Γαβριήλ » 

Ανδρέας Πασιουρτίδης » 

Πανίκος Λεωνίδου ΔΗΚΟ 

Χρύσης Παντελίδης » 

Ηλίας Μυριάνθους ΚΣ ΕΔΕΚ 
Μιχάλης Γιακουμή ΔΗΠΑ 

Σταύρος Παπαδούρης Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Αντρέας Καυκαλιάς, αναπληρωτής πρόεδρος » 
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Βαλεντίνος Φακοντής » 

Χαράλαμπος Πάζαρος ΔΗΣΥ 
Κυριάκος Χατζηγιάννης » 

Νίκος Σύκας » 

Χρίστος Ορφανίδης ΔΗΚΟ 

Χρίστος Σενέκης » 

Λίνος Παπαγιάννης ΕΛΑΜ 

Ηλίας Μυριάνθους ΚΣ ΕΔΕΚ 

Χαράλαμπος Θεοπέμπτου Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Χρίστος Χριστόφιας, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Γιώργος Κουκουμάς » 

Ονούφριος Κουλλά ΔΗΣΥ 
Δημήτρης Δημητρίου » 

Φωτεινή Τσιρίδου » 

Πανίκος Λεωνίδου ΔΗΚΟ 

Χρίστος Σενέκης » 

Σωτήρης Ιωάννου ΕΛΑΜ 

Ανδρέας Αποστόλου ΚΣ ΕΔΕΚ 

Μαρίνος Μουσιούττας ΔΗΠΑ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών 
Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος ΔΗΣΥ 

Φωτεινή Τσιρίδου, αναπληρώτρια πρόεδρος » 

Νίκος Γεωργίου » 

Άριστος Δαμιανού ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Ανδρέας Πασιουρτίδης » 

Γιώργος Κουκουμάς » 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου ΔΗΚΟ 

Πανίκος Λεωνίδου » 

Σωτήρης Ιωάννου ΕΛΑΜ 

Κωστής Ευσταθίου ΚΣ ΕΔΕΚ 

Χαράλαμπος Θεοπέμπτου Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας 
Ευθύμιος Δίπλαρος, πρόεδρος ΔΗΣΥ 

Σάβια Ορφανίδου, αναπληρώτρια πρόεδρος » 

Χαράλαμπος Πάζαρος » 

Νίκος Κέττηρος ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
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Μαρίνα Νικολάου » 

Χρίστος Χριστόφιας » 

Πανίκος Λεωνίδου ΔΗΚΟ 

Χρύσανθος Σαββίδης  » 

Χρίστος Χρίστου ΕΛΑΜ 

Μαρίνος Σιζόπουλος ΚΣ ΕΔΕΚ 

Μιχάλης Γιακουμή ΔΗΠΑ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών 
Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος ΔΗΚΟ 

Χρύσης Παντελίδης, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Σάβια Ορφανίδου ΔΗΣΥ 

Ονούφριος Κουλλά  » 
Ρίτα Θεοδώρου Σούπερμαν » 

Ειρήνη Χαραλαμπίδου ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Ανδρέας Πασιουρτίδης » 

Χρίστος Χριστοφίδης » 

Αλεξάνδρα Ατταλίδου Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Ανδρέας Αποστόλου ΚΣ ΕΔΕΚ 

Αλέκος Τρυφωνίδης ΔΗΠΑ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων 

Νίκος Κέττηρος, πρόεδρος ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Χρίστος Χριστοφίδης, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Νίκος Γεωργίου ΔΗΣΥ 

Γιώργος Κάρουλλας » 
Ρίτα Θεοδώρου Σούπερμαν » 

Χρίστος Σενέκης ΔΗΚΟ 

Ζαχαρίας Κουλίας » 

Σωτήρης Ιωάννου ΕΛΑΜ 

Μιχάλης Γιακουμή ΔΗΠΑ 

Κωστής Ευσταθίου ΚΣ ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος 
Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, πρόεδρος Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Νίκος Κέττηρος, αναπληρωτής πρόεδρος ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Πρόδρομος Αλαμπρίτης ΔΗΣΥ 

Σάβια Ορφανίδου » 
Ρίτα Θεοδώρου Σούπερμαν » 

Στέφανος Στεφάνου ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Μαρίνα Νικολάου » 
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Χρίστος Ορφανίδης ΔΗΚΟ 

Χρύσανθος Σαββίδης  » 

Λίνος Παπαγιάννης  ΕΛΑΜ 

Μιχάλης Γιακουμή ΔΗΠΑ 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για την επιτροπή Προσφύγων, αν μπορούν, να διαβαστούν ξανά οι βουλευτές του ΑΚΕΛ που 
συμμετέχουν στην επιτροπή, διότι νομίζω ότι δε διαβάστηκε ένας βουλευτής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, να το επαναλάβουμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων: Νίκος Κέττηρος, 
πρόεδρος, Χρίστος Χριστοφίδης, αναπληρωτής πρόεδρος. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ποιος είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αυτά έχω ενώπιόν μου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Χρίστος Χριστόφιας.  Είναι εκ παραδρομής προφανώς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Για να ξέρετε, οι υπηρεσιακοί έκαναν ό,τι μπορούσαν, για να είναι έτοιμοι.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Το γνωρίζω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω είναι εκ παραδρομής, αλλά είναι μικρό το κακό.  Να σημειωθεί, κύριε γραμματέα. 

 Παρακάτω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών Μεταξύ Ανδρών και Γυναικών 
Ειρήνη Χαραλαμπίδου, πρόεδρος ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Ανδρέας Πασιουρτίδης, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Μαρίνα Νικολάου » 

Ρίτα Θεοδώρου Σούπερμαν ΔΗΣΥ 

Φωτεινή Τσιρίδου » 
Μάριος Μαυρίδης » 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου ΔΗΚΟ 

Παύλος Μυλωνάς » 

Αλεξάνδρα Ατταλίδου Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, και εδώ υπάρχει λάθος.  Στην επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών 
Μεταξύ Ανδρών και Γυναικών έχουμε τον Γιώργο τον Κουκουμά και όχι τον κ. Πασιουρτίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, αντικαθίσταται κατά την εισήγηση του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου κ. Λουκαΐδη. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

  Είπε τον κ. Πασιουρτίδη ως αναπληρωτή. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Τον κ. Πασιουρτίδη είπε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΣΙΟΥΡΤΙΔΗΣ: 

 Εγώ δεν είμαι καν μέλος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Για να ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, και να μη στενοχωριέστε, η Επιτροπή Επιλογής είναι αυτεξούσιο όργανο, 
οποιοδήποτε λάθος μπορεί να διορθωθεί από την επιτροπή αλλά, αν θέλετε να το διορθώσουμε τώρα, πολύ 
ευχαρίστως.  Πέστε μας τι θέλετε και ευχαρίστως θα το καταγράψουμε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Γιώργος Κουκουμάς.  Στην επιτροπή Ανθρωπίνων αντί του κ. Πασιουρτίδη είναι ο κ. Κουκουμάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έγινε. 

 Κύριοι συνάδελφοι, θα μπορείτε μεταγενέστερα να το διευθετήσετε, δεν υπάρχει πρόβλημα. 

 Παρακαλώ, συνεχίστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως 
Δημήτρης Δημητρίου, πρόεδρος ΔΗΣΥ 

Γιώργος Κάρουλλας, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Νίκος Γεωργίου » 

Ανδρέας Πασιουρτίδης ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Ειρήνη Χαραλαμπίδου » 
Νίκος Κέττηρος » 

Παύλος Μυλωνάς ΔΗΚΟ 

Ζαχαρίας Κουλίας » 

Ανδρέας Θεμιστοκλέους ΕΛΑΜ 

Μαρίνος Μουσιούττας ΔΗΠΑ 

Αλεξάνδρα Ατταλίδου Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τη Μελέτη του Δημογραφικού Προβλήματος 
Λίνος Παπαγιάννης, πρόεδρος ΕΛΑΜ 

Πρόδρομος Αλαμπρίτης, αναπληρωτής πρόεδρος ΔΗΣΥ 

Ευθύμιος Δίπλαρος  » 

Χαράλαμπος Πάζαρος » 

Παύλος Μυλωνάς ΔΗΚΟ 
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Ζαχαρίας Κουλίας » 

Μαρίνος Μουσιούττας ΔΗΠΑ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Αυτή είναι η σύνθεση των κοινοβουλευτικών επιτροπών, όπως κατέληξε το σώμα κατόπιν μεγάλης 
υπομονής και συνεννόησης. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ, με συγχωρείτε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από την πλευρά της ΕΔΕΚ έχουμε να υποβάλουμε μία ένσταση αναφορικά με τη σύνθεση της 
επιτροπής Άμυνας.  Θεωρούμε ότι δεν είναι πρέπον και ούτε είναι ηθικά δεοντολογικά ορθό να μετέχει μέλος το 
οποίο δεν υπηρέτησε τη θητεία του στην Εθνική Φρουρά.  Ως εκ τούτου, εγώ ζητώ από την Επιτροπή Επιλογής να 
κάνει δεύτερες σκέψεις και να κάνει αναθεώρηση της σύνθεσης της επιτροπής Άμυνας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι, κύριε Σιζόπουλε, αυτό το θέμα το μόνο αρμόδιο όργανο να το δει είναι η Επιτροπή Επιλογής 
ως εκ του συντάγματος, άρα, για όσα έχει πει ο συνάδελφος, θα επιληφθεί η εν λόγω επιτροπή.  Κατεγράφη το αίτημά 
σας. 

 Προχωρούμε παρακάτω. 

 Ο τελικός κατάλογος με τη σύνθεση των κοινοβουλευτικών επιτροπών θα σας σταλεί αύριο με ηλεκτρονικό 
ταχυδρομείο, πλην όμως οι υπηρεσιακοί είναι στη διάθεσή σας, αν κάποιος συνάδελφος θέλει να πάρει τον κατάλογο 
σήμερα εκτυπωμένο, πολύ ευχαρίστως θα μεριμνήσει ο κ. Διονύσης με τους υπηρεσιακούς συνάδελφούς του να τον 
τυπώσουν. 

 Προχωρούμε τώρα με την εκλογή των μελών της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Δεοντολογίας των 
Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα, αν είναι δυνατό, να μας δοθεί και το πρόγραμμα των συνεδριάσεων των 
επιτροπών, γιατί μέχρι στιγμής δεν το έχουμε.  Πάμε με τα προηγούμενα προγράμματα που είχαμε, αλλά 
ενδεχομένως να υπάρχουν αλλαγές και αυτό ίσως να επηρεάσει και τη σύνθεση των επιτροπών, σε περίπτωση που 
υπάρχουν αλλαγές και… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη, για να καταλάβω, ποιο πρόγραμμα θέλετε; 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το πρόγραμμα των συνεδριάσεων των επιτροπών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Των ημερών εννοείτε; 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα.  Δεν έχουμε ακόμα πρόγραμμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Νικόλα μου, είσαι έμπειρος κοινοβουλευτικός τώρα εσύ, τις ημέρες και ούτω καθεξής νομίζω κατά πάγια 
πολιτική είναι οι ίδιες οι επιτροπές…  Εννά ξεκινήσουν οι προέδροι με τα μέλη των επιτροπών να κάμουν 
διαβουλεύσεις και ευελπιστώ… 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Μπορεί να υπάρχουν αλλαγές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει.  Αντιλαμβάνεστε εν ολομελεία δεν μπορεί να γίνει αυτό το πράγμα.  Η Επιτροπή Επιλογής μπορεί να 
το επιληφθεί, αλλά πρέπει να γίνει συνεννόηση με όλες τις πολιτικές δυνάμεις, για να καταλήξουμε στο ημερολόγιο 
πρόγραμμα, για να είναι όσο το δυνατό λειτουργικό και αποτελεσματικό.  Αλλά, αν θέλετε, πολύ ευχαρίστως είμαι 
στη διάθεσή σας να ξεκινήσουμε εν ολομελεία να το κανονίσουμε, αλλά θα πάρει ώρες. 

 Λοιπόν, τούτου λεχθέντος όμως, αντιλαμβάνεστε ότι δεν μπορεί να γίνει πρακτικώς.  Παρά το ότι τραβά η 
όρεξή μου να το κάνουμε, πολύ ευχαρίστως δηλαδή, αν θέλετε, αλλά θα πάμε μακράν. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Εν ολομελεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εν ολομελεία.  Μπράβο, κύριε Κάρουλλα. 

 Της επιτροπής Δεοντολογίας προεδρεύει ο Πρόεδρος του σώματος ως ex officio πρόεδρος.  Ως μέλη 
προτείνονται οι ακόλουθοι:  Νίκος Τορναρίτης και Ονούφριος Κουλλά, της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, Γιώργος Λουκαΐδης και Άριστος Δαμιανού, της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και Νικόλας Παπαδόπουλος και Πανίκος Λεωνίδου, της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
ΔΗΚΟ. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση σε σχέση με την προτεινόμενη σύνθεση της επιτροπής Δεοντολογίας; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η σύνθεση της επιτροπής εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στα θέματα της ημερήσιας διάταξης. 

 Κεφάλαιο Πρώτο, νομοθετική εργασία, δεν υπάρχει. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, δεν υπάρχει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.01.001, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

  «Ο Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας σε συνάντησή του με τον δήμαρχο Αθηένου κ. Καρεκλά στις 30 
Μαρτίου είχε ενημερωθεί για το θέμα της λειτουργίας του κέντρου υγείας στην Αθηένου.  Όπως αναφέρθηκε, λόγω 
της γεωγραφικής θέσης της Αθηένου, το υπό αναφορά κέντρο θα στεγάσει γιατρούς διάφορων ειδικοτήτων για 
γρήγορη και αποτελεσματική παροχή υπηρεσιών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους σχεδιασμούς ή 
άλλους προγραμματισμούς που αφορούν το εν λόγω έργο.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2021 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. 
Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.104, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι όσον αφορά στη Διεύθυνση Δημοτικής 
Εκπαίδευσης, στο πλαίσιο της αποκέντρωσης και της αυτονομίας των σχολικών μονάδων, το κάθε σχολείο είναι 
ελεύθερο να επιλέξει τις επισκέψεις που θεωρεί κάθε φορά ότι εξυπηρετούν τους στόχους που θέτει η σχολική 
μονάδα. 

2. Στους περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Δημοτικής Εκπαίδευσης Κανονισμούς του 2008 έως 2020, 
(Κ.Δ.Π. 225/2008) αναφέρεται ότι: 

 - “Οι εκδρομές και οι επισκέψεις οργανώνονται από το σχολείο και βρίσκονται κάτω από την ευθύνη του 
διευθυντή.” (Καν. 29(3)). 
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 - “Κατά τη διάρκεια του σχολικού έτους γίνονται όσο το δυνατό περισσότερες επισκέψεις.” (Καν. 29(6)). 

 - “Κάθε σχολείο καταρτίζει τριμηνιαίο πρόγραμμα επισκέψεων και εκδρομών για όλες τις τάξεις.” (Καν. 
29(7)). 

 - “Ο διευθυντής ως υπεύθυνος της επίσκεψης/εκδρομής μεριμνά για την επιλογή του χώρου 
επισκέψεων/εκδρομών, λαμβάνοντας υπόψη τη σωματική αντοχή των παιδιών σε σχέση με την 
απόσταση.” (Καν. 29(8)(α)). 

 Ως εκ τούτου, επαφίεται στο κάθε σχολείο να επιλέξει τους χώρους που θα επισκεφθούν οι μαθητές/μαθήτριες 
και γι' αυτόν τον λόγο η Διεύθυνση Δημοτικής Εκπαίδευσης δεν τηρεί στοιχεία για τους αριθμούς επισκέψεων των 
μαθητών/ριών ανά αρχαιολογικό χώρο και μουσείο. 

3. To Υ.Π.Π.Α.Ν. παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2021 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.05.127, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Σάβιας Ορφανίδου 
 «Η απάντηση από τον αρμόδιο Οργανισμό, δηλαδή τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Στο ΓεΣΥ έχουν ενταχθεί από την 1η Δεκεμβρίου 2020, οι εξωνοσοκομειακές υπηρεσίες των Άλλων 
Επαγγελματιών Υγείας (ΑΕΥ), καθώς και των Νοσηλευτών.  Οι υπηρεσίες των ΑΕΥ περιλαμβάνουν υπηρεσίες 
φυσιοθεραπευτών, εργοθεραπευτών, λογοπαθολόγων, κλινικών ψυχολόγων και κλινικών διαιτολόγων και 
παρέχονται μετά από παραπομπή από προσωπικό ή ειδικό ιατρό και βάσει συγκεκριμένων διαγνώσεων.  Κατόπιν 
διαβούλευσης με τους αρμόδιους συνδέσμους, ο ΟΑΥ έχει καταρτίσει τους πίνακες διαγνώσεων ανά επάγγελμα –
ξεχωριστούς για παιδιά/εφήβους και ενήλικες– καθώς και το μέγιστο αριθμό συνεδριών που καλύπτει το Σύστημα 
ανά διάγνωση, και ανά δικαιούχο, ανά έτος.  Οι εν λόγω πληροφορίες είναι αναρτημένες στην ιστοσελίδα του ΓεΣΥ 
και έχουν αποσταλεί στους ιατρούς και στους σχετικούς συνδέσμους των επαγγελματιών υγείας στην ηλεκτρονική 
διεύθυνση που φαίνεται πιο κάτω. 

(https://www.gesy.org.cy/sites/Sites?d=Desktop&locale=el_GR&lookuphost=/elgr/&lookuppage=hionurses-
midwives-alliedhealthprofessionalsservices) 

3. Στους πίνακες διαγνώσεων δεν ξεχωρίζουν αυτές που αφορούν σπάνιες γενετικές παθήσεις, αλλά οι ιατροί 
έχουν τη δυνατότητα να παραπέμπουν τους εν λόγω ασθενείς σε υπηρεσίες ΑΕΥ επιλέγοντας συγκεκριμένη 
διάγνωση ή συνδυασμό διαγνώσεων από τους πίνακες διαγνώσεων που αναφέρονται πιο πάνω, έτσι ώστε οι 
δικαιούχοι να δύνανται να λάβουν τις σχετικές υπηρεσίες. 

4. Οι σπάνιες παθήσεις δεν περιλαμβάνονται ως ξεχωριστές διαγνώσεις στο σύστημα κωδικοποίησης 
διαγνώσεων ICD-10, που χρησιμοποιείται από τους παροχείς στο ΓεΣΥ, κι έτσι ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας δεν 
διαθέτει στοιχεία αναφορικά με τον αριθμό τους. 

5.   Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Απριλίου 2021 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.137, ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2020, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιαννάκη Γαβριήλ 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 
παρακολουθεί στενά το θέμα της συμπεριφοράς του αφαλατωμένου νερού που διοχετεύεται στην επαρχία 
Αμμοχώστου, σε σχέση με τη διαβρωτικότητα, το οποίο προέρχεται κυρίως, από τη Μονάδα Αφαλάτωσης της 
Δεκέλειας. 

(β) Κατά τους ελέγχους που διενεργούνται τόσο από το ΤΑΥ όσο και από το Γενικό Χημείο του Κράτους στο 
πλαίσιο της παρακολούθησης της ποιότητας του πόσιμου νερού από τις Υγειονομικές Υπηρεσίες, επιβεβαιώνεται ότι 
το νερό που προμηθεύεται στην επαρχία Αμμοχώστου από τη Μονάδα Αφαλάτωσης Δεκέλειας ικανοποιεί τις 
πρόνοιες των περί της Ποιότητας του Νερού Ανθρώπινης Κατανάλωσης (Παρακολούθηση και Έλεγχος) Νόμων του 
2001 έως 2018.  Αυτό τονίστηκε και από τους εκπροσώπους τόσο του Γενικού Χημείου του Κράτους όσο και των 
Υγειονομικών Υπηρεσιών στη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων στις 3 
Νοεμβρίου 2020 στην οποία συζητήθηκε το θέμα. 

https://www/
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(γ) Το γεγονός ότι το νερό που παράγεται από τη Μονάδα Αφαλάτωσης της Δεκέλειας επιδέχεται βελτίωσης σε 
ορισμένες παραμέτρους, δε σημαίνει ότι αυτό είναι ακατάλληλο για ανθρώπινη κατανάλωση ή αποτελεί αιτιολογικό 
παράγοντα για την πρόκληση οποιωνδήποτε ζημιών.  Δεν είναι βέβαιο και ούτε μπορεί να αποδειχτεί ότι οι 
αναφερόμενες ζημιές στις εγκαταστάσεις οφείλονται αποκλειστικά στο αφαλατωμένο νερό και όχι σε άλλους 
παράγοντες, όπως για παράδειγμα στις συνθήκες διανομής και φύλαξης του νερού, ή ακόμα και στην ποιότητα των 
υλικών των εγκαταστάσεων. 

(δ) Τονίζεται ότι μέλημα και στόχος του ΤΑΥ είναι η παροχή καλής ποιότητας νερού σε όλους τους πολίτες της 
Κυπριακής Δημοκρατίας.  Στο πλαίσιο αυτό και χωρίς ωστόσο να υπονοείται ότι το νερό που παρέχεται στην επαρχία 
Αμμοχώστου είναι μειωμένης ή ακατάλληλης ποιότητας, το Τμήμα έχει ήδη προχωρήσει σε συγκεκριμένες ενέργειες 
για εφαρμογή μέτρων βελτίωσης της ποιότητας του αφαλατωμένου νερού σε σχέση με τη διαβρωτικότητα. 
(ε) Σημειώνεται παράλληλα ότι με την ολοκλήρωση των προγραμματισμένων έργων του αγωγού Δεκέλειας - 
Κοκκινόκρεμμου, καθώς και της αναβάθμισης του Διυλιστηρίου Χοιροκοιτίας, θα παρέχεται η δυνατότητα προμήθειας 
πρόσμικτου αφαλατωμένου και διυλισμένου νερού στην περιοχή Αμμοχώστου, όπως ήδη γίνεται και σε άλλες 
περιοχές, βελτιώνοντας ακόμη περισσότερο την ποιότητα του νερού σε σχέση με τη διαβρωτικότητα. 

2. Στη βάση των πιο πάνω, δεν μπορεί να δικαιολογηθεί η εφαρμογή οποιουδήποτε σχεδίου επιδότησης για την 
αντικατάσταση των υφιστάμενων εγκαταστάσεων στην περιοχή Αμμοχώστου. 

3. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 
Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2021 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.154, ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Μετά την ακύρωση του Διαγωνισμού 4/2015 περί τον Μάιο του 2017, για λόγους μη ανταπόκρισης της 
αναδόχου εταιρείας CYPRA Ltd στους όρους της σχετικής συμφωνίας που υπέγραψε με τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, 
οι τελευταίες προχώρησαν τον Σεπτέμβριο του 2017 σε κατάσχεση και σε κατάθεση της εγγυητικής επιταγής της 
εταιρείας στην τράπεζα στον λογαριασμό του κράτους. 

 Στη συνέχεια, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες ανέκτησαν την επιταγή από την τράπεζα, προτού αυτή εξαργυρωθεί, 
καθώς μετά από αίτηση που υπέβαλε η ενδιαφερόμενη εταιρεία στο Επαρχιακό Δικαστήριο, είχε εκδοθεί Διάταγμα 
αναστολής της εξαργύρωσης της εγγυητικής επιταγής.  Συγκεκριμένα, επιδόθηκε στο Γραφείο του τότε Αν. Διευθυντή 
των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών επιστολή συγκεκριμένου δικηγορικού Γραφείου, με την οποία διαβιβαζόταν το εν λόγω 
Διάταγμα μη εξαργύρωσης της επιταγής και γινόταν αναφορά στην ανάγκη συμμόρφωσης με αυτό.  Για το θέμα 
υπήρξε όπως έχουμε πληροφορηθεί τηλεφωνική επικοινωνία μεταξύ των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών και της Αρμόδιας 
Αρχής Δημοσίων Συμβάσεων - Γενικού Λογιστηρίου της Δημοκρατίας, καθώς και επικοινωνία του Διευθυντή της 
συγκεκριμένης εταιρείας με τον Αν. Διευθυντή των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών.  Η κατάθεση της συγκεκριμένης 
επιταγής στην Τράπεζα, έγινε ξανά από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες μετά την εκδίκαση της εν λόγω δικαστικής 
υπόθεσης, η οποία ολοκληρώθηκε περί τον Ιούνιο του 2019. 

 Σε σχέση με την όποια πιθανή παρέμβαση υπήρξε στην πιο πάνω εξέλιξη του θέματος, αυτό τελεί υπό 
διερεύνηση στο πλαίσιο έρευνας που διέταξε το Υπουργικό Συμβούλιο και η οποία είναι σε εξέλιξη και διενεργείται 
από τον Γενικό Διευθυντή του Υπουργείου Άμυνας. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαΐου 2021 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.168, ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Οικονομικών υπέβαλε σχετική με το θέμα που εγείρετε στην ερώτησή σας Πρόταση στο 
Υπουργικό Συμβούλιο, στη βάση της οποίας, στη Συνεδρία του ημερ. 23.03.2021 (Αρ. Πρότασης 356/2021) 
έλαβε την απόφαση με τίτλο “Ενίσχυση Μονάδων Εσωτερικού Ελέγχου στα Υπουργεία/Υφυπουργεία καθώς 
και ενίσχυση της Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου”.  Σύμφωνα με την Απόφαση αυτή: 

i. Εγκρίνεται η στελέχωση των Μονάδων Ελέγχου στα Υπουργεία/Υφυπουργεία, με τον κατάλληλο 
αριθμό προσωπικού πλήρους απασχόλησης, για την κατάλληλη εδραίωση και στελέχωση των 
Μονάδων Ελέγχου. 
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ii. Εγκρίνεται η περαιτέρω ενίσχυση του συστήματος εσωτερικού ελέγχου της Δημόσιας Υπηρεσίας με τη 
σύσταση Μονάδων Ελέγχου σε σημαντικά Τμήματα της Δημόσιας Υπηρεσίας, με τη στελέχωση αυτών 
με υφιστάμενο προσωπικό από τα ίδια τα τμήματα, το οποίο κατέχει γνώσεις και εμπειρίες σε σχέση με 
τις δραστηριότητες του κάθε Τμήματος. 

iii. Εγκρίνονται μέτρα σχετικά με την εκπαίδευση/κατάρτιση του προσωπικού που στελεχώνει τις Μονάδες 
Ελέγχου, τη διασφάλιση της “επιχειρησιακής συνέχειας” καθώς και την ετοιμασία εγχειριδίων 
διαδικασιών από τις Μονάδες Ελέγχου. 

3. Με βάση τα πιο πάνω επιτυγχάνεται ουσιαστική ενίσχυση των Μονάδων Ελέγχου σε όλα τα 
Υπουργεία/Υφυπουργεία, καθώς και στα Τμήματα, ώστε να είναι αποτελεσματικά στελεχωμένα για να εκπληρώνουν 
τις αρμοδιότητές τους. 

4. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες τυχόν χρειάζεστε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 2021 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.179, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2021, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, βάσει και της συνεισφοράς του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
(ΚΟΑ): 

(α) Η τροποποίηση των περί των Ιδιωτικών Σχολών Γυμναστικής Κανονισμών του 1995 έως του 2012, είναι 
υψίστης προτεραιότητας τόσο για το Υπουργείο όσο και για τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού.  Ωστόσο, 
η ολοκλήρωση του β' μέρους της δημόσιας διαβούλευσης είναι χρονοβόρα λόγω του μεγάλου αριθμού 
εισηγήσεων που έχουν υποβληθεί στον ΚΟΑ, από τους διάφορους κοινωνικούς εταίρους και φορείς. 

(β) Σημειώνεται ότι ο ΚΟΑ μέχρι σήμερα έχει προβεί σε μια σειρά ενεργειών προς την τροποποίηση των πιο πάνω 
κανονισμών.  Συγκεκριμένα: 

i. Στις 06/07/2020 ανακοινώθηκε μέσω της ιστοσελίδας του ΚΟΑ, αλλά και μέσω ηλεκτρονικού 
ταχυδρομείου η έναρξη της διεξαγωγής δημόσιας διαβούλευσης για την τροποποίηση των πιο πάνω 
κανονισμών.  Παράλληλα αναρτήθηκαν στην ιστοσελίδα του Οργανισμού το προσχέδιο των 
Τροποποιητικών Κανονισμών καθώς και τυποποιημένο έντυπο για εισηγήσεις και σχόλια. 

ii. Κατόπιν αιτημάτων από διάφορους κοινωνικούς εταίρους, δόθηκε παράταση της ημερομηνίας 
υποβολής σχολίων και εισηγήσεων για τις 09/09/2020. 

iii. Σύνολο, υποβλήθηκαν σχόλια και εισηγήσεις από 44 κοινωνικούς εταίρους. 

iv. Το Διοικητικό Συμβούλιο του ΚΟΑ στην 44η Συνεδρία του, όρισε Επιτροπή για να εξετάσει τις θέσεις και 
εισηγήσεις των διαφόρων ενδιαφερομένων φορέων επί της προτεινόμενης τροποποίησης των εν λόγω 
κανονισμών. 

v. Τα πιο πάνω σχόλια και εισηγήσεις που λήφθηκαν από τους ενδιαφερόμενους φορείς ταξινομήθηκαν 
και καταχωρήθηκαν.  Ο ΚΟΑ βρίσκεται στη διαδικασία της αξιολόγησης των σχολίων και εισηγήσεων, 
με προτεραιότητα τα σχόλια και εισηγήσεις της Επιτρόπου Νομοθεσίας και άλλων κρατικών φορέων. 

(γ) Με την ολοκλήρωση της επεξεργασίας των σχολίων και εισηγήσεων, ο ΚΟΑ θα υποβάλει τους 
Τροποποιητικούς Κανονισμούς στο Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας για περαιτέρω 
προώθησή τους στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο.  Με την ολοκλήρωση του νομοτεχνικού 
ελέγχου, θα κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαΐου 2021 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με αρ. 
23.06.011.05.215, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω πως τα μέτρα που λαμβάνονται 
από την Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας για την αντιμετώπιση και πάταξη του φαινομένου πυροβολισμού 
προστατευόμενων, μη θηρεύσιμων άγριων πτηνών, είναι τα ακόλουθα:  

• Περιπολίες στις περιοχές όπου παρουσιάζονται αυξημένα τέτοια επεισόδια και καταγγελίες και έκδοση 
εξώδικων προστίμων σε πρόσωπα που έχουν συμμετοχή σε τέτοια επεισόδια 

• Στοχευμένες εκστρατείες σε συγκεκριμένες περιοχές 
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• Επισκέψεις σε σχολεία στις περιοχές όπου εμφανίζονται σε μεγαλύτερη συχνότητα και πυκνότητα κρούσματα 
παράνομου πυροβολισμού προστατευόμενων μη θηρεύσιμων ειδών άγριων πτηνών, με στόχο την 
επιμόρφωση και ευαισθητοποίηση των μαθητών 

• Επισκέψεις σε Κυνηγετικούς Συλλόγους και άλλα οργανωμένα σύνολα με στόχο την επιμόρφωση και 
ευαισθητοποίηση των κυνηγών, καθώς και άλλων ομάδων πολιτών στο θέμα του πυροβολισμού 
προστατευόμενων, μη θηρεύσιμων άγριων πτηνών 

• Κατά τη διάρκεια του έτους, έχουν επίσης εκδοθεί σχετικές ανακοινώσεις στον τύπο που αφορούσαν την 
ενημέρωση και ευαισθητοποίηση του κοινού σε συναφή θέματα, ενώ δόθηκε δημοσιότητα σε υποθέσεις 
λαθροθηρίας από τις οποίες προέκυψαν σχετικά μεγάλα εξώδικα πρόστιμα, έτσι ώστε η δημοσίευσή τους να 
λειτουργήσει αποτρεπτικά. 

2. Σε ό,τι αφορά τον αριθμό των πτηνών άγριας πανίδας που έχουν φιλοξενηθεί και λάβει φροντίδα στο Κέντρο 
Περίθαλψης και Αποκατάστασης της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας τα τελευταία 5 χρόνια και πόσα από αυτά 
δέχθηκαν θεραπεία λόγω πυροβολισμού, τα στοιχεία φαίνονται στον πιο κάτω Πίνακα: 

ΕΤΟΣ 

 
Είδη πτηνών που 
έχουν φιλοξενηθεί 
στο Κέντρο 
Περίθαλψης και 
Αποκατάστασης 
της Αγρίας Ζωής 
της Υπηρεσίας 
Θήρας και 
Πανίδας 

Αριθμός πτηνών που 
έχουν φιλοξενηθεί στο 
Κέντρο Περίθαλψης και 
Αποκατάστασης της 
Αγρίας Ζωής της 
Υπηρεσίας Θήρας και 
Πανίδας, μετά από 
Τραυματισμό, 
δηλητηρίαση από 
φυτοφάρμακα, τοξίνωση 
από μόλυβδο 
πρόσκρουση σε όχημα, 
ξόβεργα, τραυματισμό σε 
ηλεκτροφόρα καλώδια, 
κλπ. 

Αριθμός πτηνών 
που έχουν 
Φιλοξενηθεί στο 
Κέντρο 
Περίθαλψης και 
Αποκατάστασης 
της Αγρίας 
Ζωής της 
Υπηρεσίας 
Θήρας και 
Πανίδας, 
Ορφανά 

Αριθμός πτηνών 
που έχουν 
φιλοξενηθεί στο 
Κέντρο 
Περίθαλψης και 
Αποκατάστασης 
της Αγρίας 
Ζωής της 
Υπηρεσίας 
Θήρας και 
Πανίδας από 
κατασχέσεις 

Αριθμός πτηνών 
που έχουν 
φιλοξενηθεί στο 
Κέντρο 
Περίθαλψης και 
Αποκατάστασης 
της Αγρίας 
Ζωής της 
Υπηρεσίας 
Θήρας και 
Πανίδας, λόγω 
Πυροβολισμού 

 Σύνολο 

2015 

Αετόμορφα, 
Γερακόμορφα, 
Νυχτόβια, 
Περιστεροειδή, 
Υδρόβια, 
Σκαλιστικά, 
Κορακοειδή, 
Στρουθιόμορφα, 
Ωδικά, 
Εντομοφάγα. 

56 111 7 3 177 

2016 

Αετόμορφα, 
Γερακόμορφα, 
Νυχτόβια, 
Περιστεροειδή, 
Υδρόβια, 
Σκαλιστικά, 
Κορακοειδή, 
Στρουθιόμορφα, 
Ωδικά, 
Εντομοφάγα. 

126 256 2 5 389 

2017 

Αετόμορφα, 
Γερακόμορφα, 
Νυχτόβια, 
Περιστεροειδή, 
Υδρόβια, 
Σκαλιστικά, 
Κορακοειδή, 

64 148 7 4 223 
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Στρουθιόμορφα, 
Ωδικά, 
Εντομοφάγα. 

2018 

Αετόμορφα, 
Γερακόμορφα, 
Νυχτόβια, 
Περιστεροειδή, 
Υδρόβια, 
Σκαλιστικά, 
Κορακοειδή, 
Στρουθιόμορφα, 
Ωδικά, 
Εντομοφάγα. 

144 228 17 2 391 

2019 

Αετόμορφα, 
Γερακόμορφα, 
Νυχτόβια, 
Περιστεροειδή, 
Υδρόβια, 
Σκαλιστικά, 
Κορακοειδή, 
Στρουθιόμορφα, 
Ωδικά, 
Εντομοφάγα. 

109 240 1201 6 1556 

2020 

Αετόμορφα, 
Γερακόμορφα, 
Νυχτόβια, 
Περιστεροειδή, 
Υδρόβια, 
Σκαλιστικά, 
Κορακοειδή, 
Στρουθιόμορφα, 
Ωδικά, 
Εντομοφάγα. 

132 280 1 2 415 

 Σύνολο: 631 1263 1235 22 3151 

 
3. Τέλος, σε ό,τι αφορά τις καταγγελίες που έχουν προκύψει για το συγκεκριμένο αδίκημα του παράνομου 
πυροβολισμού προστατευόμενων, μη θηρεύσιμων άγριων πτηνών τα τελευταία 10 χρόνια, υποβάλλεται για 
ενημέρωσή σας ο πιο κάτω Πίνακας: 

 
 

ΕΠΑΡΧΙΑ ΥΠΟΘΕΣΕΙΣ ΠΥΡΟΒΟΛΙΣΜΟΥ ΠΡΟΣΤΑΤΕΥΟΜΕΝΩΝ 
ΠΤΗΝΩΝ ΤΑ ΤΕΛΕΥΤΑΙΑ ΔΕΚΑ ΧΡΟΝΙΑ (2010 - 2020) 

 

ΛΕΥΚΩΣΙΑ 27  

ΛΕΜΕΣΟΣ 38  

Λ/ΚΑ-ΑΜ/ΣΤΟΣ 24  

ΠΑΦΟΣ 27   .» 
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Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2021 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. 
Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.226, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2021, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε απάντηση της επιστολής σας παρατίθενται οι πιο κάτω πληροφορίες: 

2. Ο αριθμός και η περιοχή των δημόσιων σχολείων που λειτουργούν ως εξατάξια (βλ. Παράρτημα). 

3. Η συστέγαση του γυμνασίου και λυκείου στα έξι (6) από τα επτά (7) εξατάξια σχολεία κρίθηκε ως η βέλτιστη 
λύση για εξυπηρέτηση του μικρού αριθμού μαθητών/τριών που κατοικούν στις ορεινές-απομακρυσμένες περιοχές 
που γειτνιάζουν με τα εν λόγω σχολεία.  Στην περίπτωση του “Γυμνασίου-Λυκείου Ειρήνης και Ελευθερίας Δερύνειας-
Σωτήρας”, η συστέγαση πραγματοποιήθηκε στα πλαίσια της προσπάθειας για την εύρυθμη λειτουργία των σχολικών 
μονάδων της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου με την ανακατανομή του μαθητικού πληθυσμού της περιοχής, 
απαλλάσσοντας στο μέλλον το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) από την 
υποχρέωση ανέγερσης νέων σχολικών μονάδων στην περιοχή, αξίας αρκετών εκατομμυρίων. 

4. Το ΥΠΠΑΝ, στο πλαίσιο καινοτομιών και βελτιωτικών αλλαγών στο εκπαιδευτικό σύστημα, αλλά και της 
αναζωογόνησης των περιοχών στο κέντρο και στην παλιά πόλη της Λευκωσίας, σχεδιάζει τη μετατροπή του 
Παγκύπριου Γυμνασίου σε εξατάξιο σχολείο από το σχολικό έτος 2021-2022.  Συγκεκριμένα, το Παγκύπριο Γυμνάσιο 
θα λειτουργήσει ως εξατάξιο σχολείο Μέσης Γενικής Εκπαίδευσης, χωρίς καθορισμένη εκπαιδευτική περιφέρεια, 
προκειμένου να μπορούν να φοιτήσουν σε αυτό μαθητές/τριες από όλη την πόλη της επαρχίας Λευκωσίας.  
Επιπλέον, στο εν λόγω σχολείο θα εφαρμοστούν σε πιλοτική βάση τα ακόλουθα προγράμματα: (α) πολιτική για δύο 
ξένες γλώσσες στο Λύκειο, (β) “μεθοδολογία STEM” (Science, Technology, Engineering, and Mathematics), και (γ) 
ψηφιακή εκπαίδευση. 

5. Τέλος, η διεύθυνση του κάθε εξατάξιου σχολείου, λαμβάνει όλα τα απαραίτητα και κατάλληλα οργανωτικά, 
διοικητικά και παιδαγωγικά μέτρα, ώστε να διασφαλίζεται η ομαλή συνύπαρξη των μαθητών/τριών γυμνασίου με τους 
μαθητές/τριες λυκείου. 

6. Το ΥΠΠΑΝ παραμένει στη διάθεσή σας για περαιτέρω πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε στον 
βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2021 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.05.227, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Η απάντηση στα ερωτήματα από τον αρμόδιο Οργανισμό, δηλαδή τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας, είναι 
η ακόλουθη: 

2. Οι αμβλώσεις στα πλαίσια του ΓεΣΥ παρέχονται στα πλαίσια ενδονοσοκομειακής φροντίδας υγείας, η οποία 
εντάχθηκε στο ΓεΣΥ την 1η Ιουνίου 2020.  Μέχρι σήμερα στο ΓεΣΥ είναι εγγεγραμμένοι εκατό σαράντα οκτώ (148) 
γυναικολόγοι-μαιευτήρες. 

3. Αναφορικά με τον αριθμό των αμβλώσεων που έχουν διενεργηθεί μέσω του ΓεΣΥ από την ένταξη της 
ενδονοσοκομειακής φροντίδας υγείας, κατόπιν έρευνας στο σύστημα πληροφορικής διαφάνηκε η διενέργεια, από 
τον Ιούνιο 2020 μέχρι τον Μάρτιο 2021, εξήντα πέντε (65) αμβλώσεων, ως ακολούθως: 

Α/Α ΜΗΝΑΣ ΕΤΟΣ ΑΡ. ΑΜΒΛΩΣΕΩΝ 

1 ΙΟΥΝΙΟΣ 2020 6 

2 ΙΟΥΛΙΟΣ 2020 3 

3 ΑΥΓΟΥΣΤΟΣ 2020 6 

4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΣ 2020 8 

5 ΟΚΤΩΒΡΙΟΣ 2020 5 
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6 ΝΟΕΜΒΡΙΟΣ 2020 5 

7 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΣ 2020 6 

8 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΣ 2021 9 

9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΣ 2021 6 

10 ΜΑΡΤΙΟΣ 2021 11 

ΣΥΝΟΛΟ 65 

4. Με βάση τα στοιχεία που τηρούνται στο σύστημα πληροφορικής οι λόγοι των αμβλώσεων περιλαμβάνουν 
παλίνδρομο κύηση, τρισωμία 21 (Σύνδρομο Down), ενδομήτριο θάνατο, ανωμαλία εμβρύου, πρόωρο τοκετό, 
ανεπιθύμητη κύηση, εκροή αμνιακού υγρού, κολπική αιμορραγία, Di George σύνδρομο, ατελή αποβολή, ομόζυγος 
Β θαλασσαιμία και λήψη τερατογόνων ουσιών. 

5. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαΐου 2021 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με αρ. 
23.06.011.05.228, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2021, των βουλευτών κ. Χρίστου Χρίστου και Λίνου Παπαγιάννη 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Αμμοχώστου, αντίστοιχα 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και παραθέτω την ακόλουθη απάντηση: 

Ερώτημα 1: Περισσότερες διευκρινήσεις όσον αφορά τις μεταναστευτικές ροές και ποιες ακριβώς είναι οι 
αδυναμίες στον ελεγκτικό μηχανισμό της Κύπρου. 

 Η Κύπρος είναι για 4η συνεχή χρονιά, το κράτος μέλος με τις περισσότερες αιτήσεις ασύλου κατ' αναλογία 
πληθυσμού.  Το γεγονός αυτό επιβεβαιώνεται από τα ίδια τα εθνικά στατιστικά, καθώς και τις σχετικές εκθέσεις της 
EUROSTAT και της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Υποστήριξης για το Άσυλο (EASO).  Σημειώνεται, ότι περίπου το 70% 
των αιτούντων άσυλο στην Κύπρο αφικνούνται μέσω της πράσινης γραμμής και προωθούνται μέσω των 
κατεχόμενων εδαφών μας, προερχόμενοι από την Τουρκία.  Ο αριθμός των αιτητών και κατόχων προστασίας φτάνει 
πλέον το 4% του πληθυσμού.  Σημειώνεται, ότι μόνο για την διετία 2019 - 2020 οι νέες αιτήσεις ασύλου έφτασαν τις 
25,894 άτομα. 

Για αντιμετώπιση των αυξημένων ροών, η Κυβέρνηση θέσπισε κατά το 2020 μια δέσμη νομοσχεδίων, τα οποία 
αποσκοπούν στην αντιμετώπιση, μεταξύ άλλων θεμάτων, των προθεσμιών πρόσβασης στο Δικαστήριο.  Στις 
5/9/2020 το Νομοσχέδιο για την τροποποίηση του Συντάγματος ψηφίστηκε ως Νόμος που παρέχει τη διακριτική 
ευχέρεια στο νομοθετικό σώμα να θεσπίσει τις σχετικές προθεσμίες για την υποβολή προσφυγής κατά αρνητικής 
απόφασης ασύλου.  Ψηφίστηκε επίσης νομοσχέδιο για την τροποποίηση του περί “Ίδρυσης και Λειτουργίας του 
Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας Νόμου του 2020”. 

 Ο εν λόγω Νόμος εισάγει τις προθεσμίες για την παραπομπή της διαδικασίας στο Διοικητικό Δικαστήριο 
Διεθνούς Προστασίας.  Διακρίνει μεταξύ της συνήθους διαδικασίας εξέτασης μιας αίτησης ασύλου.  Ειδικότερα, 
εφιστά την προσοχή στο γεγονός ότι η προσφυγή κατά της τελικής απόφασης της Υπηρεσίας Ασύλου πρέπει να 
ασκηθεί εντός ενός μηνός στην περίπτωση της συνήθους διαδικασίας, σε αντίθεση με 15 μέρες από την κοινοποίηση 
της απόφασης στην περίπτωση της ταχείας διαδικασίας.  Και οι δυο αποφάσεις που λαμβάνονται, είτε με τη συνήθη, 
είτε με ταχεία διαδικασία μπορούν να προσβληθούν ενώπιον του Ανωτάτου Δικαστηρίου.  Σκοπός αυτών των 
νομοθετικών τροποποιήσεων είναι να διασφαλιστεί η ταχύτερη εξέταση των αβάσιμων ή απαράδεκτων αιτήσεων 
άσυλου, προκειμένου οι αιτήσεις που υποβάλλονται από άτομα που έχουν βάσιμους λόγους να επωφελούνται από 
το καθεστώς του πρόσφυγα να διεκπεραιώνονται αποτελεσματικότερα. 

Ταυτόχρονα, η Υπηρεσία Ασύλου ενισχύθηκε με πρόσθετους εξεταστές μέσω συγχρηματοδοτούμενου 
προγράμματος, ενώ οι Δικαστές του Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας αυξήθηκαν από 3 σε 5 και 
αναμένεται να αυξηθούν σε 10. 

Παράλληλα, λήφθηκαν σημαντικά μέτρα για αντιμετώπιση του φαινομένου των εικονικών γάμων και εικονικών 
φοιτητών, ενώ τον Μάιο αναμένεται η ολοκλήρωση νέου (ελεγχόμενου) Κέντρου φιλοξενίας στην περιοχή “Λίμνες” 
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στη Μενόγια για μεταφορά αιτούντων διεθνή προστασία, οι οποίοι, εξετάζονται με ταχύρρυθμη διαδικασία και 
μπαίνουν σε διαδικασία επιστροφής στις χώρες καταγωγής. 

Σε σχέση με τον ελεγκτικό μηχανισμό της Κύπρου πληροφορείστε ότι τα συγχρηματοδοτούμενα έργα της Υπηρεσίας 
Ασύλου υπόκεινται σε έλεγχο από την Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου της Δημοκρατίας.  Ταυτόχρονα, οι 
οποιεσδήποτε δαπάνες της Υπηρεσίας Ασύλου βρίσκονται ανά πάσα στιγμή στη διάθεση του Γενικού Ελεγκτή της 
Δημοκρατίας. 

Ερώτημα 2: Αναλυτική κατάσταση των ποσών που έχουμε λάβει ως κράτος από το 2010 μέχρι σήμερα, από 
ποια ταμεία και πώς κατανεμήθηκαν. 

 Η Μονάδα Ευρωπαϊκών Ταμείων (MET) του Υπουργείου, είναι η υπεύθυνη αρχή για τη διαχείριση των 
ευρωπαϊκών και εθνικών κονδυλίων και υλοποίηση έργων κάτω από τα συγχρηματοδοτούμενα Ταμεία Εσωτερικών 
Υποθέσεων 2007-2013 και 2014-2020. 

ΤΑΜΕΙΑ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ 

Τα συγχρηματοδοτούμενα Ταμεία Εσωτερικών Υποθέσεων για την προγραμματική περίοδο 2014-2020 είναι τα εξής: 

1. Ταμείο Ασύλου, Μετανάστευσης και Ένταξης (TAME-AMIF) 
 Έγκριση Εθνικού Προγράμματος: 29 Ιουλίου 2015 

2. Ταμείο Εσωτερικής Ασφάλειας (TEA-ISF) 
 Έγκριση Εθνικού Προγράμματος: 31 Ιουλίου 2015 

 Το Ταμείο χωρίζεται σε 2 επιμέρους χρηματοδοτικά εργαλεία: 

➢ Ταμείο Εσωτερικής Ασφάλειας-σύνορα και θεωρήσεις 
➢ Ταμείο Εσωτερικής Ασφάλειας-αστυνομική συνεργασία 

 Κατά την προηγούμενη προγραμματική περίοδο είχαν δοθεί στην Κυπριακή Δημοκρατία περίπου €59 εκατ., 
ενώ για την παρούσα προγραμματική περίοδο 2014-2020 τα κονδύλια από την EE ανήλθαν σε €111 εκατ. (88% 
αύξηση σε σχέση με την προηγουμένη προγραμματική). 

 Ο συνολικός αριθμός έργων που υλοποιήθηκαν/υλοποιούνται στο πλαίσιο της προγραμματικής 2014-2020 
ανέρχεται μέχρι σήμερα στα 147 έργα (ακολουθεί σχετική ανάλυση) με ποσοστό συγχρηματοδότησης 90% από 
πόρους της Ένωσης και 10% από εθνικούς πόρους. 

 Η περίοδος ισχύος υλοποίησης των έργων είναι: 1.1.2014-31.12.2022, ενώ η ολοκλήρωση των 
πληρωμών/βεβαιώσεων πληρωμών εκ μέρους της Υπεύθυνης Αρχής είναι μέχρι 30.06.2023. 

 Πιο κάτω παρουσιάζονται στοιχεία για κάθε χρηματοδοτικό εργαλείο με βάση την μέχρι σήμερα υλοποίηση 
των Εθνικών Προγραμμάτων: 

Α. Ταμείο Ασύλου, Μετανάστευσης και Ένταξης 

• Προϋπολογισμός πόρων της EE: €39 εκ. 

• Δεσμεύσεις για έργα: €36 εκ. (92%) 

• Βεβαιώσεις δαπανών έργων: €27 εκ. (69%) 

• Αριθμός έργων που υλοποιήθηκαν/υλοποιούνται: 102 
Παραδείγματα έργων 
1. Υποστήριξη της λειτουργίας του Κέντρου Υποδοχής και Φιλοξενίας Αιτητών Διεθνούς Προστασίας στην 

Κοφίνου. 

2. Δημιουργία και Λειτουργία Ανοικτού Κέντρου Υποδοχής για Ασυνόδευτους Ανηλίκους ΥΤΧ. 

3. Εθνικό Σχέδιο για την Ένταξη Μεταναστών. 

4. Προγράμματα ένταξης από τοπικές αρχές. 

5. Πρόγραμμα εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας σε ενήλικες και ανήλικους ΥΤΧ. 

6. Κέντρα Εξυπηρέτησης Μεταναστών. 
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7. Κέντρο Υποβοηθούμενων Εθελούσιων Επιστροφών και Επανένταξης. 

8. Αναγκαστικές και Εθελούσιες Επιστροφές από το ΤΑΠΜ. 

Β.  Ταμείο Εσωτερικής Ασφάλειας-σύνορα και θεωρήσεις 

• Προϋπολογισμός πόρων της EE: €59 εκ. (εκ των οποίων τα €11 εκ. αφορούν top-ups) 

• Δεσμεύσεις για έργα: €45 εκ. (76%) (94% χωρίς τα top-ups) 

• Βεβαιώσεις δαπανών έργων: €22 εκ. (37%) 

• Αριθμός έργων που υλοποιήθηκαν/υλοποιούνται: 31 
Παραδείγματα έργων 
1. Δημιουργία Κέντρου Διαχείρισης και Συντονισμού Μεταναστευτικής Ροής και Προσφύγων από την Μέση 

Ανατολή. 

2. Κτιριακές τροποποιήσεις και εγκατάσταση σύγχρονων τεχνολογιών ασφαλείας σε Προξενεία της Δημοκρατίας 
στο εξωτερικό. 

3. Αγορά 3 σκαφών κατηγορίας Β΄, για τις ανάγκες της Λιμενικής και Ναυτικής Αστυνομίας. 

4. Εγκατάσταση περιπτέρων διαβατηριακού ελέγχου (Border Xpress Kiosks) στους αερολιμένες Λάρνακας και 
Πάφου. 

5. Αναβάθμιση του Χώρου Προσωρινής Φιλοξενίας (ΧΠΦ) Ατόμων που Χρήζουν Διεθνούς Προστασίας (ΑΧΔΠ) 
Πουρνάρα στην Κοκκινοτριμιθιά. 

➢ Top-ups (επιπρόσθετη χρηματοδότηση) 
Τα εν λόγω ποσά είναι επιπρόσθετα ποσά που έχει διαθέσει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στα κράτη μέλη για 
συγκεκριμένα έργα και τα οποία δεν μπορούν να χρησιμοποιηθούν για άλλους σκοπούς.  Τα πιο σημαντικά top-ups 
είναι τα εξής: 

1. Επιπρόσθετο ποσό για το Σύστημα Εισόδου/Εξόδου (Entry Exit System): €6.4 

2. Επιπρόσθετο ποσό για την ανάπτυξη του Συστήματος European Travel Information and Authorisation System 
(ETIAS): €3.2 

3. Επιπρόσθετο ποσό για την ανάπτυξη του συστήματος SIS recast: €1.2 

➢ Έργο που υλοποιείται μέσω επείγουσας βοήθειας του Ταμείου 
Η Υπεύθυνη Αρχή έχει το ρόλο του Νομικού Αντιπροσώπου-Συντονιστή για το έργο “Needs for staff, equipment 
and consumables for operating the first reception centre (Pournaras)” με συνολικό προϋπολογισμό €3,5 εκ. 
Το εν λόγω έργο δεν αποτελεί μέρος του προϋπολογισμού του Εθνικού Προγράμματος του Ταμείου. 

Γ.  Ταμείο Εσωτερικής Ασφάλειας-αστυνομική συνεργασία 

• Προϋπολογισμός πόρων της EE: €9 εκ. 

• Δεσμεύσεις για έργα: €8 εκ. (89%) 

• Βεβαιώσεις δαπανών έργων: €6 εκ. (66%) 

• Αριθμός έργων που υλοποιήθηκαν/ υλοποιούνται: 14 

Παραδείγματα έργων 
1. Εφαρμογή της Κοινοτικής Οδηγίας 2016/681 για την εγκατάσταση και λειτουργία του συστήματος PNR. 

2. Δημιουργία κέντρου επιχειρήσεων ως μοναδικού σημείου επαφής (Single Point of Contact-SPOC) για 
ανταλλαγή πληροφοριών με άλλα κράτη μέλη. 

3. Εκπαιδεύσεις για ενίσχυση των επιχειρησιακών ικανοτήτων της Αστυνομίας για πρόληψη και καταπολέμηση 
εγκλήματος. 

4. Βελτίωση της ικανότητας για πρόληψη και καταπολέμηση της εγκληματικότητας. 
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5. Εγκατάσταση αψίδων ανίχνευσης μετάλλων, ακτινοδιαγνωστικών μηχανών και ανιχνευτών μετάλλων χειρός 
στις εισόδους των δικαστηρίων παγκύπρια. 

ΑΙΤΗΣΕΙΣ ΓΙΑ ΕΠΙΠΡΟΣΘΕΤΗ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗ 
➢ Επιπρόσθετη χρηματοδότηση από ειδικές δράσεις: 
 Επιπρόσθετα, έχει υποβληθεί εκ μέρους της Μονάδας αίτηση για εξασφάλιση επιπρόσθετων πόρων ύψους 
€13.6 εκ. από το κονδύλι για ειδικές δράσεις, όπως αυτό περιλαμβάνεται στο Ταμείο Εσωτερικής Ασφάλειας-σύνορα 
και θεωρήσεις για Ανάγκες Κέντρου Πρώτης Υποδοχής “Πουρνάρα” (υποδομές, εξοπλισμός, δαπάνες 
προσωπικού, λειτουργικά έξοδα, αναλώσιμα).  Η αίτηση βρίσκεται σε διαδικασία εξέτασης από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή.  Σε περίπτωση έγκρισης (είτε όλου, είτε μέρους) του ποσού, αυτό θα ενσωματωθεί στον συνολικό 
προϋπολογισμό πόρων της Ένωσης που έχει στη διάθεσή της η Κύπρος κάτω από το Εθνικό Πρόγραμμα μέχρι 
το πέρας της παρούσας προγραμματικής περιόδου. (εγκρίθηκε για ποσό 9,3 εκ.) 

➢ Χρηματοδότηση από κονδύλι επείγουσας βοήθειας: 
Σημειώνεται ότι περαιτέρω η Μονάδα έχει υποβοηθήσει, στο βαθμό που απαιτήθηκε ανά περίπτωση, άλλα αρμόδια 
Υπουργεία να υποβάλουν αίτηση για εξασφάλιση επιπρόσθετων ποσών που εμπίπτουν στο πλαίσιο της επείγουσας 
βοήθειας που προνοούν τα Ταμεία την οποία χειρίζεται αποκλειστικά η Ευρωπαϊκή Επιτροπή: 

1. αίτημα των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας για 1.8 εκ. ευρώ, το οποίο εγκρίθηκε πρόσφατα (εγκρίθηκε 
για ποσό 1,92 εκ.). 

2. αίτημα Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας για 1.2 εκ. ευρώ στα πλαίσια του χρηματοδοτικού εργαλείου 
AMIF, για πρόσθετο προσωπικό και εξοπλισμό με στόχο την επιτάχυνση των διαδικασιών εξέτασης αιτήσεων 
που εκκρεμούν σε δευτεροβάθμιο επίπεδο (εγκρίθηκε για ποσό 1,13 εκ.). 

3. αίτημα ΥΠΕΣ ημερ. 26 Φεβρουαρίου 2020 για ποσό 3.6 εκ. ευρώ για ενίσχυση της στελέχωσης της 
Υπηρεσίας Ασύλου και του Τμήματος Μετανάστευσης. 

 (εγκρίθηκε για ποσό 3,6 εκ.).  
2. Βρισκόμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετα στοιχεία ή πληροφορίες.»  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

  Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση, δεν υπάρχει. 

  Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Για την επόμενη συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής 
θα ενημερωθείτε σχετικά. 

 [Στις 29 Ιουνίου 2021 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της τέταρτης συνεδρίας της Έκτακτης Συνόδου της 
Ενδέκατης Βουλευτικής Περιόδου: 

 Η Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της 
συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 1η Ιουλίου 2021, στις 4.00 μ.μ., έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Ο περί Τμήματος Φορολογίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 

(Αρ. Φακ. 23.01.062.135-2021). 

 2.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.132-2021). 

 3.  Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.041-2021). 

Απόσυρση 4.  Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2018. 
(Αρ. Φακ. 23.01.059.151-2018). 

 5.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δημοκρατίας της Αλβανίας για 
Συνεργασία στον Τομέα της Υγείας (Κυρωτικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.035-2021). 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: ……………………………….] 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης: 4.35 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αλαμπρίτης Πρόδρομος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργιάδης Χάρης Ορφανίδου Σάβια 

Γεωργίου Νίκος Πάζαρος Χαράλαμπος 

Δημητρίου Δημήτρης Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Δίπλαρος Ευθύμιος Σύκας Νίκος 

Κάρουλλας Γιώργος Τσιρίδου Φωτεινή 

Κουλλά Ονούφριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μαυρίδης Μάριος  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Γαβριήλ Γιαννάκης Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Δαμιανού Άριστος Στεφάνου Στέφανος 

Καυκαλιάς Αντρέας Φακοντής Βαλεντίνος 
Κέττηρος Νίκος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κουκουμάς Γιώργος Χριστόφιας Χρίστος  
Κώστα Κώστας Χριστοφίδης Χρίστος 
Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 
Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παντελίδης Χρύσης 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Σαββίδης Χρύσανθος 

Μυλωνάς Παύλος Σενέκης Χρίστος 

ΕΛΑΜ 

Ιωάννου Σωτήρης Χρίστου Χρίστος 

Παπαγιάννης Λίνος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Αποστόλου Ανδρέας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Μυριάνθους Ηλίας  

ΔΗΠΑ 
Γιακουμή Μιχάλης Μουσιούττας Μαρίνος 
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Καρογιάν Μάριος Τρυφωνίδης Αλέκος 
Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Ατταλίδου Αλεξάνδρα Παπαδούρης Σταύρος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Ενημέρωση για τις ακόλουθες δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 

α.  Συμμετοχή της Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων, υπό την ιδιότητά της ως πρέσβειρας του 
Δικτύου Γυναικών Πολιτικών Ηγετών (WPL) εκ μέρους της Βουλής των Αντιπροσώπων, με 
οπτικογραφημένο μήνυμά της σε διαδικτυακή διάσκεψη του δικτύου, με θέμα «Οικοδόμηση του 
μέλλοντος. Oι γυναίκες πολιτικοί ηγέτες καθορίζουν τη νέα κανονικότητα». 

β.  Συμμετοχή των κ. Στέφανου Στεφάνου και Χαράλαμπου Θεοπέμπτου στη 15η Σύνοδο της ολομέλειας 
της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Μεσογείου. 

γ.  Συμμετοχή του κ. Ηλία Μυριάνθους σε συνεδρίαση της Διεθνούς Γραμματείας της Διακοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης της Ορθοδοξίας στο Βελιγράδι. 

δ.  Συμμετοχή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, προέδρου της Επιτροπής για τη Δημοκρατία, τα Ανθρώπινα 
Δικαιώματα και τα Ανθρωπιστικά Θέματα της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Οργανισμού για την 
Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ), σε διαδικτυακή συνάντηση της Επιτροπής του 
ΟΑΣΕ για την Ανθρώπινη Διάσταση με θέμα την ελευθερία ειρηνικής συνάθροισης.  

ε.  Συμμετοχή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη στο 21ο Συνέδριο της Συμμαχίας για την Καταπολέμηση της 
Εμπορίας Προσώπων, που διοργάνωσε το Γραφείο του Ειδικού Αντιπροσώπου και Συντονιστή του 
ΟΑΣΕ για την καταπολέμηση της εμπορίας ανθρώπων. 

στ.  Συμμετοχή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη σε διαδικτυακή συζήτηση που διοργάνωσε η Βουλή των 
Λόρδων με θέμα «70ή επέτειος της Σύμβασης για τους Πρόσφυγες του 1951-Ευρωπαϊκή αλληλεγγύη 
και προστασία». 

2. Ανακοίνωση της σύνθεσης των κοινοβουλευτικών επιτροπών, παρατηρήσεις των κ. Γιώργου Λουκαΐδη, 
Ειρήνης Χαραλαμπίδου, Ανδρέα Πασιουρτίδη και Μαρίνου Σιζόπουλου και έγκρισή της. 

3. Ανακοίνωση της σύνθεσης της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Δεοντολογίας των Μελών της Βουλής 
των Αντιπροσώπων και έγκρισή της.  

4. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η λειτουργία του Κέντρου Υγείας στην Αθηένου.  

5. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Επιλογή χώρων επισκέψεων για τις σχολικές εκδρομές - Θεραπείες του ΓΕΣΥ για παιδιά με διαγνωσμένες ή 
διερευνώμενες σπάνιες γενετικές παθήσεις - Ζημιές σε θερμοσίφωνες τροφοδοτούμενους με αφαλατωμένο 
νερό στην ελεύθερη επαρχία Αμμοχώστου - Μη εξαργυρωθείσα εγγυητική επιταγή της Cypra Ltd - Εσωτερικός 
έλεγχος στα υπουργεία - Οι αλλαγές στο νομοθετικό πλαίσιο για τα αδειούχα γυμναστήρια - Περιστατικά 
πυροβολισμού προστατευόμενων πουλιών - Η απόφαση του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας για μετατροπή του Γυμνασίου Δερύνειας σε εξατάξιο σχολείο - Οι διενεργηθείσες εκτρώσεις μέσω 
του ΓΕΣΥ μετά την ένταξη των γυναικολόγων στο σύστημα - Ετήσια Έκθεση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού 
Συνεδρίου για το οικονομικό έτος 2019 και Κύπρος.  

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IA΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΕΚΤΑΚΤΗ ΣΥΝΟΔΟΣ  
Συνεδρίαση 1ης Ιουλίου 2021 

Ώρα έναρξης: 4.05 μ.μ. 
Αρ. 4 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ τώρα εισέρχεται στην αίθουσα;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, ναι, έρχεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οπότε είμαι σίγουρη ότι οι βουλευτές και οι βουλεύτριες θα λάβουν τις θέσεις τους, ωσότου ο γραμματέας 
ενημερώσει το σώμα για τις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής. 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μεταξύ 21ης και 24ης Ιουνίου οι κ. Νίκος Τορναρίτης, Γιώργος Λουκαΐδης και Κωστής Ευσταθίου 
συμμετείχαν στις εργασίες του 3ου Μέρους της Συνόδου της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης.  

 Ο κ. Τορναρίτης συμμετείχε σε συζήτηση για τη δεκάχρονη πορεία εφαρμογής της Σύμβασης της 
Κωνσταντινούπολης, σημειώνοντας την ενσωμάτωση των προνοιών της σύμβασης στην κυπριακή νομοθεσία.  
Στηλίτευσε παράλληλα την αποχώρηση της Τουρκίας από τη Σύμβαση της Κωνσταντινούπολης.  Επίσης, 
συμμετείχε σε συζήτηση για την ελευθερία των ΜΜΕ, την εμπιστοσύνη των πολιτών και το δικαίωμα στην 
ενημέρωση, υπογραμμίζοντας τον ουσιαστικό ρόλο των εθνικών κοινοβουλίων στην καταπολέμηση της 
παραπληροφόρησης και στην ενίσχυση της ανεξαρτησίας των ΜΜΕ. 

 Ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης κατέθεσε ομιλία του με θέμα τις κοινωνικooικονομικές επιπτώσεις της πανδημίας 
COVID-19.  Επισημαίνοντας τις μεγάλες αποκλίσεις και ανισότητες μεταξύ κρατών μελών του Συμβουλίου της 
Ευρώπης, καθώς και μεταξύ κοινωνικών ομάδων εντός των κρατών υπογράμμισε την ανάγκη περαιτέρω 
προστασίας και στήριξης των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού. 

 Ο κ. Ευσταθίου, εκ μέρους της Σοσιαλιστικής Ομάδας της Συνέλευσης, συμμετείχε σε συζήτηση με θέμα 
τη διαφάνεια και τη ρύθμιση των δωρεών σε πολιτικά κόμματα και προεκλογικές εκστρατείες από ξένους 
δωρητές.  Επεσήμανε μεταξύ άλλων ότι οποιαδήποτε ξένη παρέμβαση, ιδιαίτερα όταν εξυπηρετεί αλλότριους 
σκοπούς, δυνατόν να επιφέρει σοβαρές συνέπειες.  Επίσης, σε συζήτηση για τις επιπτώσεις της πανδημίας 
COVID-19 στα δικαιώματα των παιδιών ανέφερε ότι, πέραν της επιδείνωσης που επέφερε γενικά η πανδημία 
στα καλώς νοούμενα συμφέροντα των παιδιών, κατέδειξε ταυτόχρονα τις υπάρχουσες αδυναμίες των κρατικών 
υπηρεσιών που σχετίζονται με τα παιδιά. 
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 Εξάλλου, ο κ. Ευσταθίου κατέθεσε ομιλία του με θέμα τις διώξεις πολιτικών για δηλώσεις τους κατά την 
άσκηση των καθηκόντων τους, τονίζοντας τη σημασία διαφύλαξης της ελεύθερης και ανεξάρτητης άσκησης των 
αρμοδιοτήτων των πολιτικών και ειδικότερα των βουλευτών.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Γεωργίου. 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες 
οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Τμήματος Φορολογίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Τμήματος Φορολογίας Νόμου, ώστε, σε περίπτωση κατά την οποία η θέση του 
Εφόρου Φορολογίας ή του Βοηθού Εφόρου Φορολογίας κενωθεί, είτε με απόφαση αρμόδιου δικαστηρίου είτε 
για οποιονδήποτε άλλο λόγο, όλες οι αρμοδιότητες, εξουσίες και καθήκοντα αυτών να ασκούνται από τον γενικό 
διευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών ή από άλλο εξουσιοδοτημένο από τον ίδιο πρόσωπο μέχρι την πλήρωση 
της αντίστοιχης θέσης, η διαδικασία της οποίας εν πάση περιπτώσει πρέπει να ολοκληρωθεί μέχρι την 6η Ιουλίου 
2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Τμήματος Φορολογίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Χάρης Γεωργιάδης  Ηλίας Μυριάνθους 

 Ονούφριος Κουλλά Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής: 
 Στέφανος Στεφάνου Σταύρος Παπαδούρης 
 Άριστος Δαμιανού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 28 Ιουνίου 2021.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, εκπρόσωποι του 
Τμήματος Φορολογίας του ίδιου υπουργείου και εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε, σε περίπτωση που η 
θέση του Εφόρου Φορολογίας ή του Βοηθού Εφόρου Φορολογίας, είτε με απόφαση αρμόδιου δικαστηρίου είτε 
για οποιοδήποτε λόγο, κενωθεί, όλες οι αρμοδιότητες, εξουσίες και καθήκοντα να ασκούνται από τον γενικό 
διευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών ή άλλο εξουσιοδοτημένο από αυτόν πρόσωπο μέχρι την πλήρωση της 
εν λόγω θέσης.  

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, αλλά και τα όσα ανέφεραν οι αρμόδιοι 
εκπρόσωποι κατά τη συνεδρία, το Ανώτατο Δικαστήριο, με απόφασή του ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2021, απέρριψε 
τις εφέσεις που καταχώρισε η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας κρίνοντας ως ορθές τις πρωτόδικες αποφάσεις 
με τις οποίες κρίθηκαν ως αντισυνταγματικά τα άρθρα 4(1) και 5(1) του περί Τμήματος Φορολογίας Νόμου και 
κατ’ επέκταση ως αντισυνταγματικοί οι διορισμοί του Εφόρου Φορολογίας και των Βοηθών Εφόρων Φορολογίας 
από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Το Ανώτατο Δικαστήριο έκρινε ότι πρόκειται για δημόσιες θέσεις και συναφώς η 
αρμοδιότητα για πλήρωσή τους ανήκει αποκλειστικά στην Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας (ΕΔΥ) και όχι στο 
Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Όπως είναι γνωστό, τα εν λόγω άρθρα προβλέπουν ότι ο διορισμός τόσο του Εφόρου Φορολογίας όσο 
και των Βοηθών Εφόρων Φορολογίας γίνονται από το Υπουργικό Συμβούλιο, εντούτοις το Διοικητικό Δικαστήριο 
με απόφασή του έκρινε ως αντισυνταγματικές τις πιο πάνω διατάξεις, καθότι εφαρμόζονται κατά παράβαση των 
άρθρων 122 έως 125 του συντάγματος, σύμφωνα με τα οποία η πλήρωση των εν λόγω δημόσιων θέσεων 
αποτελεί αρμοδιότητα της ΕΔΥ, και κατ’ επέκταση οι διορισμοί στις θέσεις αυτές κρίθηκαν ως έκνομοι.  

 Σύμφωνα με τις υφιστάμενες διατάξεις του βασικού νόμου, σε περίπτωση που για οποιοδήποτε λόγο η 
θέση του Εφόρου ή του Βοηθού Εφόρου Φορολογίας παραμένει κενή, ο Υπουργός Οικονομικών δύναται να 
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αναθέτει τις εξουσίες, αρμοδιότητες και καθήκοντα που αυτοί εκτελούν σε πρόσωπο το οποίο πληρεί τα κριτήρια 
που καθορίζονται στον νόμο για περίοδο έξι μηνών με δικαίωμα ανανέωσης για ακόμη έξι μήνες. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, η ανανέωση της ανάθεσης από τον Υπουργό Οικονομικών 
των εξουσιών, αρμοδιοτήτων και καθηκόντων στον Έφορο Φορολογίας λήγει στις 6 Ιουλίου 2021 και για τους 
Βοηθούς Εφόρου Φορολογίας λήγει στις 16 Αυγούστου 2021 και 6 Σεπτεμβρίου 2021, αντίστοιχα, χωρίς 
δυνατότητα ανανέωσης. 

 Συναφώς, σύμφωνα με τους αρμόδιους αξιωματούχους, καθίσταται υπό τις περιστάσεις επείγουσα και 
αναγκαία η εξεύρεση άμεσης μεσολαβητικής λύσης που να διασφαλίζει την εύρυθμη και απρόσκοπτη λειτουργία 
του Τμήματος Φορολογίας, καθώς και την είσπραξη των δημόσιων εσόδων προς εξυπηρέτηση του δημόσιου 
συμφέροντος, ενώ παράλληλα παρέχεται το απαιτούμενο χρονικό περιθώριο στην εκτελεστική εξουσία να προβεί 
στις ενδεδειγμένες ενέργειες για συμμόρφωση με τις αποφάσεις των δικαστηρίων.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών ενημέρωσε την επιτροπή 
για τις πρόνοιες του νομοσχεδίου αναφέροντας ότι η προτεινόμενη τροποποίηση έχει στόχο να καλύψει άμεσα 
το κενό που θα δημιουργηθεί σύμφωνα με την απόφαση του δικαστηρίου και αποτελεί προσωρινή λύση. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο, το αρμόδιο υπουργείο ανέμενε την απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου στις 
σχετικές εφέσεις που είχαν καταχωρισθεί από τη Νομική Υπηρεσία, ώστε να προβεί στις απαιτούμενες ενέργειες 
για συμμόρφωση με αυτή.  Στο μεσοδιάστημα το υπουργείο έχει προβεί στην απαιτούμενη προεργασία για 
ετοιμασία τελικής νομοθετικής ρύθμισης η οποία να συνάδει με τις συνταγματικές διατάξεις, ενώ παράλληλα 
ετοιμάζονται και τα σχετικά σχέδια υπηρεσίας που αφορούν τις θέσεις του Εφόρου και των Βοηθών Εφόρων 
Φορολογίας, τα οποία, όταν οριστικοποιηθούν, θα κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων σύμφωνα με τη 
νενομισμένη διαδικασία. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας αναφέρθηκε στις αποφάσεις τόσο του 
Διοικητικού όσο και του Ανωτάτου Δικαστηρίου δηλώνοντας ότι μετά την τελεσίδικη απόφαση του τελευταίου, η 
οποία λήφθηκε στις 7 Ιουνίου 2021, κρίθηκε σκόπιμο, ώστε να αποφευχθεί το ενδεχόμενο το νευραλγικό αυτό 
τμήμα να παραμείνει ακέφαλο, να ληφθεί ως διορθωτική ενέργεια η ανάθεση των αρμοδιοτήτων και καθηκόντων 
του Εφόρου και Βοηθού Εφόρου Φορολογίας στον γενικό διευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Όπως η ίδια διευκρίνισε, ο γενικός διευθυντής του υπουργείου δε διορίζεται στην πιο πάνω θέση, αλλά 
εκτελεί τα σχετικά καθήκοντα ή τα αναθέτει σε άλλο αρμόδιο πρόσωπο, μέχρις ότου ετοιμαστεί και εφαρμοστεί 
το τελικό νομικό πλαίσιο.  Σημείωσε δε ότι το υπό εξέταση νομοσχέδιο πρέπει να ψηφιστεί σε νόμο πριν από τις 
6 Ιουλίου 2021, ημερομηνία κατά την οποία λήγει η ανάθεση των καθηκόντων στον υφιστάμενο Έφορο 
Φορολογίας.  Περαιτέρω, όπως ανέφερε, το νομοσχέδιο έχει τύχει της δέουσας νομοτεχνικής επεξεργασίας από 
τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας και τόσο το προοίμιο όσο και οι προτεινόμενες με αυτό διατάξεις συνάδουν 
πλήρως με την απόφαση του δικαστηρίου. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα προαναφερθέντα, μέλη της επιτροπής επέκριναν τους χειρισμούς της 
εκτελεστικής εξουσίας, οι οποίοι, σύμφωνα με τους ίδιους, οδήγησαν σε αδιέξοδο τη Δημοκρατία με τον 
επικείμενο κίνδυνο οι αποφάσεις των εκτελούντων τα καθήκοντα Εφόρου και Βοηθών Εφόρων να προσβληθούν 
στο δικαστήριο και να καταστούν ενδεχομένως άκυρες, με όλα τα δυσμενή για τη Δημοκρατία επακόλουθα. 

 Άλλα μέλη της επιτροπής δήλωσαν ότι οι εν λόγω θέσεις, οι οποίες αποτελούν νευραλγικές θέσεις του 
δημοσίου σε σχέση με τη φορολόγηση, αλλά και την είσπραξη των δημόσιων εσόδων, δεν πρέπει να 
πληρώνονται εσαεί από μόνιμους δημόσιους υπαλλήλους, αλλά θα ήταν ορθότερο ο διορισμός να γίνεται με 
βάση σύμβαση.  

 Ως εκ τούτου, λήφθηκε η απόφαση όπως ο διορισμός γίνεται από το Υπουργικό Συμβούλιο για πενταετή 
θητεία, με δικαίωμα ανανέωσης μία μόνο φορά για άλλα πέντε χρόνια.  Η νομοθετική αυτή ρύθμιση ψηφίστηκε 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων περιλαμβάνοντας παράλληλα διάταξη με την οποία η Βουλή να ενημερώνεται 
γραπτώς για τους διορισμούς. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή έθεσε τα ακόλουθα θέματα: 

1. Κατά πόσο ο διορισμός στις εν λόγω θέσεις μπορεί να γίνεται μεν από την ΕΔΥ αλλά για ορισμένο χρονικό 
διάστημα. 

2. Να τεθεί περίοδος ισχύος του προτεινόμενου νόμου με συγκεκριμένη ημερομηνία λήξης, ώστε η 
προτεινόμενη ρύθμιση αφενός μεν να μην είναι μόνιμη και αφετέρου η εκτελεστική εξουσία εντός αυτού 
του διαστήματος να προβεί σε όλες τις απαιτούμενες ενέργειες για την τελική νομοθετική ρύθμιση του εν 
λόγω ζητήματος. 

Ο γενικός διευθυντής του υπουργείου σε σχέση με τα πιο πάνω τιθέντα ζητήματα δήλωσε ότι ο διορισμός 
από την ΕΔΥ στη βάση σύμβασης επιτρέπεται και σήμερα σύμφωνα με την κείμενη νομοθεσία και εφόσον 
παράλληλα καταρτιστούν με τις κατάλληλες αναφορές τα αντίστοιχα σχέδια υπηρεσίας. 
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Αναφορικά με το δεύτερο ζήτημα, ανέφερε ότι η εκτελεστική εξουσία συμφωνεί με την προσθήκη στο 
νομοσχέδιο σχετικού άρθρου που προβλέπει για περίοδο ισχύος του προτεινόμενου νόμου, υιοθετώντας 
εισήγηση της επιτροπής για ισχύ δώδεκα μηνών από την ημερομηνία λήξης της ανάθεσης καθηκόντων στον 
υφιστάμενο Έφορο Φορολογίας, ήτοι από τις 6 Ιουλίου 2021. 

Συναφώς, το αρμόδιο υπουργείο σε συνεννόηση με τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας απέστειλε στην 
επιτροπή σχετικό λεκτικό το οποίο θα ενσωματωθεί στο νομοσχέδιο ως νέο άρθρο και προβλέπει για λήξη της 
ισχύος του προτεινομένου νόμου στις 6 Ιουλίου 2022. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου όπως αυτό έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με τα 
πιο πάνω κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι.  

 Δεύτερη ανάγνωση. 

 Απολογούμαι.  Ναι, κύριε Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εάν η κυβέρνηση δεν επέμενε στις σκοπιμότητές της, σήμερα, όπως και πριν από έναν χρόνο δε θα 
ήμασταν αναγκασμένοι με το πιστόλι στον κρόταφο της Βουλής από μέρους της εκτελεστικής εξουσίας να 
συζητήσουμε αυτό το θέμα.  Το λέω τούτο, γιατί η κυβέρνηση το 2014 γνώριζε ότι η αλλαγή που ήθελε να κάνει, 
για να διορίζεται ο Έφορος Φορολογίας από την εκτελεστική εξουσία και όχι από την ΕΔΥ, ήταν αντισυνταγματική 
ρύθμιση.  Αυτό ελέχθη εις την ολομέλεια τότε, η κυβέρνηση επέμενε για τις δικές της σκοπιμότητες -που ο 
καθένας μπορεί να φανταστεί ποιες ήταν- για έναν τέτοιο κρίσιμο τομέα, όπως είναι το θέμα των φορολογιών. 

 Και μετά από έξι χρόνια, όταν το Διοικητικό Δικαστήριο απεφάνθη ότι είναι αντισυνταγματική η νομοθεσία, 
υποχρεωθήκαμε με το πιστόλι στον κρόταφο -τρέχοντας για να προλάβουμε- να συζητήσουμε μία μεταβατική 
ρύθμιση, έναν μεταβατικό νόμο που ήθελε να κάμει η κυβέρνηση, για να της δοθεί χρόνος πρώτον, για να δει τι 
θα γίνει με την έφεση που θα έκαμνε η νομική υπηρεσία στο Ανώτατο Δικαστήριο σε σχέση με την απόφαση του 
Διοικητικού Δικαστηρίου και, δεύτερον, για να δει πώς θα ρυθμίσει το ζήτημα αυτό που έχει να κάνει με έσοδα 
πολλών εκατομμυρίων ευρώ για την Κυπριακή Δημοκρατία. 

 Έχασε την έφεση η Κυπριακή Δημοκρατία στο Ανώτατο.  Το Ανώτατο οριστικά απεφάνθη ότι η ρύθμιση 
ήταν αντισυνταγματική.  Ήρθε προχτές η κυβέρνηση στην επιτροπή Οικονομικών με άλλη ρύθμιση -τούτη που 
εννά δούμε σήμερα- με αλλαγές που εκάμαμε συζητώντας το θέμα, πάλι με το πιστόλι στον κρόταφο, «πρέπει 
την Πέμπτη άρον άρον να εγκριθεί η νομοθεσία, διότι αύριο, την Παρασκευή, λήγει η θητεία αυτών που εδιορίσαμε 
για έξι συν έξι μήνες που προνοούσε η μεταβατική νομοθεσία, γιατί υπάρχει κίνδυνος να χαθούν έσοδα για το 
κράτος!». 

 Την ίδια ώρα η Νομική Υπηρεσία μαζί με την κυβέρνηση εδιαβεβαίωσαν την επιτροπή Οικονομικών ότι δε 
θα υπάρξει πρόβλημα από εκκρεμότητες ή από αγωγές που μπορεί να προκύψουν σε βάρος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας σε σχέση με τις φορολογίες.  Έτσι διαβεβαιώσεις είχαμε και το ’14. 

 Τι θέλω να πω.  Θέλω να πω ότι δεν μπορεί η κυβέρνηση να δείχνει μια τέτοια εγκληματική συμπεριφορά, 
για τόσο σημαντικά ζητήματα να δίνει διαβεβαιώσεις, και ύστερα να θέλει να φορτώσει την ευθύνη στη Βουλή, 
για να διορθωθούν κακώς έχοντα, όταν η ίδια δε φέρνει μόνιμες διευθετήσεις, διότι δεν έχει φέρει μόνιμη 
διευθέτηση η κυβέρνηση στο θέμα, είναι μεταβατική.  

 Γι’ αυτό θέλω να τονίσω το εξής:  Ελπίζω του χρόνου, που θα λήξει ο ένας χρόνος που έχει ο νόμος που 
θα ψηφίσουμε τώρα, να μη μας πουν πάλι «ξέρετε, δεν έχουμε προλάβει να κάμουμε τις ρυθμίσεις τζιαι δώστε 
μας τζιαι άλλο χρόνο, για να προχωρήσουμε».  Και την ίδια ώρα να ευχηθώ ότι δε θα προκύψουν προβλήματα 
που θα οδηγήσουν σε απώλεια εκατομμυρίων ευρώ από την κυβέρνηση. 

 Το ΑΚΕΛ από τη μια δεν μπορεί να υπερψηφίσει μια ρύθμιση η οποία προκύπτει από αντισυνταγματικές 
ενέργειες της κυβέρνησης το ’14.  Από αμέλεια -να την πω έτσι ελαφρά- ή από άρνηση της κυβέρνησης να 
αξιοποιήσει τον χρόνο που προέκυψε από την περσινή νομοθεσία, που εψήφισε η Βουλή, για να προβεί σε όλες 
τις απαραίτητες ενέργειες και να είναι έτοιμη τώρα να δώσει μόνιμες λύσεις;  Και επειδή, λέω, δεν μπορούμε εμείς 
να δείξουμε μια τέτοια ανοχή στην κυβέρνηση, δε θα υπερψηφίσουμε τη νομοθεσία.  Την ίδια ώρα θέλουμε να 
διευκολύνουμε την κυβέρνηση να αντιμετωπίσει τα νομικά και άλλα προβλήματα που προκύπτουν με αυτά που 
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θέλει να κάνει η κυβέρνηση αλλά να μην της δώσουμε το οποιοδήποτε άλλοθι για τυχόν προβλήματα που θα 
προκύψουν εις τα θέματα τα φορολογικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Γι’ αυτό το ΑΚΕΛ θα τηρήσει αποχή στο συγκεκριμένο ζήτημα έτσι όπως το φέρνει η κυβέρνηση στη 
Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, ευχαριστώ πολύ, κύριε Στεφάνου. 

 Παρακαλώ τον κ. Γεωργίου να σημειώνει τον χρόνο, για να παραμένουμε στα δύο λεπτά.  

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Στα τρία λεπτά από τη θέση μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Από τα τρία λεπτά και πάνω θα πρέπει να ’ρθείτε στο βήμα.  

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Να ’ρθω στο βήμα.   

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες, κύριοι συνάδελφοι, 

 Για ακόμα μια φορά επιβεβαιώνεται ότι υπήρξε μία προχειρότητα όσον αφορά τη ρύθμιση ενός πάρα πολύ 
σημαντικού ζητήματος και αυτό κάτω από την πίεση που άσκησε η τρόικα στην προσπάθειά της να επιβάλει τους 
μνημονιακούς όρους.  Τα ερωτήματα που τίθενται σήμερα είναι εντελώς διαφορετικά.  Το μνημόνιο δεν υπάρχει.  
Άρα, δεν υπάρχει κανένας λόγος να συμμορφωθούμε με μνημονιακούς όρους.  Άρα, μπορούμε να 
προχωρήσουμε συνταγματικά να ρυθμίσουμε το συγκεκριμένο ζήτημα. 

 Ο λόγος της καθυστέρησης, για να δοθεί ο χρόνος ενδεχομένως έξι συν έξι μήνες, για να ρυθμιστεί το 
ζήτημα, πού αποσκοπεί;  Στο να έρθει ενδεχομένως ένα καινούριο νομοσχέδιο από την πλευρά της κυβέρνησης 
που να καθορίζει το πλαίσιο ευθυνών και αρμοδιοτήτων του συγκεκριμένου εφόρου, καθώς επίσης το 
καθηκοντολόγιο και πώς θα ρυθμιστεί το συγκεκριμένο ζήτημα; 

 Το σύνταγμα, έχω την εντύπωση, με τα άρθρα του ρυθμίζει το πώς σε τέτοιες περιπτώσεις η Επιτροπή 
Δημόσιας Υπηρεσίας μπορεί να προχωρήσει και άμεσα να διορίσει στη συγκεκριμένη θέση αυτόν που πρέπει 
να διορίσει.  Εάν ο στόχος της καθυστέρησης ακριβώς είναι γιατί θα θέλαμε τη συγκεκριμένη θέση να τη 
μετατρέψουμε, για να γίνει θέση πρώτου διορισμού ενδεχομένως και προαγωγής, τότε τα πράγματα αλλάζουν. 

 Άρα, αυτό ενδεχομένως να εγκυμονεί και σκοπιμότητες και είναι εδώ που θα υπενθυμίσω ότι τουλάχιστον 
τα τελευταία πέντε χρόνια κατ’ επανάληψη από την πλευρά της ΕΔΕΚ έχουμε ξεκαθαρίσει ότι επιτέλους θα 
πρέπει να υπάρχουν ορισμένες σημαντικές ρυθμίσεις και να αποφασίσουμε ποιες θέσεις στη δημόσια υπηρεσία 
θα είναι πρώτου διορισμού και προαγωγής και ποιες θέσεις θα είναι προαγωγής.  Δε γίνεται για την ίδια 
μισθολογική κλίμακα ή για τις ίδιες θέσεις -και δε μιλώ μόνο για τη σημερινή κυβέρνηση, δε μιλώ για τη χτεσινή, 
για την προχτεσινή αλλά για οποιαδήποτε- όπου μας βολεύει και μας συμφέρει, γιατί έχουμε κάποιον δικό μας 
να τον βάλουμε με προαγωγή, είναι θέση προαγωγής, αλλά, όταν δεν έχουμε κάποιον δικό μας, είναι πρώτου 
διορισμού και προαγωγής.  Αυτό το πράγμα έχει συμβεί κατ’ επανάληψη.  Επιτέλους, θα πρέπει μερικά πράγματα 
να τα ρυθμίσουμε και να τα ξεκαθαρίσουμε. 

 Ως εκ τούτου, εμείς θεωρούμε ότι με βάση το σύνταγμα η Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας μπορεί άμεσα 
να προχωρήσει τη διαδικασία και μέσα σε μικρό χρονικό διάστημα να ορίσει τον συγκεκριμένο έφορο του 
Τμήματος Φορολογίας, όπως και τους βοηθούς του, και να κλείει η υπόθεση.  Άρα, θεωρούμε ότι δεν υπάρχει 
οποιοσδήποτε άλλος λόγος για να υπάρχει αυτή η μεταβατική περίοδος του ενός χρόνου. 

 Ως εκ τούτου, εμείς το επισημαίνουμε αυτό το ζήτημα, γιατί έχει συμβεί και σε άλλες περιπτώσεις να 
επιχειρούμε να αλλάξουμε χωρίς αλλαγή του συντάγματος τους κανόνες που διέπουν τις προαγωγές ή τις 
λειτουργίες συγκεκριμένων τμημάτων της δημόσιας υπηρεσίας ή ακόμα και ανεξάρτητων υπηρεσιών, απλώς και 
μόνο για να εξυπηρετηθούν ενδεχομένως συμφέροντα και σκοπιμότητες. 

 Εάν όντως εννοούμε αυτό που όλοι λέμε ότι πρέπει επιτέλους να κάμουμε μια καινούρια αρχή και 
επιτέλους να αποκαταστήσουμε την έξωθεν καλή μαρτυρία μας στους πολίτες, ε, πρέπει να ξεκινήσουμε από τα 



60 

πιο απλά.  Ως εκ τούτου, από την πλευρά της ΕΔΕΚ δε θα καταψηφίσουμε, αλλά και δε θα ψηφίσουμε τη 
συγκεκριμένη μεταβατική περίοδο των έξι συν έξι μηνών. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Ο κ. Γεωργιάδης. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Για κάθε μία νομοθεσία που κηρύσσεται ως αντισυνταγματική και η οποία προέρχεται από κυβερνητική 
πρόταση, από κυβερνητικό νομοσχέδιο, πρέπει να υπάρχουν τουλάχιστον δέκα νομοθεσίες που κηρύσσονται 
ως αντισυνταγματικές, οι οποίες προήλθαν από κοινοβουλευτική πρόταση νόμου.  Όταν αυτό συμβαίνει, όταν 
μία νομοθεσία, πρόταση νόμου, κηρύσσεται ως αντισυνταγματική, δε διαπιστώνω την ίδια αγανάκτηση και τους 
ίδιους χαρακτηρισμούς περί σκοπιμοτήτων.  Έτσι λειτουργεί η δημοκρατία μας, γι’ αυτό υπάρχει το Ανώτατο 
Δικαστήριο, για να κρίνει τελεσίδικα για τη συνταγματικότητα.  Αυτό ακριβώς έχει συμβεί και πρέπει να 
σεβαστούμε την απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου. 

 Επί της ουσίας, να υποδείξω ότι η πολιτική πρόθεση ήταν ότι η θέση του εφόρου αλλά και των βοηθών, 
σε αντίθεση με τα υπόλοιπα μέλη της δημόσιας υπηρεσίας, τα οποία υπηρετούν μέχρι την αφυπηρέτησή τους, 
θα είναι με συμβόλαιο και με καθορισμένη θητεία, όπως ακριβώς συμβαίνει στα πλείστα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης λόγω της ευαισθησίας ακριβώς της θέσης του Εφόρου Φορολογίας στα πλαίσια της 
διαφάνειας και της χρηστής διοίκησης, για να μην είναι κάποιος επί μακρόν μέχρι την αφυπηρέτησή του σε τέτοια 
νευραλγική θέση. 

 Εθεωρήθηκε τότε με τη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα -του τότε Γενικού Εισαγγελέα- ότι ο μόνος 
εφικτός τρόπος, για να οριστεί δημόσιος υπάλληλος με θητεία, με συμβόλαιο, θα ήταν όπως η πράξη διορισμού 
του προερχόταν από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Η Βουλή μάλιστα είχε προσθέσει πρόνοια αυτός ο διορισμός 
από το Υπουργικό Συμβούλιο να εγκρίνεται στη συνέχεια από τη Βουλή.  Η πρώτη πρόνοια της έγκρισης από τη 
Βουλή πριν από μερικά χρόνια εκρίθηκε αντισυνταγματική, αλλά και η πράξη διορισμού από το Υπουργικό 
Συμβούλιο τώρα επίσης κρίνεται αντισυνταγματική τζιαι έχουμε ενημερωθεί -και πολιτικά εκφράζουμε τη 
σύμφωνο γνώμη μας- για την πρόθεση της εκτελεστικής εξουσίας μέσα στο αμέσως επόμενο διάστημα να 
επιφέρει τις σχετικές νομοθετικές αλλαγές, αλλά και να φέρει το σχέδιο υπηρεσίας.  Και αυτός είναι ο λόγος, κύριε 
Σιζόπουλε, που απαιτείται κάποιος χρόνος, για να ετοιμαστεί σχέδιο υπηρεσίας και να προσαρμοστεί ο νόμος, 
ούτως ώστε από την ΕΔΥ πράγματι να γίνεται ο διορισμός, αλλά με συμβόλαιο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 …με θητεία, κάτι το οποίο θεωρώ ότι ικανοποιεί και τις πρόνοιες του συντάγματος, αλλά κυρίως και τον 
πολιτικό στόχο της μη ύπαρξης μόνιμου δημοσίου υπαλλήλου σε μία τέτοια νευραλγική θέση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, ζούμε σε μία χώρα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τον χρόνο, παρακαλώ. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …όπου η κυβέρνηση δημιουργεί προβλήματα και καλείται η αντιπολίτευση να τα λύσει.  Το πρόβλημα 
προέκυψε, όπως το περιέγραψε και ο συνάδελφος κ. Γεωργιάδης, αλλά και ο κ. Στεφάνου, με ποια διαφορά 
όμως;  Εμπορούσε το 2014 να προχωρήσει στον διορισμό με συμβόλαιο η Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας και 
όχι το Υπουργικό Συμβούλιο.  Επειδή η κυβέρνηση επέλεξε να ακολουθήσει τη διαδικασία της πρότασης, της 
εισήγησης από την πλευρά του τότε Υπουργού Οικονομικών προς το Υπουργικό Συμβούλιο για διορισμό και να 
μην ακολουθήσει τη διαδικασία διορισμού μέσω της ΕΔΥ με συμβόλαιο -κάτι που μας επιβεβαίωσε εις την 



61 

επιτροπή Οικονομικών στην τελευταία συνεδρία- αυτός είναι ένας από τους βασικούς λόγους που το δικαστήριο 
έκρινε ότι είναι αντισυνταγματικός αυτός ο νόμος. 

 Βρισκόμαστε, κυρία Πρόεδρε, μπροστά σε μία κατάσταση όπου είτε δε θα ανατεθούν οι εξουσίες του 
Εφόρου Φορολογίας και των βοηθών στον γενικό διευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών με τη δυνατότητα 
ανάθεσης περαιτέρω σε οποιονδήποτε λειτουργό κρίνει ο ίδιος ότι έχει τα απαραίτητα προσόντα να το κάμει είτε 
δε θα έχουμε επικεφαλής του Τμήματος Φορολογίας. 

 Αυτές είναι οι επιλογές που έκαμε η κυβέρνηση και από τη δική μας την πλευρά, κυρία Πρόεδρε, 
διερωτόμαστε πραγματικά πώς είναι δυνατό μετά από την τελευταία απόφαση του δικαστηρίου, την πρωτόδικη, 
να μην είναι έτοιμη η κυβέρνηση με το σχέδιο βήτα.  Με έτοιμα σχέδια υπηρεσίας, με έτοιμη τη διαδικασία να 
τρέξει ενώπιον της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας, για να μην πρέπει να κάμνουμε αυτού του είδους τις 
μεσαίες, προσωρινές, ανεπίτρεπτες, για έναν κατά τ’ άλλα ευρωπαϊκό κράτος, κύριε Γεωργιάδη, διότι, 
διερωτώμαι, σε ποια άλλα ευρωπαϊκά κράτη ακολουθούν τέτοιες λύσεις που εισηγείται η δική μας η κυβέρνηση! 

 Εδώ, κυρία Πρόεδρε, πρέπει να επισημάνω ότι στο νομοσχέδιο, όπως ήρθε μπροστά μας από την πλευρά 
της κυβέρνησης, ήταν στο διηνεκές η δυνατότητα του γενικού διευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών να 
λειτουργεί ως Έφορος Φορολογίας και με εισήγηση της αντιπολίτευσης -και, για να είμαι δίκαιη, νομίζω ότι η 
εισήγηση προήλθε από τον κ. Δαμιανού στην επιτροπή Οικονομικών και υιοθετήθηκε η εισήγησή του- εμπήκε 
χρονικός περιορισμός της ισχύος του παρόντος νόμου, για να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους. 

 Είναι ακόμα μία κατάσταση όπου στην ουσία η κυβέρνηση φέρνει προ τραγικών διλημμάτων την ίδια τη 
Βουλή και δυστυχώς δεν έχουμε άλλη επιλογή.  Η άλλη επιλογή είναι να αφήσουμε το Τμήμα Φορολογίας 
ακέφαλο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Και ελπίζω, ελπίζω να είναι η τελευταία φορά, αν και, βλέποντας τη σημερινή κατάθεση, είναι προφανές 
ότι δεν είναι η τελευταία φορά που βρίσκεται ο τόπος και η Βουλή σε αυτή την πολύ δύσκολη απόφαση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Ερωτοκρίτου. 

 Κάποιος άλλος ή κάποια άλλη που θέλει τον λόγο;   

 Ο κ. Δαμιανού. 

 Ναι, κύριε Δαμιανού.  

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Αυτή η πρακτική του Συναγερμού να καρτερά βουλευτή του ΑΚΕΛ να μιλήσει, για να πει τον τελευταίο 
λόγο, μεν νομίζετε ότι σας εξυπηρετεί, διότι αυτά που λέτε ούτως ή άλλως δεν είναι πειστικά. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όλοι ανεξαιρέτως, όλοι, κοπτόμεθα για το πώς να αντιμετωπίσουμε την απαξίωση της κοινωνίας προς το 
πολιτικό σύστημα και την ώρα της κρίσης επαναλαμβάνουμε τον κακό μας εαυτό.  Τι έκαμε προ ολίγου ο κ. 
Γεωργιάδης;  Δε φταίει η κυβέρνηση -αφήνω κατά μέρος το ποιος ήταν ο υπουργός- που για εφτά χρόνια 
ταλαιπωρεί το Τμήμα Φορολογίας με διαφυγόντα έσοδα εκατομμυρίων, με πολύ κακές πρακτικές, τις οποίες 
γνωρίζουμε, για πολλαπλά θεσμικά αδιέξοδα που προκάλεσε.  Και με σκοπιμότητα επήεν στο Ανώτατο 
Δικαστήριο, γνωρίζοντας ότι εργαλειοποιούσε τη Νομική Υπηρεσία, για να κερδίσει χρόνο, άραγε γιατί.  «Φταίει 
η Βουλή που μου ψήφισε τους νόμους το 2014, τους νόμους μου, εμένα της κυβέρνησης»!  Δε φταίει η κυβέρνηση 
και ο αρμόδιος υπουργός που εν γνώσει τους έφεραν αντισυνταγματικό νόμο στη Βουλή, εκτός αν τα πτυχία των 
νομικών βουλευτών έν’ καλλύττερα ’πού τα πτυχία των ανώτατων νομικών της κυβέρνησης!  Τζιαι το 2014 
προειδοποιούσε η Βουλή για αντισυνταγματικότητα, αλλά η Νομική Υπηρεσία, ο Υπουργός Οικονομικών και οι 
συν αυτώ δεν καταλάβαιναν ότι το να αφαιρέσεις από την ΕΔΥ την αρμοδιότητα να διορίσει τον Έφορο 
Φορολογίας ήταν κραυγαλέα αντισυνταγματικότητα.  Επομένως, έστω τζιαι μία φορά πείτε «mea culpa», πείτε 
«εκάμαμε λάθος»!  Δε σας ζητούμε να πείτε ότι είσιε σκοπιμότητα, που είχε σκοπιμότητα, αλλά πείτε, αν μη τι 
άλλο, ότι εκάμετε λάθος.  Μη μετακυλίετε ισόποσα, ισοπεδωτικά τις ευθύνες σας στο κοινοβούλιο.  Άστε που το 
ΑΚΕΛ δε συμμετείχε, δεν ψήφισε το 2014, αλλά προειδοποίησε, όπως τζιαι πέρσι προειδοποίησε, τζιαι σας καλώ 
να δείτε τα πρακτικά της προηγούμενης χρονιάς, όταν λέγαμε ανάλογα πράγματα και έσπευδε ο Αβέρωφ 
Νεοφύτου να μας πει ότι έν’ εις το Ανώτατο τζιαι περίπου εννά δικαιωθεί η κυβέρνηση στο Ανώτατο Δικαστήριο 
και λέγαμε εμείς ότι επί της ουσίας δεν υπήρχε περίπτωση να δικαιωθεί στο Ανώτατο.  Προφανώς κάποιοι ήθελαν 
να κερδίσουν χρόνο.  Προφανώς την ίδια περίοδο κάποιες πολύ μεγάλες διαδικασίες αναδιαρθρώσεων μεγάλων 
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επιχειρηματιών που είχαν και μεγάλες φορολογικές εκκρεμότητες έπρεπε να τύχουν μιας ρύθμισης.  Ε λοιπόν, 
δεν μπορεί τα επίχειρα της σκοπιμότητας να τα πληρώνει η Βουλή τζιαι προφανώς η πολιτική μας θέση 
κατατέθηκε προηγουμένως από τον συνάδελφο τον Στέφανο τον Στεφάνου.   

 Ένα τελευταίο σημείο που είναι τζιαι αυτό σημαντικό να ειπωθεί.  Είναι ένα πράγμα στη διάκριση εξουσιών 
η Βουλή να ψηφίζει προτάσεις νόμου που να κρίνονται από το Ανώτατο Δικαστήριο -και είναι σεβαστό- 
αντισυνταγματικές και είναι άλλο πράγμα η κυβέρνηση η ίδια να φέρνει δικά της νομοθετήματα, με τον νομικό της 
σύμβουλο, και να είναι αντισυνταγματικά.  Υπάρχει μία ειδοποιός διαφορά.  Αν δεν τη βλέπετε, λυπούμαι πάρα 
πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Δαμιανού. 

 Ο κ. Παπαδούρης. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Καλό απόγευμα σε όλους. 

 Δε θα μπω στο ιστορικό, γιατί έτσι και αλλιώς έχουν ειπωθεί και από τον κ. Στεφάνου και από την κ. 
Ερωτοκρίτου και από τον κ. Γεωργιάδη.   

 Απλώς θέλω να πω ότι φαίνεται πως για ακόμα μια φορά καλείται η Βουλή να αναλάβει την ευθύνη για τα 
λάθη της κυβέρνησης.  Να θυμίσω ότι ως Κίνημα Οικολόγων το 2014 μαζί με το ΑΚΕΛ είχαμε καταψηφίσει την 
τροποποίηση αυτή.  Κρίνουμε μέχρι σήμερα ως σωστή διαδικασία ο όλος διορισμός να περνά από την Επιτροπή 
Δημόσιας Υπηρεσίας και ταυτόχρονα, τουλάχιστον σε συζήτηση που είχαμε τη Δευτέρα στην επιτροπή 
Οικονομικών, εξακολουθούμε να έχουμε έντονες επιφυλάξεις, γιατί δεν μπορώ να πω ότι ξεκαθαρίστηκε εντελώς 
από την πλευρά του Υπουργείου Οικονομικών ότι μέσω αυτής της διαδικασίας στο μέλλον δε θα υπάρξει 
οποιαδήποτε απώλεια εισοδήματος ως απότοκο αυτής της διαδικασίας.   

 Εμείς δηλώνουμε ότι θα τηρήσουμε αποχή, γιατί από τη μια δεν μπορούμε να αναλάβουμε αυτό το βάρος 
αυτής της απόφασης, από την άλλη όμως δε θέλω -κάτι που έχει αναφέρει ο κ. Γεωργιάδης χρησιμοποιώντας τη 
λέξη «σκοπιμότητες»- να…  Όχι, δεν κρίνω ότι υπάρχουν κάποιες σκοπιμότητες, απλώς φαίνεται ότι καλούμαστε 
και πάλι ως Βουλή να ψηφίσουμε κάτι εξ ανάγκης και αυτό για μας δε θεωρείται σωστό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές πέραν του κ. Κουλλά, που ζήτησε τον λόγο;  Ομιλήτριες;   

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δε θα απασχολήσω το σώμα παρά μόνο για μερικά δευτερόλεπτα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σύντομα, κύριε Λουκαΐδη, ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Επειδή έχει εξαντληθεί η συζήτηση και επειδή γίνεται αναφορά στο ιστορικό αυτού του ζητήματος και 
επειδή και στη Βουλή όπως και στη ζωή και γενικότερα δεν είμαστε όλοι το ίδιο, θέλω να θυμίσω στο σώμα ότι 
το ΑΚΕΛ και άλλες πολιτικές δυνάμεις δεν ενεργούμε ως μετά Χριστόν προφήτες.  Από τότε, όπως ήδη ελέχθη, 
είχαμε καταγράψει τη θέση μας ότι είναι αντισυνταγματική η πρόνοια του νομοσχεδίου που παραπέμπει στο 
Υπουργικό Συμβούλιο για διορισμό του εφόρου και είχαμε καταθέσει τροπολογία, κυρία Πρόεδρε, η οποία έλεγε 
ότι οι εξουσίες του Υπουργικού Συμβουλίου έπρεπε να βρίσκονται στην ΕΔΥ και να μεταφερθούν στην ΕΔΥ.  
Αυτή η τροπολογία απορρίφθηκε με μια ψήφο διαφορά, με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι έξι κατά και τρεις 
αποχές.  Αυτό είχε γίνει.  Εάν είχαμε εισακουστεί ή εάν εγκρινόταν η τροπολογία, σήμερα δε θα κάμναμε αυτή τη 
συζήτηση και δε θα προκαλούνταν όλα αυτά τα προβλήματα σε έναν τόσο νευραλγικής σημασίας τομέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Κουλλά, έχετε…   

 Ναι, κύριε Σαββίδη. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 
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 Κυρία Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η αποστροφή του κόσμου για την πολιτική και τους πολιτικούς είναι γι’ αυτούς τους λόγους, για 
καταστάσεις που βάζουν το όπλο στον κρόταφο.  Αν θέλουμε τα πράγματα να αλλάξουν και να βελτιωθούν, ας 
υιοθετήσουμε να είμαστε προμηθείς και όχι επιμηθείς.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ για την επισήμανση, κύριε Σαββίδη. 

 Κύριε Κουλλά, έχετε τον λόγο.  Σύντομα. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Βεβαίως, κυρία Πρόεδρε. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Παρατραβούμε κάτι για άλλη μια φορά!  Έτσι λειτουργεί η Δημοκρατία.  Ήρθε ένα νομοσχέδιο.  Το 
νομοσχέδιο, για να έρθει, φέρει την υπογραφή του Γενικού Εισαγγελέα, στην προκειμένη περίπτωση του Κώστα 
Κληρίδη.  Κατηγορούμε δηλαδή και τον Κώστα Κληρίδη για σκοπιμότητες;  Έφερε το νομοσχέδιο η κυβέρνηση.  
Το ψήφισε μόνο ο Δημοκρατικός Συναγερμός;  Μα δεν έχουμε πλειοψηφία.  Το ψήφισε η πλειοψηφία της Βουλής.  
Μάλιστα, η Βουλή εισηγήθηκε μια αλλαγή, να εγκρίνει τους διορισμούς, πράγμα που κρίθηκε και εκείνο 
αντισυνταγματικό πολύ πιο νωρίς.   

 Η πολιτική θέση ήταν ξεκάθαρη:  Πρέπει να διορίζονται με καθορισμένο χρόνο.  Αν επί τούτου η Βουλή 
συμφωνεί…  Ζητήθηκε από την ΕΔΥ και τελικά υπογράφηκε ένα νομοσχέδιο και από τον Γενικό Εισαγγελέα και 
ψηφίστηκε από την πλειοψηφία ότι θα είναι με θητεία.  Αν τώρα πρέπει να αλλάξει κάτι και να γίνει από την 
Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας, αλλά περίπου η φιλοσοφία είναι η ίδια, δεν καταλαβαίνω γιατί υπάρχουν τόσα 
τραγικά διλήμματα.  Είναι κάτι που δεν ξανάγινε ποτέ το να κριθεί αντισυνταγματικός ένας νόμος;  Μάλιστα, εάν 
στην προκειμένη περίπτωση ο Γενικός Εισαγγελέας λέει «κατά την άποψή μου δεν είναι αντισυνταγματικό» και 
το ψηφίζει η Βουλή, μάλλον είναι το ορθόδοξο.  Το ανορθόδοξο είναι που έρχεται η Νομική Υπηρεσία στις 
επιτροπές της Βουλής και λέει «αυτή η πρόταση νόμου είναι αντισυνταγματική» και λέμε «δεν πειράζει, θα την 
ψηφίσουμε».  Αυτό είναι το ανορθόδοξο, όχι το ανάποδο.   

 Και θέλω επίσης να πω και το εξής:  Ταλαιπωρείται το Τμήμα Φορολογίας εδώ και εφτά χρόνια.  Είχαμε 
τεράστια αύξηση εσόδων όλα αυτά τα χρόνια, αγαπητοί συνάδελφοι, και είναι έτσι που προέκυψαν και πολύ 
σημαντικά πλεονάσματα, όχι με μείωση δαπανών.  Το είπα εκατό φορές παρεμπιπτόντως στη Βουλή ότι τα 
πλεονάσματα που είχαμε προ πανδημίας εποχής δεν ήταν από μείωση δαπανών που αυξάνονταν κάθε χρόνο 
μετά το 2014 αλλά από σημαντική αύξηση εσόδων.   

 Εν πάση περιπτώσει, και ένα τελευταίο σχόλιο και αποχωρώ από το βήμα.  Πρέπει να μάθουμε όλοι να 
εργαζόμαστε και υπό πίεση χρόνου, όλοι μας, και η δημόσια υπηρεσία και η Βουλή και τα δικαστήρια, ει δυνατόν, 
και η Νομική Υπηρεσία.  Και θα αντιμετωπίζουμε κρίσεις.  Αντιμετωπίσαμε σημαντικότερες κρίσεις από αυτήν 
που αφορά αυτό το νομοσχέδιο και πρέπει να είμαστε έτοιμοι.  Και είναι ευχάριστο, εγώ θα έλεγα, αγαπητοί 
συνάδελφοι, με μια συνεργασία της εκτελεστικής εξουσίας και της Βουλής να έρθουμε εδώ με μία συνεδρία.  Και 
να συγχαρούμε και την επιτροπή Οικονομικών και την πρόεδρο που ήρθαμε στην ολομέλεια κατανοώντας αυτή 
την αναγκαιότητα και που τροποποιήθηκε και το νομοσχέδιο, με τη συνεργασία πάλι της νομοθετικής και της 
εκτελεστικής εξουσίας.  Γιατί όχι;  Θα αντιμετωπίσουμε και άλλες κρίσεις. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ ευχαριστώ. 

 Κύριε Τρυφωνίδη, ζητάτε τον λόγο; 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κανονικά έκλεισε η λίστα των ομιλητών, αλλά θα επιτρέψω για δύο λεπτά από τη θέση σας να 
τοποθετηθείτε. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Πολύ σύντομα, σας παρακαλώ, γιατί έχει εξαντληθεί η συζήτηση. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Δε θα επαναλάβω τα προηγούμενα, όμως θα συμφωνήσω με αρκετά για τη διαδικασία που θα 
ακολουθηθεί για τη θέση, όμως η κυβέρνηση μπορεί να συντομεύσει τη διαδικασία που λέει η τροποποίηση εδώ 
σε έναν χρόνο, για να μπορεί να πληρωθεί η θέση.   

 Το δεύτερο όμως που εκπορεύεται και από τη συζήτηση στην επιτροπή Οικονομικών και δεν το είδα εδώ 
να αναδεικνύεται είναι ο κίνδυνος το κράτος μας να χάσει έσοδα από τη διαδικασία και όχι από αυτούς που 
κάνουν ένσταση, από αυτούς δηλαδή που θα πάρει το κράτος στο δικαστήριο και θα επικαλεστούν ότι ήταν 
αντισυνταγματικός ο διορισμός εκείνων που τους έβαλαν φορολογία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Στην επιτροπή Οικονομικών δεν απαντήθηκε αυτό το ερώτημα, αν εκείνοι που δεν πλήρωσαν θα έχουν 
την ευχέρεια απ’ εδώ και στο εξής τούτα τα χρόνια προηγουμένως να επικαλούνται αυτό και να χάσει το κράτος 
τεράστια έσοδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Λήξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

 Κανείς, καμία. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και είκοσι δύο αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τμήματος Φορολογίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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 Κανείς, καμία. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και είκοσι δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2021». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε αφενός να παραταθεί η προθεσμία καταβολής από τις 
εγγεγραμμένες εταιρείες του ετήσιου τέλους για το έτος 2021 στον Έφορο Εταιρειών από την 30ή Ιουνίου 2021 
στην 31η Δεκεμβρίου 2021 και αφετέρου να παρασχεθεί η δυνατότητα στον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας να παρατείνει περαιτέρω την εν λόγω περίοδο με έκδοση σχετικού διατάγματος. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Χρύσης Παντελίδης 

 Νίκος Σύκας  Ηλίας Μυριάνθους 

 Κώστας Κώστα Μιχάλης Γιακουμή 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 29 Ιουνίου 2021. Στην εν λόγω συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν η Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας συνοδευόμενη από 
υπηρεσιακούς παράγοντες, εκπρόσωποι του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Υπουργείου Οικονομικών και της Νομικής Υπηρεσίας 
της Δημοκρατίας. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή μελέτησε το εν λόγω νομοσχέδιο κατά προτεραιότητα, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, λόγω του σκοπού της 
προτεινόμενης νομοθετικής ρύθμισης. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε αφενός η 
προθεσμία καταβολής από τις εγγεγραμμένες εταιρείες του ετήσιου τέλους για το έτος 2021 στον Έφορο 
Εταιρειών να παραταθεί από την 30ή Ιουνίου 2021 στην 31η Δεκεμβρίου 2021 και αφετέρου να παρασχεθεί η 
δυνατότητα στον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας να παρατείνει περαιτέρω την εν λόγω περίοδο 
με έκδοση σχετικού διατάγματος. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται 
αναγκαίες, με σκοπό την ελάφρυνση του οικονομικού βάρους των επιχειρήσεων το οποίο προέκυψε λόγω των 
περιοριστικών μέτρων για τη μη εξάπλωση της πανδημίας COVID-19. 

 Σημειώνεται ότι στις 30 Απριλίου 2020 η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε σε νόμο αντίστοιχη 
τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, με σκοπό την παράταση της προθεσμίας καταβολής στον Έφορο 
Εταιρειών του ετήσιου τέλους των εγγεγραμμένων εταιρειών για το έτος 2020 από την 30ή Ιουνίου 2020 στην 31η 
Δεκεμβρίου 2020, καθώς και την παροχή στον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας της δυνατότητας 
έκδοσης διατάγματος για περαιτέρω παράταση της εν λόγω προθεσμίας σε περίπτωση συνέχισης της πανδημίας 
COVID-19 και των αρνητικών οικονομικών επιπτώσεων που αυτή επιφέρει. 

 
 Λόγω της πραγματοποίησης των συνεδριάσεων της ολομέλειας εκτός του κτιρίου της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

εξαιτίας της λήψης έκτακτων μέτρων για αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, δεν πραγματοποιήθηκε ηλεκτρονική 
ψηφοφορία κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης. 
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 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή 
του στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση που το υπό αναφορά νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο, θα τροποποιηθεί ο 
τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2021». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Να διευθετηθεί ο κατάλογος, κύριε Κώστα, μαζί με εσάς. 

 Ξεκινώντας, θα μου επιτρέψετε, από τον γραμματέα του σώματος, κύριε Κώστα, έχετε τον λόγο, μέχρι να 
ετοιμάσει ο κ. Γεωργίου τον κατάλογο. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Από τον Σεπτέμβρη του 2012 ως ΑΚΕΛ είχαμε εισηγηθεί την κλιμακωτή επιβολή του τέλους στις εταιρείες 
στη βάση του κύκλου εργασιών της κάθε εταιρείας, γιατί δεν είναι δυνατόν μια πολύ μικρή εταιρεία να πληρώνει 
το ίδιο με μια μεγάλη εταιρεία, η οποία έχει τεράστια κέρδη.  Δεν έγινε δυστυχώς τότε η εισήγησή μας αποδεκτή, 
με αποτέλεσμα το τέλος των €350 να επιβάλλεται οριζόντια σε όλες τις εταιρείες.  Πρέπει να πούμε ότι στις 8 
Μαΐου 2018, συζητώντας στην επιτροπή Εμπορίου της Βουλής πρόταση νόμου για κατάργηση του τέλους, ο τότε 
Έφορος Εταιρειών χαρακτήρισε ως άδικο το τέλος αυτό και ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών μάς 
είπε επί λέξει ότι είναι μία αναχρονιστική και μη ορθολογική φορολογία. 

 Επίσης, μας ετόνισεν ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ότι η κυβέρνηση μελετά είτε τη 
σταδιακή απόσυρση του φόρου αυτού είτε την κατάργησή του είτε να επιβάλλεται στοχευμένα και ότι οι οριστικές 
προτάσεις του υπουργείου θα κατατεθούν στη Βουλή μαζί με τον προϋπολογισμό του 2019, κάτι το οποίο 
βεβαίως δεν έγινε ποτέ.     

 Στις 17 Σεπτεμβρίου 2019 πάλι σε συνεδρία της επιτροπής Εμπορίου, στην οποία συζητήθηκε η 
συγκεκριμένη πρόταση νόμου, ακούσαμε πάλι τα ίδια από τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονομικών.  
Ουσιαστικά, για ενάμιση χρόνο δεν εκάμαν τίποτε!  Ανέφερε απλώς ότι η φορολογία είναι στη λίστα των φόρων 
που πιθανώς να μειωθούν στο μέλλον τζιαι κυρίως ότι στον προϋπολογισμό του 2020 έχουν ήδη συμπεριλάβει 
το ποσό των €48 εκατομ., όπως κάθε χρόνο.  Δεν έκαναν καμία μελέτη, εδικαιολογήσαν απλώς την αδράνειά 
τους με δικαιολογίες που δεν μπορούν να γίνουν αποδεκτές τζιαι σήμερα ουσιαστικά, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και 
κύριοι συνάδελφοι, τρία χρόνια μετά, ακόμα αναμένουμε από την κυβέρνηση να φέρει την πρότασή της στη 
Βουλή και είναι φανερό ότι αυτό το πράγμα είναι απαράδεκτο, αποτελεί εμπαιγμό του σώματος.   

 Εμείς, ως κόμμα, επαναλαμβάνουμε σήμερα ότι θα πρέπει η κυβέρνηση να έρτει με πρόταση για 
κατάργηση του τέλους -τουλάχιστον στις μικρές εταιρείες, σε εταιρείες δηλαδή με περιορισμένο κύκλο εργασιών 
τζιαι μικρό αριθμό εργοδοτουμένων- τζιαι να υπάρχει επιβολή του τέλους κλιμακωτά σε εταιρείες με σημαντικά ή 
μεγάλα κέρδη, οι οποίες μπορούν να καταβάλουν ένα πολύ μικρό ετήσιο τέλος. 

 Όσον αφορά την ουσία του νομοσχεδίου, θα ψηφίσουμε υπέρ, καταθέτοντας και από το βήμα της 
ολομέλειας τις επιφυλάξεις μας, τις οποίες καταθέσαμε και κατά τη συνεδρία της επιτροπής Εμπορίου την 
περασμένη Τρίτη, αναφορικά με το διάταγμα της υπουργού να επεκτείνει την παράταση μετά τον Δεκέμβρη -
μόνο για το τέλος του 2021- για κάποια περίοδο, σε περίπτωση που το επιβάλλει η ανάγκη λόγω της πανδημίας.  
Και καλούμε ξανά την κυβέρνηση να έρτει με ολοκληρωμένη πρόταση, για να δούμε ακριβώς πώς μπορούμε 
αυτό το τέλος να επιβάλλεται δίκαια σε αυτούς που μπορούν να το πληρώνουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Εκτός από τον κ. Λεωνίδου και τον κ. Κουλία, που έχω σημειώσει τα ονόματά τους, ποιος ζητεί τον λόγο; 

 Ωραία.  Να σημειωθούν, κύριε Γεωργίου, τα ονόματα. 

 Αφήστε τα χέρια σας ψηλά. 

 Κύριε Λεωνίδου, έχετε τον λόγο. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
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 Εμείς θα ψηφίσουμε ασφαλώς αυτή την παράταση.  Θα ήθελα να υπενθυμίσω στο σώμα ότι αυτή η 
πρόταση για παράταση είχε κατατεθεί τόσο από εμάς όσο και από άλλους συναδέλφους.  Ήταν μια πρόταση η 
οποία επιδίωκε ουσιαστικά να συμβάλει και να βοηθήσει τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις κυρίως και τις εταιρείες 
για την καταβολή του τέλους μέσα στη δύσκολη κατάσταση που επικράτησε και επικρατεί από την πανδημία.  
Θέλω να σημειώσω ότι εμείς έχουμε καταθέσει συγκεκριμένη πρόταση νόμου για κατάργηση ή κλιμακωτή -αν 
θέλετε- επιβολή αυτού του τέλους, όμως θεωρούμε εκ πρώτης όψεως ότι αυτή η επιβολή είναι μια επιπρόσθετη 
επιβάρυνση, αχρείαστη, η οποία θα μπορούσε να χαρακτηριστεί και ως ένα επιπρόσθετο χαράτσι, ιδιαίτερα στις 
μικρομεσαίες και μικρές εταιρείες.  Γι’ αυτό, παρακαλώ τον πρόεδρο της επιτροπής Εμπορίου να θέσει άμεσα τις 
συγκεκριμένες προτάσεις ενώπιον της επιτροπής, για να μπορέσουμε να τις συζητήσουμε και να παρθεί μια 
οριστική απόφαση, για να σταματήσουμε να παίρνουμε πρωτοβουλίες με ημίμετρα ή προσωρινά μέτρα. 

 Αυτά, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Ως ΕΔΕΚ, κι εμείς, κυρία Πρόεδρε, εδώ και τρία και πλέον χρόνια έχουμε καταθέσει πρόταση νόμου μαζί 
με άλλους συναδέλφους για πλήρη κατάργηση του ετήσιου τέλους.  Παρ’ όλα αυτά, τασσόμαστε υπέρ της 
παράτασης πληρωμής του τέλους μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2021.  Την ίδια όμως στιγμή, θα θέλαμε να 
επισημάνουμε τα εξής: 

 Το τέλος αυτό επιβλήθηκε το 2012, κατανοώντας ακριβώς τα δημοσιονομικά προβλήματα που είχαν 
προκύψει εκείνη την περίοδο.  Οι διαβεβαιώσεις οι οποίες έρχονταν από τους εκάστοτε αρμόδιους υπουργούς 
ήταν ότι αυτό το τέλος είναι προσωρινό και θα καταργηθεί, μόλις τα δημοσιονομικά βελτιωθούν.  Παρ’ όλα αυτά, 
οι υποσχέσεις που ήρθαν στην επιτροπή Εμπορίου ήταν ότι εξετάζεται, μελετάται.  Έχει αναφερθεί και από τον 
συνάδελφο, τον Κώστα Κώστα, ότι μας είχαν πει ότι θα έκλειναν αυτό το θέμα συζήτησης εδώ και ενάμιση χρόνο· 
παρ’ όλα αυτά συνεχίζεται.   

 Δυστυχώς, το τέλος εδώ και εννέα χρόνια επιβάλλεται ισοπεδωτικά σε όλες τις επιχειρήσεις, πολύ μικρές 
και πολύ μεγάλες.  Αυτή τη στιγμή η δικαιολογία είναι ότι διανύουμε μία περίοδο πανδημίας, τα δημόσια 
οικονομικά είναι επιβαρυμένα και θα πρέπει να συνεχιστεί.  Το κατανοούμε.  Την ίδια στιγμή όμως, θα πρέπει να 
κατανοήσουμε ότι οι πολύ μικρές επιχειρήσεις έχουν δεχθεί τεράστιο πλήγμα από την πανδημία και τα €1.250 
που τους έχουν δώσει ως εφάπαξ εισόδημα/ποσό/επίδομα από το Υπουργείο Οικονομικών δυστυχώς θα τους 
τα πάρουν πίσω έμμεσα με αυτά τα €350.  Ως εκ τούτου, θα πρέπει να βρεθούν κάποιοι τρόποι, ακριβώς 
τουλάχιστον σε αυτό το μεσοδιάστημα που μεσολαβεί, ώστε αυτές οι πολύ μικρές επιχειρήσεις να ενισχυθούν, 
και την ίδια στιγμή ας γίνουν οι σκέψεις -είμαστε ανοιχτοί στη συζήτηση- να δούμε κατά πόσο αυτό το ετήσιο 
τέλος μπορεί να επιβληθεί κλιμακωτά.  Να καταργηθεί για τις πολύ πολύ μικρές επιχειρήσεις, αλλά να αυξηθεί 
για τις πολύ πολύ μεγάλες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Ιωάννου. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κι εμείς με τη σειρά μας θα στηρίξουμε τη συγκεκριμένη πρόταση.  Το ΕΛΑΜ από τις 17 Φεβρουαρίου 
2017 είχε καταθέσει πρόταση για κατάργηση του συγκεκριμένου τέλους, το οποίο είναι μνημονιακό και 
επιβλήθηκε επί τρόικας, η οποία σήμερα δε βρίσκεται μαζί μας.  Άρα, θεωρούμε πως είναι εντελώς 
αναχρονιστικό.  Είναι επίσης και άδικο, αφού επιβαρύνει και πλήττει μικρές οικογενειακές επιχειρήσεις το ίδιο 
ακριβώς με πολυεθνικές εταιρείες με έσοδα εκατομμυρίων. 

 Ως ΕΛΑΜ λειτουργούμε με υπευθυνότητα.  Έχουμε ενημερωθεί ότι εισπράττει το κράτος γύρω στα €40-
45 εκατομ. τον χρόνο από το συγκεκριμένο τέλος.  Προτείνουμε να καταργηθεί το συγκεκριμένο τέλος και τα 
έσοδα αυτά να τα λαμβάνει το κράτος από κονδύλια που θα εγκρίνουμε την επόμενη εβδομάδα και αφορούν στη 
διαμονή παράνομων μεταναστών σε ξενοδοχεία.  Σε επίπεδο θέσεων η φοροεισπρακτική πολιτική για μας δεν 
μπορεί να φέρει οφέλη στον τόπο μας, αντιθέτως οδηγεί στο κλείσιμο επιχειρήσεων, στην αύξηση της ανεργίας 
και στην επιβάρυνση της οικονομίας του τόπου μας. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδούρης. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Οπωσδήποτε, κι εμείς θα ψηφίσουμε υπέρ.  Ιεραρχικά για μας θα ήταν πρώτιστο η κατάργηση, διότι να 
θυμίσω ότι αυτό ήταν πάντα ένα προσωρινό μέτρο, μετά να θυμίσω ότι ουδέν μονιμότερον του προσωρινού.  
Κατά δεύτερον, είναι η κλιμακωτή επιβολή, γιατί να θυμίσω ότι έχουμε πολλές εταιρείες οι οποίες -εκτός από τα 
προβλήματα της πανδημίας- είναι αδρανείς αυτή τη στιγμή, που αυτό επιβαρύνει τη θέση τους.  Κατά τρίτον, 
είναι αυτό που θα ψηφίσουμε σήμερα, δηλαδή η αναστολή της περιόδου πληρωμής.  Σίγουρα, αυτά δεν είναι 
λεφτά τα οποία δε θα πληρωθούν, δεν κάνουμε χάρη σε κάποια εταιρεία ότι δε θα πληρώσει αυτά τα λεφτά, 
απλώς τους δίνουμε χρόνο, για να τα πληρώσουν σε μεταγενέστερη περίοδο.  Αντιλαμβανόμαστε από την άλλη 
ότι αυτό το ποσό, το οποίο σίγουρα είναι κάποιες δεκάδες εκατομμύρια, είναι λεφτά τα οποία εν μέσω πανδημίας 
σίγουρα έχουν βοηθήσει.  Δεν εθελοτυφλούμε, αλλά κρίνουμε ότι τουλάχιστον η κλιμακωτή επιβολή θα βοηθήσει, 
γιατί δε γίνεται να δίνεις λεφτά σε μία εταιρεία ως βοήθεια και από την άλλη να τα παίρνεις από την πίσω πόρτα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ.  

 Ο κ. Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ανέβηκα στο βήμα, διότι τελώ εν πλήρει αγανακτήσει γι’ αυτή την απαράδεκτη νομοθεσία, την οποία, ναι 
μεν, ανέχτηκε η Βουλή, διότι -να θυμίσω- τότε που ήρτεν η νομοθεσία, ήταν πραγματικά δύσκολοι καιροί και 
δύσκολοι χρόνοι και έγιναν συζητήσεις και επισημάνσεις ότι τούτος ο νόμος δεν είναι δίκαιος, αλλά, για τον φόβο 
των Ιουδαίων και τις δυσκολίες που αντιμετωπίζαμε, είπαν ότι τούτη η νομοθεσία θα είναι μονοετής, άτε το πολύ 
διετής.  Αλλά ουδέν μονιμότερον του προσωρινού!  Το ιστορικό το περιέγραψαν ο συνάδελφος ο Κώστας Κώστα 
και ο κ. Λεωνίδου μαζί με τον κ. Μυριάνθους.  Τούτη η φορολογία είναι καθαρά φορομπηχτική και 
φοροαρπαχτική.  Τώρα γίνεται ένας γεωργός, ένας ρεσπέρης, ένας καλουψιής, ένας σιδεράς… Είπεν του ο 
λογιστής «κάμε εταιρεία».  Εξάλλου, ο κόσμος ουδέποτε υποψιάστηκε γιατί ονομάζεται «Ζαχαρίας Κουλίας Λτδ» 
π.χ.  Πρέπει να πληρώνω €350, αλλά του άλλου, που εξασκεί ακριβώς το ίδιο επάγγελμα, το ίδιο επιτήδευμα, 
την ίδια εργασία, ο λογιστής του εκείνου είπεν του εν χρειάζεται εταιρεία.  Ο μεν ένας πληρώνει €350, ο άλλος 
δεν πληρώνει.  Καλά, έν’ νόμος του Πλάστη μου τούτος που περάσαμε ως Βουλή των Αντιπροσώπων;   

 Και οι εκάστοτε κύριοι κύριοι υπουργοί, παρά τις επισημάνσεις πολλών συναδέλφων, πάντα με 
υποσχέσεις ότι εννά τον καταργήσουν, όπως περιγράφηκε προηγουμένως -το 2019 εδώκαν εκατόν υποσχέσεις 
ότι εννά τον καταργήσουν- στο τέλος το μόνο που έχουν να μας πουν είναι ότι μας ζητούν παράταση.  Μα καλά, 
τώρα, σας παρακαλώ, ένας ο οποίος έχει ένα τυροκομείο μικρό τζιαι έκαμεν εταιρεία -εγελάστην να κάμει 
εταιρείαν ο άνθρωπος- και πάρα πολλύς άλλος κόσμος που έκαμεν εταιρείες να φορολογείται το ίδιο με μια 
τράπεζα;  Με έναν τεράστιο οργανισμό;  Μα, σε ποιο κράτος ευνομούμενο, κύριοι συνάδελφοι και κυρίες 
συναδέλφισσες, υπάρχουν τέτοιου είδους νομοθεσίες λεόντειες τζιαι επιλεκτικά μάλιστα;  Νομίζω αντιγράψαμε 
τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας.  Είναι ένα κούρεμα ετήσιο, έτσι για να μνημονεύουμε το κούρεμα του Προέδρου!  
Γίνεται να εφαρμόζονται  φορολογίες κατά το δοκούν και επιλεκτικά;   

 Κύριε Χατζηγιάννη, υπάρχει πρόταση νόμου και είναι στην εξουσία της Βουλής, δεν πρέπει να έρτει η 
πολιτεία να φέρει νόμο, για να το καταργήσουμε.  Αυτό είναι στις εξουσίες μας.  Και κατ’ ακρίβειαν, σήμερα έν’ 
κατάργηση που έπρεπε να κάμουμε και όχι να τους δώκουμεν και παράταση.  Αυτό πρέπει να κάμουμε.  Δε 
νοείται να συνεχίζουμε ως Βουλή…  Καλά, οι προηγούμενες Βουλές, για τον φόβο των Ιουδαίων και την πίεση 
εκάμαμέν το.  Τωρά είναι ποτέ δυνατόν σήμερα, οκτώ-εννιά χρόνια μετά, να συνεχίζουμε και να το ανεχόμαστε;  
Δηλαδή, επειδή έτυχε ένας να εγγράψει εταιρεία, να του αρπάσσουμε €350;  Και να τα κρατεί, δεν είναι ευλογία.  
Σήμερα τούτοι όλοι οι μικρομεσαίοι δυστυχούν, κύριοι!  Και να σας πω και κάμποσα προβλήματα που 
εδημιουργηθήκαν άλλα;  Ο Έφορος Εταιρειών, άμα δεν αρπάξει από την τζέπην επιλεκτικά και αυθαίρετα €350, 
ξέρετε τι κάμνει;  Διαγράφει την εταιρεία!  Άμα σου διαγράψει την εταιρεία, ξέρεις τι πρέπει να πάεις να κάμεις;  
Να πάεις να εύρεις δικηγόρο, να πάεις στο δικαστήριο να κάμεις αίτηση του δικαστή: «Κύριε δικαστά, έχει ένα 
μικρό ακίνητο, έχει μία υποθήκη τούτη η εταιρεία και σε παρακαλώ να μου την επαναφέρεις».  Άλλο χαράτσι και 
δικηγορικά και δικαστικά και χαρτόσημα και γραμματόσημα και δικηγορόσημα.  Εδημιουργήσαμε εκατόν 
επιπλοκές.  Δε φτάνει που τα εισπράττει παράνομα ο Έφορος Εταιρειών, διαγράφει τες τζιόλας!   
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 Και να σας πω ένα άλλο απλό παράδειγμα: Ένας οικογενειάρχης που έκαμε εταιρεία, επέθανε ο 
άνθρωπος τζιαι άφησε στην οικογένειά του μια εταιρεία, γιατί έβαλε ένα μικρό κτήμα πάνω, τζιαι η οικογένεια 
πρέπει να πάει να βάλει εκατόν τέχνες και να κάμει εκατόν αιτήσεις στα δικαστήρια, να επιτραπεί η 
επανασύσταση της εταιρείας.   

 Κύριε Χατζηγιάννη, έχεις την ευθύνη να το βάλεις -υπάρχουν προτάσεις νόμου και εκ μέρους του 
Δημοκρατικού Κόμματος και πολλών άλλων συναδέλφων- να την επαναφέρεις, και αυτός ο απαράδεκτος, 
λεόντειος και φοροαρπαχτικός νόμος, ο αυθαίρετος, που χωρίζει σε κατηγορίες τους πολίτες, πρέπει να 
καταργηθεί πάραυτα!  

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  
 Κι εμείς. 

 Τελευταίος ομιλητής ο κ. Χατζηγιάννης, πρόεδρος της επιτροπής. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Καταρχάς, θα ήθελα να ευχαριστήσω την προεδρία, γιατί απλούστατα έχετε συμπεριλάβει ως κατεπείγον 
αυτό το θέμα, που αποσυμφορεί και τον όγκο εργασίας της επιτροπής, και αυτό το θέμα, αλλά και το επόμενο, 
το οποίο βρίσκεται στην ημερήσια διάταξη.  

 Δεύτερον, θα ήθελα να πω για ποιο πράγμα συζητάμε ετούτη την ώρα.  Κυβερνητικό νομοσχέδιο που 
ήρθε από την αρμόδια υπουργό, προκειμένου να δοθεί μια παράταση στην πληρωμή των €350.  Άρα λοιπόν, 
δίνεται μια εξάμηνη παράταση και πολύ σωστά έχει ειπωθεί προηγουμένως ότι σε αυτή την αλλαγή της 
νομοθεσίας δίνεται και εξουσία στην υπουργό να εκδίδει διάταγμα για περαιτέρω παράταση από τις 30 
Δεκεμβρίου και μετά για το ίδιο ακριβώς θέμα.  Άρα λοιπόν, είναι πρωτοβουλία της κυβέρνησης, προκειμένου να 
υποβοηθήσουμε την είσπραξη, γνωρίζοντας απόλυτα τις αδυναμίες που έχουν οι επιχειρήσεις και κυρίως οι 
μικρές επιχειρήσεις.   

 Τώρα, ως προς τη λογική του μέτρου αυτού, αν είναι τέλος ή αν είναι φορολογία, είναι ένα άλλο κεφάλαιο, 
το οποίο θα πρέπει να συζητηθεί πάνω σε μια εντελώς διαφορετική βάση.  Συμφωνώ απόλυτα ότι αυτό το μέτρο 
είχε ψηφιστεί τότε επί κυβέρνησης του ΑΚΕΛ, το θυμάμαι πολύ καλά, στο πλαίσιο των μνημονιακών προτάσεων, 
και είχαμε βάλει μια στόχευση, είχε τεθεί μια στόχευση τότε, ότι θα εισπράξουμε άλλα €50 εκατομ. που αθροίζαμε 
τότε, προκειμένου να καλύψουμε την ανάγκη χρηματοδότησης του κράτους και να μην καταρρεύσει.  Να θυμίσω 
και για τα €250 εκατομ. που πήραμε δανεικά από τα ταμεία προνοίας και άλλα πολλά.  Να θυμίσω και άλλες 
πολλές περικοπές που έχουν γίνει, είτε μισθολόγια είτε άλλως πως.  Το λάθος που πρέπει έκδηλα όλοι μας να 
τονίζουμε είναι και το γεγονός ότι, ενώ πολλά από τα άλλα μέτρα έχουν αρθεί ή έχουν αποκατασταθεί, γι’ αυτό 
το μέτρο κανένας δεν έχει πει τίποτε ακόμα μέχρι στιγμής.  Άρα λοιπόν, με βάση και το δίκαιο -και είμαστε εναντίον 
της κάθε φορολόγησης- δεν πρέπει να ερχόμαστε αποσπασματικά, με τρόπο που να επηρεάζουμε τις 
δυνατότητες της ρευστότητας του κράτους, και μεμιάς να καταργούμε τα εισοδήματα του κράτους, έστω και άδικη 
να είναι η πηγή εσόδων.   

 Ποια είναι η υπεύθυνη πρόταση για την αναπλήρωση αυτών των εισοδημάτων;  Συμφωνώ απόλυτα ότι 
δεν πρέπει να εισπράττουμε μέσω φορολογίας ή μέσω τελών με άδικο τρόπο από κάποιους που έχουν 
υπέρμετρη ανάγκη και στη συνέχεια να έρχονται στον κρατικό κορβανά και να πληρώνονται ή να 
χρηματοδοτούνται άλλες ανάγκες του κράτους, που μπορεί να είναι και άδικες μάλιστα.  Πρέπει να βρούμε και 
πάνω σ’ αυτό το θέμα το θάρρος να τοποθετηθούμε και να έρθουμε με προτάσεις.  

 Και συμφωνώ, αγαπητέ Ζαχαρία... 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ:  

 Μπράβο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θα το βάλουμε σε συζήτηση. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ:  

 Από εβδομάδας. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Αλλά θα βάλουμε και σε συζήτηση και τις προτάσεις που υπάρχουν από τις πολιτικές δυνάμεις, πώς 
αναπληρώνουμε και πότε θα αναπληρώσουμε αυτά τα €50 εκατομ., για να μη θέσουμε σε κίνδυνο τη σωστή 
οικονομική λειτουργία του κράτους. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 391 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

 Βλέπω ότι είναι ομόφωνο.  Να μετρήσουμε πόσοι είναι παρόντες στην αίθουσα, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι ομόφωνο.  Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021». 
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 Τον σκοπό, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί 
εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο: 

1. «Οδηγία (ΕΕ) 2019/1922 της Επιτροπής της 18ης Νοεμβρίου 2019 για την τροποποίηση, με σκοπό την 
προσαρμογή στις τεχνικές και επιστημονικές εξελίξεις, του σημείου 13 του μέρους ΙΙΙ του παραρτήματος 
ΙΙ της Οδηγίας 2009/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου σχετικά με την ασφάλεια 
των παιχνιδιών, όσον αφορά το αργίλιο» και  

2. «Οδηγία (ΕΕ) 2019/1929 της Επιτροπής της 19ης Νοεμβρίου 2019 για την τροποποίηση του 
προσαρτήματος Γ του παραρτήματος ΙΙ της Οδηγίας 2009/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου με σκοπό τη θέσπιση ειδικών οριακών τιμών για τις χημικές ουσίες που χρησιμοποιούνται σε 
ορισμένα παιχνίδια, όσον αφορά τη φορμαλδεΰδη»,  

για την περαιτέρω προστασία της υγείας των παιδιών και την ασφάλεια των παιχνιδιών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για τους 
κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021» 

Παρόντες: 
 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Χρύσης Παντελίδης 

 Νίκος Σύκας  Ηλίας Μυριάνθους 

 Κώστας Κώστα Μιχάλης Γιακουμή 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Σταύρος Παπαδούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 29 Ιουνίου 2021.  Στη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της ΠΟΒΕΚ.  Ο Κυπριακός 
Οργανισμός Τυποποίησης, η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, οι εργοδοτικές οργανώσεις 
ΟΕΒ και ΚΕΒΕ και οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή μελέτησε τους υπό αναφορά κανονισμούς κατά προτεραιότητα, σύμφωνα με 
τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων, λόγω του σκοπού της 
προτεινόμενης νομοθετικής ρύθμισης. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 59 του περί των 
Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου, είναι η 
τροποποίηση των περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση της 
εθνικής νομοθεσίας με τις πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο: 

1. «Οδηγία (ΕΕ) 2019/1922 της Επιτροπής της 18ης Νοεμβρίου 2019 για την τροποποίηση, με σκοπό την 
προσαρμογή στις τεχνικές και επιστημονικές εξελίξεις, του σημείου 13 του μέρους ΙΙΙ του παραρτήματος 
ΙΙ της Οδηγίας 2009/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου σχετικά με την ασφάλεια 
των παιχνιδιών, όσον αφορά το αργίλιο» και  

2. «Οδηγία (ΕΕ) 2019/1929 της Επιτροπής της 19ης Νοεμβρίου 2019 για την τροποποίηση του 
προσαρτήματος Γ του παραρτήματος ΙΙ της Οδηγίας 2009/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου με σκοπό τη θέσπιση ειδικών οριακών τιμών για τις χημικές ουσίες που χρησιμοποιούνται σε 
ορισμένα παιχνίδια, όσον αφορά τη φορμαλδεΰδη». 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους κυβερνητικούς 
αρμοδίους, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες για την περαιτέρω προστασία της υγείας των παιδιών 
και την ασφάλεια των παιχνιδιών. 

 Όλοι οι εμπλεκόμενοι οι οποίοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή 
τους στην ολομέλεια του σώματος. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες; 

 O κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Απλώς διευκρινιστικά, για να βοηθήσω το σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σύντομα, κύριε Χατζηγιάννη, σας παρακαλώ! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Αφορά μια καθαρά εναρμονιστική νομοθεσία, κυρία Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι.  Είναι προς τη σωστή 
κατεύθυνση, αφού συντρέχουμε την ενίσχυση της ασφάλειας των παιχνιδιών που αφορούν αυτές τις δύο ουσίες 
και με τον τρόπο αυτό πετυχαίνουμε μια πολύ καλύτερη ποιότητα στα παιχνίδια και ενισχύουμε την ασφάλεια 
των παιχνιδιών.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Γι’ αυτό τον λόγο θεωρώ ότι δεν πρέπει να υπάρξει και αρνητική τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κώστα. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Απλώς, επειδή είμαστε μια νέα Βουλή, κάποιοι συνεχίζουμε ’πού προηγουμένως τζιαι έν’ η πρώτη 
νομοθετική μας εργασία σήμερα, να πω ότι είμαστε ξανά στο ίδιο έργο θεατές.  Για τούντην ουσία πάνω στα 
παιχνίδια, που αφορά μόνο κατασκευαστές, που δεν έχουμε στην Κύπρο, που αλλάσσει απλώς μόνο ένας 
αριθμός, πάλι είμαστε καθυστερημένοι.  Πάλι είναι ένα εναρμονιστικό νομοσχέδιο, το οποίο έπρεπε να τελειώσει 
πριν τζιαιρό, πάλι ήρθε με τη μορφή του κατεπείγοντος απλώς για έναν αριθμό.   

 Τζιαι το λέω τούντο πράγμα, κυρία Πρόεδρε, τωρά που έν’ γλήορα, να στείλει μήνυμα τούτη η Βουλή στην 
εκτελεστική εξουσία ότι εν πρόκειται να ανεχτεί τούτο που συνέβαινε τα τελευταία χρόνια.  Σας λέω ειλικρινά, 
είναι μία γραμμή, αλλάσσει ένας αριθμός, το ποσοστό του αργιλίου τζιαι της άλλης της ουσίας -για να μην την 
πω τζιαι κάμω λάθος, της  φορμαλδεΰδης, πώς τη λένε- τζιαι εφάαμεν τρία χρόνια να το φέρουμε.  Τζιαι είμαστεν 
τωρά σε μια διαδικασία, εν ηξέρω αν ήρθε διαδικασία παράβασης ή οτιδήποτε άλλο, για τούντο πράμα.  Τζιαι το 
λέω ειλικρινά τωρά που έν’ γλήορα, να πάει το μήνυμα τζειαμαί που πρέπει να πάει, ότι δεν μπορεί η Βουλή να 
λειτουργεί με το πιστόλι στον κρόταφο.  Για ένα απλό, ένα πολύ απλό πράμα, μια αλλαγή ενός αριθμού.  Ως τζιαι 
για τούτο έχουμε καθυστερήσει τζιαι, αν δεν περάσει σήμερα τζιαι πάμε ως τον Σεπτέμβρη, πιθανότατα να έχουμε 
τζι αιτιολογημένη γνώμη τζιαι να τρέχουμε στα δικαστήρια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Σωστή η επισήμανση.   

 Κάποιος άλλος που ζητεί τον λόγο; 

 Όχι.  

 Άρα, προχωρούμε στην ψηφοφορία επί των κανονισμών. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

 ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

 ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 4 και 5 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
Κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί των Τεχνιτών Οχημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.136-2021). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

2.  Ο περί Ίδρυσης Οργανισμού Κρατικών 
Υπηρεσιών Υγείας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.137-2021). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας 

3.  Ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.138-2021). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

  Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή/ 
Κοινοποίηση σε  

1. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.094-2021). 

Στέφανο Στεφάνου, Άριστο 
Δαμιανού και Χρίστο Χριστοφίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις,  
Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και Χρύση 
Παντελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος,  
Ηλία Μυριάνθους εκ μέρους του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ,  
Αλέκο Τρυφωνίδη εκ μέρους της 
Δημοκρατικής Παράταξης και  
Σταύρο Παπαδούρη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

2. Ο περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως 
Στέγης (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.095-2021). 

Χάρη Γεωργιάδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του  
Δημοκρατικού Συναγερμού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.01.002, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου  
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε σχέση με τα 
θέματα χρηματοδότησης διαφόρων έργων σε δήμους και κοινότητες για τα πιο κάτω: 

1. Γίνεται η οποιαδήποτε παρακολούθηση όσον αφορά τη μετέπειτα χρήση των χώρων αυτών; 

2. Γίνεται σχετική αξιολόγηση για το είδος των έργων που αποδίδουν ή αυτών που πρέπει να 
αποφεύγονται; 

3. Στις περιπτώσεις κατά τις οποίες τέτοια έργα καταλήγουν σε αχρηστία ή σε άλλη άσχετη χρήση ή 
εκμετάλλευση υπάρχει οποιαδήποτε επίπτωση ή προσπάθεια διόρθωσης των προβλημάτων που 
ενδεχομένως προκύπτουν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.01.003, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2021, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Κατά την υποβολή παραίτησής της από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως η τέως 
υπουργός κ. Έμιλυ Γιολίτη με την επιστολή που απέστειλε στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας άφησε ξεκάθαρα 
υπονοούμενα για ελλιπείς φορολογικές δηλώσεις αξιωματούχων του κράτους, συμπεριλαμβανομένων και 
ατόμων που κατέχουν ανώτατα θεσμικά αξιώματα. 

 Παρακαλούμε όπως ο Υπουργός Οικονομικών μάς ενημερώσει για τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο το Τμήμα Φορολογίας διεξάγει οποιοδήποτε έλεγχο στη βάση των σοβαρότατων καταγγελιών 
της τέως υπουργού. 

2. Αν το Τμήμα Φορολογίας διεξάγει οποιεσδήποτε έρευνες, ιδιαίτερα μετά από καταγγελίες που έγιναν στο 
τμήμα και ήρθαν εις γνώσιν μας, σε σχέση με φορολογικά δεδομένα του πρώην Προέδρου της Βουλής κ. 
Δημήτρη Συλλούρη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.01.004, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2021, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου  

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι έρευνες σχετικά 
με την εξαπάτηση σε βάρος του δημοσίου από τον κ. Γιάννη Γιαννάκη, τέως Επίτροπο Εθελοντισμού και Μη 
Κυβερνητικών Οργανώσεων.   

 Προτίθεται το κράτος να ανακτήσει τα χρήματα των φορολογουμένων που έλαβε ο κ. Γιαννάκη κάτω από 
ψευδείς παραστάσεις και να κινηθεί νομικά εναντίον του προς υπεράσπιση του δημοσίου συμφέροντος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.01.005, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Παύλου Μυλωνά  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει το συντομότερο δυνατόν πόσα πληρώνει το 
κράτος σε νομικές αρωγές για αιτητές πολιτικού ασύλου και σε ποιους δικηγόρους ανατίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.01.006, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη  

 «Όπως είναι γνωστό, στις 7 Ιανουαρίου 2020, οι κάτοικοι της Καλαβασού αντιμετώπισαν άσχημες καιρικές 
συνθήκες και κατά συνέπεια καταστρεπτικές πλημμύρες που επηρέασαν τις περιουσίες τους. 

 Ζητείται από τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε και με ποιο 
τρόπο προτίθεται να αποζημιώσει τους πληγέντες, οι οποίοι επηρεάστηκαν σε μεγάλο βαθμό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.01.007, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη  

 «Όπως είναι γνωστό, το ιδιοκτησιακό καθεστώς της πρώην Διανελλείου Σχολής αφορά στο Υπουργείο 
Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας μετά από την τελευταία διευθέτηση που έχει γίνει. 

 Με την παρούσα ζητείται από τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε 
ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί για την αξιοποίηση του χώρου αυτού και κατά πόσον έχουν γίνει 
οποιεσδήποτε μελέτες προς αυτή την κατεύθυνση για τη δημιουργία σχολής.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 
Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2021 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 

αρ. 23.06.011.05.202, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Μητρώο Ιδιοκτητών Κατεχόμενων Περιουσιών/Αρχείο Περιουσιών και Βοηθειών 
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 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω ως ακολούθως:  

2. Το Μητρώο/Αρχείο ολοκληρώθηκε μέσα στο 2019 και καταγράφηκε πληροφόρηση από τα συστήματα του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας (ΤΚΧ), Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, 
Υπηρεσίας Μερίμνης και Αποκατάστασης Εκτοπισθέντων, Γενικού Λογιστηρίου για το Σύστημα των Δανειστικών 
Επιτροπών, Υπηρεσίας Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών και του ίδιου του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών (Κ.Φ.Ι.Κ.Β.). 

3. Με βάση το Αρχείο/Μητρώο, διενεργήθηκε μελέτη σεναρίων ενίσχυσης από τον Κ.Φ.Ι.Κ.Β., η οποία έτυχε 
αξιολόγησης και κρίθηκε ότι, ως είχε, δεν μπορούσε να αποτελέσει βάση για νέα προσφυγική πολιτική.  Ζητήθηκε 
η ετοιμασία και άλλων σεναρίων ενίσχυσης από τον Κ.Φ.Ι.Κ.Β., ώστε η ενίσχυση των ιδιοκτητών και το ποσό 
που θα προκύψει για τους δικαιούχους να είναι κατ’ ελάχιστο αξιοπρεπή. 

4. Τα σενάρια εκτελέστηκαν και υποβλήθηκαν στο Συμβούλιο του Φορέα το οποίο τα αξιολόγησε.  
Ετοιμάστηκε τελική μελέτη από τον Φορέα και αποστάλθηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών το οποίο και την 
εξέτασε.  Για την εκτέλεση των σεναρίων έχουν γίνει αρκετές παραδοχές, στοιχείο που συντηρεί τις επιφυλάξεις 
μας για την ακρίβεια αλλά και την ορθότητα του τελικού αποτελέσματος. 

5. Είναι η θέση μας ότι, πρέπει να εξεταστούν περαιτέρω οι διάφορες παραδοχές και να αντιμετωπιστούν οι 
αντικειμενικές δυσκολίες των σεναρίων της μελέτης του Κ.Φ.Ι.Κ.Β., ώστε η όποια πρόταση για οικονομική 
ενίσχυση να είναι δίκαιη και να μην υπάρχουν στρεβλώσεις και ανισότητες και σε συνδυασμό με την αξιολόγηση 
των υφιστάμενων σχεδίων και προγραμμάτων για τους πρόσφυγες που ήδη εφαρμόζονται, να διαμορφωθεί μια 
σωστή και ολοκληρωμένη προσφυγική πολιτική.  Σημειώνεται ότι, το ποσό που θα διατεθεί κατά την τριετία 2021-
2023 από τον Κρατικό Προϋπολογισμό για παροχή βοήθειας προς εκτοπισμένους και παθόντες, μέσα από 
σχέδια και μέτρα που υλοποιεί το Υπουργείο Εσωτερικών και Τμήματα/Υπηρεσίες του, καθώς και ο Κ.Φ.I.Κ.Β. 
(κρατική χορηγία από το Υπουργείο Οικονομικών) ανέρχεται συνολικά σε €313 εκ., με μέσο όρο τα €105 εκ. 
περίπου κάθε χρόνο (2021: €101 εκ., 2022: €107εκ., 2023: €106 εκ.).» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο δεν υπάρχει. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Για την επόμενη συνεδρία της ολομέλειας 
της Βουλής θα ενημερωθείτε σχετικά.  

 [Στις 5 Ιουλίου 2021 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της πέμπτης συνεδρίασης της Έκτακτης Συνόδου 
της Ενδέκατης Βουλευτικής Περιόδου: 

 Η Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της 
συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 8  Ιουλίου 2021, στις 4.00 μ.μ., έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2021. 

(Αρ. Φακ. 23.01.062.134-2021). 

 2.  Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
8) Νόμος του 2021. 
(Πρόταση νόμου των κ. Στέφανου Στεφάνου, Άριστου Δαμιανού και Χρίστου 
Χριστοφίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, Χριστιάνας Ερωτοκρίτου και Χρύση Παντελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Αλέκου Τρυφωνίδη 
εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης και Σταύρου Παπαδούρη εκ μέρους 
του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.094-2021). 

 3.  Ο περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2021.  
(Πρόταση νόμου του κ. Χάρη Γεωργιάδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.095-2021). 

 4.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Χημικοί Παράγοντες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.028-2021). 

 5.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Καρκινογόνοι και 
Μεταλλαξιογόνοι Παράγοντες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.029-2021). 
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 6.  Οι περί Ελέγχου της Ατμοσφαίρας και Επικινδύνων Ουσιών στα Εργοστάσια 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.030-2021). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ……………………………….] 
 [Στις 6 Ιουλίου 2021 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη της πέμπτης συνεδρίασης της 
Έκτακτης Συνόδου της Ενδέκατης Βουλευτικής Περιόδου: 

 Η Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι στην ημερήσια διάταξη 
της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 8 Ιουλίου 2021, στις 4.00 μ.μ., προστίθεται το ακόλουθο θέμα:  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 Ο περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και 

Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.036-2021).] 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.04 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Δημητρίου Αννίτα  Μαυρίδης Μάριος 

(Πρόεδρος Βουλής) Νεοφύτου Αβέρωφ 

Αλαμπρίτης Πρόδρομος Ορφανίδου Σάβια 

Γεωργιάδης Χάρης Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Γεωργίου Νίκος Σύκας Νίκος 

Δημητρίου Δημήτρης Τορναρίτης Νίκος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Τσιρίδου Φωτεινή 

Κάρουλλας Γιώργος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κουλλά Ονούφριος  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Μαρίνα 

Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 
Κέττηρος Νίκος Φακοντής Βαλεντίνος 

Κουκουμάς Γιώργος Χριστόφιας Χρίστος  
Κώστα Κώστας Χριστοφίδης Χρίστος 
Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 
Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παντελίδης Χρύσης 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Σαββίδης Χρύσανθος 

Μυλωνάς Παύλος Σενέκης Χρίστος 

Ορφανίδης Χρίστος  
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ΕΛΑΜ 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Χρίστου Χρίστος 

Ιωάννου Σωτήρης  

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Αποστόλου Ανδρέας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Μυριάνθους Ηλίας  

ΔΗΠΑ 
Γιακουμή Μιχάλης Τρυφωνίδης Αλέκος 
Μουσιούττας Μαρίνος  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Ατταλίδου Αλεξάνδρα Παπαδούρης Σταύρος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ενημέρωση για τις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπωνꓽ 
 Συμμετοχή των κ. Νίκου Τορναρίτη, Γιώργου Λουκαΐδη και Κωστή Ευσταθίου στις εργασίες του 3ου Μέρους 

της Συνόδου της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τμήματος Φορολογίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021», 
αγορεύσεις (Στέφανος Στεφάνου, Μαρίνος Σιζόπουλος, Χάρης Γεωργιάδης, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, 
Άριστος Δαμιανού, Σταύρος Παπαδούρης, Γιώργος Λουκαΐδης, Χρύσανθος Σαββίδης, Ονούφριος 
Κουλλά, Αλέκος Τρυφωνίδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2021», αγορεύσεις 
(Κώστας Κώστα, Πανίκος Λεωνίδου, Ηλίας Μυριάνθους, Σωτήρης Ιωάννου, Σταύρος Παπαδούρης, 
Ζαχαρίας Κουλίας, Κυριάκος Χατζηγιάννης) και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2).  

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021», παρατηρήσεις του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, αγόρευση του κ. Κώστα Κώστα και 
έγκρισή τους. 

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

6. Ερωτήσεις βουλευτών:  
 Χρηματοδοτούμενα έργα σε δήμους και κοινότητες - Καταγγελίες για ελλιπείς φορολογικές δηλώσεις 

κρατικών αξιωματούχων - Οι έρευνες σχετικά με την αποδιδομένη εξαπάτηση του δημοσίου από τον τέως 
Επίτροπο Εθελοντισμού και Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων - Νομικές αρωγές για αιτητές πολιτικού 
ασύλου - Καταβολή αποζημιώσεων για τις πλημμύρες στην Καλαβασό - Αξιοποίηση χώρου της πρώην 
Διανελλείου Σχολής Λάρνακας. 

7. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 
 Η εξαγγελθείσα δημιουργία μητρώου περιουσιών κατεχομένων και τα επόμενα βήματα της κυβέρνησης. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Τιμή: €3,50 



79 
 

 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IA΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΕΚΤΑΚΤΗ ΣΥΝΟΔΟΣ  

Συνεδρίαση 8ης Ιουλίου 2021 
Ώρα έναρξης: 4.12 μ.μ. 

Αρ. 5 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμη κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Παρακαλώ να πάρουμε τις θέσεις μας, για να μπορέσουμε να ξεκινήσουμε. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, απουσιάζουν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει απαρτία όμως, κυρία Χαραλαμπίδου, πρέπει να ξεκινήσουμε στις τέσσερις, γιατί είμαστε και σε 
απευθείας σύνδεση και η ώρα της ολομέλειας είναι συγκεκριμένη.  Ελπίζω οι συνάδελφοι να μπουν στην αίθουσα, 
προτού ολοκληρωθούν τουλάχιστον οι αναφορές. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα προ ημερησίας διατάξεως με βαριά καρδιά και πόνο ψυχής να αναφερθώ στα γεγονότα που 
συγκλονίζουν αυτές τις μέρες ολόκληρη την Κύπρο.  Χρησιμοποιώ τον πληθυντικό αριθμό, διότι τα πύρινα 
μέτωπα ήταν -και θα συνεχίσουν να είναι- δυστυχώς πολλά. 

 Τέσσερις συνάνθρωποί μας, βιοπαλαιστές από την Αίγυπτο, που βρέθηκαν στην Κύπρο με την ελπίδα 
για ένα καλύτερο αύριο, βρήκαν φρικτό θάνατο μέσα στη φωτιά.  Εννέα κοινότητες επηρεάστηκαν από την 
πυρκαγιά, ενώ δεκάδες οικογένειες είδαν τα σπίτια τους και τους κόπους μιας ζωής να γίνονται παρανάλωμα σε 
λίγες μόνο ώρες.  Οι υλικές ζημιές σε καλλιέργειες και στην ηλεκτροδότηση υπολογίζονται να είναι πολλών 
εκατομμυρίων, ενώ η οικολογική καταστροφή στην ορεινή Λάρνακας και στην ορεινή Λεμεσού είναι 
ανυπολόγιστη. 

 Ζήσαμε τη χειρότερη και καταστροφικότερη πυρκαγιά στην ιστορία του τόπου μας.  Η επόμενη μεγάλη 
μέρα απαιτεί από εμάς να σταθούμε κοντά και με κάθε τρόπο στους πυρόπληκτους συνανθρώπους μας και στις 
πληγείσες περιοχές.  Εκ του αξιώματος και του θεσμού που υπηρετούμε διαβεβαιώ ότι και εγώ η ίδια προσωπικά, 
όπως είμαι βέβαιη και ολόκληρο το κοινοβουλευτικό σώμα, θα συμπαρασταθούμε με ειλικρίνεια και για όσο 
χρειαστεί στους συμπολίτες μας στις κοινότητες Αρακαπά, Επταγώνειας, Ακαπνούς, Οράς, Μελίνης, 
Συκόπετρας, Οδούς, Αγίων Βαβατσινιάς και Βαβατσινιάς.  

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να αναφέρω ότι είχα προσωπική συνομιλία με τον κοινοτάρχη της Οδούς, ο 
οποίος με πληροφόρησε ότι η κοινότητα προτίθεται να προχωρήσει στην ανέγερση μνημείου για τα τέσσερα 
θύματα της τραγωδίας, πρωτοβουλία την οποία έχω αναλάβει να παρακολουθώ προσωπικά.  Υπό την ιδιότητά 
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μου θα υποβάλω επίσης εισηγήσεις προς το σώμα με τις οποίες η Βουλή θα έχει την πρωτοβουλία για την 
εξεύρεση των τρόπων υλοποίησης του συγκεκριμένου έργου. 
 Σας καλώ τώρα να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των θυμάτων της φονικής πυρκαγιάς. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στις 11 Ιουλίου συμπληρώνονται δέκα χρόνια από τη φονική έκρηξη στη ναυτική βάση «Ευάγγελος 
Φλωράκης» στο Μαρί, που στοίχισε τη ζωή σε δεκατρείς συμπατριώτες μας και προκάλεσε ταυτόχρονα σοβαρές 
ζημιές στον ηλεκτροπαραγωγό σταθμό του Βασιλικού με επιπτώσεις στην οικονομία της Κύπρου. 

 Ως Βουλή των Αντιπροσώπων αποτίνουμε φόρο τιμής στους δεκατρείς ηρωικούς αξιωματικούς, ναύτες 
και πυροσβέστες, οι οποίοι στον βωμό του καθήκοντος θυσίασαν ό,τι πολυτιμότερο είχαν, την ίδιά τους τη ζωή.  
Εκφράζουμε επίσης την αμέριστη συμπαράστασή μας στους οικείους τους και διαβεβαιώνουμε όλους τους 
συμπολίτες μας ότι θα συνεργαστούμε εντός των συνταγματικών μας αρμοδιοτήτων με κάθε συντεταγμένη 
εξουσία και θεσμό για την πρόληψη και αποτροπή παρόμοιων τραγωδιών. 

 Σας καλώ επίσης να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των ένστολων ηρώων μας. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, αγαπητές συναδέλφισσες, 

 Προτού προχωρήσουμε με την κανονική ημερήσια διάταξη, να αναφέρω ότι στο πλαίσιο της κατάργησης 
των πλαστικών μίας χρήσης από την 3η Ιουλίου 2021, σύμφωνα και με την απόφαση του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου, με απώτερο στόχο την πρόληψη και μείωση του αντικτύπου στο περιβάλλον, με έμφαση στην 
προστασία του περιβάλλοντος και της ανθρώπινης υγείας θα σας διατεθεί ένα μεταλλικό καλαμάκι, το οποίο 
προσφέρεται από το Ινστιτούτο Περιβάλλοντος και Αειφόρου Ανάπτυξης, ως δείγμα της δραστηριοποίησης του 
ινστιτούτου στην ανάπτυξη και εφαρμογή αποδοτικών και καινοτόμων μεθόδων, φιλικών προς το περιβάλλον, 
με στόχο τη συμβολή στην εφαρμογή μοντέλων βασισμένων στην αειφορία. 

 Ευελπιστώ ότι όλοι μαζί και όλες μαζί θα ευαισθητοποιηθούμε με συναίσθηση της ευθύνης που έχουμε 
ως βουλευτές, ώστε να συμβάλουμε στην καθιέρωση λύσεων φιλικών προς το περιβάλλον. 

 Παρακαλώ τώρα τον γραμματέα να ενημερώσει το σώμα για τις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής και 
με ευαρέσκεια θα μου επιτρέψετε να αναφέρω ότι σε εκλογές που διεξήχθησαν για την ανάδειξη των νέων 
αξιωματούχων της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην 
Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ) η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου, επίσης Αντιπρόσωπος της ΚΣ ΟΑΣΕ για την Καταπολέμηση 
της Διαφθοράς, εξελέγη ως μία εκ των αντιπροέδρων της συνέλευσης, αξίωμα που για πρώτη φορά 
καταλαμβάνει Κύπριος βουλευτής στην ΚΣ ΟΑΣΕ. 

 Συγχαίρω την κ. Χαραλαμπίδου και της εύχομαι να συνεχίσει επάξια την αποστολή που της έχει ανατεθεί. 

 Παρακαλώ να προχωρήσετε με τις αναφορές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Mεταξύ 30 Ιουνίου και 6 Ιουλίου 2021 η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου και ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης, 
επικεφαλής και μέλος, αντίστοιχα, της κυπριακής αντιπροσωπίας στην ΚΣ ΟΑΣΕ, συμμετείχαν στις εργασίες της 
29ης Ετήσιας Συνόδου της Συνέλευσης, η οποία διεξήχθη σε υβριδική μορφή. 

 Σε ό,τι αφορά τις εργασίες της συνόδου, ο κ. Χατζηγιάννης προήδρευσε διαδικτυακής συνεδρίας στην 
Επιτροπή για τη Δημοκρατία, τα Ανθρώπινα Δικαιώματα και τα Ανθρωπιστικά Θέματα, κατά την οποία 
παρουσίασε τις πιο πρόσφατες δραστηριότητες της επιτροπής. 

 Η κ. Χαραλαμπίδου συμμετείχε σε διαδικτυακή συνεδρία της Γενικής Επιτροπής Οικονομικών Θεμάτων, 
Επιστημών, Τεχνολογίας και Περιβάλλοντος.  Επισημαίνοντας την αυξανόμενη έκταση της διαφθοράς, η κ. 
Χαραλαμπίδου υπογράμμισε τη σημασία ενίσχυσης της διαφάνειας και λογοδοσίας ως προϋποθέσεων για 
χρηστή διακυβέρνηση και αποκατάσταση της εμπιστοσύνης των πολιτών στους θεσμούς. 

 Επίσης, η κ. Χαραλαμπίδου συμμετείχε σε διαδικτυακή συνεδρία της Γενικής Επιτροπής Πολιτικών 
Θεμάτων και Ασφάλειας.  Σε παρέμβασή της υπογράμμισε ότι η αξίωση της τουρκικής πλευράς για λύση δύο 
κρατών στην Κύπρο αντίκειται στο διεθνές δίκαιο, στα σχετικά ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ 
και στο συμφωνημένο πλαίσιο διαπραγμάτευσης για επίλυση του κυπριακού προβλήματος. 

 Εξάλλου, η κ. Χαραλαμπίδου και ο κ. Χατζηγιάννης συμμετείχαν σε συνεδρία της Μόνιμης Επιτροπής της 
ΚΣ ΟΑΣΕ.  Σε παρέμβασή της η κ. Χαραλαμπίδου εξέφρασε ευχαριστίες προς τις χώρες που συνέδραμαν την 
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Κύπρο στην αντιμετώπιση των καταστροφικών πυρκαγιών.  Επίσης, στηλίτευσε την κλιμακούμενη τουρκική 
προκλητικότητα σε βάρος της Κύπρου με έμφαση στο θέμα της Αμμοχώστου και αντέκρουσε σε δευτερολογία 
της τους γνωστούς τουρκικούς ισχυρισμούς διά στόματος του επικεφαλής της τουρκικής αντιπροσωπίας.  Στις 
τραγικές συνέπειες των πυρκαγιών στην Κύπρο αναφέρθηκε και ο κ. Χατζηγιάννης, εκφράζοντας τις ευχαριστίες 
για τη βοήθεια που έλαβε η Κύπρος από την Ευρωπαϊκή Ένωση και το Ισραήλ. 

 Στις 2 Ιουλίου 2021 ο επικεφαλής της κυπριακής αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του 
Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ) κ. Νίκος Τορναρίτης απέστειλε επιστολή στους επικεφαλής των εθνικών 
αντιπροσωπιών για τις νέες τουρκικές προκλήσεις στην Αμμόχωστο κατά παράβαση του διεθνούς δικαίου, των 
σχετικών ψηφισμάτων του ΟΗΕ και αποφάσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλων διεθνών οργανισμών.  Ο 
κ. Τορναρίτης προειδοποίησε για την παγίδα που στήνει η Τουρκία μέσω της λεγόμενης «Επιτροπής Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας», με στόχο την εξαπάτηση και τον διχασμό των Αμμοχωστιανών, και στηλίτευσε τη θέση της 
τουρκικής πλευράς για λύση δυο κρατών στην Κύπρο.  Απηύθυνε δε έκκληση στους επικεφαλής των εθνικών 
αντιπροσωπιών στην ΚΣΣΕ να επιδείξουν έμπρακτα αλληλεγγύη προς την Κύπρο και να ασκήσουν την επιρροή 
τους, προκειμένου να αποτραπούν τα μεθοδευμένα σχέδια της Τουρκίας στην Αμμόχωστο. 

 Την 1η και στις 2 Ιουλίου 2021 ο κ. Κωστής Ευσταθίου συμμετείχε ως εκπρόσωπος της Επιτροπής 
Νομικών και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων της ΚΣΣΕ στην 127η Σύνοδο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τη 
Δημοκρατία μέσω του Δικαίου στη Βενετία, κατά την οποία μεταξύ των θεμάτων συζητήθηκε η συμβατότητα 
νομοθεσιών που θέσπισαν πρόσφατα η Ρωσική Δούμα και η Τουρκική Εθνοσυνέλευση με την προστασία 
ανθρώπινων δικαιωμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προτού προχωρήσουμε με την ημερήσια διάταξη της σημερινής συνεδρίας, να ανακοινώσουμε τη 
σύνθεση τριών επιτροπών, όπως καταρτίστηκαν σε χθεσινή συνεδρία της Επιτροπής Επιλογής.  Πρόκειται για 
την Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή για το Πόθεν Έσχες, την Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την 
Τήρηση του Κανονισμού της Βουλής και την Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την Αναθεώρηση και τον 
Εκσυγχρονισμό του Κανονισμού της Βουλής. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να αναγνώσει τη σύνθεση των τριών επιτροπών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ΕΙΔΙΚΗ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΓΙΑ ΤΟ ΠΟΘΕΝ ΕΣΧΕΣ 
Αννίτα Δημητρίου, πρόεδρος Ex officio 

Νίκος Τορναρίτης Τακτικά μέλη 

Γιώργος Λουκαΐδης  

Πανίκος Λεωνίδου Αναπλ. μέλη 

Μαρίνος Σιζόπουλος  

 AD HOC ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΓΙΑ ΤΗΝ ΤΗΡΗΣΗ ΤΟΥ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ 
Αννίτα Δημητρίου, πρόεδρος Ex officio 

Νίκος Τορναρίτης ΔΗΣΥ 

Γιώργος Λουκαΐδης ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Χρίστος Σενέκης ΔΗΚΟ 

AD HOC ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΑΘΕΩΡΗΣΗ ΚΑΙ ΤΟΝ ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟ ΤΟΥ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ 

Αννίτα Δημητρίου  Πρόεδρος 

Μάριος Μαυρίδης ΔΗΣΥ 

Γιώργος Λουκαΐδης ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Χρίστος Σενέκης ΔΗΚΟ 

Κωστής Ευσταθίου ΚΣ ΕΔΕΚ 

Μαρίνος Μουσιούττας ΔΗΠΑ 

Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών 
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Λίνος Παπαγιάννης  ΕΛΑΜ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Από την πλευρά μου θέλω να σταθώ ιδιαίτερα στην απόφαση που λήφθηκε χθες από την Επιτροπή 
Επιλογής στη συνεδρία της αναφορικά με την Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τη Διερεύνηση Θεμάτων 
που αφορούν σε Δάνεια Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων, η οποία συστάθηκε και λειτούργησε κατά την 
παρελθούσα βουλευτική περίοδο.  Σύμφωνα με την απόφαση της Επιτροπής Επιλογής, οι όροι εντολής της εν 
λόγω επιτροπής θα πρέπει να αποτελέσουν  αντικείμενο μελέτης από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως, ενώπιον της οποίας εκκρεμεί ήδη το ευρύτερο θέμα της τροποποίησης του 
ισχύοντος νομοθετικού πλαισίου για το Πόθεν Έσχες.  Επειδή ουδείς αμφιβάλλει ότι το εν λόγω νομοθετικό 
πλαίσιο πρέπει να τροποποιηθεί το ταχύτερο δυνατόν, ώστε να καταστεί αποτελεσματικό και να αποδίδει την 
πραγματική εικόνα του πόθεν έσχες των βουλευτών, αλλά και άλλων πολιτικά εκτεθειμένων προσώπων (ΠΕΠ), 
εντέλλεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών στο πλαίσιο της μελέτης της να υποβάλει εισηγήσεις προς την 
ολομέλεια του σώματος, με στόχο τη νομοθετική διεύρυνση της καθ’ ύλην αρμοδιότητας της Ειδικής Επιτροπής 
για το Πόθεν Έσχες η οποία συστήνεται βάσει της εν λόγω νομοθεσίας, κατά τρόπον που να περιλάβει και 
ζητήματα που αφορούν σε μη εξυπηρετούμενα δάνεια ΠΕΠ, όπως και προνομιακής μεταχείρισης των υπό 
έλεγχο ΠΕΠ από το τραπεζικό σύστημα.  Από την πλευρά μου ως προέδρου της Επιτροπής Επιλογής δηλώνω 
ότι, λαμβάνοντας την απόφαση αυτή, με κανέναν τρόπο -και θέλω να το τονίσω εμφατικά- δεν καταλύεται ούτε 
υποβαθμίζεται με κανέναν τρόπο ο ρόλος της ad hoc επιτροπής της παρελθούσας βουλευτικής περιόδου, αλλά 
αντίθετα ο στόχος είναι η αναβάθμιση του ρόλου μιας ανάλογης επιτροπής, η θεσμοθέτησή της επί μονίμου 
βάσεως στο πλαίσιο της ανάγκης εμπέδωσης διαφάνειας και λογοδοσίας των ΠΕΠ. 

 Προχωρούμε τώρα στην ανακοίνωση της συμμετοχής βουλευτών σε διεθνείς και περιφερειακούς 
οργανισμούς και σχηματισμούς. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να αναγνώσει τον σχετικό κατάλογο πολύ σύντομα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΕΚΠΡΟΣΩΠΗΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΣΕ ΔΙΕΘΝΕΙΣ ΚΑΙ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΟΥΣ 
ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΥΣ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥΣ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΔΙΟΡΓΑΝΩΣΕΙΣ 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΣΥΝΕΛΕΥΣΗ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΗΣ 
ΣΥΝΘΕΣΗ ΙΔΙΟΤΗΤΑ ΚΟΜΜΑ 

Νίκος Τορναρίτης Επικεφαλής αντιπροσωπίας  ΔΗΣΥ 

Γιώργος Λουκαΐδης  

 

Μέλος  

 

AKEΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου Μέλος ΔΗΚΟ 

Κωστής Ευσταθίου Αναπληρωματικό μέλος   ΚΣ ΕΔΕΚ 

ΔΙΑΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΕΝΩΣΗ 
ΣΥΝΘΕΣΗ ΙΔΙΟΤΗΤΑ ΚΟΜΜΑ 

Αβέρωφ Νεοφύτου Επικεφαλής αντιπροσωπίας ΔΗΣΥ 

Άντρος Κυπριανού Μέλος AKEΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Νικόλας Παπαδόπουλος Μέλος ΔΗΚΟ 

Μάριος Καρογιάν Μέλος ΔΗΠΑ 

Αλεξάνδρα Ατταλίδου Μέλος Κίνημα Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΣΥΝΕΛΕΥΣΗ ΤΟΥ ΟΑΣΕ 
ΣΥΝΘΕΣΗ ΙΔΙΟΤΗΤΑ ΚΟΜΜΑ 

Ειρήνη Χαραλαμπίδου Επικεφαλής αντιπροσωπίας AKEΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Κυριάκος Χατζηγιάννης Μέλος  ΔΗΣΥ 

Χρίστος Σενέκης  Μέλος ΔΗΚΟ 

Μιχάλης Γιακουμής Αναπληρωματικό μέλος ΔΗΠΑ 
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ΚΟΙΝΟΠΟΛΙΤΕΙΑΚΟΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΣΥΝΔΕΣΜΟΣ 
ΣΥΝΘΕΣΗ ΙΔΙΟΤΗΤΑ ΚΟΜΜΑ 

Άριστος Δαμιανού Επικεφαλής αντιπροσωπίας AKEΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Μάριος Μαυρίδης  Μέλος  ΔΗΣΥ 

Χρίστος Ορφανίδης Μέλος ΔΗΚΟ 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΣΥΝΕΛΕΥΣΗ ΤΗΣ ΕΝΩΣΗΣ ΓΙΑ ΤΗ ΜΕΣΟΓΕΙΟ 
ΣΥΝΘΕΣΗ ΙΔΙΟΤΗΤΑ ΚΟΜΜΑ 

Αβέρωφ Νεοφύτου Επικεφαλής αντιπροσωπίας ΔΗΣΥ 

Κώστας Κώστα Μέλος AKEΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Παύλος Μυλωνάς Μέλος ΔΗΚΟ 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΣΥΝΕΛΕΥΣΗ ΤΗΣ ΜΕΣΟΓΕΙΟΥ 
ΣΥΝΘΕΣΗ ΙΔΙΟΤΗΤΑ ΚΟΜΜΑ 

Ανδρέας Πασιουρτίδης Επικεφαλής αντιπροσωπίας AKEΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Ρίτα Σούπερμαν Μέλος ΔΗΣΥ 

Χρίστος Ορφανίδης Μέλος ΔΗΚΟ 

Χαράλαμπος Θεοπέμπτου Μέλος Κίνημα Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών 

ΔΙΑΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΣΥΝΕΛΕΥΣΗ ΤΗΣ ΟΡΘΟΔΟΞΙΑΣ 
ΣΥΝΘΕΣΗ ΙΔΙΟΤΗΤΑ ΚΟΜΜΑ 

Πανίκος Λεωνίδου Επικεφαλής αντιπροσωπίας ΔΗΚΟ 

Ευθύμιος Δίπλαρος  Μέλος ΔΗΣΥ 

Ηλίας Μυριάνθους Μέλος ΚΣ ΕΔΕΚ 

Μαρίνος Μουσιούττας Μέλος ΔΗΠΑ 

ΑΣΙΑΤΙΚΗ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΣΥΝΕΛΕΥΣΗ 
ΣΥΝΘΕΣΗ ΙΔΙΟΤΗΤΑ ΚΟΜΜΑ 

Νίκος Τορναρίτης Επικεφαλής αντιπροσωπίας ΔΗΣΥ 

Γιώργος Λουκαΐδης Μέλος AKEΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

COSAC 
ΣΥΝΘΕΣΗ ΙΔΙΟΤΗΤΑ ΚΟΜΜΑ 

Χάρης Γεωργιάδης Επικεφαλής αντιπροσωπίας ΔΗΣΥ 

Μαρίνα Νικολάου Μέλος AKEΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου  Μέλος ΔΗΚΟ 

Χρίστος Χρίστου  Μέλος ΕΛΑΜ 

Κωστής Ευσταθίου  Μέλος ΚΣ ΕΔΕΚ 

Μάριος Καρογιάν Μέλος ΔΗΠΑ 

ΔΙΑΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΔΙΑΣΚΕΨΗ ΓΙΑ ΤΗΝ ΚΕΠΠΑ ΚΑΙ ΤΗΝ KΠΑΑ 
ΣΥΝΘΕΣΗ ΙΔΙΟΤΗΤΑ ΚΟΜΜΑ 

Μαρίνος Σιζόπουλος* Επικεφαλής αντιπροσωπίας ΚΣ ΕΔΕΚ 
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Χάρης Γεωργιάδης ή Γιώργος 
Κάρουλλας* 

Επικεφαλής αντιπροσωπίας ΔΗΣΥ 

Γιώργος Κουκουμάς Μέλος AKEΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Ζαχαρίας Κουλίας Μέλος ΔΗΚΟ 

Αλέκος Τρυφωνίδης Μέλος ΔΗΠΑ 

Αλεξάνδρα Ατταλίδου Μέλος  Κίνημα Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών 

* Για τα πρώτα δυόμισι χρόνια επικεφαλής αντιπροσωπίας της επιτροπής θα είναι ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος 
του ΚΣ ΕΔΕΚ και για τα επόμενα δυόμισι χρόνια ο κ. Χάρης Γεωργιάδης ή ο κ. Γιώργος Κάρουλλας του 
ΔΗΣΥ. 

ΔΙΑΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΔΙΑΣΚΕΨΗ ΓΙΑ ΤΗ ΣΤΑΘΕΡΟΤΗΤΑ, 
ΤΟΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟ ΚΑΙ ΤΗ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΣΤΗΝ ΕΕ 

ΣΥΝΘΕΣΗ ΙΔΙΟΤΗΤΑ ΚΟΜΜΑ 
Από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
Χριστιάνα Ερωτοκρίτου  

ή Χρύσης Παντελίδης 

Επικεφαλής αντιπροσωπίας ΔΗΚΟ 

Ονούφριος Κουλλά  ΔΗΣΥ 

Από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
Μάριος Μαυρίδης   ΔΗΣΥ 

Από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
Αντρέας Καυκαλιάς  

ή Χρίστος Χριστόφιας 

 AKEΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

ΜΙΚΤΗ ΟΜΑΔΑ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΥ ΕΛΕΓΧΟΥ ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΟΛ 
ΣΥΝΘΕΣΗ ΙΔΙΟΤΗΤΑ ΚΟΜΜΑ 

Δημήτρης Δημητρίου Επικεφαλής αντιπροσωπίας ΔΗΣΥ 

Νίκος Κέττηρος Μέλος AKEΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Χρύσανθος Σαββίδης Μέλος ΔΗΚΟ 

Ηλίας Μυριάνθους Μέλος ΚΣ ΕΔΕΚ 

ΔΙΑΣΚΕΨΗ ΓΙΑ ΤΟ ΜΕΛΛΟΝ ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΗΣ 
ΣΥΝΘΕΣΗ ΙΔΙΟΤΗΤΑ ΚΟΜΜΑ 

Χάρης Γεωργιάδης  Επικεφαλής αντιπροσωπίας ΔΗΣΥ 

Μαρίνα Νικολάου Μέλος AKEΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Χρύσης Παντελίδης Μέλος ΔΗΚΟ 

Αλεξάνδρα Ατταλίδου Μέλος Κίνημα Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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 Θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή 
υπάρχουν δύο νομοσχέδια τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και… 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, συγγνώμη, για το προηγούμενο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χρίστου. 

 Μάλιστα. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Ποιος έχει πάρει αυτές τις αποφάσεις; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η Επιτροπή Επιλογής. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Και έχει αποφασίσει η Επιτροπή Επιλογής να αποκλείσει τη συμμετοχή του ΕΛΑΜ σχεδόν από όλες τις 
επιτροπές που έχουμε ζητήσει;  Αλλά, ταυτόχρονα να στείλει το τέταρτο κόμμα και το τελευταίο κόμμα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Χρίστου, δε θα επιτρέψω αυτή τη συζήτηση, έχει αποφασίσει η Επιτροπή Επιλογής, δεν ισχύει 
τίποτα το διαφορετικό απ’ ό,τι έγινε την προηγούμενη κοινοβουλευτική θητεία, οπόταν ούτε καμία υπέρβαση ούτε 
καμία εξαίρεση. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, συγγνώμη! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οπόταν, συνεχίζουμε, κύριε Χρίστου, πείτε μου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Το τελευταίο κόμμα συμμετέχει τουλάχιστον σε τέσσερις επιτροπές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιο είναι το τελευταίο κόμμα; 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Οι Οικολόγοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κοιτάξετε, το ζήτημα το οποίο είχαμε να διαχειριστούμε ήταν ότι τουλάχιστον σε κάποιους διεθνείς και 
ευρωπαϊκούς οργανισμούς ήταν αναγκαία η γυναικεία παρουσία.  Οπόταν, γι’ αυτό τον λόγο δόθηκε κατά 
προτεραιότητα η συμμετοχή στην κ. Ατταλίδου συγκεκριμένα, γιατί οκτώ γυναίκες βουλευτές έχουμε και δεν 
μπορούμε να παραβούμε τη σύσταση, καθώς σε πολλές περιπτώσεις τουλάχιστον ισχύει και τιμωριτική πρόνοια.  
Οπόταν, αντιλαμβάνεστε ότι έπρεπε να λάβουμε υπόψιν όλα αυτά τα κριτήρια, για να μπορέσουμε να 
οριστικοποιήσουμε τις αποφάσεις μας.  Θεωρώ ότι η Επιτροπή Επιλογής αντικειμενικά έλαβε την πιο σωστή 
θέση χωρίς να εξαιρέσει οποιονδήποτε και έχουν ανακοινωθεί ήδη ποιοι θα συμμετέχουν σε ποιες διεθνείς 
αποστολές. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Υπάρχει και εκ μέρους της ΕΔΕΚ και εκ μέρους της ΔΗΠΑ μεγαλύτερη συμμετοχή από τη συμμετοχή του 
Εθνικού Λαϊκού Μετώπου.  Υπάρχει επομένως σαφέστατα διάκριση εις βάρος μας.  Μπορεί να μη θέλετε να το 
συζητήσετε, το αντιλαμβάνομαι, αλλά είμαι υποχρεωμένος να θέσω ενώπιον του σώματος ότι με αντιδημοκρατικά 
μέτρα έχετε πάρει αυτές τις αποφάσεις. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε συμμερίζομαι τη δική σας άποψη, όμως τη σέβομαι και καταγράφεται στα πρακτικά. 

 Ξεκινάμε λοιπόν με το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Επαναλαμβάνω, 
υπάρχουν δύο νομοσχέδια τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και υπάρχει εισήγηση όπως κηρυχθούν επείγοντα 
και ψηφιστούν. 

 Τα νομοσχέδια τιτλοφορούνται «Ο περί των Έκτακτων Μέτρων που Λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της Πανδημίας του ιού COVID-19 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2021» και «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 
2021». 

 Εάν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, τα νομοσχέδια κατατίθενται, κηρύσσονται επείγοντα και 
παραπέμπονται στις αρμόδιες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
και Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αντίστοιχα, -σας είδα, κύριε Παπαδόπουλε- με την παράκληση να 
συνέλθουν, για να μελετήσουν και να ετοιμάσουν τις σχετικές εκθέσεις. 

 Κύριε Παπαδόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, φυσικά και συμφωνούμε στο να κηρυχθούν επείγοντα, απλά ζητώ την κατανόησή σας 
και την κατανόηση του σώματος ότι, σε περίπτωση που θα χρειαστεί να αλλάξουν κείμενα σε αυτά τα 
νομοσχέδια, θα πρέπει αυτό να γίνει με προφορικές τροπολογίες που θα κατατεθούν στη συνέχεια ή με τη 
σύμφωνο γνώμη της αρμόδιας επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί.  

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
Κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων 
Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.139-2021). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων 

2.  Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
και Επενδυτικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.140-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.141-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

4.  Ο περί της Διεθνούς Σύμβασης 
(ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.142-2021). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας 
και Πολιτισμού 

5.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Απαλλαγές για Εισαγόμενα Αγαθά) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.046-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

6.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.047-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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7.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Ειδικό Καθεστώς για Ενδοκοινοτικές Εξ 
Αποστάσεως Πωλήσεις Αγαθών, για 
Παραδόσεις Αγαθών εντός της 
Δημοκρατίας που Πραγματοποιούνται 
Μέσω Ηλεκτρονικών Διεπαφών που 
Διευκολύνουν τις Παραδόσεις Αυτές και 
για Υπηρεσίες που Παρέχονται από 
Υποκείμενα στο Φόρο Πρόσωπα 
Εγκατεστημένα εντός της Δημοκρατίας 
αλλά μη Εγκατεστημένα στο Κράτος 
Μέλος Κατανάλωσης) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.048-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

8.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Ειδικό Καθεστώς για Υπηρεσίες που 
Παρέχονται από Μη Εγκατεστημένα εντός 
της Κοινότητας Υποκείμενα στο Φόρο 
Πρόσωπα) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.049-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

9.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Ειδικό Καθεστώς για Εξ Αποστάσεως 
Πωλήσεις Αγαθών που Εισάγονται από 
Τρίτα Εδάφη ή Τρίτες Χώρες) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.050-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

10.  Οι περί της Υπηρεσίας Εσωτερικού 
Ελέγχου - Θέση Πρώτου Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.051-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

11.  Οι περί της Νομικής Υπηρεσίας - Θέση 
Ανώτερου Δημόσιου Κατήγορου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.052-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

12.  Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα 
δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του 
κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν απολυτήριο 
σχολής μέσης παιδείας ή δίπλωμα 
τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών 
και για την πλήρωση των οποίων 
διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική 
Επιτροπή δυνάμει των διατάξεων των περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη 
Δημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 
2021. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, 
Αξιών και 
Επιτρόπου 
Διοικήσεως 

  

13.  Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα 
δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α8 του 
κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν 
πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο 
προσόν και για την πλήρωση των οποίων 
διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική 
Επιτροπή δυνάμει των διατάξεων των περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη 
Δημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 
2021. 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, 
Αξιών και 
Επιτρόπου 
Διοικήσεως 
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(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

14.  Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία για τις οποίες απαιτείται ως 
βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα 
ή ισότιμο προσόν, των οποίων η αρχική 
κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α8 
του κυβερνητικού μισθολογίου, και για την 
πλήρωση των οποίων θα ακολουθούνται 
οι διατάξεις των περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
Νόμων του 1990 έως 2020. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, 
Αξιών και 
Επιτρόπου 
Διοικήσεως 

  

15.  Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία, για τις οποίες απαιτείται ως 
βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα 
ή ισότιμο προσόν, των οποίων η αρχική 
κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α8 
του κυβερνητικού μισθολογίου, και για την 
πλήρωση των οποίων θα διεξάγεται ειδική 
γραπτή εξέταση από τις οικείες 
Συμβουλευτικές Επιτροπές, αλλά η 
αξιολόγηση για επιλογή γίνεται και πάλι με 
βάση τα ίδια κριτήρια που καθορίζονται 
στους περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμους 
του 1998 έως 2021. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, 
Αξιών και 
Επιτρόπου 
Διοικήσεως 

  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωράμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Με την άδειά σας, επειδή υπάρχει και συμπληρωματική ημερήσια διάταξη που αφορά τον περί 
Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικό) 
Νόμο του 2021, που είναι εναρμονιστικό νομοσχέδιο, το έχουμε συζητήσει στην επιτροπή, υπάρχει μία 
συνεννόηση μεταξύ μας και νομίζω καλύτερα να τεθεί πρώτο τώρα στην ολομέλεια, να τοποθετηθούμε τα 
κόμματα με τις ψήφους μας και μετά να αποσυρθεί βεβαίως η επιτροπή Οικονομικών, για να εξετάσει τα δύο 
κατεπείγοντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν συναινούν και οι υπόλοιποι, εγώ δεν έχω καμία ένσταση.  Οπότε, ο Δημοκρατικός Συναγερμός, το 
ΑΚΕΛ, οι υπόλοιποι;  Είμαστε εντάξει; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Τη διαφορά δεν μπορούμε να την αντιληφθούμε, αλλά εντάξει, οκέι.  Να προχωρήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Ερωτοκρίτου. 

 Ξεκινάμε τώρα με το θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης, που τιτλοφορείται «Ο περί 
Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2021». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων 
Ιδρυμάτων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί η ορθότερη και εκ νέου εναρμόνιση με την Οδηγία 2014/49 του 
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Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Απριλίου 2014 περί των Συστημάτων Εγγύησης των 
Καταθέσεων, καθώς και αποτελεσματικότερη εφαρμογή της βασικής νομοθεσίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» 
Παρόντες: 
 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης  

 Χρύσης Παντελίδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Χάρης Γεωργιάδης  Ηλίας Μυριάνθους 

 Ονούφριος Κουλλά  Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου  Μη μέλη της επιτροπής: 
 Άριστος Δαμιανού Σταύρος Παπαδούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 5 Ιουλίου 2021.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και του Συνδέσμου Διεθνών Τραπεζών 
Κύπρου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και 
Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη και εκ νέου εναρμόνιση με 
την Οδηγία 2014/49/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Απριλίου 2014 περί των 
συστημάτων εγγύησης των καταθέσεων, καθώς και  αποτελεσματικότερη εφαρμογή της βασικής νομοθεσίας. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. H παροχή δυνατότητας στο Σύστημα Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων 
Ιδρυμάτων (ΣΕΚ) να αναλάβει την αποκλειστική διαχείριση των λογαριασμών ρευστών διαθεσίμων που 
τηρεί πιστωτικό ίδρυμα με την Κεντρική Τράπεζα ή/και άλλο πιστωτικό ίδρυμα στη Δημοκρατία, με 
αποκλειστικό σκοπό την πληρωμή των καλυπτόμενων καταθέσεών του και να προβαίνει σε τέτοιες 
πληρωμές, σε περίπτωση που η άδεια λειτουργίας πιστωτικού ιδρύματος έχει ανακληθεί από την Κεντρική 
Τράπεζα της Κύπρου. 

2. H παροχή δυνατότητας στο ΣΕΚ, υπό προϋποθέσεις, να ανακτά από τα ρευστά διαθέσιμα πιστωτικού 
ιδρύματος το ποσό που καταβάλλεται ως αποζημίωση στους καταθέτες του ιδρύματος από την 
ενεργοποίηση του ΣΕΚ. 

3. O καθορισμός υποχρέωσης του ΣΕΚ για σύναψη γραπτής σύμβασης με άλλα συστήματα εγγύησης 
καταθέσεων. 

4. Η αναφορά στο ότι οι λειτουργίες της Διαχειριστικής Επιτροπής του ΣΕΚ καθορίζονται στους σχετικούς 
κανονισμούς. 

5. Η αντικατάσταση στο βασικό νόμο των αναφορών σε «εργαλεία» με αναφορές σε «μέτρα», για συνοχή με 
την ορολογία του περί Εξυγίανσης Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμου. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις καθίσταται εφικτή, σε περίπτωση που προκύψει ανάγκη, η αποζημίωση των 
καλυπτόμενων πελατών των πιστωτικών ιδρυμάτων από τα ρευστά διαθέσιμα των πιστωτικών ιδρυμάτων και 
όχι από τα ρευστά διαθέσιμα του ΣΕΚ. Με τον τρόπο αυτό διασφαλίζεται η χρηματοπιστωτική σταθερότητα και 
η βιωσιμότητα του ΣΕΚ. 

 Όπως η ίδια αρμόδιος ανέφερε, το ΣΕΚ δεν είναι δυνατό να διατηρεί επαρκές αποθεματικό, για να 
αποζημιώσει, στη βάση της ισχύουσας νομοθεσίας και του ευρωπαϊκού κεκτημένου, το σύνολο των 
καλυπτόμενων καταθετών, σε περίπτωση που πιστωτικό ίδρυμα δεν μπορεί να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις 
του.  Επιπροσθέτως, το ΣΕΚ είναι υποχρεωμένο να διατηρεί συγκεκριμένα επίπεδα στόχου και, σε περίπτωση 
που αυτά δεν τηρούνται, προκύπτουν ανάγκες για πρόσθετες εισφορές από τα πιστωτικά ιδρύματα.  

 Οι εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και του 
Συνδέσμου Διεθνών Τραπεζών Κύπρου συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου.  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 7; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα 
ψηφίζεται σε νόμο1. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τα υπόλοιπα επί της ημερησίας διατάξεως όλα αφορούν την επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 
η οποία όμως πρέπει να αποσυρθεί, για να συζητήσει τα δύο κατεπείγοντα.  Άρα, νομίζω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, μπορεί η επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού…  Εκτός αν έχετε κάνει ήδη τη συνεννόηση, 
οπότε να προχωρήσουμε. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Δεν έχουμε κάνει τη συνεννόηση, αλλά θα προχωρήσουν τα υπόλοιπα επί της ημερησίας διατάξεως στην 
απουσία της επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού;  Αφού είναι θέματα της επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε να δώσουμε δέκα λεπτά διάλειμμα;  Δεν έχω κανένα πρόβλημα!  Για να μπορέσει να συγκληθεί η 
επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να επιστρέψουμε για την ψήφιση. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ:  

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Καυκαλιά. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Αν μου επιτρέπετε, υπάρχουν τρεις κανονισμοί που αφορούν την επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων που μπορούμε να προχωρήσουμε, να μην εκκρεμούν, όπως κρίνετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, επειδή θέλουν να είναι εδώ τα μέλη της επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, μπορεί να 
συσκεφθεί και η επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και η επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να επιστρέψουμε σε δέκα λεπτά να κάνουμε την ψήφιση, για να τελειώνουμε.  Οπότε, δέκα 
λεπτά… 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Kυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Mάλιστα.  Ναι, κύριε Γεωργιάδη. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 
1 Λόγω της πραγματοποίησης των συνεδριάσεων της ολομέλειας εκτός του κτιρίου της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, εξαιτίας της λήψης έκτακτων μέτρων για αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, δεν 
πραγματοποιήθηκε ηλεκτρονική ψηφοφορία κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης. 
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 Μήπως, αν δεν κάμνω λάθος εγώ, το ένα είναι της επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Mάλιστα.   Μα, το έχω πει ήδη μόλις τώρα, ότι θα συγκληθούν έκτακτα η επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και η επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και επιστρέφουμε σε δέκα λεπτά 
για την ψήφιση. 

 Ευχαριστώ. 

(Ώρα διακοπής:  4.40 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  4.59 μ.μ.) 

 Είμαστε έτοιμοι να συνεχίσουμε;   

 Συνεχίζουμε λοιπόν με το υπ’ αριθμόν 1 θέμα της ημερήσιας διάταξης που τιτλοφορείται «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2021».   Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον 
σκοπό.   

 Παρακαλώ να πάρουμε τις θέσεις μας;  Ευχαριστώ.   

 Να διαβάσετε τον σκοπό, κύριε Γεωργίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους 
€148.524.438 και η χρήση τους για τη διενέργεια δαπανών προς υλοποίηση διάφορων σκοπών για τους οποίους 
δεν έχει γίνει οποιαδήποτε πρόνοια ή η πρόνοια που περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό του 2021 είναι 
ανεπαρκής. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2021» 

Παρόντες: 
 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης  

 Χρύσης Παντελίδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Χάρης Γεωργιάδης Ηλίας Μυριάνθους 

 Ονούφριος Κουλλά Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου  Μη μέλη της επιτροπής: 
 Άριστος Δαμιανού Σταύρος Παπαδούρης 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Ιουνίου και στις 5 Ιουλίου 2021. Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών και ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, ο 
γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς και εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Άμυνας, του Υπουργείου Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου 
συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €148.524.438 και η χρήση τους για τη διενέργεια δαπανών προς 
υλοποίηση διάφορων σκοπών για τους οποίους δεν έχει γίνει οποιαδήποτε πρόνοια ή η πρόνοια που 
περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό του 2021 είναι ανεπαρκής.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, οι συμπληρωματικές πιστώσεις που απαιτούνται αφορούν 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Δαπάνες αμυντικής θωράκισης (€44.700.000). 

2. Υλοποίηση του πλάνου λειτουργίας μονάδων αφαλάτωσης (€19.536.059). 

3. Συνέχιση της υλοποίησης των ειδικών σχεδίων του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για στήριξη της οικονομίας για αντιμετώπιση των προβλημάτων που προέκυψαν από την 
πανδημία COVID-19 (€20.000.000). 

4. Κάλυψη της αυξημένης δαπάνης για το σχέδιο ενίσχυσης συνταξιούχων με χαμηλά εισοδήματα 
(€10.000.000). 
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5. Δαπάνες για κάλυψη του κόστους υλικών συνθηκών υποδοχής των αιτητών διεθνούς προστασίας και της 
διαμονής τους σε ξενοδοχεία και άλλα καταλύματα (€19.000.000). 

6. Κάλυψη της αυξημένης δαπάνης που προέκυψε από την υλοποίηση των νέων στεγαστικών σχεδίων 
στήριξης της υπαίθρου και των απομακρυσμένων περιοχών. (€2.000.000).  

7. Καταβολή πιστώσεων στον Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών για την εκ μέρους του καταβολή 
εκταρικών επιδοτήσεων (€5.000.000). 

8. Αναπτυξιακά έργα από το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας για την επίτευξη των στόχων του τμήματος, την 
ικανοποίηση των απαιτήσεων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, την αγορά συστημάτων, καθώς και τη 
διεξαγωγή επιδιορθώσεων των ηλεκτρομηχανολογικών και άλλων συστημάτων του νέου κτιρίου στο 
οποίο πρόκειται να μετακινηθεί το Κέντρο Ελέγχου Πτήσεων  (€10.829.432). 

9. Δαπάνες για αγορά φαρμάκων και εμβολίων (€10.000.000). 

 Σημειώνεται ότι η υπολογιζόμενη επιβάρυνση του δημοσιονομικού ισοζυγίου που προκύπτει από την 
έγκριση του υπό αναφορά συμπληρωματικού προϋπολογισμού ανέρχεται στο 0,71% του Ακαθάριστου Εγχώριου 
Προϊόντος (ΑΕΠ). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης ο Υπουργός Οικονομικών ανέφερε ότι λόγω της συνέχισης της πανδημίας 
COVID-19 ψηφίστηκε στις 22 Απριλίου 2021 συμπληρωματικός προϋπολογισμός ύψους €250.000.000 για την 
παραχώρηση πρόσθετων πιστώσεων, με σκοπό τη στήριξη των επιχειρήσεων, των εργαζομένων, του τομέα της 
υγείας και γενικότερα της κυπριακής οικονομίας.  

 Σύμφωνα με τον ίδιο αξιωματούχο, στο διάστημα που μεσολάβησε από την ψήφιση του πρώτου 
συμπληρωματικού προϋπολογισμού μέχρι σήμερα, έχει προκύψει σειρά αιτημάτων από ανεξάρτητες 
υπηρεσίες/υπουργεία/υφυπουργεία/τμήματα για την κάλυψη πρόσθετων αναγκών που αφορούν σε κοινωνικές 
παροχές, παροχές υγείας, αγροτικές πληρωμές, καθώς και διάφορες άλλες ανάγκες. Προέκυψε επίσης η ανάγκη 
δημιουργίας/αναβάθμισης περιορισμένου αριθμού θέσεων για την εύρυθμη λειτουργία της κρατικής μηχανής, 
περιλαμβανομένης της δημιουργίας θέσης Υφυπουργού Κοινωνικής Πρόνοιας παρά τω Προέδρω και θέσης 
γενικού διευθυντή για το υπό ίδρυση υφυπουργείο, μετονομασίας της θέσης Επιτρόπου Εθελοντισμού και μη 
Κυβερνητικών Οργανώσεων σε θέση Επιτρόπου του Πολίτη, καθώς και αύξησης του εκπαιδευτικού προσωπικού 
για τη σχολική χρονιά 2021-2022. 

 Συναφώς, για σκοπούς ικανοποίησης των πιο πάνω αναγκών και επειδή δεν υπάρχουν διαθέσιμες 
πιστώσεις, αλλά ούτε είναι δυνατή η μεταφορά πιστώσεων από το Κεφάλαιο 18.30 «Μη Προβλεπόμενες 
Δαπάνες και Αποθεματικό», οι απαιτούμενες πιστώσεις χρειάζεται να εξασφαλιστούν με την ψήφιση του υπό 
αναφορά συμπληρωματικού προϋπολογισμού. 

 Σημειώνεται ότι μέλη της επιτροπής έθεσαν σωρεία ερωτημάτων που αφορούν μεταξύ άλλων στη 
λειτουργία του Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας, στα σχέδια στήριξης της οικονομίας και τους κλάδους που 
έχουν επωφεληθεί, στο σχέδιο ενίσχυσης συνταξιούχων με χαμηλά εισοδήματα, στη διαδικασία επανεισδοχής 
των αιτητών διεθνούς προστασίας και αξιολόγησης των αιτήσεων, στη διαδικασία μεταστέγασης του Τμήματος 
Πολιτικής Αεροπορίας, στις εκτιμήσεις του Υπουργείου Οικονομικών για το δημοσιονομικό ισοζύγιο, το ύψος του 
δημόσιου χρέους και τον ρυθμό ανάπτυξης για το τρέχον οικονομικό έτος, καθώς και στην αύξηση του αριθμού 
των έκτακτων εκπαιδευτικών. 

 Περαιτέρω, ζητήθηκε η κατάθεση στοιχείων που αφορούν μεταξύ άλλων στη διαχρονική εξέλιξη του δείκτη 
φτώχιας και κοινωνικού αποκλεισμού, στο ύψος του δημόσιου χρέους, στο ύψος των αποζημιώσεων που 
καταβλήθηκαν για στήριξη τις οικονομίας λόγω τις πανδημίας COVID-19 και τις κλάδους τις οικονομίας που αυτές 
αφορούν, στην υλοποίηση του σχεδίου «Εστία», στον αριθμό των επιχειρήσεων που προχώρησαν σε διαδικασία 
εκκαθάρισης ή αναστολής των εργασιών τις τον τελευταίο χρόνο, στα καθήκοντα και τις αρμοδιότητες του 
Επιτρόπου του Πολίτη, στον αριθμό των αιτήσεων διεθνούς προστασίας που υποβλήθηκαν κατά το τρέχον έτος, 
καθώς και στα κονδύλια που απαιτήθηκαν για τον σκοπό αυτό.   

 Σε σχέση με τα τεθέντα ζητήματα, ο Υπουργός Οικονομικών ανέφερε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. H δημιουργία Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας αποτελεί απαίτηση της κοινωνίας και αναμένεται να 
συμβάλει στην επίτευξη σαφούς διαχωρισμού ανάμεσα στην αγορά εργασίας και τα θέματα κοινωνικής 
πρόνοιας.  

2. Οι κατάλογοι στους οποίους περιλαμβάνονται οι επιχειρήσεις που βρίσκονται σε μερική ή πλήρη αναστολή 
λειτουργίας και οι οποίες είναι δικαιούχοι αποζημιώσεων δημοσιοποιούνται ανά τακτά χρονικά 
διαστήματα. 

3. Τα ευρωπαϊκά κονδύλια που παραχωρούνται για την αντιμετώπιση των αυξημένων μεταναστευτικών 
ροών δεν επαρκούν για την κάλυψη της συνεπαγόμενης δημοσιονομικής επίπτωσης. Το θέμα των 
συμφωνιών επανεισδοχής αιτητών διεθνούς προστασίας αποτελεί ένα από τα κυριότερα θέματα 
συζήτησης στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθότι υπάρχουν χώρες που αρνούνται να υπογράψουν συμφωνίες 
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επανεισδοχής και να δεχθούν οικονομικούς μετανάστες. Επιπροσθέτως, καθίσταται αδύνατη η δημιουργία 
επαρκούς αριθμού κρατικών δομών που να καλύπτουν την αυξανόμενη εισροή αιτητών διεθνούς 
προστασίας. 

4. Το δημοσιονομικό ισοζύγιο, με κάθε επιφύλαξη λόγω των απρόβλεπτων συνθηκών που επέφερε η 
πανδημία, υπολογίζεται για το τρέχον έτος στο -4,7% του ΑΕΠ, ο ρυθμός ανάπτυξης στο 4% του ΑΕΠ, η 
ανεργία στο 7,4% και το δημόσιο χρέος στο 112% του ΑΕΠ. Με τα στοιχεία αυτά και δεδομένου ότι δε θα 
υπάρξουν άλλες σημαντικές απρόβλεπτες συνέπειες από την πανδημία, αναμένεται ότι η κυπριακή 
οικονομία θα αρχίσει να ανακάμπτει. 

5. Με τη μετονομασία της θέσης Επιτρόπου Εθελοντισμού και μη Κυβερνητικών Οργανώσεων σε θέση 
Επιτρόπου του Πολίτη θα υπάρξει και διεύρυνση των αρμοδιοτήτων του. 

6. Οι επιχειρήσεις που εμπίπτουν στα κριτήρια των ειδικών σχεδίων στήριξης έχουν ήδη λάβει επιχορήγηση, 
ενώ, σε περίπτωση που χρειαστούν επιπρόσθετα κονδύλια για την υλοποίηση των  ειδικών σχεδίων του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για στήριξη της οικονομίας, αυτά θα 
καλυφθούν από το Πάγιο Ταμείο. 

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ανέφερε ότι τα 
ειδικά σχέδια στήριξης των επιχειρήσεων αναθεωρούνται σε μηνιαία βάση, ώστε να καλύπτουν τους κλάδους 
της οικονομίας των οποίων η λειτουργία επηρεάζεται από την έκδοση των σχετικών διαταγμάτων του Υπουργείου 
Υγείας. Στις περιπτώσεις που διαπιστώνονται λάθη ή παραλείψεις στην καταβολή των επιδομάτων, το υπουργείο 
προχωρεί στις απαραίτητες διορθώσεις. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο αξιωματούχο, με βάση την ισχύουσα νομοθεσία που αφορά στη δημιουργία 
Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας, προβλέπεται σε πρώτο στάδιο η μεταφορά στο νέο υφυπουργείο των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και ακολούθως της Υπηρεσίας Διαχείρισης Επιδομάτων Πρόνοιας και του 
Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες.  

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Οικονομικών με σχετικό ηλεκτρονικό μήνυμα, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2021, 
κατέθεσε τα στοιχεία που ζητήθηκαν στο πλαίσιο της συζήτησης από την επιτροπή.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος 
της βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και το 
μέλος της βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε 
νόμο. 

 Σύμφωνα με τις πιο πάνω τοποθετήσεις, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
με την παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη 
τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχω ενημερωθεί ότι υπάρχουν δύο προφορικές τροπολογίες.  Σωστά, κυρία Ερωτοκρίτου; 

XΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Σωστά, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 H πρώτη προέρχεται από εμάς και είναι ένθεση σημείωσης στο κεφάλαιο που αφορά τα €19 εκατομ. για 
τo κόστος που προκύπτει από τη συνεχή ροή μεταναστών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και η επόμενη προφορική τροπολογία από το ΑΚΕΛ, κύριε Δαμιανού; 

AΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Η επόμενη, κυρία Πρόεδρε, αφορά ποσό ύψους €90.282.000 σε σχέση με τον Επίτροπο Εθελοντισμού 
και Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων.  Η εισήγηση είναι να υπάρξει ένθεση σημείωσης έναντι των πιο πάνω 
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άρθρων, ένεκα και της μετονομασίας του εν λόγω επιτρόπου σε Επίτροπο του Πολίτη.  Έχουμε θέσει αριθμό 
ερωτημάτων για τις αρμοδιότητες, τα καθήκοντα.  Υπάρχει εκκρεμότητα.  Πρέπει να έρθουν συγκροτημένα στην 
επιτροπή Οικονομικών να μας ενημερώσουν αρμοδίως.  Οπότε, είναι εισήγηση για ένθεση σημείωσης.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μάλιστα…   

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Mε συγχωρείτε, κυρία Πρόεδρε, κατά τα άλλα, εμείς θα υπερψηφίσουμε, για να μην ξανατοποθετηθώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Θα δώσω τον λόγο σε όσους θέλουν να τοποθετηθούν είτε επί θέματος αρχής είτε επί των τροπολογιών.   

 Ζητά κάποιος άλλος τον λόγο επί θέματος αρχής ή επί τροπολογιών;   

 Ο κ. Παπαγιάννης και η κ. Ορφανίδου. 

 Ναι, κύριε Παπαγιάννη. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι η τροπολογία του Δημοκρατικού Κόμματος αφορά το σταύρωμα του κονδυλίου των 
€19 εκατομ., σωστά;  Μάλιστα.  Αυτό που θέλω να πω είναι ότι θα στηρίξουμε την τροπολογία και θα ψηφίσουμε 
και τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κυρία Ορφανίδου. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, εμείς θα καταψηφίσουμε τις τροπολογίες που έχουν αναφερθεί.  Εμείς στηρίζουμε τον 
προϋπολογισμό και με αυτή την ευκαιρία θα ήθελα να εκφράσουμε για ακόμα μια φορά την ικανοποίησή μας για 
το ότι, με βάση τα δημοσιονομικά, τα οικονομικά δεδομένα, η κυβέρνηση για ακόμη μια φορά στηρίζει εμπράκτως 
τον ιδιωτικό τομέα, τις επιχειρήσεις, τους εργαζόμενούς μας, αλλά και ιδιαίτερα αυτούς που εργάζονται στην 
πρώτη γραμμή και όχι μόνο στον τομέα της υγείας.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Kαι εγώ. 

 Κύριε Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Και εμείς ως ΕΔΕΚ, κυρία Πρόεδρε, θα στηρίξουμε τις δύο τροπολογίες και την ίδια στιγμή θα στηρίξουμε 
και τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.  Αν δεν υπάρχει κάποιος, κάποια άλλη που ζητεί τον λόγο, να προχωρήσουμε στην 
ψήφιση των τροπολογιών. 

 Να ξεκινήσουμε με την πρώτη τροπολογία από το Δημοκρατικό Κόμμα, όπως ακριβώς την έχει επεξηγήσει 
η κ. Ερωτοκρίτου, και αφορά την παραχώρηση πρόσθετων πιστώσεων λόγω της αυξημένης μεταναστευτικής 
ροής αιτητών διεθνούς προστασίας και αιτήσεων που δέχονται και οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας για το 
ποσό των €19 εκατομ.  Σωστά, κυρία Ερωτοκρίτου; 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Πολύ σωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαπέντε ψήφους υπέρ, τριάντα τρεις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Η επόμενη προφορική τροπολογία, από το ΑΚΕΛ, αφορά σταύρωμα, όπως ακριβώς την έχει επεξηγήσει 
ο κ. Δαμιανού. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι μία ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ύψους €148.524.438 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2021.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Δημιουργία θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Ελέγχοντες λειτουργοί.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 6; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 To υπ’ αριθμόν 2 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2021».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Στέφανου Στεφάνου, Άριστου Δαμιανού 
και Χρίστου Χριστοφίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Χριστιάνας 
Ερωτοκρίτου και Χρύση Παντελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Αλέκου 
Τρυφωνίδη εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης και Σταύρου Παπαδούρη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών.   

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, με σκοπό να παραταθεί η 
στοχευμένη αναστολή της διαδικασίας εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2021, λόγω 
των συνεχιζόμενων και εντεινόμενων οικονομικών και κοινωνικών επιπτώσεων που έχει επιφέρει η έξαρση της 
πανδημίας COVID-19, και να αναθεωρηθεί η εκτιμημένη αξία των ακινήτων που καλύπτονται από την αναστολή, 
ώστε ο προτεινόμενος νόμος να εφαρμόζεται για κύρια κατοικία μέχρι του ποσού των τριακοσίων πενήντα 
χιλιάδων ευρώ (€350.000), επαγγελματική στέγη με ετήσιο κύκλο εργασιών μέχρι επτακοσίων πενήντα χιλιάδων 
ευρώ (€750.000) και για αγροτεμάχιο μέχρι εκατό χιλιάδων ευρώ (€100,000). 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 
 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης Σωτήρης Ιωάννου 
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 Χάρης Γεωργιάδης Ηλίας Μυριάνθους 

 Ονούφριος Κουλλά Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής: 
 Άριστος Δαμιανού Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε από τους βουλευτές κ. Στέφανο Στεφάνου, Άριστο Δαμιανού και Χρίστο Χριστοφίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και Χρύση 
Παντελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Αλέκο Τρυφωνίδη εκ μέρους 
της Δημοκρατικής Παράταξης και Σταύρο Παπαδούρη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 5 Ιουλίου 2021.  Στη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (ΚΤΚ) και του 
Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου (ΣΤΚ).  

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
Νόμου, ώστε να παραταθεί η στοχευμένη αναστολή της διαδικασίας εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων μέχρι την 
31η Οκτωβρίου 2021, λόγω των συνεχιζόμενων και εντεινόμενων οικονομικών και κοινωνικών επιπτώσεων που 
έχει επιφέρει η έξαρση της πανδημίας COVID-19. 

 Σημειώνεται ότι η υφιστάμενη στοχευμένη αναστολή λήγει την 31η Ιουλίου 2021 και αφορά κύρια κατοικία 
του χρεώστη η εκτιμημένη αξία της οποίας δεν υπερβαίνει τις €500.000, επαγγελματική στέγη του χρεώστη (πολύ 
μικρή επιχείρηση που απασχολεί λιγότερο από δέκα εργαζομένους και έχει ετήσιο κύκλο εργασιών που δεν 
υπερβαίνει τα €2.000.000) και αγροτεμάχιο του χρεώστη η εκτιμημένη αξία του οποίου δεν υπερβαίνει τις 
€250.000.  

 Σύμφωνα με τα όσα δήλωσε η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών κατά τη συνεδρία, αλλά και με 
όσα αναφέρονται σε σχετική επιστολή του γενικού διευθυντή του υπουργείου, ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2021, 
σημειώνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Από την αρχή της πανδημίας οι εκποιήσεις ακινήτων έχουν τύχει συνεχούς αναστολής ως ακολούθως: 

α. Ο ΣΤΚ και η Κυπριακή Εταιρεία Διαχείρισης Περιουσιακών Στοιχείων (ΚΕΔΙΠΕΣ) προχώρησαν με 
απόφασή τους σε οικειοθελή αναστολή των διαδικασιών εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων για την 
περίοδο από τις 18 Μαρτίου 2020 έως τις 18 Ιουνίου 2020, η οποία επεκτάθηκε έως την 31η 
Αυγούστου 2020, σε μία προσπάθεια να στηριχθούν τα νοικοκυριά και οι επιχειρήσεις που είχαν 
πληγεί από την πανδημία.  

β. Η Βουλή με τη ψήφιση του «περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) 
(Αρ. 3) Νόμου του 2020» προχώρησε στην αναστολή, για την περίοδο από τις 29 Δεκεμβρίου 2020 
έως την 31η Μαρτίου 2021, των εκποιήσεων: 

i. κύριας κατοικίας του χρεώστη η εκτιμημένη αξία της οποίας δεν υπερβαίνει τις €350.000 και 

ii. επαγγελματικής στέγης που απασχολεί λιγότερο από δέκα εργαζομένους και έχει ετήσιο 
κύκλο εργασιών που δεν υπερβαίνει τα €2.000.000. 

Σημειώνεται ότι με βάση στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας υπολογίζεται ότι η εν λόγω 
τροποποίηση καλύπτει πέραν του 95% των επιχειρήσεων στην Κύπρο, οι οποίες στην πλειοψηφία 
τους χαρακτηρίζονται ως πολύ μικρές επιχειρήσεις. 

γ. Η Βουλή με την ψήφιση του «περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) 
Νόμου του 2021» προχώρησε σε εκ νέου αναστολή των διαδικασιών εκποίησης ακινήτων μέχρι 
την 31η Ιουλίου 2021 επεκτείνοντας κατά πολύ το πλαίσιο σε: 

i. κύρια κατοικία του χρεώστη η εκτιμημένη αξία της οποίας δεν υπερβαίνει τις €500.000 (από 
τις €350.000), 

ii. επαγγελματική στέγη που απασχολεί λιγότερο από δέκα εργαζομένους και έχει ετήσιο κύκλο 
εργασιών που δεν υπερβαίνει τα €2.000.000 (ως ίσχυε) και 

iii. αγροτεμάχιο του χρεώστη, το οποίο βρίσκεται σε γεωργική ή άλλη κτηνοτροφική ζώνη ή σε 
οποιαδήποτε άλλη ζώνη στο οποίο ασκείται γεωργοκτηνοτροφική δραστηριότητα, η 
εκτιμώμενη αξία του οποίου δεν υπερβαίνει τις €250.000.   

2. Το Υπουργείο Οικονομικών, αξιολογώντας το διευρυμένο πεδίο εφαρμογής σε σχέση με την αναστολή 
που ψήφισε η ολομέλεια του σώματος τον Δεκέμβριο του 2020, τη διάρκεια της αναστολής και το γεγονός 
ότι οι εκποιήσεις είναι παγοποιημένες για το μεγαλύτερο μέρος του χρόνου που παρήλθε, και ειδικότερα 
από τον Μάρτιο του 2020, θεωρεί ότι το μέτρο έπαψε πλέον να χαρακτηρίζεται από προσωρινότητα και 
επαναλαμβάνει την ανησυχία του ότι η γενικότερη τάση του κοινοβουλίου για ψήφιση συνεχών αναστολών 
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δύναται να ερμηνευθεί ως μόνιμη παρά προσωρινή τόσο από τους δανειολήπτες όσο και από εποπτικής 
πλευράς. 

3. Ως εκ τούτου, με βάση την ίδια επιστολή, συνεχίζει να ελλοχεύει ο κίνδυνος αρνητικής αξιολόγησης του 
πλαισίου των εκποιήσεων από τους ευρωπαϊκούς θεσμούς και τους οίκους αξιολόγησης ως 
αναποτελεσματικό και χρονοβόρο, με αρνητικό αντίκτυπο στις αξίες των εξασφαλίσεων, ανάγκη για 
αύξηση των προβλέψεων και κατ’ επέκταση των κεφαλαιακών αναγκών των πιστωτικών ιδρυμάτων.  Η 
θέση του Υπουργείου Οικονομικών παραμένει ότι οποιαδήποτε αναστολή των εκποιήσεων προστατεύει 
ως επί το πλείστον τους στρατηγικούς κακοπληρωτές εις βάρος των καταθετών και των συνετών 
δανειοληπτών, ενώ δημιουργεί αντικίνητρα στην προσέλκυση δυνητικών επενδυτών και εγείρει τον 
κίνδυνο υποβαθμίσεων τόσο των τραπεζών όσο και του κράτους. 

4. Ως εκ των πιο πάνω, το Υπουργείο Οικονομικών κρίνει ως απολύτως απαραίτητο όπως ζητήσει τη γνώμη 
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας (ΕΚΤ) για σκοπούς συμμόρφωσης με τα Άρθρα 127(4) και 282(5) 
της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και το Άρθρο 2(1) της Απόφασης του 
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου (98/415/ΕΚ), καθότι κρίνει ότι το θέμα αυτό άπτεται των αρμοδιοτήτων της ΕΚΤ 
ως προς τη διασφάλιση της χρηματοπιστωτικής σταθερότητας.  Παράληψη των εθνικών αρχών να 
πράξουν όπως περιγράφεται πιο πάνω ερμηνεύεται ως παράβαση του κοινοτικού κεκτημένου και 
συγκεκριμένα της υποχρέωσης των κρατών μελών να ζητούν τη γνώμη της ΕΚΤ σε περιπτώσεις 
νομοθετημάτων που επηρεάζουν τη σταθερότητα του χρηματοπιστωτικού τομέα.  

 Ο εκπρόσωπος της ΚΤΚ, τοποθετούμενος επί της προτεινόμενης ρύθμισης, δήλωσε μεταξύ άλλων ότι 
από το 2015 και εντεύθεν έχουν εκποιηθεί μόνο έξι κατοικίες, οι οποίες δεν αφορούσαν την κύρια κατοικία του 
χρεώστη, η μέση εκτιμημένη αξία των οποίων υπερέβαινε τις €500.000, ενώ η ρύθμιση που προτείνεται για 
επέκταση της αναστολής των εκποιήσεων δεν αφορά στην αντιμετώπιση των επιπτώσεων της πανδημίας, καθότι 
οι καθυστερήσεις επί των δανείων ξεπερνούν τα δύο έτη.   

 Όπως ο ίδιος δήλωσε, επί του πρακτέου καταργείται στην ουσία το μέτρο των εκποιήσεων ως μέσο 
ανάκτησης των χρεών, το οποίο η ΚΤΚ δεν κρίνει ότι είναι το πρώτιστο μέτρο που πρέπει να εφαρμόζεται, πάρα 
ταύτα είναι απαραίτητο. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο, ελλοχεύει ο κίνδυνος ο σχετικός νόμος να καταστεί μόνιμα ανενεργός, καθότι 
παραμένει ανενεργός από τον Μάρτιο του 2020, ενώ επενεργεί αρνητικά και στο ζητούμενο, το οποίο είναι οι 
δανειολήπτες να προχωρούν σε αναδιαρθρώσεις των μη εξυπηρετούμενων δανείων τους αντί σε μη 
αποπληρωμή τους. 

 Όπως δήλωσε στη συνέχεια, το γεγονός αυτό δημιουργεί σημαντικούς κινδύνους για το χρηματοπιστωτικό 
σύστημα και την οικονομία γενικότερα, καθότι τόσο οι οίκοι αξιολόγησης όσο και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή κρούουν 
τον κώδωνα του κινδύνου με σοβαρό ενδεχόμενο την υποβάθμιση της Δημοκρατίας με όλες τις αρνητικές 
συνέπειες που αυτό θα επιφέρει. 

 Τέλος, δήλωσε ότι η Δημοκρατία με τη συνεχή αναστολή των εκποιήσεων δοκιμάζει τα όρια τόσο των 
οίκων αξιολόγησης όσο και των ευρωπαϊκών θεσμών που παρακολουθούν, καλλιεργώντας κουλτούρα 
στρατηγικού κακοπληρωτή και θέτοντας σε κίνδυνο τη χρηματοπιστωτική σταθερότητα του κράτους.   

Συνεπώς, για όλους τους πιο πάνω λόγους η ΚΤΚ αντιτίθεται στην ψήφιση της προτεινόμενης νομοθεσίας. 

 Ο εκπρόσωπος του ΣΤΚ, καταθέτοντας παράλληλα σχετικό σημείωμα, δήλωσε μεταξύ άλλων ότι οι 
συνεχείς παρεμβάσεις στο υφιστάμενο νομικό πλαίσιο που διέπει τα χρονοδιαγράμματα και τις διαδικασίες 
ρευστοποίησης ενυπόθηκων εξασφαλίσεων επιφέρει αρνητικές επιπτώσεις στα πιστωτικά ιδρύματα και στη 
σταθερότητα του εγχώριου χρηματοπιστωτικού συστήματος, με ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

 Η παρατεταμένη και χωρίς στόχευση αναστολή των διαδικασιών εκποίησης συγκεκριμένων κατηγοριών 
ακινήτων με αφορμή την πανδημία τείνει να καταστήσει τη διαδικασία εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων 
αναποτελεσματική και ατελέσφορη, δυσχεραίνει την ανάκτηση χρεών, ευνοεί τους στρατηγικούς κακοπληρωτές, 
δημιουργεί μια κουλτούρα μη αποπληρωμής δανείων και υποχρεώσεων και αυξάνει τον κίνδυνο διάχυσης της 
κουλτούρας αυτής και στους συνεπείς δανειολήπτες, με ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

 Τα πιο πάνω επιβεβαιώνονται και στις εκθέσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, του Διεθνούς Νομισματικού 
Ταμείου και των οίκων αξιολόγησης (Moody’s), οι οποίοι κατ’ επανάληψη υποδεικνύουν ότι, παρά την 
επιτευχθείσα μείωση των μη εξυπηρετούμενων δανείων (ΜΕΔ) (17.7% το 2020), το ποσοστό παραμένει 
πολλαπλάσιο του ευρωπαϊκού μέσου όρου και επηρεάζει αρνητικά τους ισολογισμούς των τραπεζών, λόγω των 
προβλέψεων και των κεφαλαιακών αναγκών που προκύπτουν. 

 Στο υφιστάμενο νομικό πλαίσιο περιέχονται αξιόπιστοι δικονομικοί μηχανισμοί όπου στις περιπτώσεις που 
υπάρχουν βάσιμοι λόγοι αναστολής της διαδικασίας εκποίησης οι οφειλέτες έχουν τη δυνατότητα να 
εξασφαλίσουν σχετικό απαγορευτικό διάταγμα, αλλά και να προσφύγουν στον Φορέα Εξώδικης Επίλυσης 
Χρηματοοικονομικών Διαφορών για θέματα χρεώσεων, διαμεσολάβησης και εφαρμογής του Κώδικα 
Συμπεριφοράς της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου.   
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 Επιπρόσθετα, η όποια διαιώνιση και περαιτέρω παράταση της αναστολής εκποιήσεων δεν ωφελεί τους 
δανειολήπτες που πιθανόν να έχουν επηρεαστεί από τις οικονομικές επιπτώσεις της πανδημίας, αλλά αντιθέτως 
τους στρατηγικούς κακοπληρωτές, οι οποίοι συνειδητά επιλέγουν να μην εξυπηρετούν τις υποχρεώσεις τους εδώ 
και αρκετά χρόνια, ενώ η συνεχής τροποποίηση της νομοθεσίας και η αναστολή των εκποιήσεων δεν επιλύει 
κανένα πρόβλημα, αλλά απλώς το μεταθέτει και αναβάλλει την όποια επίλυσή του σε μεταγενέστερο στάδιο.  

 Συνεπώς, ο ΣΤΚ τάσσεται εναντίον της προώθησης της πρότασης νόμου προς ψήφισή της σε νόμο. 

 Μέλη της επιτροπής, εκ των εισηγητών της πρότασης νόμου, δήλωσαν μεταξύ άλλων ότι η υφιστάμενη 
νομοθετική ρύθμιση για αναστολή των εκποιήσεων έγινε κοινή συναινέσει, εξού και δεν υπήρξε καμία αντίδραση 
από πλευράς εκτελεστικής εξουσίας, με αποτέλεσμα η νομοθεσία να τεθεί σε ισχύ. 

 Περαιτέρω, η προτεινόμενη επέκταση της αναστολής προκύπτει λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι το 
σχέδιο «Εστία» έχει αποτύχει κατά την εφαρμογή του, ενώ άλλα σχέδια που έχουν κατά καιρούς εξαγγελθεί, 
όπως η πρόταση για «ενοίκιο αντί δόσης», για ευάλωτους δανειολήπτες δεν έχουν υλοποιηθεί. 

 Παράλληλα, σχέδια του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης τα οποία θα υποβοηθούσαν την 
κατάσταση έχουν ανασταλεί, ενώ σχετική νομοθεσία για τη δημιουργία ειδικού δικαστηρίου το οποίο θα 
επιλαμβάνεται αυτών των θεμάτων δεν έχει προχωρήσει. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως δήλωσαν οι εκ των εισηγητών της, δεν είναι η ακύρωση των 
εκποιήσεων ως μέσο ανάκτησης των χρεών, αλλά η μικρή χρονική επέκταση της στοχευμένης αναστολής τους, 
ώστε να παρασχεθεί χρόνος για την εξεύρεση ολιστικής λύσης στο πρόβλημα. 

 Παράλληλα, η πλειοψηφία της επιτροπής εξέφρασε την πρόθεσή της για ενδεχόμενη αναθεώρηση του 
ύψους της αξίας ακίνητης ιδιοκτησίας (κύρια κατοικία, επαγγελματική στέγη, αγροτεμάχιο) που θα καλύπτεται 
από την αναστολή, σε μια προσπάθεια η νομοθεσία να καταστεί ακόμη πιο στοχευμένη, επιφυλάσσοντας το 
δικαίωμα για σχετική τροποποίηση του κειμένου της πρότασης νόμου που θα προωθηθεί στην ολομέλεια του 
σώματος προς ψήφιση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως των πιο πάνω και αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Υπάρχει και τροπολογία από το ΕΛΑΜ βλέπω εδώ. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, επί τροπολογιών; 

 Κύριε Γεωργιάδη. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Kυρία Πρόεδρε, ζητούμε αναβολή της ψήφισης της παρούσας πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

 Kύριε Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Aν θα επιχειρηματολογήσει ο συνάδελφος, να περιμένω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ολοκληρώσει, ναι!  Νόμιζα ότι ολοκληρώσατε.  Απολογούμαι, κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, ναι, ζητούμε αναβολή της ψήφισης της παρούσας πρότασης νόμου και να αναφέρω 
σχετικά τα εξής:  Η Κύπρος είναι κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ως κράτος μέλος έχουμε εξαιρετικά 
σημαντικά πλεονεκτήματα και οφέλη.  Σήμερα, για παράδειγμα, εγκρίθηκε το Ευρωπαϊκό Σχέδιο Ανάκαμψης, το 
οποίο ανοίγει την προοπτική χρηματοδοτήσεως εκατοντάδων εκατομμυρίων… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό, θερμή παράκληση να μείνουμε εντός θέματος, γιατί έχουμε πολλά 
να πούμε.  Αίτημα αναβολής.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Θα δοθεί ο χρόνος σε όλους όσοι θέλουν να μιλήσουν. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Είναι θέμα τάξης, κυρία Πρόεδρε.  Πρέπει να περιοριστούμε στα του αιτήματος για αναβολή.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι προσπαθεί να επεξηγήσει τον λόγο.  Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά από 
τη θέση σας.   

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔHΣ:  

 Μα, δεν είχα πρόθεση, κυρία Πρόεδρε, να υπερβώ τα δύο λεπτά! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το ξέρω.  Συνεχίστε, κύριε Γεωργιάδη. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Είναι εξαιρετικά σημαντικό για τη Βουλή να κατανοήσει ότι ως κράτος μέλος έχουμε οφέλη.  Αναφερόμουν 
στις χρηματοδοτήσεις εκατοντάδων εκατομμυρίων που η Κύπρος θα επωφεληθεί λόγω της συμμετοχής της στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Θα μπορούσα να αναφέρω το γεγονός ότι η χώρα μας εν μέσω πανδημίας μπορεί να αντλεί 
χρηματοδότηση από τις διεθνείς αγορές λόγω της επεκτατικής νομισματικής πολιτικής από την Ευρωπαϊκή 
Κεντρική Τράπεζα.  Θα μπορούσα να αναφέρω το γεγονός ότι η χώρα μας έχει εμβόλια για την πανδημία, επειδή 
ακριβώς είμαστε κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Μαζί με τα οφέλη, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουμε υποχρεώσεις!  Και είναι θεσμική 
υποχρέωση για τη χώρα μας, όπως και για κάθε κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για κάθε νομοθεσία η 
οποία αφορά τραπεζικά ζητήματα,  είτε πρόκειται για κυβερνητική πρόταση είτε για πρόταση νόμου της Βουλής, 
να εξασφαλίζεται εκ των προτέρων η γνώμη της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.   Και πρέπει να είμαστε 
συνεπείς ως κράτος μέλος που απολαμβάνουμε τα οφέλη να είμαστε συνεπείς και με τις υποχρεώσεις μας.  Για 
να μπορέσει, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή να τοποθετηθεί και να λάβει απόφαση γι’ 
αυτή την πρόταση νόμου, πρέπει να έχουμε ενώπιόν μας τη γνώμη της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και 
μία αναβολή μέχρι την επανέναρξη των κοινοβουλευτικών εργασιών θα μας επιτρέψει να λάβουμε σωστή 
απόφαση.   

 Και ως Δημοκρατικός Συναγερμός να πω ότι δε θα διστάσουμε να υπερψηφίσουμε την πρόταση, 
νοουμένου ότι θα έχουμε τη θετική γνώμη από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, την οποία, επαναλαμβάνω, 
είναι θεσμική υποχρέωσή μας ως κράτους μέλους να ζητήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ πολύ.  

 Ο κ. Δαμιανού, ο κ. Λουκαΐδης.   

 Κύριε Λουκαΐδη, εσείς, ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Δεν πρόκειται να κάμω ανάλυση των πιθανών οφελών ή των οφελών ή των ζημιών στα οποία υποκείμεθα 
ως χώρα από τη συμμετοχή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν είναι αυτό το θέμα μας.  Εκείνο που συζητούμε 
είναι το αίτημα για αναβολή.  Ο κ. Γεωργιάδης μάς είπε ότι το αίτημα για αναβολή στηρίζεται στην άποψή του ότι 
θα πρέπει να ακολουθούμε προηγουμένως τη σύμφωνη γνώμη της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.  Η αλήθεια 
είναι ότι την προηγούμενη φορά που ψηφίσαμε και ψήφισε και ο Δημοκρατικός Συναγερμός και μέσα σε μερικά 
λεπτά αποφασίσαμε και διευρύναμε την προστασία για πολλούς άλλους δικαιούχους -μέσα σε μερικά λεπτά, 
επαναλαμβάνω- ουδέποτε είχαμε τέτοια σύμφωνη γνώμη.  Αντίθετα, υπήρξαν, πριν να κλείσει η Βουλή, οι 
επιφυλάξεις της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, αλλά δεν υπήρχε και σύμφωνη γνώμη της Ευρωπαϊκής 
Κεντρικής Τράπεζας.  Πλην όμως, ομόφωνα ψηφίσαμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …σε εκείνες τες συνθήκες.  Οπότε, ας μην επικαλούμεθα πράγματα τα οποία δεν ισχύουν τζιαι να τα 
επικαλούμαστε κατά το δοκούν, τη μια φορά με έναν τρόπο τζιαι την άλλη φορά με εντελώς διαφορετικό τρόπο.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Κυρία Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Φέρνουμε ένσταση, εντιμοτάτη, στο αίτημα του συναδέλφου, του κ. Γεωργιάδη, για αναβολή.  Έτσι κι 
αλλιώς, νομίζω ότι γνωρίζει καλά ο συνάδελφος ότι οποιοδήποτε αίτημα για ένσταση στην ουσία σημαίνει 
αναβολή μέχρι και τον Σεπτέμβρη, δεδομένου ότι, εξ’ όσων αντιλαμβάνομαι, δεν έχουμε άλλη ολομέλεια με 
νομοθετική εργασία.  Άρα, αναβολή σήμερα σημαίνει ότι θα πάμε Σεπτέμβρη, ενδεχομένως και αργότερα.   

 Άρα, δεν μπορούμε να συναινέσουμε στο αίτημα και θα επαναλάβω αυτό που ακούστηκε προηγουμένως, 
που είναι και σωστό.  Είχαμε ψηφίσει πρόταση νόμου, τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου, με ισχύ μέχρι την 31η 
Ιουλίου, χωρίς προηγουμένως να έχουμε τη σύμφωνη γνώμη οποιουδήποτε άλλου θεσμού πλην της ψήφου του 
κομμάτων που βρίσκονταν μέσα στην αίθουσα.  Άρα, θεωρώ ότι πρέπει σήμερα να συζητήσουμε την πρότασή 
μας, η οποία έτσι κι αλλιώς κατατέθηκε ορθά και συζητήθηκε μέσα σε ένα ικανό χρονικό πλαίσιο -όλοι γνώριζαν 
για την πρόταση αυτή- και νομίζω ότι πρέπει να τοποθετηθούμε σήμερα επί της ουσίας του νομοθετήματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Δαμιανού και μετά ο κ. Παπαγιάννης. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Έχω καλυφθεί από τον κοινοβουλευτικό μας εκπρόσωπο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Δαμιανού. 

 Κύριε Παπαγιάννη. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θα είμαι σύντομος, όπως πάντα.  Καταρχάς να πω ότι διαφωνούμε με το ενδεχόμενο αναβολής και κατά 
δεύτερον να υπενθυμίσω ότι δεν είναι η πρώτη φορά που η Βουλή θα προχωρήσει σε μία αναστολή μερικών 
μηνών και καλό θα είναι να γνωρίζουν και οι πολίτες ότι αυτό το πράγμα πρέπει να τελειώσει μια και έξω.  Αυτές 
οι λύσεις δεν είναι γιατρειά ούτε θα επιλυθεί κανένα πρόβλημα με μια αναβολή.  Από την άλλη όμως, δεν μπορεί 
να στείλουμε μέχρι τον Σεπτέμβρη το θέμα και ο κόσμος σε δύο μήνες να δεχτεί μαζικές αιτήσεις από τις τράπεζες.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Μυλωνά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.   

 Εδώ και μία οκταετία περίπου ή επταετία ταλανίζονται η κοινωνία, ο λαός, η πολιτεία, οι τράπεζες από 
αυτό το μεγάλο πρόβλημα των εκποιήσεων και των προβλημάτων που δημιουργούνται στο χρηματοπιστωτικό 
μας σύστημα.  Είναι εκπληκτικό το γεγονός ότι ουδεμία ειλικρινής, πραγματική, ρεαλιστική πρόταση δεν έχει γίνει.  
Και αυτό είναι τεράστιο πρόβλημα, που δημιουργεί προβλήματα στην κοινωνική συνοχή, την εμπιστοσύνη και 
αξιοπιστία του πολιτικού συστήματος, και θα ήθελα εκ των προτέρων να δηλώσω την αποχή μου ακόμα και στη 
συγκεκριμένη πρόταση, που υιοθετήθηκε από την επιτροπή Οικονομικών, διότι με εκπλήσσει το γεγονός ότι 
μέχρι πριν από έναν μήνα είχαμε υιοθετήσει άλλα κριτήρια -τα €500.000 για την πρώτη κατοικία, τα €250.000 για 
γεωργοκτηνοτροφικές ζώνες και τα €2.000.000 για τον τζίρο, των μικρομεσαίων επιχειρήσεων ουσιαστικά- και 
ξαφνικά μειώθηκαν.  Ο λόγος που θα τηρήσω αποχή είναι αυτός.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Κουλλά, ο λόγος σε εσάς. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Όχι, κυρία Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Και εμείς τασσόμαστε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα θέσω σε ψηφοφορία το αίτημα αναβολής, οπότε επί της αναβολής πείτε μας τη θέση σας και μετά, αν 
θέλετε, θα σας δοθεί ο χρόνος επί της ουσίας.  Ναι. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Παρ’ όλον ότι θα τηρήσουμε αποχή σε ό,τι αφορά τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου, εντούτοις 
τασσούμαστεν εναντίον της αναβολής, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, οπότε αντιλαμβάνομαι… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό θα έλεγα, κύριε Τορναρίτη, ευχαριστώ.   

 Αντιλαμβάνομαι ότι ήδη η πλειοψηφία είναι εναντίον της αναβολής, αλλά εννά ψηφίσουμε.   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεκαπέντε. 

 Και εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριανταπέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τριανταπέντε, οπότε το αίτημα για αναβολή απορρίπτεται.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  Να ετοιμαστεί κατάλογος, παρακαλώ. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Πρόεδρε, η εισήγησή μας είναι να μιλήσει ένας από κάθε κόμμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένας από κάθε κόμμα. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Είναι πολυσυζητημένο το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεκτό. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Πρόκειται για επανάληψη ανάλογων συζητήσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεκτό, κύριε Δαμιανού. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 
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 Και να τηρηθεί η διαδικασία του προϋπολογισμού: αρχίζουμε από το μικρό κόμμα και καταλήγουμε στο 
μεγάλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Παπαδούρη, να ξεκινήσουμε από εσάς;  Ευχαριστώ πολύ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Θέλω να τονίσω εξαρχής ότι, όπως έχουμε συζητήσει την πρόταση στην επιτροπή Οικονομικών, κανένας 
από τους εισηγητές, που έχει υπογράψει και την πρόταση νόμου, δεν επιθυμεί κατ’ ουδένα λόγο να φέρει 
οποιοδήποτε πλήγμα στο χρηματοπιστωτικό μας σύστημα και γενικότερα στην οικονομία της χώρας.  Έτσι κι 
αλλιώς, η πρόταση αυτή, όπως έχουμε πει πολλές φορές, είναι μια στοχευμένη πρόταση κάτω από πολύ 
συγκεκριμένα κριτήρια, τα οποία κριτήρια -τουλάχιστον για το θέμα της πρώτης κατοικίας- συνάδουν εντελώς 
προς τα ποσά τα οποία το ίδιο το κράτος έχει θέσει σε διάφορα άλλα σχέδια ή νομοθετήματα.  Να θυμίσω το 
Σχέδιο «Εστία», το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, το θέμα της διαμεσολάβησης στο Γραφείο του Χρηματοοικονομικού 
Επιτρόπου και ούτω καθεξής.  Άρα, υποθέτω ότι είναι αποδεκτό από όλους ότι αυτή είναι η μέση αξία πρώτης 
κατοικίας που θέλουμε να προστατεύσουμε, τα €350.000. 

 Τη Δευτέρα στην επιτροπή Οικονομικών ακούσαμε τόσο από πλευράς Κεντρικής Τράπεζας όσο και από 
το Υπουργείο Οικονομικών ότι δεν υπάρχει λόγος να προχωρήσουμε με την περαιτέρω αναστολή μέχρι τέλος 
Οκτωβρίου, απλώς γιατί τα πιστωτικά ιδρύματα έτσι κι αλλιώς δεν προχωρούν σε πλειστηριασμούς πρώτης 
κατοικίας κάτω των €350.000 και στις άλλες δύο κατηγορίες που προνοεί η πρόταση νόμου.  Ειλικρινά, απορώ 
από πού εξάγονται αυτά τα συμπεράσματα.   

 Να θυμίσω ότι το Γραφείο του Χρηματοοικονομικού Επιτρόπου σε αρκετές δεκάδες περιπτώσεις έχει 
ακυρώσει πλειστηριασμούς πρώτης κατοικίας.  Νομίζω ότι είναι κοντά στις πενήντα δύο, όμως, για όποιον 
ενδιαφέρεται, στην ιστοσελίδα του υπάρχουν όλα τα σημειώματα τα οποία περιγράφουν την όλη διαδικασία… 
Είναι λεπτομερής η περιγραφή που υπάρχει και περιγράφεται εκεί και η αξία, η αγοραία αξία της κύριας κατοικίας.   

 Να σημειώσω ακόμα κάτι, ότι, με το πέρας της συζήτησης που είχαμε στην επιτροπή Οικονομικών τη 
Δευτέρα που πέρασε, δε χρειάστηκαν περισσότερα από πέντε τηλεφωνήματα, που είχα κάνει το απόγευμα, για 
να δω αν όντως ισχύει αυτό που ισχυρίζονται τόσο η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου όσο και το Υπουργείο 
Οικονομικών.  Να σας πληροφορήσω ότι στο πέμπτο τηλεφώνημα εντόπισα δελτίο πλειστηριασμού, το οποίο 
έχω μαζί μου -όποιος ενδιαφέρεται μπορεί να πάρει αντίγραφο- το οποίο έχει δοθεί, έχει επιδοθεί στον 
δανειολήπτη στις 6 Ιουλίου 2021, ακριβώς πριν από δύο μέρες.  Αφορά ακίνητο στην επαρχία Λευκωσίας, στα 
Λατσιά συγκεκριμένα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συντομεύσετε, παρακαλώ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 …και η επιφυλασσόμενη τιμή πώλησης είναι €236.500. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ή τουλάχιστον θέλω να πιστεύω ότι το θέμα της αναστολής θα εξυπηρετήσει έναν δεύτερο 
σκοπό, εκτός από το θέμα της πανδημίας, και θα μας δώσει τον χρόνο τον Σεπτέμβρη, από τον Σεπτέμβρη μέχρι 
τέλος Οκτωβρίου, να συζητήσουμε διάφορα ζητήματα περί του ιδίου θέματος -όσον αφορά τη νομοθεσία του 
2018, όσον αφορά τη δημιουργία των ειδικών δικαστηρίων- και γι’ αυτό εμείς πιστεύουμε ότι είναι άκρως αναγκαίο 
να δοθεί αυτή η επιμήκυνσις του χρόνου αναστολής, για να έχουμε τον χρόνο να συζητήσουμε το θέμα 
ορθολογιστικά και να το λύσουμε με δίκαιο τρόπο.   

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ και εγώ. 

 Από τη ΔΗΠΑ ποιος θέλει να μιλήσει;  Ο κ. Τρυφωνίδης; 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Σίγουρα και εμείς… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρία λεπτά, παρακαλώ.  Θα δώσω άδεια από τη θέση σας, τρία λεπτά στον καθένα.   
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 Ναι, κύριε Τρυφωνίδη. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Εμείς, ως Δημοκρατική Παράταξη, βεβαίως ενδιαφερούμαστεν για τη σταθερότητα του τόπου και βεβαίως 
ενδιαφερούμαστεν για την πρόοδο και ανάπτυξή του.  Όμως, δεν μπορούμε παρά να στηλιτεύσομεν αυτή τη 
διαδικασία, που παίρνει τόσα χρόνια.  Να μένει σε εκκρεμότητα το θέμα και κάθε λίγο να χρειάζεται ψήφιση 
νόμου, για να προστατευθούν η πρώτη κατοικία, η μικροεπιχείρηση, το αγροτεμάχιο και όλα τα άλλα που 
συνθέτουν την οικονομία του τόπου.  Γι’ αυτό, υπάρχει δέσμευση, κυρία Πρόεδρε, εδώ στο κοινοβούλιο, το 
προηγούμενο κοινοβούλιο, με την προηγούμενη του σύνθεση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ναι. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 …και στην προηγούμενη σύνθεση της επιτροπής Οικονομικών, δηλαδή από το 2019, ο Διοικητής της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου εδεσμεύτηκε να φέρει εισήγηση, για να λυθεί μιας και διά παντός το θέμα, με 
τρόπο που να μη διαταράσσει το σύστημα και όλα αυτά που συζητούμε σήμερα.  Έχει δύο χρόνια και δεν ήρτεν 
αυτή η εισήγηση, παρά μόνο, όταν πάμε να ψηφίσομε οποιαδήποτε παράταση για να ανασταλούν οι εκποιήσεις, 
παίρνομε επιστολές από το διοικητή της Κεντρικής.  Αφού είναι ο θεματοφύλακας της ισορροπίας του συστήματος 
ο διοικητής της Κεντρικής, τον καλούμε έστω και τώρα να φέρει αυτή την εισήγηση, για να λήξει το θέμα, για να 
σταματήσουν οι τράπεζες… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 …να επιβαρύνουν τους πολίτες με υπερχρεώσεις, να σταματήσουν οι διαπληκτισμοί και οι διαφορές που 
υπάρχουν μεταξύ χρεωστών και τραπεζών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Εμείς θα ψηφίσομε την πρόταση, όμως ξανά καλούμε τον διοικητή να υλοποιήσει αυτή την δέσμευσή του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα, σημειώνεται.  Ευχαριστώ πολύ, κύριε Τρυφωνίδη. 

 Ο κ. Ιωάννου, αντιλαμβάνομαι, από το ΕΛΑΜ; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Είναι η ΕΔΕΚ πρώτα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 ΕΔΕΚ, σωστά.  Κύριε Μυριάνθους…  Θα χρειαστείτε περισσότερο από τρία λεπτά, κύριε Μυριάνθους;  
Επειδή είχαμε συμφωνημένο χρόνο τρία λεπτά, αλλά θα επιτρέψω… 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Από τη θέση μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν πειράζει, εντάξει, οπότε θα επιτρέψω ακόμα λίγο χρόνο.  Πολύ σύντομα όμως, μην ξεπεράσετε τα 
πέντε λεπτά, σας παρακαλώ πολύ, γιατί μετά, αντιλαμβάνεστε, χρειάζεται να είμαι δίκαια προς όλους.  Ναι. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Αναμφίβολα.  Απλούστατα, ο κ. Τορναρίτης δε μίλησε για λεπτά, εμίλησε για το από πού να ξεκινήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπήρξε συνεννόηση μεταξύ όλων των κομμάτων, όχι με τον κ. Τορναρίτη μόνο, για τρία λεπτά.  Όμως, 
σας επιτρέπω πέντε λεπτά από το βήμα.  Προχωρήστε. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλώς, χαίρομαι πολύ που δέχεται την εισήγησή μου ο κ. Μυριάνθους και… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Μυριάνθους, συνεχίστε, παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …τον παρακαλούμε όλοι να μείνει σε έναν λογικό χρόνο. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αναμφίβολα, οτιδήποτε θα δώσει ανάσες στους δανειολήπτες για να μη χάσουν τις περιουσίες τους, ως 
ΕΔΕΚ, μας βρίσκει σύμφωνους.  Παρ’ όλα αυτά, θεωρούμε ότι η αναστολή των εκποιήσεων για ακόμα τρεις 
μήνες, όπως προνοεί η συγκεκριμένη πρόταση νόμου, δεν επιλύει από μόνη της το πρόβλημα, αλλά το διαιωνίζει.  
Το πρόβλημα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα μπορούσε να λυθεί συνδυάζοντας ακριβώς τη συγκεκριμένη 
πρόταση με ψήφιση και άλλων συγκεκριμένων προτάσεων που βρίσκονται κατατεθειμένες από την προηγούμενη 
σύνθεση της Βουλής, όπως είναι οι δεκατέσσερις προτάσεις νόμου που αφορούν τον νόμο περί Υποθηκεύσεως 
και Μεταβιβάσεως, καθώς επίσης και τον νόμο για το ειδικό δικαστήριο.  Να πω ότι θα μπορούσαμε ακριβώς να 
στηρίζαμε αυτή την πρόταση νόμου, αν υπήρχε δέσμευση απ’ όλες τις πλευρές ότι μέχρι την 31η του Οκτώβρη, 
που θα δοθεί αυτή η αναβολή στις εκποιήσεις, θα μπορέσουν να συζητηθούν στην επιτροπή Οικονομικών και 
στην επιτροπή Νομικών αυτές οι προτάσεις, για να μπορέσουμε να προχωρήσουμε σε ψήφιση ή καταψήφιση, τι 
θα αποφασίσει τελικά το ίδιο το σώμα.   

 Δυστυχώς, το νομοσχέδιο για το ειδικό δικαστήριο που θα εκδίκαζε τις διαφορές μεταξύ δανειοληπτών και 
τραπεζών αποσύρθηκε από την κυβέρνηση παραμονές των εκλογών, με τη δικαιολογία ότι η Βουλή με την 
προσθήκη νέων προνοιών στο νομοσχέδιο άλλαξε ουσιαστικά τη φιλοσοφία του συγκεκριμένου νομοσχεδίου 
που ήρθε από την κυβέρνηση.  Και διερωτώμαι ποιες ήταν οι βελτιώσεις που επέφερε η Βουλή στο νομοσχέδιο 
και του «άλλαξε τα φώτα», για να μην μπορεί να προχωρήσει και να ολοκληρωθεί η ψήφισή του στην ολομέλεια.  
Εισάχθηκε ουσιαστικά η πρόνοια ότι, καθ’ όλη την περίοδο που θα διαρκούσε η εκδίκαση στο ειδικό δικαστήριο, 
δηλαδή μιλούμε για τους τρεις-τέσσερις μήνες που θέλαμε να εκδικαστούν αυτές οι υποθέσεις, θα έπρεπε να 
αναστέλλεται και η διαδικασία των εκποιήσεων.  Ήταν αυτό που ουσιαστικά ενοχλούσε την κυβέρνηση, για να 
μπορέσει να αποσύρει το συγκεκριμένο νομοσχέδιο;  Και την ίδια στιγμή ένα άλλο ζήτημα, το οποίο ουσιαστικά 
είχε εισαχθεί κατά τη συζήτηση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου, ήταν ότι αυτό, όπως ήρθε, προνοούσε να έχουν 
το δικαίωμα μόνο οι ευάλωτες ομάδες.  Μα, το αρχικό ακριβώς νομοσχέδιο, όπως ήρθε, ουσιαστικά περιόριζε τα 
ανθρώπινα δικαιώματα των πολιτών της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Ως εκ τούτου, η προσθήκη που έγινε από την 
επιτροπή Νομικών ήταν ακριβώς να δώσει το ανθρώπινο δικαίωμα σε όλους τους πολίτες να μπορούν να 
προσφεύγουν στο ειδικό δικαστήριο.   

 Δυστυχώς, δεν τα δέχθηκε η κυβέρνηση, μας είπε ότι αυτό δεν το δέχθηκε η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ούτε 
επιστολή είδαμε να στάληκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση ούτε απάντηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση δόθηκε στην 
επιτροπή, για να ξέρουμε ακριβώς τι ήταν αυτές οι απαντήσεις.  Οι δεσμεύσεις που αναλάβαμε όντως ως 
Κυπριακή Δημοκρατία στην Ευρωπαϊκή Ένωση ήταν ότι μαζί με τις υπόλοιπες νομοθεσίες που θα περιόριζαν τη 
μείωση των μη εξυπηρετούμενων δανείων ήταν να ψηφιστούν και κάποιες άλλες προς όφελος των 
δανειοληπτών, όπως ήταν το ειδικό δικαστήριο, και ουσιαστικά προσλάβαμε τους δικαστές εδώ και τρία χρόνια, 
αλλά το θεσμικό πλαίσιο δεν ψηφίστηκε, για να μπορέσει ουσιαστικά να λειτουργήσει αυτό το ειδικό δικαστήριο 
και διερωτώμαι.  Γιατί να μη μου πείτε ότι κάποιοι, που εμμέσως πλην σαφώς κάνουν πλάτες στους τραπεζίτες, 
την ίδια στιγμή…  Όταν εσυζητείτο το πολυνομοσχέδιο για τις καταχρηστικές ρήτρες, είδαμε τις εξελίξεις και τις 
επιστολές που είχαν έρθει από τον Σύνδεσμο Τραπεζών, που επικαλούντο ότι δεν πρέπει όλοι να έχουν το 
δικαίωμα προσφυγής και αξιοποίησης της νομοθεσίας για τις καταχρηστικές ρήτρες.  

 Επιτέλους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να επιλύσουμε το ζήτημα αυτό, αν είναι δυνατόν μέχρι 
το τέλος του χρόνου, για να στείλουμε τα μηνύματα στους πολίτες που ζουν σε ένα κράτος δικαίου, όπως θέλουμε 
να λέμε, έχοντας ακριβώς αυτό το ανθρώπινο δικαίωμα, να μπορούν να διεκδικούν και να προσφεύγουν στα 
δικαστήρια.  Το δίκαιο αυτό άλλωστε μας το τόνισε και ο εκπρόσωπος της Κεντρικής Τράπεζας στην επιτροπή 
Οικονομικών τις προάλλες, ότι, ναι, το ειδικό δικαστήριο θα έπρεπε να ψηφιστεί.  Αυτό που θέλουν σήμερα 
ουσιαστικά οι πολίτες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι να προστατευθούν με τον νόμο από τις αυθαιρεσίες 
των τραπεζών.  Ούτε κανένας θέλει να μην πληρώσει τις υποχρεώσεις του, αλλά την ίδια στιγμή δε θέλουν να 
πληρώσουν τις υπερχρεώσεις, τις αυθαιρεσίες αυτές που έγιναν από τις τράπεζες.  Και την ίδια στιγμή θα έλεγα 
ότι κανένας, μα κανένας δε θέλει να ξαναζήσουμε κουρέματα του 2013.  Σεβόμαστε τις καταθέσεις των 
καταθετών.  Την ίδια στιγμή όμως, κάποιοι πρέπει να σεβαστούν και τις παράνομες, αυθαίρετες χρεώσεις που 
βάζουν στους δανειολήπτες, χωρίς αυτοί να έχουν το δικαίωμα να μπορούν να βρουν το δίκιο τους στα 
δικαστήρια.   

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.  Απλώς, να τονίσω ξανά ότι, ως ΕΔΕΚ, για λόγους αρχής θα τηρήσουμε 
αποχή τόσο στη συγκεκριμένη πρόταση νόμου όσο και σε οποιαδήποτε τροπολογία έρθει επ’ αυτής.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Ιωάννου από το ΕΛΑΜ. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Το ΕΛΑΜ έχει καταθέσει τη δική του τροπολογία και είναι ανάλογη της πρότασης νόμου που έχουμε ήδη 
καταθέσει και δε βρίσκεται σήμερα ενώπιόν μας λόγω απόφασης της επιτροπής Οικονομικών.  Η δική μας θέση 
είναι ότι θα πρέπει να προχωρήσουμε άμεσα σε αναστολή όλων των εκποιήσεων.  Τους τελευταίους μήνες κατά 
τη δική μας εκτίμηση η Βουλή λειτουργεί υπό καθεστώς κοροϊδίας και εμπαιγμού.  Έχουμε προχωρήσει στην 
αναστολή κάποιων εκποιήσεων με την υπόσχεση ότι θα κατατεθεί ένα ολοκληρωμένο σχέδιο που θα επιλύσει 
όλα τα προβλήματα που βιώνουν οι δανειολήπτες.  Αντιθέτως όμως, μέχρι σήμερα δεν έχουμε δει τίποτα να 
συμβαίνει προς αυτή την κατεύθυνση.   

 Έχουμε προχωρήσει στην κατηγοριοποίηση των δανειοληπτών σε στρατηγικούς κακοπληρωτές και σε 
όσους πραγματικά δεν μπορούν να πληρώσουν τη δόση τους;  Ή με πάρα πολύ μεγάλη ευκολία χαρακτηρίζουμε 
τους πολίτες που έχασαν τη δουλειά τους ή είδαν τους μισθούς τους να συρρικνώνονται ως «κακοπληρωτές», 
που θα πρέπει να εκποιήσουμε τις περιουσίες τους;  Ακούμε εδώ και μήνες για την πρόσβαση των δανειοληπτών 
στα δικαστήρια.  Πού βρίσκεται αυτό το νομοσχέδιο;  Υπάρχει πρόθεση από την κυβέρνηση να το υλοποιήσει;  
Θα δώσουμε επιτέλους αυτό το συνταγματικό δικαίωμα στους δανειολήπτες ή θα συνεχίσουμε να το μεταθέτουμε 
σε ένα αόριστο μέλλον;  Ως πότε τα τραπεζικά ιδρύματα θα πουλούν στο 15% και 20% της αξίας τους σε ξένες 
εταιρείες, αλλά τους δανειολήπτες τούς χρεώνουν και απαιτούν πολλαπλάσια χρήματα της αρχικής τους αξίας;   

 Γι’ αυτούς ακριβώς τους λόγους το ΕΛΑΜ έχει καταθέσει τη δική του πρόταση και θεωρούμε πως μέσω 
αυτής θα δώσουμε ένα δυνατό μήνυμα στην εκτελεστική εξουσία ότι η Βουλή είναι αποφασισμένη να λύσει αυτό 
το μεγάλο πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι πολίτες μέσω ενός ολοκληρωμένου σχεδιασμού.  Ήρθε η ώρα να 
αποδείξουμε σε ποια μεριά βρισκόμαστε και αν μπορούμε να στηρίξουμε τους ανθρώπους που για χρόνια με 
προσωπικό τους κόστος και θυσίες, όπως είναι το κούρεμα, έσωσαν την κυπριακή οικονομία.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ιωάννου. 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Όπως και την προηγούμενη περίοδο, πριν να κλείσει η Βουλή, έτσι και σήμερα το Δημοκρατικό Κόμμα 
συνυπογράφει πρόταση νόμου για την επέκταση της αναστολής των εκποιήσεων, των στοχευμένων όμως 
εκποιήσεων.  Και νομίζω ότι όλοι κατανοούμε ότι δεν πρόκειται για λύση στο πρόβλημα, πρόκειται όμως για μια 
ανάσα, ιδιαίτερα στις ευάλωτες ομάδες, πάντοτε έχοντας όμως ως γνώμονα -και να θυμόμαστε όλοι- ότι το 
πρόβλημα δημιουργήθηκε από την απόφαση της κυβέρνησης να αποσύρει το νομοσχέδιο για τα ειδικά 
δικαστήρια.  Εκείνο δημιούργησε το πρόβλημα, η αθέτηση της δέσμευσης της κυβέρνησης για τη δημιουργία 
ειδικού δικαστηρίου, που μόνο από την εκτελεστική εξουσία μπορεί να έρθει, για να είναι σύννομο συνταγματικά.  
Είναι αυτή η πράξη της κυβέρνησης που έχει δημιουργήσει το κενό και έχει αφαιρέσει το δίχτυ προστασίας από 
ευάλωτες ομάδες, το οποίο δίχτυ προσπαθεί η αντιπολίτευση στη Βουλή να τοποθετήσει.  Μιλούμε για 
στοχευμένη επέκταση της αναστολής των εκποιήσεων για μικρό χρονικό διάστημα μέχρι την 31η Οκτωβρίου.   

 Και επειδή γνωρίζουμε καλά, κυρία Πρόεδρε, και πώς λειτουργούν οι ευρωπαϊκοί θεσμοί και ποια είναι τα 
απαιτούμενα από την Κυπριακή Δημοκρατία και από το κυπριακό χρηματοπιστωτικό σύστημα, ακριβώς γι’ αυτό 
τον λόγο συζητήσαμε μέσα στην επιτροπή τα ποσά τα οποία αναφέρονται στη συγκεκριμένη πρόταση νόμου, 
που είναι διαφορετικά από τα ποσά που ο Δημοκρατικός Συναγερμός είχε -και όλοι είχαμε συμφωνήσει τότε μέχρι 
την 31η Ιουλίου- ακριβώς για να αντιμετωπίσουμε την οποιαδήποτε παρατήρηση ή επισήμανση από τους 
θεσμούς, ότι πρόκειται για μία πολύ διευρυμένη αναστολή.  Αντιλαμβανόμαστε ότι υπάρχει πρόβλημα με το θέμα 
των εκποιήσεων, επαναλαμβάνουμε όμως ότι η ουσία του προβλήματος είναι η εγκαθίδρυση ενός δικαστικού 
συστήματος που να αντιμετωπίζει το πρόβλημα του καθορισμού του εκάστοτε πιστωτικού υπολοίπου, που είναι 
γι’ αυτό τον λόγο που διαμαρτύρεται -και με το δίκαιό του- ο περισσότερος κόσμος, αλλά θα έπρεπε η κυβέρνηση 
να νιώθει αυτή την ευθύνη, ότι έχει η ίδια υποχρέωση να δημιουργήσει νομικό πλαίσιο που να παρέχει τη 
δυνατότητα στον κάθε πολίτη να ασκεί τα συνταγματικά και νομικά του δικαιώματα.   

 Πρόκειται, επαναλαμβάνουμε, για μία επέκταση χρονική των στοχευμένων εκποιήσεων και είμαι βέβαιη 
ότι μπορούμε, όπως και στο παρελθόν, όλοι μαζί να βρούμε τελική και τελειωτική λύση, αλλά χρειάζεται να 
υπάρχει και η πολιτική βούληση από την πλευρά των κυβερνώντων. 
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 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Δαμιανού, αντιλαμβάνομαι, από το ΑΚΕΛ; 

 Πέντε λεπτά, κύριε Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Θα είμαι σύντομος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τρεις μικρές αλλά πικρές αλήθειες, πριν μπω στα σημεία που θέλω να αγγίξω.   Πικρή αλήθεια πρώτη:  
Γιατί ένα κόμμα που πριν από δύο μήνες πρότεινε και στήριξε διευρυμένα κριτήρια αναστολής εκποιήσεων -και 
αναφέρομαι στον Δημοκρατικό Συναγερμό και όλοι οι υπόλοιποι συμφωνήσαμε- σήμερα θέτει προσκόμματα σε 
μια υποδεέστερη σε εμβέλεια και πεδίο εφαρμογής πρόταση;  Η απάντηση είναι απλή:  Η πρωτοβουλία του 
ΔΗΣΥ ήταν έναν μήνα πριν από την 30ή Μαΐου, ημερομηνία διεξαγωγής των βουλευτικών εκλογών.  Γιατί τότε 
δεν ήθελαν να παν στη Φρανκφούρτη, για να πάρουν άποψη;  Γιατί ήταν η πίεση του εκλογικού σώματος.   

 Πικρή αλήθεια δεύτερη:  Κεντρική Τράπεζα Κύπρου.  Πολύ σωστά λέχθηκε από τον κ. Τρυφωνίδη ότι εδώ 
και δύο χρόνια αναμένουμε να δούμε την πρωτοβουλία της Κεντρικής Τράπεζας, σε συνεργασία με την 
κυβέρνηση, το Υπουργείο Οικονομικών, για αντιμετώπιση των μη εξυπηρετούμενων χορηγήσεων σε σχέση με 
την προστασία της πρώτης κατοικίας.  Αντί τούτου, παίρνουμε επιστολές από την Κεντρική Τράπεζα, 
οποτεδήποτε η Βουλή πρόκειται να αναλάβει μια νομοθετική πρωτοβουλία αναφορικά με τις εκποιήσεις. 

 Και αλήθεια τρίτη:  Στην επιστολή της Κεντρικής Τράπεζας υπάρχει μια αναφορά ότι κατά το 2020 είχε 
γίνει ανταλλαγή χρέους με ακίνητη περιουσία από τις τράπεζες ύψους €107 εκατομ.  Είναι το λεγόμενο «debt to 
asset swap», δίνεις περιουσία, για να φύγει από πάνω σου χρέος.  Ισχυρίζομαι βάσιμα ότι σε αυτά τα €107 
εκατομ. περιλαμβάνονται εκατοντάδες αδήλωτων μικρών ιστοριών ανθρώπων που, σε απόγνωση, παραδίδουν 
τα κλειδιά τους στις τράπεζες, για να εξαλείψουν την οφειλή τους.  Και αυτοί δε δηλώνονται στα στατιστικά, πόσω 
μάλλον που οι έξι οικίες που αναφέρει η Κεντρική Τράπεζα είναι λανθασμένη αναφορά, διότι έχουμε άλλο 
έγγραφο προ εξαμήνου, είναι αρκετές δεκάδες οι πρώτες κατοικίες που οδηγήθηκαν σε εκποίηση.   

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Όλο αυτό το διάστημα, από το 2018 ιδιαίτερα και εντεύθεν, αναλάβαμε αριθμό πρωτοβουλιών.  Για να 
αποκατασταθεί η ισορροπία μεταξύ τι;  Των  υπερπρονομίων των τραπεζών, ελέω Βουλής και κυβέρνησης και 
επενδυτικών ταμείων, και των ελάχιστων δικαιωμάτων των δανειοληπτών και των εγγυητών, προεξάρχοντος του 
δικαιώματος απρόσκοπτης πρόσβασης στη δικαιοσύνη, για να εξασφαλίσουν διάταγμα αναστολής εκποίησης 
κατά τη διάρκεια της εκκρεμοδικίας, για να μην ξεσπιτωθούν, μέχρι να τελεσιδικήσει η απόφασή τους, και εκ των 
υστέρων, αντιλαμβάνεστε, να μην έχει κανένα αντίκρισμα η πιθανή δικαίωσή τους.  Αντιμετωπίσαμε χίλια δύο 
προσκόμματα και κωλύματα.  Μέσα στην περίοδο της πανδημίας, με την ένταση της κοινωνικής κρίσης, οι ίδιες 
οι τράπεζες, συναινούσης της κυβέρνησης, εφάρμοσαν από μόνες τους αυτά που σήμερα εμείς οι ίδιοι 
προτείνουμε.   

 Είχαμε μια αναστολή μέχρι τέλος Ιουλίου και θεωρούμε ότι δεν εξέλιπαν οι κοινωνικοί και οικονομικοί λόγοι 
για τους οποίους οι πολίτες πρέπει να προστατευτούν κατ’ ελάχιστον αυτή την κρίσιμη περίοδο.  Προς 
επιβεβαίωση τούτου;  Αυτό που θα ψηφίσουμε σε λίγο, του Υπουργείου Εργασίας.  Δίνουμε τη δυνατότητα με 
διάταγμα στην Υπουργό Εργασίας να προστατεύει εργαζόμενους με επίκληση των ιδιαίτερα οδυνηρών 
συνθηκών στην οικονομία και στα σπίτια και στα νοικοκυριά και στους χώρους εργασίας.  Εκεί υπάρχει κοινωνική 
αναγκαιότητα, στο ξεσπίτωμα δεν υπάρχει κοινωνική αναγκαιότητα για προστασία;    

 Τελευταίο σημείο:  Αν ήταν ειλικρινής η κυβέρνηση, που δεν είναι, υπάρχει δέσμευση του Νίκου 
Αναστασιάδη προ τριετίας, επαναλήφθηκε με εξαγγελία πλέον για το 2022, ενοίκιο αντί εκποίησης, ενοίκιο αντί 
πλειστηριασμού για το 2022.  Μας είπαν ότι το Σχέδιο «Εστία» θα κάλυπτε τα προβλήματα τα οποία συζητούμε 
σήμερα.  Με δικές τους παραδοχές, του Υπουργείου Οικονομικών, έχει αποτύχει παταγωδώς το Σχέδιο «Εστία».  
Πλαίσιο Αφερεγγυότητας:  Και πάλι με στατιστικά δεδομένα δεν έχει εξυπηρετήσει τον σκοπό για τον οποίο έγινε.  
Και πολλοί δανειολήπτες που είναι στα όρια της αφερεγγυότητας ταλαιπωρούνται και καταταλαιπωρούνται, για 
να εγκριθεί μια εξάλειψη οφειλής €25.000.  Η φτηνή οικογενειακή στέγη του Οργανισμού Ανάπτυξης Γης είναι 
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όνειρο θερινής νυκτός, διότι έχουν σταματήσει ατάκτως πλείστα όσα προγράμματα λειτουργούσαν μέχρι 
πρόσφατα.   

 Ε, σε αυτό το περιβάλλον δεν οφείλει το κοινοβούλιο να παρέμβει, να αφουγκραστεί τα μηνύματα της 
κοινωνίας και να προστατέψει κατ’ ελάχιστον τον κόσμο;  Εμείς αυτό εισηγούμαστε σήμερα.  Λαμβάνουμε 
σοβαρά υπόψη αυτά που λέχθηκαν και από τις τράπεζες και από την Κεντρική Τράπεζα, αλλά υπάρχει και εδώ 
μια ανομολόγητη αλήθεια.  Η συντριπτική πλειοψηφία της πρώτης κατοικίας, μέρους της επαγγελματικής στέγης 
και μεγάλο μέρος των αγροτεμαχίων δε βρίσκονται στο τραπεζικό σύστημα.  Βρίσκονται στα επενδυτικά ταμεία 
γύπες, βρίσκονται σε εταιρείες εξαγοράς πιστώσεων και εγώ προκαλώ τον ομιλητή από τον Συναγερμό, αφού 
θέλει να κάμουμε αυτή τη συζήτηση, να μας πει για παράδειγμα από ποιο νομικό καθεστώς διέπεται η Altamira 
στην Κύπρο.  Αν είναι τραπεζικό ίδρυμα ή αν είναι κάτι άλλο ή αν εμπίπτει σε αυτά για τα οποία κατά τα άλλα 
ήθελαν να ενημερώσουν τη Φρανκφούρτη και την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Άρα, τοις φρονίμοις ολίγα, είναι η ελάχιστη προστασία, οφείλουμε να το πράξουμε και τον Σεπτέμβριο θα 
δούμε και την ουσία των ζητημάτων για αποκατάσταση περαιτέρω δικαιωμάτων των ανθρώπων, σεβόμενοι την 
ισορροπία που πρέπει να υπάρξει μεταξύ τραπεζικού συστήματος και δανειοληπτών, αλλά και εγγυητών. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Δαμιανού. 

 Από τον Δημοκρατικό Συναγερμό ο κ. Κουλλά. 

 Στον ίδιο χρόνο. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Ποτέ δεν είναι η πρόθεσή μας να μακρηγορούμε ή να καταχρώμεθα τον χρόνο αλλά, όταν όλοι 
απευθύνονται σε εμάς, χρειάζεται να δώσουμε κάποιες απαντήσεις. 

 Πρώτα απ’ όλα, όντως ψηφίσαμε την προηγούμενη φορά.  Αλλά δεν είμαστε της άποψης ότι, αφού το 
κάναμε μία φορά, που χρειάστηκε, πρέπει να το επαναλαμβάνουμε κάθε τρεις μήνες και έτσι να κοροϊδεύουμε 
τους ευρωπαϊκούς θεσμούς.  Αλλά να υπενθυμίσω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι την προηγούμενη φορά η Κεντρική 
Τράπεζα είχε ανοίξει τον δρόμο.  Θεωρούσε ότι μια περιορισμένη χρονική επέκταση δε θα δημιουργούσε 
τεράστιο πρόβλημα, κάτι που δεν ισχύει αυτή τη φορά.  Και εμείς θέλουμε να ακούμε τους αρμοδίους.  Η Κεντρική 
Τράπεζα είναι ανεξάρτητος θεσμός, συμμετέχει στο ευρωσύστημα, δηλαδή στο σύστημα της Ευρωπαϊκής 
Κεντρικής Τράπεζας με όλες τις εθνικές κεντρικές τράπεζες.  Και πράγματι, από το 2014 υπάρχει Ενιαία 
Τραπεζική Ένωση με αυστηρούς κοινούς κανόνες εποπτείας, με αυστηρούς κανόνες για την αφερεγγυότητα, για 
την εξυγίανση των τραπεζικών ιδρυμάτων. 

 Θεωρώ ότι πρέπει να είμαστε σοβαροί, δεν μπορούμε να προβαίνουμε συνεχώς σε μονομερείς ενέργειες, 
αν και ενδεχομένως υπήρξε μία ανοχή από τους ευρωπαϊκούς θεσμούς όλους αυτούς τους μήνες.  Χωρίς πρώτα 
να λάβουμε την έγκριση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, ενδεχομένως κάτι τέτοιο να εγκυμονεί κινδύνους.  
Δεν είναι εκτίμηση του καθενός από εμάς εδώ πέρα.  Ακούω «λαμβάνουμε υπόψη μας», «ακούσαμε τι είπε η 
Κεντρική Τράπεζα, αλλά η εκτίμησή μας είναι ότι δεν κινδυνεύει τίποτε».  Πώς γίνεται αυτό;  Ή έχουμε αρμόδιες 
αρχές ή δεν έχουμε!  Πράγματι, η Κεντρική Τράπεζα υπέδειξε ότι, αλλάζοντας συνεχώς ή αναβάλλοντας συνεχώς 
το πλαίσιο των εκποιήσεων, κινδυνεύει η χρηματοπιστωτική σταθερότητα.  Δεν το λέω εγώ, αλλά η Κεντρική 
Τράπεζα.  Ζήτησα να μας το δώσει και γραπτώς, ούτως ώστε, αν συμβεί κάτι, να μην πει κάποιος από εμάς «μα, 
δεν το γνώριζα». 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, το τραπεζικό σύστημα -θα το πω, θα το επαναλαμβάνουμε εμείς συνεχώς αυτό το 
πράγμα- δεν έχει μόνο δανειολήπτες με μη εξυπηρετούμενα δάνεια.  Πρώτα απ’ όλα και κύρια, έχει καταθέτες 
και εμείς αυτούς -δε βάζουμε νερό στο κρασί μας- αυτούς θέλουμε οπωσδήποτε να τους προστατεύσουμε.  Αυτοί 
δε φταίνε ποτέ σε τίποτα και ιδίως εμείς εδώ στην Κύπρο πρέπει να το ξέρουμε καλά.  Έχει όμως -και είναι η 
πλειοψηφία- και συνεπείς δανειολήπτες. 

 Και όλα αυτά που κάνουμε δεν είναι άνευ κόστους γι’ αυτούς.  Ένα μικρό κόστος επιπρόσθετο στο επιτόκιο 
μπαίνει, επειδή ακριβώς δεν μπορούν να ανακτηθούν δάνεια.  Μπορεί να είναι χαμηλά τα επιτόκια σήμερα, αλλά 
θα ήταν κατά τι χαμηλότερα και θα συνέκλιναν στον μέσο όρο της Ευρωζώνης, εάν δεν είχαμε μη εξυπηρετούμενα 
δάνεια.  Άρα, την πληρώνουν οι συνεπείς δανειολήπτες και αυτούς εμείς θέλουμε να τους εκπροσωπούμε και να 
τους προστατεύουμε. 

 Υπάρχει όμως και η πραγματική οικονομία, τα νεαρά ζευγάρια, οι νέοι επιχειρηματίες, που θέλουν να 
δανειστούν.  Ε, χωρίς ένα κατάλληλο πλαίσιο -επειδή λέτε «τώρα να πάρουμε μια αναβολή, για να πάμε να τα 
αλλάξουμε ξανά»- χωρίς ένα κατάλληλο πλαίσιο ανάκτησης των δανείων, ε, δε θα μπορούν αυτοί να δανειστούν 
και δε θα μπορούν να δημιουργήσουν και δε θα έχουμε και επενδύσεις στην πραγματική οικονομία και θα έχουμε 
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λιγότερες απ’ ό,τι το τραπεζικό μας σύστημα θα επέτρεπε, για να γίνουν αυτές οι επενδύσεις για το καλό και των 
εργαζομένων, των επιχειρήσεων κτλ., κτλ. 

 Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι υπάρχουν δανειολήπτες που θέλουν την προστασία μας, θέλουν την 
προστασία του κράτους στα πλαίσια της κοινωνικής του πολιτικής, με στοχευμένα, αποδεδειγμένα δηλωμένα 
εισοδήματα, καταθέσεις και έλεγχο των περιουσιακών στοιχείων.  Αυτούς -που πρέπει- θέλουμε και εμείς να τους 
στηρίξουμε και είναι εμείς που ενεργοποιήσαμε τον θεσμό του Χρηματοοικονομικού Επιτρόπου, για να δικαιώνει 
δανειολήπτες· και έχει δικαιώσει δεκάδες χιλιάδες, παρεμπιπτόντως.  Και το κάναμε σκόπιμα.  Είναι εμείς που 
ενεργοποιήσαμε το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, έστω και αν δε σας ικανοποιεί.  Το 2014 ξεκίνησε δουλειά ο κ. 
Παύλος Ιωάννου, αγαπητοί συνάδελφοι, αν δεν το γνωρίζετε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Αλλά λέω με σοβαρότητα, χωρίς καμιά δόση λαϊκισμού, καμιά εκποίηση ποτέ!  Μα, και εγώ θέλω να βρεθεί 
ένα σύστημα, να μην πληρώνουμε ποτέ τα δάνειά μας και να μην κινδυνεύουν ποτέ οι καταθέσεις μας!  Αν το 
βρούμε αυτό, δε θα έχουμε κανένα πρόβλημα! 

 Επίσης, θα ήθελα να πω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η αναβολή εκποιήσεων… Συγγνώμη, ήθελα 
προηγουμένως να πω ότι κάναμε και το Σχέδιο «Εστία» και αποκάλυψε πολλά.  Κάποιοι δεν αποκαλύπτουν τα 
πραγματικά τους στοιχεία, τα περιουσιακά τους στοιχεία.  Γιατί;  Άρα, κάποιοι έχουν βγει στην επιφάνεια.  
Διαφωνώ με το ότι απέτυχε.  Τα κριτήρια ήταν εκεί.  Κάποιοι είπαν ότι είναι πολύ γενναιόδωρα τα κριτήρια και 
μας ασκούσαν και κριτική.  Βγήκαν στην επιφάνεια και στρατηγικοί κακοπληρωτές, που δεν τους ξέραμε ποτέ 
προηγουμένως, αλλά και αυτοί που είναι πολύ ευάλωτοι -αποδεδειγμένα, λέω- αποκάλυψαν τα στοιχεία τους, 
δεν έχουν εισοδήματα, δεν έχουν περιουσιακά στοιχεία.  Το Υπουργείο Οικονομικών λέει «θα κάμω ειδικό σχέδιο 
γι’ αυτούς, για να τους στηρίξω και, ενόσω υπάρχει αυτή η εκκρεμότητα, δε θα γίνει καμία εκποίηση» και το 
Σχέδιο «Εστία» σταμάτησε τις εκποιήσεις εδώ και τρία χρόνια, ούτως ή άλλως γι’ αυτούς, λέω, που πρέπει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συντομεύετε, παρακαλώ. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Η αναβολή των εκποιήσεων, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν προσφέρει καμιά θεραπεία.  Σπρώχνει το 
πρόβλημα του δανειολήπτη παρακάτω και με τα λανθασμένα μηνύματα που το πολιτικό σύστημα έστειλε στους 
δανειολήπτες με λανθασμένες προσδοκίες: «μην πληρώνετε, μη φοβάστε, θα τα κανονίσουμε» τους έχουμε 
καταστρέψει, αρκετούς από αυτούς, γιατί θα γλύτωναν με μια εκποίηση και τώρα δε γλυτώνουν με τίποτε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ, έτσι ακόμα λίγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα πρέπει να ολοκληρώσετε, κύριε Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Θέλω επίσης να πω ότι τα δάνεια για τα οποία μιλάμε είναι πολύ παλιά δάνεια, πάρα πολύ παλιά δάνεια, 
δεν είναι αυτά που θα αναβληθούν για τρεις μήνες τώρα.  Άρα, δεν ξέρω τι ελπίδα πουλάμε στον κόσμο.  Εντάξει, 
τελειώνω, λέγοντας ότι το κράτος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε, παρακαλώ. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ακούστε το αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 
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 Το κράτος δεν πρέπει να αφήσει κανέναν συμπολίτη μας που δεν έχει τη δυνατότητα να στεγαστεί να είναι 
άστεγος.  Είναι ευθύνη του κράτους και εμείς θέλουμε να το διασφαλίσουμε αυτό αποδεδειγμένα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ωραία, τελειώνω εδώ.  Να μην απαντήσω δηλαδή ούτε και για το ότι ο…. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλλά, έχει ολοκληρωθεί ο χρόνος σας. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Τελειώνω, λέγοντας ότι παρά ταύτα εμείς, αν είχαμε τη θετική γνώμη της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας 
για ακόμη μια αναστολή, θα ήμασταν υπέρ της πρότασης νόμου για αναστολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πάρα πολύ! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τους κ. Γιώργο Λουκαΐδη και Αντρέα Καυκαλιά) 

 Λοιπόν, κύριε Θεμιστοκλέους, ζητάτε τον λόγο;  Επειδή, αντιλαμβάνεστε ότι, αν δώσω τον λόγο σε εσάς, 
θα πρέπει να τον δώσω ξανά σε όλα τα κόμματα.  Θεωρώ ότι ολοκληρώθηκε η συζήτηση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ναι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αυτή ήταν η συμφωνία μας από την αρχή.  Εκτός αν επιμένετε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Σε ποια συμφωνία αναφέρεστε;  «Ημών και ημών»; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι.  Η συμφωνία ως έχει υιοθετηθεί από την ολομέλεια του σώματος, οπότε δε θα συνεχιστεί η συζήτηση. 

 Παρακαλώ τώρα τον γραμματέα να διαβάσει τις τροπολογίες του ΕΛΑΜ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  
Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Χρίστου Χρίστου εκ μέρους του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος 

του 2021» 
Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της πιο πάνω πρότασης νόμου ως ακολούθως:  

1. Με την αντικατάσταση του άρθρου 2 αυτής με το ακόλουθο άρθρο: 

 «Τροποποίηση του 
βασικού νόμου με 
την αντικατάσταση 
του άρθρου 61. 

2.  Το άρθρο 61 του βασικού νόμου αντικαθίσταται από το ακόλουθο 
άρθρο:  

  «Αναστολή της 
εφαρμογής των 
διατάξεων του 
Μέρους VIA του 
παρόντος Νόμου. 

61.  Η εφαρμογή των διατάξεων του Μέρους VIA 
του παρόντος Νόμου αναστέλλεται μέχρι την 31η 
Οκτωβρίου 2021: 
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169(Ι) του 2015  
86(Ι) του 2018. 

 Νοείται ότι, για τους σκοπούς του 
παρόντος άρθρου, ο ορισμός του όρου 
“ενυπόθηκος δανειστής” περιλαµβάνει και 
εταιρεία εξαγοράς πιστώσεων, όπως ο όρος 
αυτός ορίζεται στον περί Αγοραπωλησίας 
Πιστωτικών Διευκολύνσεων και για Συναφή 
Θέµατα Νόµο.». 

2. Με την προσθήκη, αμέσως μετά το άρθρο 2 αυτής, του ακόλουθου νέου άρθρου:   

 «Τροποποίηση του 
βασικού νόμου με 
τη διαγραφή του 
άρθρου 62. 

3.  Το άρθρο 62 του βασικού νόμου διαγράφεται. 

Σημειώσεις:   
α. Αναστολή της διαδικασίας εκποίησης όλων των ενυπόθηκων ακινήτων μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2021. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρώτης τροπολογίας του ΕΛΑΜ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους εναντίον, τέσσερις υπέρ και δεκαέξι αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της δεύτερης τροπολογίας του ΕΛΑΜ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους εναντίον, τέσσερις υπέρ και δεκαέξι αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 2 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 62 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκαπέντε εναντίον και εννέα αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι η ίδια αναλογία; 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκαπέντε εναντίον και εννέα αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κουλία. 

 Για ένα λεπτό από τη θέση σας, παρακαλώ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κουλία) 
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 Δε θα μπούμε στη συζήτηση ξανά και δε θα το επιτρέψω, κύριε Κουλία.  Ένα λεπτό από τη θέση σας 
νομίζω είναι υπεραρκετό, για να αιτιολογήσετε τη θέση σας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, συγγνώμη, με όλο τον σεβασμό, δε θα το δεχθώ!  Δεν μπαίνει κανένας περιορισμός από 
το προεδρείο για την αιτιολόγηση της ψήφου.  Δεν μπορείτε να μου λέτε ένα λεπτό.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε να ξεκινήσουμε ξανά δηλαδή την ίδια συζήτηση;  Δόθηκε το δικαίωμα… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Με όλο τον σεβασμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αφήστε με να ολοκληρώσω τι θέλω να πω και θα απαντήσετε. 

 Δόθηκε το δικαίωμα στο κόμμα σας και τοποθετήθηκε η κ. Ερωτοκρίτου.  Έχετε το δικαίωμα να 
αιτιολογήσετε την άποψή σας.  Έχετε ένα λεπτό από τη θέση σας.  Νομίζω θα ολοκληρώσετε, είμαι σίγουρη.   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δε θα ολοκληρώσω σε ένα λεπτό και δεν μπορείτε να μου αφαιρέσετε τον λόγο.  Είναι 
συνταγματικό μου δικαίωμα ως βουλευτή να αιτιολογήσω τη θέση μου και την αποχή μου.  Δεν μπορείτε να μου 
λέτε «ένα λεπτό»!  Ο χρόνος που εθέσατε… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, να πω το εξής:  Ο κ. Κουλίας θα είχε πράγματι το απόλυτο δικαίωμα να δικαιολογήσει την 
ψήφο του και να μιλά ως το βράδυ, αν απέρριπτε, δηλαδή αν ψήφιζε εναντίον της πρότασης νόμου.  Όμως ο κ. 
Κουλίας ψήφισε αποχή, οπότε με βάση τον κανονισμό της Βουλής, τον οποίο βεβαίως πρέπει να σεβόμαστε όλοι 
και, είμαι σίγουρος, πρώτος ο κ. Κουλίας πάντα σέβεται -ειδικότερα δε, όταν προεδρεύει και του σώματος, είναι 
πολύ καλός- δε δικαιούται να δικαιολογήσει την ψήφο του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχει απόλυτο δίκαιο ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μόνο η αρνητική ψήφος ακολουθείται από αιτιολόγηση ψήφου.  Παρ’ όλα αυτά, κυρία Πρόεδρε, ένα λεπτό 
να το πάρει ο κ. Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όχι, ένα λεπτό… Δε θα δεχθώ άλλες χάρες! 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε λειτουργεί χαριστικά η ολομέλεια…. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα με αφήσετε, παρακαλώ, να προεδρεύσω;  Αν θέλετε δηλαδή; 

 Λοιπόν, έχει δίκαιο, ο κανονισμός ορίζει ότι είναι σε περίπτωση καταψήφισης που αιτιολογείτε τη θέση 
σας.  Νόμιζα ότι καταψηφίσατε, οπότε δεν έχετε δικαίωμα να αιτιολογήσετε τώρα, με τη λήξη της συζήτησης, τη 
θέση σας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ωραία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ναι, κύριε Μυλωνά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 



115 
 

 Σε λιγότερο από ένα λεπτό.  Είναι εκπληκτική η δημοκρατία στο κοινοβούλιο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ξέρετε, αυτό το κοινοβούλιο λειτουργεί με κανόνες, κύριε Μυλωνά, δεν είναι τώρα σε αυτή τη θητεία που 
δημιουργούμε νέους κανόνες, οπότε νομίζω ότι λειτουργούμε απόλυτα δημοκρατικά. 

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 3 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Χάρη Γεωργιάδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης Νόμου, ώστε το Υπουργικό Συμβούλιο να 
δύναται να παρατείνει τη διάρκεια της θητείας του συνόλου ή μέρους των μη εκτελεστικών μελών του διοικητικού 
οργάνου του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης για χρονική περίοδο που δεν υπερβαίνει τους έξι μήνες από 
την ημερομηνία λήξης της θητείας τους, προκειμένου να καθίσταται δυνατή η ολοκλήρωση της αξιολόγησης της 
ικανότητας και καταλληλόλητας των νέων μη εκτελεστικών μελών σύμφωνα με τα καθοριζόμενα στη σχετική 
οδηγία της Κεντρικής Τράπεζας Κύπρου. 

(Η σχετική έκθεση)  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 
 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Χάρης Γεωργιάδης Ηλίας Μυριάνθους 

 Ονούφριος Κουλλά Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής: 
 Άριστος Δαμιανού Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε από τον βουλευτή κ. Χάρη Γεωργιάδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 5 Ιουλίου 2021.  Στη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου (ΚΤΚ), καθώς και ο γενικός διευθυντής του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (ΟΧΣ).  

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
Νόμου, ώστε το Υπουργικό Συμβούλιο να δύναται να παρατείνει τη διάρκεια της θητείας του συνόλου ή μέρους 
των μη εκτελεστικών μελών του διοικητικού οργάνου του ΟΧΣ για περίοδο που δεν υπερβαίνει τους έξι μήνες 
από την ημερομηνία λήξης της θητείας τους, προκειμένου να καθίσταται δυνατή η ολοκλήρωση της αξιολόγησης 
της ικανότητας και καταλληλόλητας των νέων μη εκτελεστικών μελών σύμφωνα με τα καθοριζόμενα στη σχετική 
οδηγία της ΚΤΚ. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, για τον διορισμό των μη εκτελεστικών μελών του 
διοικητικού οργάνου του ΟΧΣ απαιτείται η εκ των προτέρων έγκριση της ΚΤΚ, η οποία προβαίνει σε αξιολόγηση 
της ικανότητας και καταλληλότητάς τους, απαίτηση η οποία ισχύει για όλα τα αδειοδοτημένα πιστωτικά ιδρύματα, 
ενώ μέχρι την εξασφάλιση της σχετικής έγκρισης της ΚΤΚ δεν είναι δυνατή η ανάληψη καθηκόντων των νέων μη 
εκτελεστικών μελών του διοικητικού οργάνου του ΟΧΣ.   

 Συναφώς, λαμβάνοντας υπόψη την εφαρμοζόμενη από τις εμπορικές τράπεζες πρακτική για διασφάλιση 
της ομαλής λειτουργίας των διοικητικών τους οργάνων, προωθείται κατ’ αναλογία η προτεινόμενη ρύθμιση, ώστε 
να καθοριστεί με σαφήνεια ότι απερχόμενα μη εκτελεστικά μέλη του διοικητικού οργάνου συνεχίζουν να 
υπηρετούν με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου μέχρι την εξασφάλιση της σχετικής έγκρισης της ΚΤΚ των 
νέων μη εκτελεστικών μελών του.   

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις 
διασαφηνίζεται ότι επιμέρους διατάξεις του βασικού νόμου που προβλέπουν την παύση μέλους του διοικητικού 
οργάνου του ΟΧΣ από το Υπουργικό Συμβούλιο αφορούν τα μη εκτελεστικά μέλη αυτού.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών συμφώνησε με 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, δηλώνοντας ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται 
αναγκαίες για σκοπούς ασφάλειας δικαίου ειδικότερα σε σχέση με τις αποφάσεις του διοικητικού οργάνου του 
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ΟΧΣ.  

 Οι εκπρόσωποι της ΚΤΚ συμφώνησαν επίσης με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, δηλώνοντας ότι καθιστούν 
ευκολότερη τη συμμόρφωση του ΟΧΣ με τις οδηγίες της ΚΤΚ.  

 Ο γενικός διευθυντής του ΟΧΣ δήλωσε ότι, δεδομένης στο παρόν στάδιο της απουσίας διοικητικού 
οργάνου, καθώς και της επιτακτικής ανάγκης λήψης σημαντικών αποφάσεων εκ μέρους του οργανισμού, οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις αποτελούν άμεση λύση για την αντιμετώπιση του ζητήματος και συναφώς εξέφρασε τη 
σύμφωνη γνώμη του για την προώθησή τους.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος 
της βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ και το μέλος της βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά 
τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν 
υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Σύμφωνα με τις πιο πάνω τοποθετήσεις, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
με την παρούσα έκθεσή της υποβάλλει την υπό αναφορά πρόταση νόμου στην ολομέλεια του σώματος για τη 
λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Αντιλαμβανόμαστε τον σκοπό της πρότασης νόμου που έχει καταθέσει ο συνάδελφος, ο κ. Γεωργιάδης, 
αλλά πιστεύουμε ότι υπάρχουν στοιχεία αντισυνταγματικότητας, με όλο τον σεβασμό.  Γι’ αυτό εμείς, ως 
Δημοκρατικό Κόμμα, θα απέχουμε γιατί...  Βεβαίως, δεν είμαστε σίγουροι ούτε είμαστε οι αρμόδιοι να κρίνουμε, 
έν’ άλλα όργανα του κράτους που πρέπει να κρίνουν.  Ως εκ τούτου, θα απέχει το Δημοκρατικό Κόμμα και δε θα 
ψηφίσει ούτε υπέρ ούτε κατά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Λουκαΐδη, ή οποιοσδήποτε ή οποιαδήποτε άλλη θέλει τον λόγο, για να μη λέτε μετά ότι δε 
λειτουργούμε δημοκρατικά. 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Και εμείς, ως ΑΚΕΛ, θα απέχουμε, κυρία Πρόεδρε.  Πρώτον, για τον ίδιο λόγο που λέχθηκε από τον 
συνάδελφο τον κ. Λεωνίδου, ότι θεωρούμε ότι υπάρχει ενδεχομένως στοιχείο αντισυνταγματικότητας στη 
συγκεκριμένη πρόταση νόμου.  Δεύτερον, δε θυμόμαστε να έχει υπάρξει προηγούμενο, να επεκτείνεται η θητεία 
συμβουλίου ημικρατικού οργανισμού, και θα δημιουργηθεί προηγούμενο, οπότε δε θέλουμε να συναινέσουμε σε 
κάτι τέτοιο.  Και, τρίτον, υπάρχει μια σειρά ερωτημάτων για πιθανές σκοπιμότητες που μπορεί να κρύβονται πίσω 
από αυτή την πρόταση νόμου, που επίσης λαμβάνουμε υπόψη μας.  Και θα επιδιώξουμε να ελέγξουμε στη 
συνέχεια αυτά για τα οποία έχουμε κάποια πληροφόρηση, που είναι σημαντικό.  Και, τέταρτον, δε θα έρθουμε 
να δικαιολογήσουμε την αδράνεια της κυβέρνησης, τον κακό προγραμματισμό, γιατί ήταν γνωστό ότι θα έπρεπε 
να προηγηθεί η διαδικασία αξιολόγησης του «fit and proper» για όσους θα διορίζονταν, δεν έγινε εκ των 
προτέρων, γίνεται εκ των υστέρων και βρισκόμαστε σε αυτή τη δύσκολη θέση τώρα.  Οπότε, το ΑΚΕΛ για αυτούς 
τους τέσσερις λόγους δεν πρόκειται να υπερψηφίσει, αλλά θα μείνει στην αποχή.  Και θα μείνει στην αποχή 
κατανοώντας ότι, αν δε γίνει αυτό που ζητά με την πρόταση νόμου του ο κ. Γεωργιάδης και ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός, θα έχουμε πρόβλημα με τη δημιουργία, τη σύνθεση του συγκεκριμένου οργάνου, του συμβουλίου 
αυτού του ημικρατικού οργανισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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 Κύριε Γεωργιάδη. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κυρία Πρόεδρε. 

 Πρώτα απ’ όλα, να καθησυχάσω τους βουλευτές.  Αν υπάρχει αντισυνταγματικότητα, ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας δεν πρόκειται να υπογράψει τον νόμο, επειδή ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας κάθε πρόταση νόμου, 
πριν την υπογράψει και πριν τη δημοσίευσή της, την υποβάλλει στον Γενικό Εισαγγελέα, για να ελέγξει ακριβώς 
και να επιβεβαιώσει τη συνταγματικότητα.  Είναι μια απλή λειτουργική βελτίωση, με την οποία συμφωνεί ο ίδιος 
ο Οργανισμός Χρηματοδοτήσεως Στέγης, η Κεντρική Τράπεζα, να επιτρέπεται αυτό που επιτρέπεται σε όλες τις 
τράπεζες, μέχρι να εγκριθεί ένα καινούριο μέλος από την Κεντρική, να μην υπάρχει κενό, να μπορεί για λίγους 
μήνες να επεκταθεί η θητεία του απερχόμενου μέλους.  Δεν είναι ακριβώς ημικρατικός οργανισμός πλέον, όπως 
ήταν παλιά, είναι ένα χρηματοπιστωτικό ίδρυμα και γι’ αυτό θεωρώ ότι επιβάλλεται αυτή η λειτουργική βελτίωση 
του νόμου. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ.  

 Ζητεί κάποιος άλλος ή κάποια άλλη τον λόγο; 

 Δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεπτά, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαεπτά ψήφους υπέρ, τέσσερις ψήφους εναντίον και είκοσι πέντε αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεπτά, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαεπτά ψήφους υπέρ, τέσσερις ψήφους εναντίον και είκοσι πέντε αποχές, η πρόταση νόμου 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 4, 5 και 6 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Ασφάλειας και 
Υγείας στην Εργασία (Χημικοί Παράγοντες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021», «Οι περί Ασφάλειας και 
Υγείας στην Εργασία (Καρκινογόνοι και Μεταλλαξιογόνοι Παράγοντες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021» 
και «Οι περί Ελέγχου της Ατμοσφαίρας και Επικινδύνων Ουσιών στα Εργοστάσια (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2021». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 4 θέματος:  Τροποποίηση των περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Χημικοί 
Παράγοντες) Κανονισμών, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με 
τίτλο «Οδηγία (EE) 2019/1831 της Επιτροπής της 24ης Οκτωβρίου 2019 για τη θέσπιση πέμπτου καταλόγου 
ενδεικτικών οριακών τιμών επαγγελματικής έκθεσης, κατ’ εφαρμογήν της Οδηγίας 98/24/ΕΚ του Συμβουλίου και 
για την τροποποίηση της Οδηγίας 2000/39/ΕΚ της Επιτροπής». 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 5 θέματος:  Τροποποίηση των περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Καρκινογόνοι και Μεταλλαξιογόνοι Παράγοντες) Κανονισμών, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με την 
πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2019/130 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 16ης Ιανουαρίου 2019 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2004/37/ΕΚ σχετικά με την προστασία 
των εργαζομένων από τους κινδύνους που συνδέονται με την έκθεση σε καρκινογόνους ή μεταλλαξιογόνους 
παράγοντες κατά την εργασία» και με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2019/983 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 5ης Ιουνίου 2019 για την τροποποίηση της Οδηγίας 
2004/37/ΕΚ σχετικά με την προστασία των εργαζομένων από τους κινδύνους που συνδέονται με την έκθεση σε 
καρκινογόνους ή μεταλλαξιογόνους παράγοντες κατά την εργασία». 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 6 θέματος:  Τροποποίηση των περί Ελέγχου της Ατμοσφαίρας και Επικινδύνων 
Ουσιών στα Εργοστάσια Κανονισμών, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με τις πράξεις της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης με τίτλο˸ 

1. «Οδηγία (ΕΕ) 2019/130 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Ιανουαρίου 2019 για 
την τροποποίηση της Οδηγίας 2004/37/ΕΚ σχετικά με την προστασία των εργαζομένων από τους 
κινδύνους που συνδέονται με την έκθεση σε καρκινογόνους ή μεταλλαξιογόνους παράγοντες κατά την 
εργασία», 

2. «Οδηγία (ΕΕ) 2019/983 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 5ης Ιουνίου 2019 για την 
τροποποίηση της Οδηγίας 2004/37/ΕΚ σχετικά με την προστασία των εργαζομένων από τους κινδύνους 
που συνδέονται με την έκθεση σε καρκινογόνους ή μεταλλαξιογόνους παράγοντες κατά την εργασία» και 

3. «Οδηγία (EE) 2019/1831 της Επιτροπής της 24ης Οκτωβρίου 2019 για τη θέσπιση πέμπτου καταλόγου 
ενδεικτικών οριακών τιμών επαγγελματικής έκθεσης, κατ’ εφαρμογή της Οδηγίας 98/24/ΕΚ του 
Συμβουλίου και για την τροποποίηση της Οδηγίας 2000/39/ΕΚ της Επιτροπής». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος  

Παρόντες: 
 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος Χρίστος Σενέκης 

 Γιώργος Κουκουμάς Σωτήρης Ιωάννου 
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 Ονούφριος Κουλλά Ανδρέας Αποστόλου 

 Δημήτρης Δημητρίου Μαρίνος Μουσιούττας 

 Φωτεινή Τσιρίδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε τους 
κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 Ιουλίου 2021.  
Στη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του ίδιου υπουργείου, 
της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της εργοδοτικής οργάνωσης ΚΕΒΕ και της ΠΟΒΕΚ.  Οι συνδικαλιστικές 
οργανώσεις ΠΕΟ, ΣΕΚ, ΔΕΟΚ, η εργοδοτική οργάνωση ΟΕΒ και ο Σύνδεσμος Ασφάλειας και Υγείας Κύπρου, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σημειώνεται ότι η εξέταση των προτεινόμενων κανονισμών άρχισε από την επιτροπή της προηγούμενης 
βουλευτικής περιόδου σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 20 Απριλίου 2021.  Ωστόσο, επειδή η 
επιτροπή δεν είχε στη διάθεσή της επαρκή χρόνο για την ολοκλήρωση της μελέτης των εν λόγω κανονισμών 
πριν από τη λήξη της προηγούμενης βουλευτικής περιόδου, αποφάσισε να μεταθέσει τη συνέχιση της εξέτασής 
τους στη νέα επιτροπή με την έναρξη των εργασιών της νέας βουλευτικής περιόδου.   

 Σκοπός των πρώτων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 38 του περί 
Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Χημικοί Παράγοντες) Κανονισμών, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με την πράξη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (EE) 2019/1831 της Επιτροπής της 24ης Οκτωβρίου 2019 για τη θέσπιση πέμπτου 
καταλόγου ενδεικτικών οριακών τιμών επαγγελματικής έκθεσης, κατ’ εφαρμογή της οδηγίας 98/24/ΕΚ του 
Συμβουλίου και για την τροποποίηση της οδηγίας 2000/39/ΕΚ της Επιτροπής».  

 Ειδικότερα, με τους πρώτους υπό συζήτηση κανονισμούς τροποποιείται το παράρτημα I των βασικών 
κανονισμών, στο οποίο καθορίζονται οι οριακές τιμές επαγγελματικής έκθεσης για χημικούς παράγοντες που 
περιλαμβάνονται στο εν λόγω παράρτημα.  

 Σκοπός των δεύτερων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι επίσης εκδίδονται με βάση το άρθρο 38 του 
περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία (Καρκινογόνοι και Μεταλλαξιογόνοι Παράγοντες) Κανονισμών, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική 
νομοθεσία με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2019/130 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Ιανουαρίου 2019 για την τροποποίηση της οδηγίας 2004/37/ΕΚ 
σχετικά με την προστασία των εργαζομένων από τους κινδύνους που συνδέονται με την έκθεση σε 
καρκινογόνους ή μεταλλαξιογόνους παράγοντες κατά την εργασία» και με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2019/983 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 5ης Ιουνίου 2019 για την 
τροποποίηση της Οδηγίας 2004/37/ΕΚ σχετικά με την προστασία των εργαζομένων από τους κινδύνους που 
συνδέονται με την έκθεση σε καρκινογόνους ή μεταλλαξιογόνους παράγοντες κατά την εργασία». 

 Ειδικότερα, με τους δεύτερους υπό συζήτηση κανονισμούς: 

1. τροποποιείται ο πρώτος πίνακας των βασικών κανονισμών, ο οποίος καθορίζει τις ουσίες, τα μείγματα ή 
τις διαδικασίες οι οποίες συνιστούν καρκινογόνο παράγοντα, δυνάμει των προνοιών των εν λόγω 
κανονισμών, και 

2. αντικαθίσταται ο δεύτερος πίνακας των εν λόγω βασικών κανονισμών ο οποίος καθορίζει τις οριακές τιμές 
επαγγελματικής έκθεσης σε καρκινογόνους και μεταλλαξιογόνους παράγοντες που περιλαμβάνονται στον 
εν λόγω πίνακα. 

 Σκοπός των τρίτων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 23 και 66 του περί 
Εργοστασίων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Ελέγχου της Ατμοσφαίρας και Επικινδύνων Ουσιών στα 
Εργοστάσια Κανονισμών, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με τις πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης με 
τίτλο: 

1. «Οδηγία (ΕΕ) 2019/130 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Ιανουαρίου 2019 για 
την τροποποίηση της οδηγίας 2004/37/ΕΚ σχετικά με την προστασία των εργαζομένων από τους 
κινδύνους που συνδέονται με την έκθεση σε καρκινογόνους ή μεταλλαξιογόνους παράγοντες κατά την 
εργασία», 

2. «Οδηγία (ΕΕ) 2019/983 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 5ης Ιουνίου 2019 για την 
τροποποίηση της οδηγίας 2004/37/ΕΚ σχετικά με την προστασία των εργαζομένων από τους κινδύνους 
που συνδέονται με την έκθεση σε καρκινογόνους ή μεταλλαξιογόνους παράγοντες κατά την εργασία» και 

3. «Οδηγία (EE) 2019/1831 της Επιτροπής της 24ης Οκτωβρίου 2019 για τη θέσπιση πέμπτου καταλόγου 
ενδεικτικών οριακών τιμών επαγγελματικής έκθεσης, κατ’ εφαρμογή της οδηγίας 98/24/ΕΚ του 
Συμβουλίου και για την τροποποίηση της οδηγίας 2000/39/ΕΚ της Επιτροπής». 

 Ειδικότερα, με τους τρίτους υπό συζήτηση κανονισμούς αντικαθίσταται ο πρώτος πίνακας των βασικών 
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κανονισμών, ο οποίος καθορίζει τις οριακές τιμές επαγγελματικής έκθεσης για χημικούς παράγοντες που 
περιλαμβάνονται στο εν λόγω παράρτημα.  

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή για λόγους που προκύπτουν από τους σκοπούς των προτεινόμενων 
νομοθετικών ρυθμίσεων, καθώς και λόγω έλλειψης χρόνου προς ολοκλήρωση της προβλεπόμενης διαδικασίας 
συζήτησης σύμφωνα με τα προαπαιτούμενα στον Κανονισμό της Βουλής, ενόψει της διακοπής των εργασιών 
της Βουλής λόγω των θερινών διακοπών, έκρινε σκόπιμη την κατά προτεραιότητα συζήτηση των κανονισμών 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής.  Ειδικότερα, για τη συζήτηση των 
προτεινόμενων κανονισμών ακολουθήθηκε η προβλεπόμενη διαδικασία συζήτησης όσον αφορά τα 
προνοούμενα στον Κανονισμό της Βουλής στάδια συζήτησης, αλλά για σκοπούς επίσπευσης της όλης 
διαδικασίας τα εν λόγω στάδια έχουν συμπτυχθεί. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας έχει καθοριστεί για την Οδηγία (ΕΕ) 
2019/1831 η 20ή Μαΐου 2021, για την Οδηγία (ΕΕ) 2019/130 η 20ή Φεβρουαρίου 2021 και για την Οδηγία (ΕΕ) 
2019/983 η 11η Ιουλίου 2021.   

 Σημειώνεται επίσης ότι, όπως ενημερώθηκε η επιτροπή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους στο πλαίσιο 
της εξέτασης των κανονισμών, όλες οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αφορούν τεχνικής φύσεως ζητήματα και 
έχουν προηγουμένως συμφωνηθεί με τις εργοδοτικές και συνδικαλιστικές οργανώσεις.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των προτεινόμενων κανονισμών 
κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Χημικοί Παράγοντες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021.  

2. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Καρκινογόνοι και Μεταλλαξιογόνοι Παράγοντες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 

3. Οι περί Ελέγχου της Ατμοσφαίρας και Επικινδύνων Ουσιών στα Εργοστάσια (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Καυκαλιά. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Πάρα πολύ σύντομα.  Πρόκειται, όπως έχει λεχθεί, για εναρμονιστικούς κανονισμούς σχετικά με την 
προστασία των εργαζομένων από τους κινδύνους που συνδέονται με την έκθεση σε χημικούς παράγοντες.  Αν 
πήρα τον λόγο, δεν είναι για να αναλύσω τους κανονισμούς, εξάλλου διαπιστώσαμε κατά τη συζήτηση ότι είναι 
κανονισμοί που θα περάσουν ομόφωνα, συναντούν και τη θετική γνώμη και κρίση και όλων των κοινωνικών 
εταίρων.  Ο λόγος που πήρα τον λόγο, για να τοποθετηθώ, είναι ουσιαστικά, με όποια αξία έχει πλέον αυτή η 
συζήτηση, για να αναφέρω ότι η καταληκτική ημερομηνία για εναρμόνιση ήταν ο δεύτερος του ’21, ο Φλεβάρης 
του ’21, κι αυτοί οι κανονισμοί κατατέθηκαν ενώπιον της Βουλής τον Απρίλη, τον τέταρτο του ’21.  Ε, είναι ένα 
ζήτημα, κυρία Πρόεδρε, που πρέπει επιτέλους να δούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κάποιος άλλος ή κάποια άλλη ζητεί τον λόγο; 

 Προχωρούμε στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 4 κανονισμών.   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κανείς, καμία. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 4 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 5 κανονισμών.   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 5 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 
 Προχωρούμε στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 6 κανονισμών.   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ των κανονισμών;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κανείς, καμία. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 6 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 
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 Προχωρούμε τώρα με τα θέματα που έχουν κηρυχθεί επείγοντα.  Το πρώτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί 
των Έκτακτων Μέτρων που Λαμβάνονται από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
για την αντιμετώπιση της Πανδημίας του ιού COVID 19 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2021». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να αναγνώσει τον σκοπό. 

 Ένα λεπτό, κύριε Γεωργίου. 

 Ναι, κύριε Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, απλώς θέλω να μιλήσω στη συνέχεια, μόλις τελειώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Να διαβάσετε τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί των Έκτακτων Μέτρων που Λαμβάνονται από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της Πανδημίας του ιού COVID-19 Νόμου για την περαιτέρω 
διαχείριση της κατάστασης έκτακτης ανάγκης που προέκυψε λόγω της πανδημίας του ιού αυτού, με την επέκταση 
εφαρμογής των ειδικών διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2021. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί των Έκτακτων Μέτρων που Λαμβάνονται από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της Πανδημίας του ιού COVID 19 (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2021» 

Παρόντες:  
 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Χρίστος Χριστόφιας Χρίστος Σενέκης 

 Γιώργος Κουκουμάς Σωτήρης Ιωάννου 

 Ονούφριος Κουλλά Ανδρέας Αποστόλου  

 Δημήτρης Δημητρίου Μαρίνος Μουσιούττας 

 Φωτεινή Τσιρίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε αυθημερόν το 
πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή  συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής και κηρύχθηκε 
επείγον.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί των Έκτακτων Μέτρων που 
Λαμβάνονται από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της 
Πανδημίας του ιού COVID 19 Νόμου για την περαιτέρω διαχείριση της κατάστασης έκτακτης ανάγκης που 
προέκυψε λόγω της πανδημίας του ιού αυτού. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, λόγω της συνεχιζόμενης κατάστασης που επικρατεί σε σχέση με την πανδημία του ιού 
COVID 19 και για σκοπούς καλύτερης διαχείρισης της πανδημίας αυτής, προτείνεται η επέκταση της περιόδου 
εφαρμογής των ειδικών διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, ώστε να συνεχιστεί μέχρι την 31η 
Οκτωβρίου 2021 η παροχή των προσωρινών εξουσιών στην Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, για να αποφασίζει άμεσα για ορισμένα θέματα της αρμοδιότητας του υπουργείου της, όπως την 
παροχή ειδικού επιδόματος ασθενείας, της ειδικής άδειας και του ειδικού ανεργιακού επιδόματος. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα εν λόγω στοιχεία, η προτεινόμενη επέκταση της περιόδου εφαρμογής των 
ειδικών διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας  μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2021 κρίνεται αναγκαία, 
αφενός λόγω της συνεχιζόμενης κατάστασης που επικρατεί σε σχέση με την πανδημία του ιού COVID 19 και 
αφετέρου ενόψει της διακοπής των εργασιών της Βουλής λόγω των θερινών διακοπών.; 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,  λαμβάνοντας υπόψη τα 
πιο πάνω, επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ομιλητές; 

 Κύριε Χρίστου, θέλετε τον λόγο; 

 Ναι. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, όσον αφορά το Υπουργείο Εργασίας, γινόμαστε καθημερινά σχεδόν -και νομίζω δεν 
είμαστε μόνο εμείς- αποδέκτες παραπόνων όσον αφορά τα επιδόματα που εκκρεμούν από τις περασμένες 
περιόδους του κορωνοϊού, αλλά και άλλα επιδόματα για ασθένειες, αναπηρίας, χρόνια ανεργιακά κ.τ.λ.  Δεν ξέρω 
αν θα πρέπει να ενισχυθεί το εν λόγω υπουργείο με επιπλέον προσωπικό και λειτουργούς.   

 Όσον αφορά τα μέτρα τα οποία αποφάσισε το Υπουργικό Συμβούλιο τις προηγούμενες μέρες για 
αντιμετώπιση της επιδημίας και των νέων μεταλλάξεών της, τονίζω για ακόμα μία φορά πως το ΕΛΑΜ θεωρεί 
ότι ο κάθε πολίτης έχει το δικαίωμα να αποφασίσει ή όχι αν θα προχωρήσει στον εμβολιασμό του.  Πέραν τούτου, 
θεωρούμε ότι η καλλιέργεια φόβου προς την κοινωνία και η πίεση που ασκείται αυτή τη στιγμή για υποχρεωτικό 
εμβολιασμό θα οδηγήσει πιθανόν στα αντίθετα αποτελέσματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά ανοίγετε...  Επί του θέματος, σας παρακαλώ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Είναι επί του θέματος, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, ναι, αλλά ανοίγετε ένα μεγάλο κεφάλαιο τώρα, νομίζω, που αντιλαμβάνεστε ότι δεν είναι της παρούσης, 
αλλά προχωρήστε.  Ολοκληρώστε, παρακαλώ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Έχω ακόμα δύο σημεία, αν θέλετε να με αφήσετε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, βεβαίως, σας ακούμε. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Το ένα αφορά τη διενέργεια των διαγνωστικών τεστ, αν αυτό ισχύει, από τις αρχές Αυγούστου.  Θεωρούμε 
επίσης πως κανένας εργαζόμενος δεν πρέπει να επωμιστεί αυτό το κόστος, όλοι οι πολίτες πληρώνουν ΓΕΣΥ.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Έχω δύο λεπτά, μπορώ να μιλήσω, κύριοι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά πρέπει να μιλήσετε για το συγκεκριμένο θέμα... 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Έχω μιλήσει για το συγκεκριμένο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 ...το οποίο έχει κηρυχθεί επείγον.  Ολοκληρώστε, παρακαλώ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, έχω ακόμα ένα σημείο.  Θεωρούμε απαράδεκτη την απόφαση της κυβέρνησης να 
υποχρεώνει τους ιδιοκτήτες των υποστατικών εστίασης, των κέντρων αναψυχής, να ελέγχουν τους πολίτες αν 
έχουν safe pass ή όχι.  Κάτι τέτοιο μετατρέπει τον κάθε ιδιοκτήτη στην ουσία σε αστυνομικό για το κράτος. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, μια εισήγηση... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη. 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, είναι έκκληση προς εσάς, θερμή παράκληση για όλους μας, διότι καμιά φορά μπορεί να 
συμβεί σε όλους.  Όταν μιλούμε και τοποθετούμαστε για ένα θέμα, να παραμένουμε στη συζήτηση του θέματος, 
όχι να ανοίγουμε εκατόν άλλα ζητήματα παραπλήσια ή άσχετα με το θέμα που συζητούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε δίκαιο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αυτή η τοποθέτηση που ακούσαμε πριν από λίγο μπορούσε να γίνει μπροστά στις κάμερες, ο καθένας 
έχει κάθε δικαίωμα να την κάμει, για ένα θέμα που δεν έσιει τίποτε να κάμει με αυτό που συζητούμε σήμερα.  
Εδώ θα πρέπει να αποφασίσουμε κατά πόσο θα δώσουμε τη δυνατότητα στην υπουργό να εκδίδει διατάγματα, 
για να μπορούν οι εργαζόμενοι και όλοι όσοι επηρεάζονται από την πανδημία να συνεχίσουν να λαμβάνουν τα 
επιδόματα τα οποία έχουν αποφασιστεί.  Τίποτε πέραν τούτου.  Αν είναι να κρίνουμε τζιαι να κάμουμε μια 
συζήτηση ολοκληρωμένη, υπάρχει τζιαι ο τρόπος, να εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο, να συζητήσουμε... 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Το εγγράψαμε στο... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το έχουμε στη συνέχεια, το γνωρίζω. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 ...ολοκληρωμένα και αυτό το ζήτημα.  Αυτό είναι το ζήτημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε δίκαιο, κύριε Λουκαΐδη, ευχαριστώ πολύ για την επισήμανση. 

 Θέλετε να πείτε κάτι διαφορετικό, κύριε Χρίστου; 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Μπορώ να έχω τον λόγο;  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, σας ακούω.  

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Στην αρχική μου τοποθέτηση ξεκίνησα ακριβώς από το σημείο που αναφέρει ο κ. Λουκαΐδης επί του 
θέματος, αλλά δεν είναι η πρώτη φορά που κάποιος βουλευτής, όταν λαμβάνει τον λόγο, μπορεί να μιλήσει 
ευρύτερα για το εν λόγω ζήτημα και έχει γίνει πάρα πολλές φορές από βουλευτές του ΑΚΕΛ.  Αν είναι να το 
σταματήσουμε σήμερα, να το υιοθετήσουμε όλοι και να μην επαναληφθεί ποτέ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έληξε η συζήτηση, νομίζω ότι το να μένουμε… 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Δε γίνεται, όταν ένα κόμμα δε συμφωνεί με αυτά τα οποία λέει κάποιος βουλευτής, να επικαλείται 
ορισμούς, ενώ αντίστοιχα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, δεν είναι αυτό το ζήτημα, κύριε Χρίστου, δεν είναι αυτό το ζήτημα.  Ανοίγετε άλλα κεφάλαια, που δεν 
είναι επί του προκειμένου ως αναγνώστηκε ο στόχος του συγκεκριμένου θέματος.  Λοιπόν… 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δεν το κάνουμε μόνο εμείς, να υιοθετηθεί από όλους.  Τελειώνω με αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είχα την εντύπωση ότι αυτό συνέβαινε στο κοινοβούλιο μέχρι σήμερα, αλλά πείτε μας, ναι. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Δε συμβαίνει, το έχουμε παρατηρήσει πάρα πολλές φορές. 
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 Επίσης, το έχουμε εγγράψει το εν λόγω θέμα στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό θα έλεγα στη συνέχεια, αν με αφήνατε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Προφανώς, δεν έγινα κατανοητός.  Είπα και αυτοκριτικά ότι καμιά φορά όλοι μας μπορεί να 
παρασυρθούμε και να πάμε σε παραπλήσια ζητήματα.  Βέβαια, εδώ δεν ήταν παραπλήσια ζητήματα, για να 
είμαστε σωστοί.  Ήταν εντελώς άσχετα με το θέμα που συζητούμε αυτά που τέθηκαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ήσασταν ξεκάθαρος, κύριε Λουκαΐδη, ευχαριστώ πολύ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Υπάρχει και κάτι άλλο και θέλω να το διευκρινίσω.  Δεν τοποθετήθηκα επί της διαδικασίας, επειδή 
διαφωνούμε με το περιεχόμενο των όσων έχουν λεχθεί.  Δε χρειάζεται να κάνουμε πολιτική τωρά.  Ήταν άσχετο 
με το περιεχόμενο αυτό που είπα των όσων έχουν λεχθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, ομόφωνα, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Έκτακτων Μέτρων που Λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της Πανδημίας του ιού COVID 19 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2021. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, ομόφωνα, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το δεύτερο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 2021». 

 Κύριε Γεωργίου, τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου Συμπληρωματικών Πιστώσεων ύψους 
€20.000.000 και χρήση τους για τη διενέργεια δαπανών που αφορούν σειρά μέτρων στήριξης των πυρόπληκτων 
τα οποία κρίθηκαν επιβεβλημένα λόγω των ζημιών που προκλήθηκαν από τη φονική πυρκαγιά που εκδηλώθηκε 
σε ορεινές περιοχές των επαρχιών Λάρνακας και Λεμεσού στις 3 και 4 Ιουλίου 2021, καθώς και από την πυρκαγιά 
που έπληξε την επαρχία Πάφου στις 26 Ιουνίου 2021. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 2021» 

Παρόντες: 
 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Χρύσης Παντελίδης Χρίστος Χριστοφίδης  

 Χάρης Γεωργιάδης  Σωτήρης Ιωάννου 

 Ονούφριος Κουλλά  Ηλίας Μυριάνθους 

 Σάβια Ορφανίδου  Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Στέφανος Στεφάνου    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται, είναι η έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου 
συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €20.000.000 και η χρήση τους για τη διενέργεια δαπανών προς υλοποίηση 
διάφορων σκοπών για τους οποίους δεν έχει γίνει οποιαδήποτε πρόνοια ή η πρόνοια που περιλήφθηκε στον 
προϋπολογισμό του 2021 είναι ανεπαρκής.  

 Ειδικότερα, οι συμπληρωματικές πιστώσεις που απαιτούνται, αφορούν, σειρά μέτρων στήριξης των 
πυρόπληκτων, τα οποία κρίθηκαν επιβεβλημένα λόγω των ζημιών που προκλήθηκαν από την φονική πυρκαγιά 
που εκδηλώθηκε σε ορεινές περιοχές των επαρχιών Λάρνακας και Λεμεσού στις 3 και 4 Ιουλίου 2021, καθώς και 
από την πυρκαγιά που έπληξε την επαρχία Πάφου στις 26 Ιουνίου 2021. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, η οικονομική στήριξη αφορά κυρίως σε αποζημιώσεις για τις 
ζημιές που υπέστησαν κατοικίες, υποστατικά, οχήματα και γεωργικές εκτάσεις και πρόκειται να παραχωρηθεί 
από τα εμπλεκόμενα υπουργεία, αναλόγως αρμοδιότητας. 
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 Σημειώνεται ότι, με βάση το άρθρο 65 του περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και του Δημοσιονομικού 
Πλαισίου Νόμου, νομοσχέδια συμπληρωματικού προϋπολογισμού υποβάλλονται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ψήφιση μόνο μετά την 15η Ιουνίου του τρέχοντος οικονομικού έτους και όχι περισσότερο από 
δύο φορές στο πλαίσιο ενός οικονομικού έτους. 

 Εντούτοις, ο Υπουργός Οικονομικών, στην περίπτωση που υφίστανται ειδικές περιστάσεις, δύναται με την 
έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου να υποβάλει μεγαλύτερο αριθμό συμπληρωματικών προϋπολογισμών. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, η υπολογιζόμενη επιβάρυνση του δημοσιονομικού ισοζυγίου που προκύπτει 
από την έγκριση του υπό αναφορά συμπληρωματικού προϋπολογισμού,  ανέρχεται στο 0.096% του 
Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος (ΑΕΠ). 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ομιλητές; 

 Κύριε Παπαδόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, έχει διορθωθεί το κείμενο, ενδεχομένως να μην… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ήταν ο σκοπός ο αρχικός προηγουμένως, έχετε δίκαιο. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Οκέι.  Επειδή ακριβώς έχει διορθωθεί το κείμενο, για να μην υπάρχει παρεξήγηση ότι δεν είναι μόνο η 
κοινότητα Τάλας που έχει πληγεί από την πυρκαγιά τον Ιούνιο, είναι η επαρχία της Πάφου στο κείμενο.  
Αντιλαμβάνομαι όμως ότι έχει διορθωθεί από παρέμβαση της αρμόδιας επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχει διορθωθεί, ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε, για την επισήμανση. 

 Ομιλητές; 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Μας έχει καλύψει ο πρόεδρός μας, ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σαββίδη. 

 Κύριε Δαμιανού, ο λόγος σ’ εσάς. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, κυρία Πρόεδρε, διότι ούτως ή άλλως σήμερα έχει ξεκινήσει μία μεγάλη συζήτηση για την 
ουσία του ζητήματος στις τρεις αρμόδιες επιτροπές της Βουλής.  Εκ των πραγμάτων δεν υπήρχε και η δυνατότητα 
να δούμε αναλυτικά τις προθέσεις των υπουργικών αποφάσεων σε ό,τι αφορά τις πιστώσεις.  Είναι εξασφάλιση 
πιστώσεων, οι οποίες ασφαλώς και πρέπει να εγκριθούν.  Έχω πάρει τον λόγο, για να πω δύο πράγματα 
σύντομα. 

 Πρώτον, ότι στην πορεία των επόμενων εβδομάδων θα παρακολουθούμε την υλοποίηση, αφού 
διαπιστώσουμε ακριβώς ποιες είναι οι πραγματικές προθέσεις, διότι τίθεται κι ένα ζήτημα ότι πρέπει με την 
αίσθηση του επείγοντος να εκδαπανηθούν αυτές οι πιστώσεις προς τους ανθρώπους που αυτή τη στιγμή δεν 
έχουν από τον ήλιο μοίρα δυστυχώς στην ορεινή Λάρνακα και Λεμεσό.  Και δεύτερον, επειδή ακριβώς δεν υπήρχε 
λεπτομερής καταγραφή της εκδαπάνησης των πιστώσεων, θέλουμε να υπογραμμίσουμε ότι στη δική μας 
αντίληψη, σε αυτά τα ποσά, περιλαμβάνονται ασφαλώς οι αποζημιώσεις για τις υλικές καταστροφές, 
καταστροφές σε καλλιέργειες, αλλά, αντιλαμβανόμαστε, και οι αποζημιώσεις -που προφανώς δεν αποκαθιστούν 
την οδυνηρή απώλεια- αλλά και οι αποζημιώσεις προς τις οικογένειες των τεσσάρων μεταναστών εργατών οι 
οποίοι έχασαν τη ζωή τους από την πύρινη λαίλαπα.  Επομένως, επειδή δεν υπάρχουν ρητές αναφορές, 
αντιλαμβανόμαστε ότι από αυτά τα ποσά θα γίνουν και αναγκαίες ρυθμίσεις για την αποζημίωση των τεσσάρων 
οικογενειών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Δαμιανού. 

 Ο κ. Τρυφωνίδης. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Θα στηρίξουμε τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό, όπως έχω πει και στην επιτροπή Οικονομικών, και 
ακούοντας τους υπουργούς και όλους τους κυβερνητικούς αξιωματούχους θέλουμε να συζητήσουμε την 
κατανομή, πώς έγινε.  Υπάρχουν θέματα που έχουμε να εισηγηθούμε, για να είναι πλήρης η κάλυψη, και τονίζω 
και δέστε, σας παρακαλώ, το πώς κατανέμονται οι αποζημιώσεις.  Αυξανόμενη ζημιά, μειώνεται η αποζημίωση.  
Θέλουμε εξηγήσεις για αυτές τις εισηγήσεις και παράλληλα έχουμε εισηγήσεις, γιατί μένουν πάρα πολλοί έξω, 
όπως εκείνοι που δεν έχουν επαγγελματική ιδιότητα του γεωργού, που σίγουρα πρέπει πρώτοι να στηριχτούν οι 
γεωργοί οι επαγγελματίες, αλλά είναι ένα 20% των πληγέντων.  Το υπόλοιπο 80% είναι συμπολίτες μας που 
καλλιεργούσαν γη στις επαρχίες Λάρνακας, Λεμεσού και Πάφου και δε θα πάρουν αποζημίωση, οπόταν όλα 
αυτά και πολλά άλλα θέλουμε να τα συζητήσουμε τόσο στην επιτροπή Οικονομικών, αλλά και στην κοινή 
συνεδρίαση των επιτροπών Γεωργίας, Εσωτερικών και Περιβάλλοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Που θα συνεχιστεί η συζήτηση μετά από σήμερα, έτσι; 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Και όπου υπάρχει ανάγκη θα πρέπει να αυξηθούν, γι’ αυτό ζητούμε οι κ. υπουργοί να είναι στις επόμενες 
συνεδριάσεις, για να συζητήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό έχει διευθετηθεί ήδη, κύριε Τρυφωνίδη, ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Σαββίδης και μετά ο κ. Μυριάνθους, ευχαριστώ. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, εγκρίνουμε σήμερα το κονδύλι των €20.000.000, αλλά επί της 
ουσίας πρέπει να δούμε και έργα.  Πρέπει να προχωρήσει άμεσα η κυβέρνηση στην καταγραφή των ζημιών, 
γιατί γνωρίζω ότι στην επαρχία Πάφου για παράδειγμα εδώ και τόσες ημέρες δεν έχει γίνει οποιαδήποτε 
καταγραφή και οι άνθρωποι ανησυχούν.  Και θα πρέπει να γίνει η κατανομή των χρημάτων αυτών με δίκαιο 
τρόπο, έτσι ώστε να μπορέσει ο κόσμος να ανακουφιστεί από αυτή την καταστροφή.  Αναμένουμε ότι γρήγορα, 
με ταχύτητα, θα μπορέσουν αυτά τα χρήματα να φτάσουν εκεί που πρέπει να φτάσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Σαββίδη. 

 Αν και ενημερώθηκα σήμερα ότι έχει γίνει η καταγραφή, να το διευκρινίσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Κι εμείς τασσόμαστε υπέρ της ψήφισης του συγκεκριμένου κονδυλιού, απλώς θέλουμε να επισημάνουμε 
κάποια ζητήματα τα οποία έχουν υποπέσει στην αντίληψή μας, κυρία Πρόεδρε, επειδή έχετε επιδείξει κι εσείς 
ιδιαίτερο ενδιαφέρον για τις πυρκαγιές αυτές. 

 Θα πω ότι σε σχέση με το τι έχει υποπέσει στην αντίληψή μας αναφορικά με άλλους γεωργούς 
πυρόπληκτους, αυτή τη στιγμή το Υπουργείο Γεωργίας, για να δώσει ουσιαστικά αυτή τη βοήθεια, ζητά από 
κάποιες υπηρεσίες κάποιες βεβαιώσεις, για παράδειγμα από τις Κοινωνικές Ασφαλίσεις και από άλλες 
υπηρεσίες.  Αν οφείλουν στις Κοινωνικές Ασφαλίσεις ή αν υπάρχουν ζητήματα με τις Κοινωνικές Ασφαλίσεις, 
βεβαιώσεις ότι κάποιος είναι γεωργός δεν τις παίρνει, με αποτέλεσμα να αποκλείεται από τα συγκεκριμένα 
κονδύλια.  Ελπίζω αυτά τα ζητήματα να διορθωθούν.  Υπάρχει όντως κόσμος, γεωργοί, οι οποίοι οφείλουν στις 
Κοινωνικές Ασφαλίσεις, αλλά αυτή τη στιγμή, από τη στιγμή που βρίσκονται αρκετοί γεωργοί και στη διαδικασία 
ρύθμισης λόγω της νομοθεσίας που ψηφίστηκε με τις ληξιπρόθεσμες οφειλές στις Κοινωνικές Ασφαλίσεις, αυτά 
τα χρήματα θα πρέπει να δίδονται, την ίδια στιγμή που θα πρέπει να δίδεται και η βεβαίωση από τις Κοινωνικές 
Ασφαλίσεις, ότι αυτοί οι άνθρωποι έχουν μπει σε ρύθμιση για τις οφειλές τους στο Γραφείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Μυριάνθους. 
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 Η κ. Σούπερμαν. 

ΡΙΤΑ ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΣΟΥΠΕΡΜΑΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Επειδή ήμουν παρούσα το πρωί στη συνάντηση των τριών επιτροπών, θα ήθελα να διευκρινίσω για 
ενημέρωση της ολομέλειας ότι ακριβώς ο υπουργός ενημέρωσε ότι θα καλυφθούν δαπάνες ακόμα και για τα 
πρόσωπα που δεν είναι επαγγελματίες, και για ερασιτέχνες γεωργούς και αναφέρθηκε ακόμα και σε 
μελισσοκόμους και ανθρώπους που διατηρούν θερμοκήπια.  Αυτό για ενημέρωση της ολομέλειας.  Επίσης, για 
τις οικογένειες των θυμάτων έχουμε ενημερωθεί ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας εισηγήθηκε αποζημίωση 
€95.000 σε καθεμιά από τις οικογένειες και €30.000 για κάθε μέλος της οικογένειας των αδικοχαμένων εργατών 
ως επίσης και υποτροφίες στα παιδιά τους.  Μία εκ των οικογενειών θα πάρει ποσό μέχρι και €245.000 από την 
Κυπριακή Δημοκρατία.  Αυτό προς ενημέρωσή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Σούπερμαν. 

 Κύριε Κουλία, θέλετε τον λόγο; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, θέλουμέν τον.  Επιτρέπετε, φαντάζομαι, έννεν; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επιτρέπω, ναι, τώρα επιτρέπω. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έχει διάταξη μέσα στο σύνταγμα και από τούδε και εις το εξής θα την εφαρμόζουμε μετά θρησκευτικής 
ευλαβείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε διάταξη.  Σας ακούω. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εγκρίθηκε ένα ποσό €20.000.000 εκτάκτως, αντιλαμβάνομαι.  Φαντάζομαι πάρα πολλοί συνάδελφοι 
πήγαν και είδαν ιδίοις όμμασιν τι είναι που έγινε στην περιοχή.  Και δεν είναι μόνο η μερίδα των γεωργών μας, 
είναι πάρα πολύς κόσμος ο οποίος έχει υποστεί ολική καταστροφή.  Δηλαδή, όπως είπε και ο Άριστος, πρέπει 
να αποζημιωθούν οι ζωές.  Ε, νομίζω, άμα δεις €20.000.000…  Δε λέω ότι εννά παν €20.000.000, αλλά ένα 
μεγάλο ποσό εννά χρειαστεί για πολλά και διάφορα.  Αυτό το ποσό όμως από μόνο του έν’ πολύ μικρό, τα 
€20.000.000.  Αντιλαμβάνομαι, και θέτω το ερώτημα προς όλους μας, ότι τούτα τα χρήματα δίνονται για την 
άμεση βοήθεια του κόσμου ο οποίος έχει ανάγκη, γιατί έχασε το εισόδημά του, γιατί έχασε τα έπιπλά του.  
Υπάρχουν εκατό κατοικίες.  Έγινε κανένα κοστολόγιο;  Εκατό κατοικίες, τι θα σου κάμουν τα €20.000.000;  Άσε 
τα θερμοκήπια, τα δεντρά, τις καλλιέργειες, τα γεωργικά εργαλεία και πολλά άλλα.  Πολύς κόσμος εκεί στην 
περιοχή, λόγω του ότι ήταν μια ορεινή περιοχή, πάρα πολύς κόσμος είχε τη δεύτερη του κατοικία εκεί και το βιός 
του, άρα λοιπόν ευελπιστώ ότι ο κ. Νουρής, που θεωρώ έν’ σωστός κύριος ο Υπουργός των Εσωτερικών, θα 
θέσει τις ανάλογες προτάσεις, για να αποζημιωθούν όχι πλήρως, αλλά τουλάχιστον σε ένα λογικό και υποφερτό 
βαθμό τα πράγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Τελευταίος ομιλητής ο κ. Τορναρίτης αντιλαμβάνομαι; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να μου επιτρέψετε, κυρία Πρόεδρε, πρώτα και πάνω απ’ όλα να εκφράσουμε και από αυτό εδώ το βήμα 
την οδύνη μας και τη μεγάλη θλίψη μας για τον θάνατο των τεσσάρων συνανθρώπων μας και να πω ότι 
υποδεχόμαστε με πολύ θετικό τρόπο την πρότασή σας για το μνημείο.  Να πω ότι βεβαίως οι υλικές καταστροφές 
είναι πολύ μεγάλες, οι καταστροφές στην πολιτιστική μας κληρονομιά μεγαλύτερες και βεβαίως οι καταστροφές 
στο περιβάλλον ακόμη μεγαλύτερες, γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο θεωρώ, αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
ότι το κοινοβούλιο έπρεπε να δείξει ευαισθησία και έδειξε ευαισθησία.  Βουλευτές από όλες τις πλευρές βρέθηκαν 
την κρίσιμη στιγμή δίπλα στους πολίτες που υπέφεραν, στη γη που καιγόταν, που εχάνετο.  Θα πω ότι την ίδια 
ώρα η κυβέρνηση έδειξε άμεσα αντανακλαστικά, αυτή είναι η πραγματικότητα.  Όχι μόνο με την παρουσία των 
υπουργών και του ίδιου του Προέδρου της Δημοκρατίας στη σκηνή του εγκλήματος, αλλά γιατί ακριβώς είμαστε 
εδώ σήμερα, για να ψηφίσουμε έναν προϋπολογισμό ως πρώτη βοήθεια, ναι.  Και, κυρία Πρόεδρε, εμείς, οι 
βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού, κυρία Πρόεδρε, είμαστε έτοιμοι ό,τι ώρα μας καλέσετε να βρεθούμε 
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εδώ τις επόμενες των ημερών, ανεξάρτητα αν κλείει η Βουλή στις 15 του Ιούλη, για να ψηφίσουμε έναν νέο 
προϋπολογισμό, αν χρειαστεί. 

 Αυτή η υπόθεση, αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να μας βρει ενωμένους, για να 
στηρίξουμε τους συνανθρώπους μας, και χαιρετίζω την πρωτοβουλία και της Προέδρου και των βουλευτών που 
πρότειναν την άμεση σύγκληση των τριών αρμοδίων επιτροπών, για να παρακολουθούν το θέμα.  Ναι, πρέπει 
να παρακολουθούμε το θέμα, όποια και αν είναι η κυβέρνηση, για να έχουμε τα καλύτερα δυνατά των 
αποτελεσμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Τορναρίτη. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ύψους €20.000.000 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2021.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Πίνακας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, ομόφωνα, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, ομόφωνα, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, έχει γίνει ήδη. 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις απαντήσεις.  Αυτές έχουν δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.01.008, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Με βάση τον περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικό) Νόμο του 2020 
[105(Ι)/2020], που ήταν αποτέλεσμα πρότασης νόμου, δόθηκε δικαίωμα να εγγραφούν αυτοκίνητα που για 
λόγους τεχνικούς ή λόγω ηλικίας δεν ήταν δυνατό να εγγραφούν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

 1.  Πόσα οχήματα έχουν εγγραφεί με βάση τον πιο πάνω τροποποιητικό νόμο. 

 2.  Αν το υπουργείο προτίθεται να επιτρέψει τα οχήματα αυτά να λάβουν μέρος σε μελλοντικό 
πρόγραμμα απόσυρσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.01.009, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Στον Κυβερνητικό Οικισμό Ανθούπολης στη Λευκωσία έχουν κενωθεί και επιστραφεί στο Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως τα δύο διαμερίσματα που στέγαζαν το κοινοτικό ιατρείο της περιοχής.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν τα διαμερίσματα 
θα διατεθούν στους δικαιούχους του τερματισμένου σχεδίου για παραχώρηση διαμερίσματος σε κυβερνητικό 
οικισμό και ποια διαδικασία θα ακολουθηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.01.010, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Υπάρχει ένας αριθμός εκτοπισμένων οι οποίοι είχαν εγκριθεί για παραχώρηση οικοπέδου στον 
συνοικισμό αυτοστέγασης “Μάμμαρη Β΄”.  Μετά από μεγάλο διάστημα στασιμότητας, το 2017 είχαν ενημερωθεί 
ότι θα ξεκινήσουν οι διαδικασίες διαχωρισμού των οικοπέδων στον συγκεκριμένο συνοικισμό.  Σήμερα φαίνεται 
ότι ο διαχωρισμός έχει τερματιστεί και οι εκτοπισμένοι έχουν ενημερωθεί ότι θα κληθούν να επιλέξουν οικόπεδα 
σε άλλους συνοικισμούς.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει για το πότε θα ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία και 
θα τερματιστεί η ταλαιπωρία των εκτοπισμένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.01.011, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Σε επίσκεψή μας στον Κυβερνητικό Οικισμό Αγίου Γεωργίου στη Λάρνακα εντοπίσαμε μερικές κενές 
κατοικίες.  Κάποιες εξ αυτών, μάλιστα, έχουν σημάδια μακροχρόνιας εγκατάλειψης.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει αν υπάρχουν ακατοίκητες κατοικίες στο συγκεκριμένο 
συνοικισμό οι οποίες θα μπορούσαν να αξιοποιηθούν για τη στέγαση εκτοπισθέντων που βρίσκονται ήδη στον 
κατάλογο για παραχώρηση κατοικίας σε κυβερνητικό οικισμό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.01.012, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Τον περασμένο Δεκέμβρη ανακοινώθηκε η διαθεσιμότητα κάποιων τουρκοκυπριακών κατοικιών στην 
επαρχία Λάρνακας για την παραχώρηση των οποίων  

 έχουν καταθέσει αιτήσεις δεκάδες οικογένειες.  Η εξέταση των αιτήσεων καθυστερεί με τη δικαιολογία ότι δεν 
υπάρχει λειτουργός στον οποίο να μπορεί να ανατεθεί ο έλεγχος των αιτήσεων.  

 Παρακαλούμε τον Υπουργό Εσωτερικών όπως απαντήσει στα πιο κάτω: 
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1. Ποια είναι η απαραίτητη στελέχωση της Υπηρεσίας Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών στη 
Λάρνακα; 

2. Πότε προγραμματίζει το Υπουργείο Εσωτερικών την πλήρη στελέχωση της υπηρεσίας, ώστε να 
προχωρήσουν ομαλά οι εργασίες της και η εξυπηρέτηση των αιτητών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.01.013, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Στον Κυβερνητικό Οικισμό Αγίων Αναργύρων I στη Λάρνακα εδώ και αρκετά χρόνια εκκρεμεί η 
κατεδάφιση των πολυκατοικιών που κενώθηκαν στα πλαίσια σχεδίων αναδόμησης.  Παρά τον σχεδιασμό και τις 
κατά καιρούς διακηρύξεις για κατεδάφισή τους και ανέγερση νέων πολυκατοικιών και εμπορικού κέντρου, η 
κατάσταση παραμένει στάσιμη και σταδιακά καταντά επικίνδυνη για τους κατοίκους της περιοχής.  Σε ακτίνα 
μόλις μερικών μέτρων μάλιστα λειτουργεί η Τεχνική Σχολή Λάρνακας, καθιστώντας απαράδεκτο το γεγονός της 
εγκατάλειψης μιας υπό κατάρρευση κρατικής υποδομής στην περιοχή.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει για την πορεία της κατεδάφισης των 
συγκεκριμένων πολυκατοικιών, τον σχεδιασμό για την ανέγερση νέων πολυκατοικιών, καθώς και για τα σχετικά 
χρονοδιαγράμματα και τη συμπερίληψη των απαραίτητων κονδυλίων στον προϋπολογισμό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.01.014, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Χρίστου Σενέκη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στρατηγικό 
σχέδιο που αφορά την πυρόσβεση και την πυροπραστασία. 

 Πιο συγκεκριμένα, στα πλαίσια της άσκησης του κοινοβουλευτικού ελέγχου κρίνεται σκόπιμο όπως 
ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων για τον σχεδιασμό, την οργάνωση και τον συντονισμό των δράσεων 
για την πρόληψη και αντιμετώπιση των πυρκαγιών ενόψει της θερινής περιόδου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.01.015, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Το 2015 σταμάτησε η λειτουργία του Δασικού Κολεγίου στον Πρόδρομο. Ακολούθως, το 2019,  λήφθηκε 
απόφαση από το Υπουργικό Συμβούλιο για αναβαθμιση του Δασικού Κολεγίου σε σχολή ανώτερης εκπαίδευσης 
και επαναλειτουργία του προγράμματος σπουδών της δασοπονίας.  Ενδιαφέρον για εκπόνηση σχετικού 
πτυχιακού προγράμματος εξέφρασε και το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

 Δεδομένου ότι στο πρόγραμμα σπουδών του Δασικού Κολεγίου περιλαμβανόταν και η κατάρτιση για 
δασοπυρόσβεση και έχοντας υπόψη την πρόσφατη καταστροφική πυρκαγιά στα ορεινά χωριά της επαρχίας 
Λάρνακας, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να 
προχωρήσει και με ποιο τρόπο η απόφαση για το μέλλον του Δασικού Κολεγίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.01.016, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Σταύρου Παπαδούρη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι διαδικασίες, για να προχωρήσει η εφαρμογή του Εθνικού Ταμείου 
Αλληλεγγύης, έχουν παγώσει και ότι ως εκ τούτου παρατηρείται μεγάλη αδικαιολόγητη καθυστέρηση στην ολική 
ή εν μέρει καταβολή των προς εκταμίευση χρημάτων στους δικαιούχους. 

 Το Εθνικό Ταμείο Αλληλεγγύης δημιουργήθηκε το 2017.  Όμως, από τότε μέχρι και σήμερα, οι δικαιούχοι 
δεν έχουν λάβει ούτε ένα ευρώ, και δυστυχώς ούτε έχει ετοιμαστεί από το αρμόδιο υπουργείο ή από την αρμόδια 
επιτροπή του ταμείου η απαραίτητη αίτηση την οποία θα συμπληρώνουν οι εν δυνάμει δικαιούχοι αιτούντες 
καταθέτες. Οι τελευταίοι μάλιστα έχουν καταθέσει σωρεία προτάσεων για την ομαλή αποκατάσταση της αδικίας 
και άλλες διευκολύνσεις, χωρίς να επηρεαστεί το ταμείο του κράτους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων  σχετικά με τα εξής 
ερωτήματα: 

1. Τι ποσό χρημάτων (μετρητά), τι αριθμός και τι είδος ακινήτων είναι διαθέσιμα σήμερα στο ταμείο; 

2.  Υπάρχει συγκεκριμένος τραπεζικός λογαριασμός στον οποίο έχουν κατατεθεί τα χρήματα; 

3. Σε ποιον ανήκει η ακίνητη περιουσία με την οποία προικοδοτήθηκε το ταμείο; 

4.  Έχει καθοριστεί χρονοδιάγραμμα για το πότε θα είναι έτοιμη η ηλεκτρονική πλατφόρμα αιτήσεων των εν 
δυνάμει δικαιούχων; 

5. Πότε θα αρχίσει η εκταμίευση και καταβολή χρηματικών ποσών προς τους δικαιούχους; 

6. Ποιες άλλες διευκολύνσεις θα δοθούν στους δικαιούχους, σε περίπτωση που δεν  καταβληθεί ολόκληρο 
το ποσό που έχασαν οι δικαιούχοι;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.01.017, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Είναι εις γνώσιν μου ότι στο μικρό μέρος της θαλάσσιας περιοχής της Τόχνης στην επαρχία Λάρνακας, 
λόγω της διάβρωσης που έχει παρατηρηθεί, αναδείχθηκε τοίχος και  αρχαία αντικείμενα τόσο στο έδαφος όσο 
και σε μικρή απόσταση εντός της θάλασσας. 

 Σύμφωνα με πληροφορίες που κατάφερα να συλλέξω, η περιοχή έχει την ονομασία “Λακκιά” και στην 
ύστερη Εποχή του Χαλκού και μεταξύ του 1300 - 1100 π.Χ. λειτουργούσε εκεί λιμάνι, που ενδεχομένως να 
σχετίζεται με τον πλησιέστερο αρχαίο οικισμό της Καλαβασού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Κατά πόσο τα πιο πάνω είναι υπόψη του. 

2.  Ποια μέτρα λαμβάνονται για την ανάδειξη του αρχαιολογικού αυτού χώρου. 

3.  Ποια μέτρα προτίθεται να λάβει για την προστασία του αρχαιολογικού χώρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.01.018, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις οφειλές 
σωματείων που ασχολούνται με ομαδικά αθλήματα και ομοσπονδιών προς τον Κυπριακό Οργανισμό 
Αθλητισμού (ΚΟΑ) σε ό,τι αφορά ιδιόκτητους χώρους του και συγκεκριμένα: 

1.   ποια σωματεία και ομοσπονδίες οφείλουν προς τον ΚΟΑ και με ποια αιτιολογία οφειλής και    

2.  ποια η αναλυτική κατάσταση ανά έτος και ποσό των οφειλών προς τον ΚΟΑ.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2021 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.05.165, ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  
 «Η απάντηση από τον αρμόδιο Οργανισμό, δηλαδή τον Οργανισμό Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας, είναι η 
ακόλουθη: 

2. Από την έναρξη της πανδημίας το Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού αναγκάστηκε να προβεί σε αρκετές 
αλλαγές στην εξυπηρέτηση των ασθενών του, ιδιαίτερα των ευάλωτων ομάδων με χρόνιες παθήσεις, όπως είναι 
οι ασθένειες με “Crohn” και “ελκώδης κολίτιδα”.  Συγκεκριμένα, για τους εν λόγω ασθενείς έγινε διευθέτηση και 
δόθηκε δωμάτιο ακριβώς απέναντι από το Γαστρεντερολογικό Τμήμα για σκοπούς εγγύτητας και άμεσης 
ανταπόκρισης, τόσο των γιατρών, όσο και εξειδικευμένου νοσηλευτικού προσωπικού. 

3. Σημειώνεται ότι το Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού αντιμετωπίζει χρόνια προβλήματα όσον αφορά τη 
στενότητα χώρων στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού και ως εκ τούτου δεν υπάρχει η δυνατότητα δημιουργίας ενός 
χώρου ημερήσιας φροντίδας που να καλύπτει τις αυξανόμενες ανάγκες της επαρχίας. Παρόλα αυτά, 
διευθετήθηκε ένας μικρός χώρος τεσσάρων κλινών αρχές του 2020, ο οποίος δυστυχώς δεν λειτούργησε λόγω 
της πανδημίας. 

4. Γίνονται όμως προσπάθειες για βελτίωση της κατάστασης λαμβάνοντας πάντα υπόψη όλες τις 
παραμέτρους περιλαμβανομένων άλλων χρόνιων ασθενών, των περιορισμένων χώρων στο νοσοκομείο και του 
ωραρίου λειτουργίας των νοσηλευτηρίων. 

5. Η Διεύθυνση του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού έχει σχέδια για δημιουργία τμήματος ημερήσιας 
φροντίδας καθότι έχει διαπιστωθεί η ανάγκη, κάτι το οποίο είναι μέρος μεγαλύτερων βελτιώσεων και επεκτάσεων 
του νοσοκομείου.  Επίσης, εξετάζεται η δημιουργία Κλινικής με την πρόσληψη ενός γιατρού ακόμη, την απόδοση 
κλινών, την αγορά νέων εξοπλισμών και την επέκταση των υπηρεσιών του Τμήματος για καλύτερη λειτουργία 
και εξυπηρέτηση των αναγκών των ασθενών. 

6. Όσον αφορά την αγορά εξοπλισμού, το θέμα τυγχάνει χειρισμού από την Οικονομική Διεύθυνση του 
ΟΚΥπΥ. 

7. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2021 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.239, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2021, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ως ακολούθως: 
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2. Κατά τον Ιανουάριο 2021 η κυβέρνηση εξήγγειλε την πρόθεση καταβολής εφάπαξ κρατικής χορηγίας για 
σκοπούς αντιμετώπισης της πανδημίας covid-19. 

3. Ενόψει του επείγοντος του θέματος και της άμεσης ανάγκης παροχής ρευστότητας στις επιχειρήσεις που 
πλήγηκαν, το Υπουργείο Οικονομικών σε συνεργασία με το Τμήμα Φορολογίας, χρησιμοποιώντας 
πληροφόρηση από τις φορολογικές δηλώσεις (ΦΠΑ) των υποκείμενων στο φόρο προσώπων κατά την τελευταία 
διετία και στη βάση μαθηματικών/στατιστικών μοντέλων προέβη στον υπολογισμό του ποσού της χορηγίας για 
κάθε δικαιούχο επιχείρηση, βάσει του σχεδίου.  Το ελάχιστο ποσό χορηγίας ήταν τα €1.000 ενώ το μέγιστο ποσό 
χορηγίας ήταν τα €300.000 και για την καταβολή των χορηγιών χρησιμοποιήθηκε ο μηχανισμός επιστροφών 
ΦΠΑ με απευθείας εμβάσματα στο λογαριασμό των επιχειρήσεων.  Από τις αρχές Φεβρουαρίου 2021 μέχρι και 
τα μέσα Ιουνίου 2021 έχουν καταβληθεί περίπου €161 εκ. Σε περίπου 18 χιλιάδες επιχειρήσεις. 

4. Στην προσπάθεια να ολοκληρωθεί η διαδικασία το συντομότερο δυνατόν, εκ παραδρομής καταβλήθηκαν 
χορηγίες σε επιχειρήσεις, που με βάση την οικονομική τους δραστηριότητα, δεν ήταν δικαιούχοι.  Μετά από 
επανεξέταση και ελέγχους από λειτουργούς του Υπουργείου Οικονομικών διαπιστώθηκε ότι 152 επιχειρήσεις 
(ποσό καταβολής χορηγίας €14,3 εκ.) δεν ενέπιπταν εξαρχής στα κριτήρια καταβολής της εφάπαξ κρατικής 
χορηγίας covid-19 και συγκεκριμένα δεν πληρούσαν την απαραίτητη προϋπόθεση που αφορούσε στην κατοχή 
έδρας ή μόνιμης εγκατάστασης στη Δημοκρατία και άσκηση οικονομικών δραστηριοτήτων στη Δημοκρατία. 

5. Μόλις διαπιστώθηκαν τα λάθη ζητήθηκε γραπτώς από 152 επιχειρήσεις στις οποίες δυστυχώς είχε ήδη 
διεξαχθεί η καταβολή της χορηγίας την άμεση επιστροφή των εν λόγω ποσών.  Οι 83 επιχειρήσεις 
ανταποκρίθηκαν θετικά και επέστρεψαν περίπου €9,3 εκ. Ενώ εκκρεμεί η ανταπόκριση 69 επιχειρήσεων για 
ποσό ύψους €5 εκ. 

6. Το Υπουργείο Οικονομικών παρακολουθεί την εξέλιξη του θέματος και σε συνεννόηση με τη Νομική 
Υπηρεσία θα προβεί σε όποιες ενέργειες χρειάζονται για την πλήρη ανάκτηση των ποσών. 

7. Σημειώνεται ότι για τα πιο πάνω έχει διαταχθεί η διεξαγωγή διοικητικής έρευνας για να διαπιστωθεί κατά 
πόσο διαπράχθηκαν πειθαρχικά αδικήματα.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο.  Πριν ολοκληρώσουμε, θα ήθελα να πληροφορήσω ότι ο συνάδελφος κ. Χρίστος 
Χρίστου ζήτησε με επιστολή του όπως εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο και συζητηθεί κατά προτεραιότητα το 
θέμα «Τα νέα μέτρα αντιμετώπισης του κορωνοϊού και οι επιπτώσεις αυτών στην οικονομία και την κοινωνία».  
Υπάρχει ένσταση για την εγγραφή του θέματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 15 Ιουλίου, στις 11.00 π.μ. με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

 «Οι μαύρες επέτειοι του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής του 1974». 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.27 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Δημητρίου Αννίτα  Κουλλά Ονούφριος  

(Πρόεδρος Βουλής) Μαυρίδης Μάριος 

Αλαμπρίτης Πρόδρομος Ορφανίδου Σάβια 

Γεωργιάδης Χάρης Πάζαρος Χαράλαμπος 

Γεωργίου Νίκος Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Δημητρίου Δημήτρης Σύκας Νίκος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Τορναρίτης Νίκος 
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Κάρουλλας Γιώργος Τσιρίδου Φωτεινή 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Μαρίνα 

Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 
Κέττηρος Νίκος Φακοντής Βαλεντίνος 

Κουκουμάς Γιώργος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 
Κώστα Κώστας Χριστόφιας Χρίστος  
Λουκαΐδης Γιώργος Χριστοφίδης Χρίστος 

ΔΗΚΟ 
Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παντελίδης Χρύσης 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Σαββίδης Χρύσανθος 

Μυλωνάς Παύλος Σενέκης Χρίστος 

Ορφανίδης Χρίστος  

ΕΛΑΜ 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Παπαγιάννης Λίνος 

Ιωάννου Σωτήρης Χρίστου Χρίστος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Αποστόλου Ανδρέας Μυριάνθους Ηλίας 

ΔΗΠΑ 
Γιακουμή Μιχάλης Τρυφωνίδης Αλέκος  
Μουσιούττας Μαρίνος  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Ατταλίδου Αλεξάνδρα Παπαδούρης Σταύρος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Αναφορά της Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων στα ακόλουθα: 

α. Στις φονικές πυρκαγιές στις επαρχίες Λάρνακας και Λεμεσού. 

β. Στην επέτειο της έκρηξης στη ναυτική βάση «Ευάγγελος Φλωράκης». 

γ. Στον τερματισμό της χρησιμοποίησης πλαστικών μιας χρήσης.  

δ. Στην εκλογή της κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου ως Αντιπροέδρου της ΚΣ ΟΑΣΕ. 

2. Ενημέρωση για τις ακόλουθες δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 

α. Συμμετοχή των κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου και Κυριάκου Χατζηγιάννη στις εργασίες της 29ης Ετήσιας 
Συνόδου της ΚΣ ΟΑΣΕ. 

β. Αποστολή από τον επικεφαλής της κυπριακής αντιπροσωπίας στην ΚΣΣΕ κ. Νίκο Τορναρίτη 
επιστολής στους ομολόγους του για τις νέες τουρκικές προκλήσεις στην Αμμόχωστο.  

γ. Συμμετοχή του κ. Κωστή Ευσταθίου ως εκπροσώπου της Επιτροπής Νομικών Θεμάτων και 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων της ΚΣΣΕ στην 127η Σύνοδο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τη 
Δημοκρατία μέσω του Δικαίου. 
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3. Ανακοίνωση της σύνθεσης της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για το Πόθεν Έσχες, της Ad Hoc 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την Τήρηση του Κανονισμού της Βουλής και της Ad Hoc 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την Αναθεώρηση και τον Εκσυγχρονισμό του Κανονισμού της Βουλής 
και παρατηρήσεις της Προέδρου.  

4. Ανακοίνωση της σύνθεσης των κοινοβουλευτικών αντιπροσωπιών σε διεθνείς και περιφερειακούς 
οργανισμούς και παρατηρήσεις του κ. Χρίστου Χρίστου και της Προέδρου.  

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συστήματος Εγγύησης των Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών 
και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2021», 
συζήτηση (Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Άριστος Δαμιανού, Λίνος Παπαγιάννης, Σάβια Ορφανίδου, Ηλίας 
Μυριάνθους) και ψήφισή του σε νόμο.  

8. (α) Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2021», εισήγηση του κ. Χάρη Γεωργιάδη για αναβολή του, 
συζήτηση (Γιώργος Λουκαΐδης, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Λίνος Παπαγιάννης, Παύλος Μυλωνάς, 
Ηλίας Μυριάνθους) και απόφαση για μη αναβολή του. 

 (β) Αγορεύσεις και συζήτηση (Σταύρος Παπαδούρης, Αλέκος Τρυφωνίδης, Ηλίας Μυριάνθους, 
Σωτήρης Ιωάννου, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Άριστος Δαμιανού, Ονούφριος Κουλλά) και ψήφιση της 
πρότασης νόμου σε νόμο (με αρ. 2). 

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2021», συζήτηση (Πανίκος Λεωνίδου, Γιώργος Λουκαΐδης, Χάρης Γεωργιάδης) και ψήφισή της σε 
νόμο. 

10.  Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Χημικοί Παράγοντες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2021», 

β. «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Καρκινογόνοι και Μεταλλαξιογόνοι Παράγοντες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021», 

γ. «Οι περί Ελέγχου της Ατμόσφαιρας και Επικινδύνων Ουσιών στα Εργοστάσια (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021», 

 παρατηρήσεις του κ. Αντρέα Καυκαλιά και έγκριση των κανονισμών.  

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Έκτακτων Μέτρων που Λαμβάνονται από το Υπουργείο Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της Πανδημίας του ιού COVID 19 Νόμος», 
συζήτηση (Χρίστος Χρίστου, Γιώργος Λουκαΐδης, Πρόεδρος) και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3)», συζήτηση 
(Νικόλας Παπαδόπουλος, Άριστος Δαμιανού, Αλέκος Τρυφωνίδης, Χρύσανθος Σαββίδης, Ηλίας 
Μυριάνθους, Ρίτα Θεοδώρου Σούπερμαν, Ζαχαρίας Κουλίας, Νίκος Τορναρίτης) και ψήφισή του σε νόμο.   

13. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Στοιχεία για την κατά παρέκκλιση εγγραφή οχημάτων - Κενωθέντα διαμερίσματα στον Κυβερνητικό 
Οικισμό Ανθούπολης - Παραχώρηση οικοπέδων σε εκτοπισμένους στον συνοικισμό αυτοστέγασης 
«Μάμμαρη Β΄» - Διαθεσιμότητα οικιών στον Κυβερνητικό Οικισμό Αγίου Γεωργίου στη Λάρνακα - Η 
ελλιπής στελέχωση της Υπηρεσίας Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών στη Λάρνακα - 
Κατεδάφιση πολυκατοικιών στον Κυβερνητικό Οικισμό Αγίων Αναργύρων Ι στη Λάρνακα - Στρατηγικό 
σχέδιο για την πυρόσβεση και την πυροπροστασία - Το μέλλον του Δασικού Κολεγίου - Εφαρμογή του 
Εθνικού Ταμείου Αλληλεγγύης - Αρχαιολογικός χώρος στο χωριό Τόχνη - Οφειλές σωματείων και 
ομοσπονδιών προς τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού. 

14. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Προβλήματα ασθενών με Crohn και ελκώδη κολίτιδα στο νοσοκομείο Λεμεσού - Εκ παραδρομής 
παραχώρηση σε μη δικαιούχες εταιρείες κρατικής ενίσχυσης για στήριξη των επιχειρήσεων που έχουν 
πληγεί από την πανδημία. 

15. Eγγραφή στο Kεφάλαιο Tέταρτο του θέματος «Τα νέα μέτρα αντιμετώπισης του κορωνοϊού και οι 
επιπτώσεις αυτών στην οικονομία και την κοινωνία», έπειτα από εισήγηση του κ. Χρίστου Χρίστου. 

Τιμή: €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΕΚΤΑΚΤΗ ΣΥΝΟΔΟΣ 

Ειδική συνεδρίαση 15ης Ιουλίου 2021 
Ώρα έναρξης:  11.10 π.μ. 

Αρ. 6 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Καλημέρα σας. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής.  

 Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμη κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Βρισκόμαστε εδώ για άλλη μια φορά, ενώπιον της ολομέλειας του σώματος, με μοναδικό θέμα τις μαύρες 
επετείους του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής του Ιουλίου του 1974.   

 Προτού καταθέσω τη δική μου ομιλία, σας καλώ σε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των ηρώων και των 
μαρτύρων της πατρίδας μας για τη δημοκρατία και την ελευθερία.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη!  

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

 Κύριοι υπουργοί, 

 Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων συνέρχεται σήμερα, για να καταδικάσει για ακόμη μία φορά, σαράντα επτά 
χρόνια μετά, το δίδυμο έγκλημα του 1974, το προδοτικό πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου και τη βάρβαρη τουρκική 
εισβολή, που ακολούθησε λίγες μόνο μέρες μετά. 

 Αποτίνουμε φόρο τιμής στους αγωνιστές της αντίστασης, σε όλους εκείνους που θυσίασαν τη ζωή τους 
υπερασπιζόμενοι τη δημοκρατία και τη νομιμότητα, υπερασπιζόμενοι τη συνταγματική τάξη της πατρίδας μας.   

 Γνωρίζουμε όλοι ότι οι έκνομες, εγκληματικές ενέργειες των αξιωματικών της χούντας των Αθηνών και των 
συνεργατών τους στην Κύπρο έδωσαν την ευκαιρία στην Τουρκία να προωθήσει την προσχεδιασμένη επεκτατική 
πολιτική της σε βάρος της Κύπρου, καταλαμβάνοντας το ένα τρίτο περίπου της εδαφικής επικράτειας της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και αφήνοντας στο πέρασμά της ανείπωτο πόνο, νεκρούς, αγνοουμένους, πρόσφυγες, 
εγκλωβισμένους.  

 Αποτίνουμε φόρο τιμής στους ήρωες που αντιστάθηκαν στον Τούρκο εισβολέα, αλλά και σε όλα τα θύματα 
της τουρκικής εισβολής, σε έναν αγώνα άνισο και προδομένο. Τιμούμε όλους όσοι όρθωσαν το ανάστημά τους 
και έδωσαν τη ζωή τους για την προάσπιση της πατρίδας μας, όλους εκείνους που στις τραγικές συνθήκες της 
εισβολής έδωσαν το άπαν των δυνάμεών τους, για να διασώσουν την εθνική μας αξιοπρέπεια.  Τιμούμε τους 
δικούς μας ήρωες και πονάμε, γιατί οι θυσίες τους δεν έχουν ακόμα δικαιωθεί και η πατρίδα μας παραμένει 
διχοτομημένη.   
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 Αποτίνουμε για ακόμα μια φορά σήμερα φόρο τιμής στους αδικαίωτους πρόσφυγές μας, που χρόνο με 
τον χρόνο φεύγουν μαραζωμένοι με ανεκπλήρωτο τον πόθο της επιστροφής, τις μάνες των αγνοουμένων μας, 
που έφυγαν ή φεύγουν με την πίκρα των χαμένων παιδιών τους, τις χήρες και τα ορφανά των αγνοουμένων, τα 
λείψανα των οποίων ανευρίσκονται και κηδεύονται σαράντα και πλέον χρόνια μετά, αλλά και τους 
εγκλωβισμένους μας -όσους έχουν απομείνει- που αναμένουν καρτερικά το άκουσμα της επιστροφής.   

 Η μνήμη παραμένει ανεξίτηλη, οι θύμησες νωπές, οι πληγές ανοικτές και το χρέος μας βαρύ και ασήκωτο, 
για να μην επαναληφθούν ποτέ ξανά απεχθή γεγονότα που δίχασαν και εξακολουθούν να πληγώνουν σαράντα 
επτά ολόκληρα χρόνια μετά.   

 Η απόδοση τιμής, αγαπητοί συνάδελφοι και αγαπητές συναδέλφισσες, σε όσους εκουσίως 
υπερασπίστηκαν τη δημοκρατία και την ακεραιότητα της πατρίδας μας αποτελεί διαχρονικό χρέος, αλλά και 
υπόμνηση της μεγάλης μας ευθύνης που φέρουμε για την προάσπιση των εθνικών μας συμφερόντων και την 
επιβίωση της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Η γνώση της ιστορίας και η άντληση των διδαγμάτων θα στρέψουν προς 
τη σωστή κατεύθυνση τους παλαιότερους και θα καθοδηγήσουν τους νεότερους στον αγώνα μέχρι την τελική 
δικαίωση.  

 Ως Βουλή των Αντιπροσώπων, ζητούμε από τη διεθνή κοινότητα να συμβάλει αποφασιστικά στη 
δημιουργία τέτοιων συνθηκών, ώστε μέσα από έναν εποικοδομητικό διάλογο να επιτύχουμε εκείνη τη βιώσιμη 
λύση που θα ανταποκρίνεται στις προσδοκίες του λαού μας, Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Αρμενίων, 
Μαρωνιτών και Λατίνων.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βρισκόμαστε σήμερα για πολλοστή φορά μπροστά στις έκνομες ενέργειες της Τουρκίας, που εξακολουθεί 
να παραβιάζει κατάφωρα τα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών και κάθε έννοια της 
διεθνούς τάξης.  Η πρόσφατη παράνομη απόφαση του τουρκικού καθεστώτος και των εγκαθέτων στην 
κατεχόμενη Κύπρο για διάνοιξη μέρους του παραλιακού μετώπου της περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου 
αποτελεί την απαρχή του εποικισμού της πόλης, την οποία καταδικάζουμε και καλούμε κάθε δημοκρατικό κράτος 
που σέβεται και τηρεί τις αρχές του διεθνούς δικαίου να πράξει το ίδιο, καταδικάζοντας απερίφραστα τα 
παράνομα σχέδια της Τουρκίας, που φέρνουν την Κύπρο ένα ακόμα βήμα πιο κοντά στη διχοτόμηση, τη 
μοναδική χώρα που παραμένει διχοτομημένη σε ολόκληρο τον κόσμο.   

 Η Αμμόχωστος ανήκει στους Αμμοχωστιανούς νόμιμους κατοίκους της, τους ανθρώπους που 
εκδιώχθηκαν βίαια τον Αύγουστο του 1974.  Ως πολιτεία, θα πράξουμε ό,τι είναι δυνατό, για να αποτρέψουμε τα 
νέα τετελεσμένα και να επιστραφεί η πόλη, μία πόλη άλλοτε στολίδι της Κύπρου μας, σε αυτούς που δικαιωματικά 
ανήκει.   

 Ως κοινοβούλιο, δηλώνουμε τη βούληση και αποφασιστικότητά μας να συνεχίσουμε τον αγώνα για 
εξεύρεση δίκαιης και βιώσιμης λύσης του Κυπριακού στη βάση των αρχών του διεθνούς και ευρωπαϊκού δικαίου 
και βεβαίως των ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.   

 Σαράντα επτά χρόνια μετά επαναλαμβάνουμε την ετοιμότητά μας να συμβάλουμε στη συνέχιση της 
υπόστασης του κράτους μας, ενός ευρωπαϊκού κράτους, πρώτιστα μέσα από τη δημιουργία συνθηκών ενότητας, 
σύμπλευσης και αρραγούς εσωτερικού μετώπου, με γνώμονα την προάσπιση των εθνικών μας συμφερόντων 
και κατά δεύτερο λόγο μέσα από μια συντονισμένη στρατηγική σε διπλωματικό επίπεδο προς κάθε κατεύθυνση.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Αγαπητές συναδέλφισσες,  

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

 Αγαπητοί υπουργοί, 

 Οραματιζόμαστε και καρτερούμε μια πατρίδα λεύτερη και ευημερούσα και αυτό το όραμα υπαγορεύει όχι 
μόνο η καρδιά μας, αλλά και το διεθνές δίκαιο, τις αρχές του οποίου υπηρετεί ο σύγχρονος δημοκρατικός κόσμος.  
Γιατί χωρίς την άνοιξη, δεν μπορούμε να ανθίσουμε ποτέ… 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον Πρόεδρο του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

Κυρία Πρόεδρε,  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα τιμούμε όσους θυσίασαν τη ζωή τους, για να προασπίσουν τόσο τη δημοκρατία όσο και την Κύπρο 
μας, και καταδικάζουμε το προδοτικό πραξικόπημα που άνοιξε την κερκόπορτα, για να εισβάλουν οι Τούρκοι με 
τη βάρβαρη τουρκική εισβολή του 1974.  Σαράντα εφτά χρόνια μετά οι τραγικές συνέπειες του πραξικοπήματος 
και της τουρκικής εισβολής συνεχίζονται.  



 

139 
 

 Σήμερα, περισσότερο από ποτέ, επιβάλλεται η κοινή προσπάθεια όλων για αποτροπή νέων τετελεσμένων 
που θα έχουν αρνητικότατες συνέπειες για την περίκλειστη περιοχή της Αμμοχώστου και που θα δημιουργούν 
ταυτόχρονα δυστυχώς ανυπέρβλητες δυσκολίες στις προσπάθειες για συνολική λύση του κυπριακού 
προβλήματος.  Γι’ αυτό το μήνυμά μας πρέπει να είναι και είναι ξεκάθαρο.  Είμαστε εδώ ενωμένοι, παρόντες, για 
να κάνουμε όλες τις αναγκαίες ενέργειες, για να συζητήσουμε, να πείσουμε, να εργαστούμε για την 
απελευθέρωση και επανένωση του τόπου μας.       

 Κάτω από το βάρος των απειλών και απαράδεκτων και καταδικαστέων δηλώσεων που έρχονται από την 
Άγκυρα, δεν πρέπει να πτοούμαστε.  Πρέπει να συνεχίσουμε να δίνουμε τη μάχη με όσα πολιτικά, διπλωματικά 
και νομικά εργαλεία έχουμε στη διάθεσή μας.  Παραμένουμε πιστοί στον στόχο της επανένωσης, παραμένουμε 
πιστοί στον στόχο της επιστροφής.   

 Ενώνουμε τη φωνή μας και όλες μας τις δυνάμεις μαζί με τους Αμμοχωστιανούς, τους Μορφίτες και τους 
Κερυνειώτες.  Μαζί με όλους τους πρόσφυγές μας που ποθούν και προσβλέπουν στην ευλογημένη εκείνη μέρα 
που ειρηνικά θα απολαμβάνουν τις περιουσίες τους, θα ξαναζήσουν στους τόπους που γεννήθηκαν ασκώντας 
τα δικαιώματά τους σε όλη την επικράτεια της Κύπρου μας.  Στεκόμαστε δίπλα στους ηρωικούς μας 
εγκλωβισμένους, που με θυσίες και στερήσεις αρνούνται να δεχθούν τα τετελεσμένα της εισβολής και φυλάνε 
Θερμοπύλες.  Συνεχίζουμε την προσπάθεια να δικαιωθεί και να σταματήσει το δράμα εκατοντάδων οικογενειών 
που θρηνούν και αναζητούν τους αγνοουμένους τους. 

 Για όλους αυτούς η δική μας ευθύνη είναι πιο μεγάλη και πιο επίκαιρη από ποτέ, απέναντι στη χώρα μας, 
απέναντι στην ιστορία μας και κυρίως απέναντι στους συμπολίτες αλλά πρωτίστως απέναντι στις επόμενες γενιές 
των Κυπρίων.  Ποτέ δε χωράνε μεγάλα οράματα σε μοιρασμένες πατρίδες.  Όσα μεγάλα ή μικρά προβλήματα κι 
αν αντιμετωπίζουμε, το εθνικό μας πρόβλημα καθορίζει τις τύχες και το μέλλον, εμάς και των παιδιών μας.  Και 
η Κύπρος μας μπορεί να έχει μεγάλη προοπτική, μόνο εάν είναι ενωμένη και ελεύθερη. 

 Η επιδίωξή μας είναι η δίκαιη και βιώσιμη λύση του Κυπριακού που θα θέσει τις βάσεις για ένα αισιόδοξο 
αύριο.  Για να μπορέσει επιτέλους η Κύπρος να καταστεί ένα φυσιολογικό κράτος για όλους τους πολίτες, όπως 
ο ίδιος ο γενικός γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών έχει θέσει. 

 Δυστυχώς, γινόμαστε μάρτυρες καθημερινά της αλαζονικής και ανεξέλεγκτης τουρκικής εξωτερικής 
πολιτικής τόσο εντός όσο και εκτός Κύπρου, των απαράδεκτων ενεργειών της στην αποκλειστική οικονομική 
ζώνη της Κύπρου και της Ελλάδας, αλλά και της ευρύτερης στάσης της στο Αιγαίο, στη Συρία, στο Ιράκ, στη 
Λιβύη και αλλού, της εργαλειοποίησης του ανθρώπινου πόνου στο μεταναστευτικό, το οποίο χρησιμοποιεί ως 
όπλο εναντίον των γειτόνων της και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Με αυτή την Τουρκία είναι αντιμέτωπη όχι μόνο 
η Κύπρος, αλλά και η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και αυτή η συμπεριφορά της Τουρκίας είναι ασύμβατη με το διεθνές 
δίκαιο, τις αρχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωμένων Εθνών.  

 Στο Κυπριακό, αντί η Τουρκία να λειτουργήσει εποικοδομητικά προασπίζοντας πραγματικά τα 
συμφέροντα των Τουρκοκυπρίων μέσα από μια δίκαιη επίλυση του Κυπριακού από κοινού με τη νέα 
τουρκοκυπριακή ηγεσία, προβάλλουν την απαράδεκτη λύση των δυο κρατών, που κινείται εκτός του πλαισίου 
των Ηνωμένων Εθνών.  Επιπρόσθετα, επιχειρούν να δημιουργήσουν νέα τετελεσμένα στην Αμμόχωστο.  

 Η Αμμόχωστος, το Βαρώσι μας, αφορά όλους μας.  Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, η κυβέρνησή του, ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός, αλλά και όλες οι πολιτικές δυνάμεις, ακολουθώντας την οδό του διεθνούς δικαίου, 
προβαίνουμε σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες και προς κάθε κατεύθυνση κατά των παράνομων ενεργειών της 
Τουρκίας στα Βαρώσια.  Και προς τους εταίρους μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και γενικά στον διεθνή παράγοντα 
το μήνυμα είναι ένα:  Μια είναι η Κύπρος και δεν πρόκειται ποτέ να χαρίσουμε ούτε τη μισή Κύπρο ούτε την 
Αμμόχωστό μας ούτε την Κερύνεια ούτε την Καρπασία ούτε τη Μόρφου.  Γι’ αυτό και συστρατευμένοι, μέσα και 
από την Ευρώπη και τη δική της φωνή, θα πρέπει και η δική μας φωνή να είναι μια και δυνατή.  

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Εμείς δεν πρέπει να ξεφύγουμε από τον στόχο μας.  Και ο στόχος αυτός, τόσο για τον Πρόεδρο 
Αναστασιάδη, την κυβέρνηση και τον Δημοκρατικό Συναγερμό, είναι η ταχύτερη δυνατή επανέναρξη του 
διαλόγου με σκοπό την επίλυση του Κυπριακού με άξονα το διεθνές δίκαιο, τα ψηφίσματα του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών και τις αρχές και αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Γι’ αυτό και σήμερα εκ νέου στέλνουμε το μήνυμα στους Τουρκοκυπρίους συμπατριώτες μας για έναν 
έντιμο συμβιβασμό, για μια νέα αισιόδοξη αρχή, στην οποία όλες και όλοι θα έχουν θέση στην ευημερούσα 
επανενωμένη πατρίδα μας.  Πρέπει όμως και εκείνοι να κατανοήσουν πως τα όσα πράττει η Τουρκία δεν είναι 
προς το συμφέρον τους.  Δυσχεραίνουν τη λύση, εμποδίζουν τη συνεννόηση, υψώνουν νέα τείχη.  Και μαζί με 
τους κινδύνους για την Κύπρο μας θα εξαφανιστεί ταυτόχρονα και η τουρκοκυπριακή κοινότητα.  Είναι 
ενθαρρυντικό πως υπάρχει μια σημαντική μερίδα στην τουρκοκυπριακή κοινότητα που αντιλαμβάνεται αυτές τις 
ωμές πραγματικότητες.  Και αυτοί πρέπει να είναι οι σύμμαχοί μας στην προσπάθεια να επανενώσουμε τον τόπο 
μας.  Μια λύση σταθερή και μόνιμη, βασισμένη στο πλαίσιο της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας, με πολιτική 
ισότητα, που θα αποκαθιστά τα νόμιμα δικαιώματα όλων ανεξαίρετα των Κυπρίων πολιτών.  Μια τέτοια λύση 
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απεξαρτητοποιεί τα κατεχόμενα από την Τουρκία και καθιστά τους Τουρκοκυπρίους πραγματικά λεύτερους και 
αυτούς στον δικό τους τόπο. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Αντλώντας από τα διδάγματα του παρελθόντος, μόνο μέσα από την ενότητα μπορούμε να 
προχωρήσουμε.  Και η προσπάθεια συνεχίζεται, για να παραδώσουμε μια Κύπρο που θα διορθώσει τα λάθη 
της, που θα επουλώσει τις πληγές της, μια Κύπρο της ειρήνης, της συνεργασίας και της προοπτικής, μια 
ελεύθερη, κανονική χώρα, χωρίς την τουρκική δεσποτεία, χωρίς κατοχικούς στρατούς, ανεξάρτητη και 
ακμάζουσα για όλους τους πολίτες της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Νεοφύτου. 

 Παρακαλώ τώρα τον γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ κ. Στέφανο Στεφάνου να καταθέσει τη δική του ομιλία. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συναδέλφισσες και συνάδελφοι, 

 Ήμουν εννιάμισι χρονών, όταν το βράδυ της πρώτης ημέρας της εισβολής, την 20ή Ιουλίου 1974, μας 
φόρτωσαν σε ένα φορτηγό και φύγαμε από τον Γερόλακκο.  Κάμποσα άτομα.  Γριές, γέροι, γυναίκες, παιδιά.  
Έλειπαν οι στρατεύσιμοι άντρες.  Επιστρατεύτηκαν και βρίσκονταν στον Πενταδάχτυλο και την Κερύνεια, για να 
αποκρούσουν την τουρκική εισβολή με γυμνά χέρια.  Φεύγαμε με την πεποίθηση ότι θα επιστρέψουμε.  Έτσι 
έλεγαν οι ενήλικες στο φορτηγό και εμείς, παιδιά τότε, που δεν πολυκαταλαβαίναμε τις συνέπειες όσων γίνονταν, 
δεν είχαμε λόγο να τους αμφισβητήσουμε.  Θα επιστρέψουμε.  Αυτή ήταν η πεποίθηση τα πρώτα χρόνια από 
την εισβολή, η οποία με το πέρασμα των χρόνων ξεθώριασε.  Η πεποίθηση σταδιακά μετατράπηκε σε ελπίδα, 
που πάει σήμερα να σβήσει.  Από τότε πολλοί έφυγαν από τη ζωή με το όνειρο της επιστροφής ανεκπλήρωτο.  

 Το 1974 ζήσαμε μια τραγωδία που δεν ήταν κεραυνός εν αιθρία.  Ούτε και προέκυψε από το πουθενά.  
Ήταν σωρευτικό αποτέλεσμα αντικυπριακών σχεδιασμών, αλλά και σχετικών αποφάσεων και ενεργειών.  Το 
σενάριο του δίδυμου εγκλήματος οριστικοποιήθηκε το 1971, στη Σύνοδο των Υπουργών Εξωτερικών του ΝΑΤΟ 
στη Λισαβόνα.  Ανεξαρτήτως όμως των όποιων σχεδιασμών, η Κύπρος δε θα ζούσε την τραγωδία της τουρκικής 
εισβολής, αν δε γινόταν το πραξικόπημα της χούντας των Αθηνών και της ΕΟΚΑ Β΄.  Ήταν γνωστό ότι η 
συνταγματική ανατροπή θα έφερνε την Τουρκία στην Κύπρο.  Οι πρωταγωνιστές του πραξικοπήματος λοιπόν, 
σε Ελλάδα και Κύπρο, δεν μπορούν να πιστωθούν με το ελαφρυντικό της αφροσύνης.  Το πραξικόπημα αποτελεί 
πράξη εσχάτης προδοσίας και οι πρωταγωνιστές του είναι προδότες!  

 Σαράντα επτά χρόνια μετά το δίδυμο έγκλημα ακόμα ψάχνουμε την Ιθάκη μας.  Ενώπιον κρίσιμων 
εξελίξεων, επιβάλλεται να αντλήσουμε τα σωστά συμπεράσματα από την ιστορική διαδρομή του Κυπριακού, η 
οποία είναι γεμάτη από προσδοκίες, απογοητεύσεις, ψευδαισθήσεις, αλλά και από ευκαιρίες που δεν 
αξιοποιήθηκαν όπως θα έπρεπε.  Η συζήτηση για το παρελθόν είναι μια αναγκαία διαδικασία, όχι για να μείνουμε 
καθηλωμένοι στο τι θα έπρεπε να κάνουμε τότε, αλλά για να δούμε τι πρέπει να κάνουμε τώρα, πριν να είναι 
εντελώς αργά.   

 Ασφαλώς, ο πρώτος και καθοριστικός παράγοντας για τη μη λύση είναι η Τουρκία.  Την κατοχική δύναμη 
τη βολεύει η ντε φάκτο κατάσταση.  Αργά αλλά σταθερά αυτά τα σαράντα επτά χρόνια παγιώνει την παράνομη 
κατοχή της με τον εποικισμό, με το ξεπούλημα ελληνοκυπριακών περιουσιών και τον οικοδομικό οργασμό σε 
αυτές, με την αλλαγή της δημογραφικής σύνθεσης και του κοσμικού χαρακτήρα της τουρκοκυπριακής κοινότητας, 
με τη δημιουργία τετελεσμένων στη θάλασσα, στο έδαφος, αλλά και εμπεδώνοντας τη διχοτόμηση στις 
συνειδήσεις των ανθρώπων.  

 Από την πρώτη στιγμή της εισβολής η Τουρκία γνώριζε ότι ο χρόνος δουλεύει υπέρ της υλοποίησης των 
στόχων της.  Γι’ αυτό με υπομονή και επιμονή τον αξιοποιεί.  Στην ελληνοκυπριακή πλευρά υπήρχε σε πολλούς 
η ψευδαίσθηση ότι ο χρόνος εργάζεται υπέρ μας.  Η ιστορία όμως και οι εξελίξεις ειδικά των τελευταίων χρόνων 
-και ειδικά μετά την αποτυχία της διάσκεψης στο Κραν Μοντανά- έχουν διαλύσει με τον πιο σκληρό τρόπο αυτή 
την ψευδαίσθηση στο μυαλό κάθε σκεπτόμενου ανθρώπου.  Λογική συνέχεια αυτού του συμπεράσματος 
αποτελεί και το δεύτερο συμπέρασμα:  Το στάτους κβο δεν είναι μια σταθερή και αναλλοίωτη κατάσταση, 
αντίθετα, είναι μια διολισθαίνουσα κατάσταση προς το χειρότερο.  Δε μας βολεύει η προσωρινότητα που δίνει 
μια ψευδαίσθηση σιγουριάς και ασφάλειας.   

 Το στάτους κβο κάθε άλλο παρά διασφαλίζει όλα τα αγαθά, όλα τα δικαιώματα και όλα τα πλεονεκτήματα 
που έχουμε ως κράτος.  Η αμφισβήτηση της κυπριακής ΑΟΖ από την Τουρκία, τα εμπόδια που προβάλλει στην 
ανάπτυξη του ενεργειακού σχεδιασμού και στην εκμετάλλευση του φυσικού αερίου, οι κίνδυνοι για την ασφάλεια 
της χώρας, τα τετελεσμένα που δημιουργεί στην Αμμόχωστο και πολλά άλλα είναι απόρροια και προέκταση της 
παράνομης τουρκικής κατοχής.  Μόνο η λύση θα θέσει οριστικό τέλος σε όλα αυτά τα προβλήματα.  Γνωρίζουμε 
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πολύ καλά ότι τη γεωγραφία δεν μπορεί κανείς να την αλλάξει, τους όρους της γειτονίας όμως μπορούμε και 
πρέπει να τους αλλάξουμε με τη λύση του Κυπριακού! 

 Το τρίτο συμπέρασμα έχει να κάνει με τη βάση λύσης.  Αποτελεί ψευδαίσθηση -και πάντοτε ήταν 
ψευδαίσθηση μετά το 1974- ότι έχουμε περισσότερες από μια επιλογές.  Μια είναι η επιλογή και είναι αυτή που 
η ελληνοκυπριακή κοινότητα συμφώνησε -υπογραμμίζω, συμφώνησε- με την τουρκοκυπριακή κοινότητα από το 
1977, υιοθετήθηκε από τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών σε σωρεία ψηφισμάτων, τα οποία εμείς 
επικαλούμαστε, για να καταγγέλλουμε την Τουρκία ότι τα παραβιάζει.  Όπως κάνει και τώρα με την προώθηση 
επίσημα της διχοτόμησης με τη μορφή της λύσης δύο κρατών.  

 Η βάση λύσης είναι η δικοινοτική διζωνική ομοσπονδία με πολιτική ισότητα όπως περιγράφεται στα 
ψηφίσματα του ΟΗΕ.  Και τα ψηφίσματα δεν μπορούμε να τα επικαλούμαστε α λα καρτ.  Η διζωνική δικοινοτική 
ομοσπονδία είναι γερή βάση, για να στηρίξει λύση η οποία να τερματίζει την τουρκική κατοχή, να επανενώνει τον 
τόπο και τον λαό.  Να διασφαλίζει τη μία κυριαρχία, μία ιθαγένεια και μία διεθνή προσωπικότητα.  Να κατοχυρώνει 
τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις βασικές ελευθερίες ολόκληρου του λαού μας, Ελληνοκυπρίων και 
Τουρκοκυπρίων, οι οποίοι θα συνδιαχειρίζονται την κοινή τους πατρίδα.  

 Όλα αυτά βεβαίως εξαρτώνται από το περιεχόμενο της λύσης.  Περί τούτου καμία αμφιβολία.  Έχουμε 
όμως την άποψη ότι και στο περιεχόμενο της λύσης έχουν γίνει πολλά βήματα και αυτά αποτυπώνονται στις 
επιτευχθείσες συγκλίσεις.  Έχουμε διανύσει αρκετό δρόμο προς την κατεύθυνση της λύσης, ακόμα όμως 
απομένει αρκετή δουλειά να γίνει.  Σ’ αυτό θα πρέπει να επικεντρωθούμε!  Σ’ αυτό επιμένουν ο γενικός 
γραμματέας του ΟΗΕ και το Συμβούλιο Ασφαλείας ζητώντας την ολοκλήρωση της προσπάθειας η οποία άρχισε 
το 2008 και με σκαμπανεβάσματα, προβλήματα και παλινωδίες έφτασε μέχρι το Κραν Μοντανά το 2017.  Εκεί 
που, σύμφωνα με τον κ. Γκουτέρες, αλλά και τον Υπουργό Εξωτερικών κ. Χριστοδουλίδη, βρεθήκαμε μια ανάσα 
πριν από τη λύση.   

 Για την αποτυχία της διάσκεψης ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ ρίχνει την ευθύνη στις δύο κυπριακές 
πλευρές και όχι στην Τουρκία.  Το αφήγημα της κυβέρνησης ότι η αποτυχία οφείλεται στην Τουρκία δεν το υιοθετεί 
δυστυχώς ο διεθνής παράγοντας και αυτό θα πρέπει να μας προβληματίσει.  Αυτό όμως δεν απασχολεί τον 
Πρόεδρο και την κυβέρνηση.  Τους αρκεί να πείθουν -όσο πείθουν- στο εσωτερικό.  

 Και αυτό επίσης είναι μια παθογένεια της πολιτικής μας ζωής.  Συνήθως δε μας ενδιαφέρει και πολλές 
φορές αποκρύβουμε τι λένε και τι σκέφτονται οι ξένοι για εμάς, οι οποίοι έχουν τα δικά τους συμφέροντα και βάσει 
αυτών καθορίζουν την πολιτική τους.  Ακόμα και οι Ευρωπαίοι εταίροι μας, οι οποίοι για άλλες περιπτώσεις είναι 
πολύ ευαίσθητοι, στην περίπτωση της Κύπρου ουσιαστικά περιορίζονται σε φραστική έκφραση αλληλεγγύης.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κατάσταση στο Κυπριακό είναι όντως όσο ποτέ άλλοτε κρίσιμη και η Τουρκία όσο ποτέ άλλοτε 
προκλητική.  Σε αναμονή της παράνομης επίσκεψης του Τούρκου Προέδρου στην κατεχόμενη Κύπρο ανήμερα 
της επετείου της εισβολής και με τις πληροφορίες να εντείνονται για δημιουργία νέων τετελεσμένων στην 
Αμμόχωστο, επιβάλλεται να προβληματιστούμε για το τι κάνουμε τώρα.  Ασφαλώς, είναι επιβεβλημένο και 
απαραίτητο να αντιδρούμε, να κινητοποιούμαστε, να κάνουμε διαβήματα, να απαιτούμε έμπρακτη αλληλεγγύη 
από τη διεθνή κοινότητα, για να τερματιστούν οι τουρκικές παρανομίες και προθέσεις στην Αμμόχωστο και όχι 
μόνο.  Αυτό όμως δεν αρκεί.  Ποτέ δεν ήταν αρκετό να περιοριζόμαστε στις καταγγελίες.   

 Η λύση δεν επιτυγχάνεται μόνο με την αντίδραση ούτε και με το να λέμε τι δε θέλουμε∙ οφείλουμε να λέμε 
ξεκάθαρα τι θέλουμε και όχι να μασούμε τα λόγια μας.  Η λύση πάντοτε είχε ανάγκη πρωτοβουλιών, για να 
σπρώξουμε τα πράγματα προς τα μπροστά.  Ούτε και σ’ αυτό είχαμε συνέπεια και συνέχεια ως ελληνοκυπριακή 
πλευρά.  Πολλές φορές στο παρελθόν περιμέναμε από άλλους να μας λύσουν το δικό μας πρόβλημα και δεν 
αναλάβαμε εμείς πρωτοβουλίες.  Στα χέρια της Τουρκίας ασφαλώς βρίσκεται το κλειδί της λύσης, αλλά αυτό δε 
σημαίνει ότι η ελληνοκυπριακή πλευρά δεν έχει ρόλο.  Ρόλος της είναι να εξαντλεί με συγκεκριμένες 
πρωτοβουλίες κάθε δυνατότητα, να αξιοποιεί κάθε εργαλείο και κάθε συγκυρία, για να δημιουργεί δυναμική και 
να σπρώχνει προς τη λύση.  

 Αυτό οφείλουμε να κάνουμε και τώρα, ειδικά τώρα που η οριστική διχοτόμηση άμεσα μας απειλεί.  
Επιβάλλεται να αναλάβουμε συγκεκριμένες πρωτοβουλίες, οι οποίες αφενός θα αποκαταστήσουν την τρωθείσα 
αξιοπιστία της ελληνοκυπριακής πλευράς και αφετέρου θα αναιρέσουν τα ψευδοεπιχειρήματα της Τουρκίας και 
θα δημιουργηθεί πίεση, για να επανέλθει στη συμφωνημένη βάση λύσης.   

 Στον Πρόεδρο έχουμε καταθέσει συγκεκριμένη πρόταση από τον περασμένο Δεκέμβριο, η οποία 
στηρίζεται στη θέση του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ τόσο για την ανάγκη συνέχισης της διαπραγματευτικής 
διαδικασίας από εκεί που είχε μείνει στο Κραν Μοντανά όσο και για αξιοποίηση του φυσικού αερίου με τρόπο 
που να καταστεί καταλύτης για λύση.  Δεν ισχυριζόμαστε ότι η πρότασή μας ως διά μαγείας θα λύσει τα 
προβλήματα.  Αξίζει όμως τον κόπο να δοκιμάσουμε.  Στο χέρι του Προέδρου είναι!  Αυτός έχει την ευθύνη! 

 Είναι δυνατό η Τουρκία να εγκαταλείψει τις αδιάλλακτες θέσεις της;  Είναι εφικτή η λύση με αυτή την 
Τουρκία και τον εγκάθετό της Τατάρ;  Εάν εκ προοιμίου αποφασίσουμε ότι δεν πρόκειται να συνεργαστούν για 
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λύση, είναι σαν να αποφασίζουμε ότι δε θα κάνουμε τίποτα και αυτό βολεύει απόλυτα την τουρκική πλευρά.  
Αφού δεν κινηθήκαμε, ενόσω συνομιλητής μας ήταν ο Μουσταφά Ακιντζί, ας το επιχειρήσουμε έστω και τώρα.  
Άλλη επιλογή δεν έχουμε.  

 Κυρίες και κύριοι,  

 Πριν κατέλθω του βήματος, νιώθω την ανάγκη από μέρους του ΑΚΕΛ να απευθυνθώ στους πρόσφυγες, 
στους εγκλωβισμένους, στους τραυματίες, στους αιχμαλώτους του 1974, στους παθόντες, μα προπαντός στους 
συγγενείς των νεκρών και αγνοουμένων του δίδυμου εγκλήματος του 1974 και να εκφράσω τον σεβασμό και την 
αγάπη μας.  Σεβασμό και ευγνωμοσύνη νιώθουμε προς τους ήρωες και όλους όσοι αγωνίστηκαν για την 
απελευθέρωση της Κύπρου μας από τα δεσμά της αποικιοκρατίας, για την υπεράσπιση της ανεξαρτησίας και 
της δημοκρατίας στη χώρα μας, για την αντιμετώπιση του φασισμού, του εθνικισμού και της μισαλλοδοξίας, που 
τόσο πόνεσαν Ελληνοκυπρίους και Τουρκοκυπρίους.  Και με αυτή την ευκαιρία απευθύνομαι στους 
συμπατριώτες μας Τουρκοκυπρίους.  Μαζί να δώσουμε τον αγώνα, για να απελευθερώσουμε και να 
επανενώσουμε τον τόπο και τον λαό! 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Στεφάνου. 

 Τον λόγο έχει τώρα ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Κόμματος κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συνήλθαμε σήμερα σ’ αυτή την ειδική συνεδρία της Βουλής, για να καταδικάσουμε το εφιαλτικό 
πραξικόπημα, που μακάβρια προλόγισε τη βάρβαρη τουρκική εισβολή.  Ο όλεθρος και η εθνική καταστροφή 
ήρθαν εκείνο το μαύρο πρωί της 15ης Ιουλίου.  Τα ερείπια του Προεδρικού Μεγάρου καταπλάκωσαν την καρδιά 
της Κύπρου και τα όνειρα του κυπριακού ελληνισμού.  Η προδοσία του πραξικοπήματος ήταν ο εντεταλμένος 
προπομπός του εγκλήματος της εισβολής και η τουρκική εισβολή ήταν η φυσική συνέπεια της προδοσίας του 
πραξικοπήματος. 

 Τα δύο φοβερά εγκλήματα είναι αυτάδελφα και το ένα ήταν η αναπόφευκτη συνέπεια του άλλου.  Οι 
σχεδιαστές των δύο εγκλημάτων γνώριζαν τη διασύνδεση.  Κάποιοι αναφέρονται κατά καιρούς σε διχασμό και 
εμφύλιες διαμάχες.  Όχι, ούτε διχασμός υπήρξε ούτε εμφύλια διαμάχη∙ προδοσία υπήρξε, συνωμότες και 
εγκέφαλοι εκτός Κύπρου, ουραγοί και ανεγκέφαλοι εντός Κύπρου.  Αυτή είναι η πραγματική αλήθεια.  Όλα τα 
άλλα δεν αποτελούν παρά απόπειρα εξαγνισμού και δικαίωσης των ενόχων.   

 Σήμερα όμως εμείς έχουμε χρέος να θυμηθούμε και για ακόμη μία φορά να τιμήσουμε τους γενναίους 
υπερασπιστές της δημοκρατίας και της νομιμότητας, τους ηρωικούς μαχητές της κυπριακής ελευθερίας.  Έχουμε 
χρέος να θυμηθούμε για ακόμη μία φορά και να τιμήσουμε τα θύματα της εγκληματικής παρανομίας και τους 
νεκρούς του πραξικοπήματος και της εισβολής.  Αυτούς που με αξιοπρέπεια και εθνική ανάταση αντιστάθηκαν 
στο πραξικόπημα και την τουρκική εισβολή, γνωρίζοντας ότι η αντίσταση ήταν μεν μάταιη αλλά η αξιοπρέπεια 
και το ήθος της αντίστασης επιβεβλημένα.  Να θυμηθούμε και να τιμήσουμε αυτές τις χιλιάδες των αμάχων που 
εκδιώχθηκαν από τα σπίτια και τις περιουσίες τους.  Έχουμε χρέος να θυμηθούμε για ακόμη μία φορά και να 
τιμήσουμε τον Εθνάρχη Μακάριο, τον άνθρωπο, τον αρχιεπίσκοπο, τον Πρόεδρο, που ενσάρκωσε τις ελπίδες 
των Ελλήνων Κυπρίων και συμβόλιζε τους πιο ωραίους και αξιοπρεπείς αγώνες της πατρίδας μας.  Παραμένει 
το ανθρώπινο δράμα των αγνοουμένων προς όνειδος της ανθρωπότητας και του Τούρκου κατακτητή.  

 Το μεγάλο δράμα της Κύπρου, που άρχισε τα ξημερώματα του μαύρου Ιούλη του 1974, συνεχίζεται για 
σαράντα εφτά ολόκληρα χρόνια.  Με ανοιχτές και επώδυνες ακόμη τις πληγές.  Με πρόσφυγες, αγνοουμένους 
και εγκλωβισμένους.  Με σκλαβωμένα χωριά και πόλεις.  Με στρατό κατοχής και εποίκους.  Με σφετερισμό των 
περιουσιών μας και καταστροφή της πολιτιστικής μας κληρονομιάς.  Με τη μισή Κύπρο να βανδαλοκρατείται 
αναίσχυντα και την άλλη μισή να απειλείται ασύστολα.  Και με ασίγαστη την αγωνία για το αύριο, για το μέλλον 
του λαού και του τόπου μας. 

 Δηλώνουμε από αυτό το επίσημο βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων ότι ούτε δύο κράτη αποδεχόμαστε 
ως λύση ούτε λύση με κυριαρχική ισότητα, που παραπέμπει σε συνομοσπονδία, ούτε δυο αυτοδιοικούμενες 
περιοχές ούτε αναβάθμιση του ψευδοκράτους και αποαναγνώριση της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Αν κάποιοι 
έχουν συμφιλιωθεί με την ιδέα της κατοχής και τον κατακτητή, εμείς δε συμφιλιωνόμαστε.  Αν κάποιοι 
αποδέχονται τα τετελεσμένα, εμείς δεν τα αποδεχόμαστε.  Ούτε αποδεχόμαστε το επιχείρημα ότι ο χρόνος 
εργάζεται εναντίον μας και άρα πρέπει να δεχτούμε ό,τι μας δίνεται. 
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 Αυτή δεν είναι παρά μία έμμεση παρότρυνση να δεχτούμε τα τετελεσμένα της κατοχής, για να 
αποτρέψουμε δήθεν τα χειρότερα.  Αλλά τα χειρότερα είναι η οποιαδήποτε λύση.  Τα χειρότερα είναι μια 
ετοιμόρροπη διευθέτηση, που θα μας οδηγήσει σε νέες περιπέτειες.  Τα χειρότερα είναι η τουρκοποίηση της 
Κύπρου με δική μας υπογραφή.  Ξέρουμε ότι η τελική λύση θα είναι λύση ανάγκης και συμβιβασμού και θα 
συνεπάγεται τίμημα, δεν μπορεί όμως να καλείται το θύμα να καταβάλει εξ ολοκλήρου το τίμημα και ο θύτης να 
επιβραβεύεται για το έγκλημά του. 

 Η λύση που ζητούμε και επιδιώκουμε δεν είναι λύση που ωφελεί μόνο εμάς.  Θέλουμε μία λύση που θα 
κατοχυρώνει τα ανθρώπινα δικαιώματα ολόκληρου του κυπριακού λαού, θα ωφελεί και τους συμπατριώτες μας 
Τουρκοκυπρίους, οι οποίοι είναι και αυτοί μέρος του λαού μας και θύματα της τουρκικής επεκτατικότητας.  
Επιδιώκουμε μία λύση σύμφωνα με τις αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου και τα ψηφίσματα των Ηνωμένων 
Εθνών.  Μέσα σε αυτό το πλαίσιο και μέσα σε αυτές τις βάσεις επιζητούμε λύση λειτουργική και βιώσιμη.  Λύση 
στη βάση της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας με το σωστό όμως περιεχόμενο.  Όχι μια λύση 
συνομοσπονδίας δυο κρατών που απλώς θα επιχειρεί να συγκαλύψει τη διχοτόμηση της πατρίδας μας.   

 Αυτοί οι προσδιορισμοί δεν είναι κενοί, είναι η ουσία του προβλήματος.  Γιατί σίγουρα μόνο μία λειτουργική 
και βιώσιμη λύση μπορεί να διασφαλίσει αυτές τις ουσιαστικές προϋποθέσεις.  Μία λύση που θα επαναφέρει την 
επανένωση του χώρου, της κοινωνίας, της οικονομίας, των θεσμών, των ανθρώπων, Ελληνοκυπρίων και 
Τουρκοκυπρίων.  

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το Κυπριακό βρίσκεται σήμερα εγκλωβισμένο σε αποτυχημένες πολιτικές που οδηγούν στη διχοτόμηση.  
Ο λαός μας βρίσκεται σε πλήρη σύγχυση, αγωνιά και διερωτάται «πού πάμε».  Δυστυχώς, η απουσία 
στρατηγικής επιτείνει τη σύγχυση και συσκοτίζει την κατάσταση.  Τονίζεται πως οι αλλοπρόσαλλες υποχωρήσεις 
στην απουσία στρατηγικής δεν αποτελούν τακτική αλλά άτακτη συνθηκολόγηση.  Ο λαός αυτός αξίζει μια 
καλύτερη τύχη.  Δε σώζεται ένας λαός με παθητικότητα και μοιρολατρία.  Μπορεί όμως να διασωθεί με διαχρονική 
πάλη, με την καθολική και αδιάσπαστη ενότητα του λαού, του ίδιου λαού που, όταν χρειάζεται, απαντά και με 
ένα βροντερό «όχι» στα άνομα σχέδια δικών μας και ξένων.   

 Σ’ εμάς εναπόκειται να καθορίσουμε την πολιτική μας, να υιοθετήσουμε την αναγκαία στρατηγική που θα 
επιφέρει την επιβίωσή μας.  Η Τουρκία δεν είναι αήττητη και ασφαλώς υπάρχουν δυνατότητες ανακοπής της 
τουρκικής επέλασης.  Αρκεί να πιστέψουμε.  Αρκεί Λευκωσία και Αθήνα να αξιοποιήσουν όλες τις δυνατότητες 
που προσφέρονται, να αναζητήσουν και να ενισχύσουν όλα τα ερείσματα ισχύος που διαθέτουν.  

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το μυαλό μας, η σκέψη μας, το ενδιαφέρον μας, η καρδιά μας στρέφεται αυτές τις μέρες στην κατεχόμενη 
Αμμόχωστο, όπου βαριά αναμένεται να πέσει η σκιά του νεοσουλτάνου της Άγκυρας.  Η πανηγυρική φιέστα που 
θα πραγματοποιηθεί ανήμερα της επετείου της βάρβαρης εισβολής με εξαγγελίες νέων τετελεσμένων δεν 
προσβάλλει μόνο εμάς τους Ελληνοκυπρίους, δεν προσβάλλει μόνο τον ανθρώπινο πολιτισμό∙ προσβάλλει 
πρωτίστως τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών και τον ίδιο τον γενικό γραμματέα, τον θεματοφύλακα των αρχών, 
των αξιών του διεθνούς οργανισμού, τον εξ ορισμού εκφραστή της τήρησης και εφαρμογής των ψηφισμάτων των 
Ηνωμένων Εθνών.  Αντίθετα, με την πολιτική των ίσων αποστάσεων δυστυχώς συνεχίζει να ενθαρρύνει τον θύτη 
και να καταδικάζει το θύμα.  Προσβάλλει και ταπεινώνει την Ευρωπαϊκή Ένωση με τις ασθμαίνουσες και 
υποτονικές παραινέσεις προς την Τουρκία.  Η αλληλεγγύη των λαών της Ευρώπης δεν μπορεί να εξαντλείται σε 
διακηρύξεις αρχών, αλλά πρέπει να συνοδεύεται και με πράξεις συμπαράστασης.   

 Κατανοούμε και συμμεριζόμαστε τον πόνο και την πικρία των Αμμοχωστιανών.  Δεν πρέπει όμως να 
επιτρέψουμε στον Ερντογάν να μας διχάσει.  Δεν αποδεχόμαστε ότι εκείνος θα αποφασίσει ποιος έχει το 
δικαίωμα να κατοικεί στην Αμμόχωστο.  Δεν πρέπει να επιτρέψουμε στην Τουρκία να δημιουργήσει νέα 
τετελεσμένα στην περίκλειστη περιοχή των Βαρωσίων.  Η απάντησή μας πρέπει να είναι άμεση και 
αποφασιστική.  Πρέπει να εξαντλήσουμε κάθε μέσο στη διάθεσή μας, έτσι ώστε αυτή η απάντηση να είναι και 
αποτελεσματική και αποφασιστική.  Αυτή είναι η ώρα να υπερασπιστούμε επιτέλους τα εθνικά μας δίκαια.  Αυτή 
είναι η ώρα να πονέσει η Τουρκία.  Αλλιώς θα πονέσουμε μόνο εμείς.  Και αν όχι τώρα, πότε;  

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο Ελληνισμός της Κύπρου κινδυνεύει σήμερα όσο ποτέ προηγουμένως στην τρισχιλιετή ιστορία του.  Ο 
αγώνας είναι δύσκολος.  Σε αυτό τον αγώνα δεν περισσεύει κανείς.  Είμαστε πολύ λίγοι, για να αντέχουμε τη 
διαίρεση, και αρκετά πολλοί, για να μπορούμε ενωμένοι να πετύχουμε.  Σε αυτές τις κρίσιμες ώρες που περνά ο 
τόπος μας η επιλογή μας είναι να υποταχθούμε όλοι στον κοινό αγώνα.  Για να στεριώσει η ελπίδα της δικαίωσης.  
Για να παλέψουμε για την απελευθέρωση της πατρίδας μας.  Για να διασώσουμε τον βασανισμένο λαό μας.  Ο 
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αγώνας είναι δύσκολος, ο αγώνας όμως συνεχίζεται, γιατί ο αγώνας για την ελευθερία είναι η μόνη επιλογή που 
έχουμε μπροστά μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Τον λόγο έχει τώρα, αντιλαμβάνομαι, ο κ. Παπαγιάννης εκ μέρους του ΕΛΑΜ. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Συμπληρώνονται φέτος σαράντα επτά χρόνια από τον μαύρο Ιούλη του 1974. 

 Η διχόνοια, τα χρόνια που προηγήθηκαν, το πραξικόπημα και η αδελφοκτόνος διαμάχη οδήγησαν την 
πατρίδα μας στη μεγαλύτερη καταστροφή που έζησε μέχρι σήμερα. 

 Ως κίνημα πιστεύουμε ακράδαντα ότι ο μαρτυρικός λαός μας, αλλά και ολόκληρος ο ελληνισμός 
δικαιούνται να γνωρίζουν την πάσαν αλήθεια για τα όσα συνέβησαν εκείνες τις μέρες και να βοηθήσουν τις 
νεότερες γενιές, για να μην επαναλάβουν τα ίδια τραγικά λάθη.  Το ποιοι ευθύνονται, ποιοι διέπραξαν λάθη, ποιοι 
παρέλειψαν να πράξουν το καθήκον τους και κυρίως γιατί οι κυβερνήσεις μετά το ’74 δεν οδήγησαν κανέναν 
υπεύθυνο στη δικαιοσύνη θα πρέπει να εξεταστεί εις βάθος.  Το γιατί οι κορυφαίοι χουντικοί αξιωματικοί, όπως 
ο Μπονάνος, ο Αραπάκης, ο Παπανικολάου και ο Ιωαννίδης, δεν οδηγήθηκαν σε δικαστήρια για το έγκλημα της 
Κύπρου.  Το ότι ο Φάκελος της Κύπρου, που είδε εν μέρει τη δημοσιότητα, είναι ελλιπής, καθώς παραμένουν 
στα συρτάρια της ελληνικής Βουλής φάκελοι για το τι έχει συμβεί και κάποιοι άλλοι φάκελοι έχουν ως διά μαγείας 
εξαφανιστεί. 

 Στις 20 του Ιούλη λοιπόν το 1974 η Τουρκία έθεσε σε εφαρμογή τα σχέδιά της που προετοίμαζε επί σειρά 
ετών εις βάρος του λαού μας.  Οι ορδές του Αττίλα εισβάλλουν στο νησί μας και σκορπούν τον όλεθρο στο 
πέρασμά τους.  Χιλιάδες οι νεκροί και οι αγνοούμενοι, εκατοντάδες χιλιάδες οι άνθρωποι που πήραν τον δρόμο 
της προσφυγιάς. 

 Πολλά καλοκαίρια πέρασαν και από τότε το φωταγωγημένο σύμβολο της ντροπής στον Πενταδάκτυλο 
θυμίζει ότι ο κατακτητής δεν έχει αλλάξει πρόσωπο.  Αυτή ακριβώς την ώρα ο “Αττίλας 3” είναι σε εξέλιξη.  Οι 
Τούρκοι εποικίζουν την Αμμόχωστο και μιλούν πλέον ξεκάθαρα για λύση δύο κρατών. 

 Ποια είναι η δική μας αντίδραση;  Θα επιτρέψουμε κατά παράβαση όλων των ψηφισμάτων την απώλεια 
της βασιλεύουσας;  Θα γίνουμε ακόλουθοι των εξελίξεων και των «θέλω» του Ερντογάν;  Επειδή έχουμε αργήσει, 
πρέπει να αντιληφθούμε ότι, παρ’ όλο που η πολιτική είναι μία μεταβαλλόμενη κατάσταση, δε μας έχουν μείνει 
άλλα περιθώρια.  Με την ανάλογη στρατηγική και ενεργώντας άμεσα, πρέπει να ανατρέψουμε τους σχεδιασμούς 
της Άγκυρας και να σηκώσουμε επιτέλους ανάστημα.  Αν οι θέσεις μας για την πλειοψηφία της πολιτικής σκηνής 
πριν από λίγο καιρό έμοιαζαν ακραίες, άραγε σήμερα, και με τις εξελίξεις που έχουμε ενώπιόν μας, πόσο ακραίο 
είναι το γεγονός ότι πρέπει να πάρουμε μέτρα;  Πόσο ακραίο ακούγεται ότι πλέον δεν έχουμε περιθώρια 
κατευνασμού; 

Η δική μας πρόταση είναι κατατεθειμένη και την επαναλαμβάνουμε:  Πρέπει άμεσα η Κυπριακή 
Δημοκρατία να θέσει σε όλα τα διεθνή φόρα και την Ευρωπαϊκή Ένωση το ζήτημα των κυρώσεων προς την 
Τουρκία, όπως για παράδειγμα το εμπάργκο όπλων από την Ευρωπαϊκή Ένωση και η αποκοπή της 
οποιασδήποτε χρηματοδότησης.  Από τη στιγμή που η Άγκυρα θέτει θέμα δύο κρατών και εποικισμό της 
Αμμοχώστου, οφείλουμε να αξιώσουμε την αναγνώριση της Κυπριακής Δημοκρατίας ως του μοναδικού 
αναγνωρισμένου κράτους στο νησί βάσει της Αντιδήλωσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης του 2005.  Αν δεν το 
πράξουμε τώρα, πότε ακριβώς θα το κάνουμε;  Όταν θα έχουμε νέα τετελεσμένα στο Κυπριακό, νέες αποφάσεις 
από τον Ερντογάν και θα βλέπουμε για το τι μέλλει γενέσθαι στην πατρίδα μας;  Πότε θα αντιληφθείτε ότι, ακόμα 
και αν όλοι οι ξένοι μάς γυρίσουν την πλάτη, ακόμα και αν βρισκόμαστε στο παρά πέντε μιας τόσο σοβαρής 
εξέλιξης, παραμένουμε το μοναδικό αναγνωρισμένο κράτος που έχει κυριαρχικά δικαιώματα και έχουμε την 
απόλυτη εξουσία στη λήψη της οποιασδήποτε απόφασης; 

 Γι’ αυτό λοιπόν, έστω και την υστάτη, καλούμε την κυβέρνηση όπως προχωρήσει στο άμεσο κλείσιμο των 
οδοφραγμάτων, στην ανάκληση των ταυτοτήτων και των διαβατηρίων από τους Τουρκοκυπρίους, ξεκινώντας 
από τους ψευδοαξιωματούχους.  Καλούμε την κυβέρνηση στην άμεση αλλαγή της συμφωνίας της Πράσινης 
Γραμμής και στη μονομερή άσκηση βέτο σε ό,τι αφορά τις ενταξιακές διαπραγματεύσεις της Τουρκίας. 

 Έχουν περάσει σαράντα επτά χρόνια.  Είναι πολλά, για να αναλογιστούμε τα λάθη μας ως πολιτική ηγεσία, 
είναι όμως πολύ λίγα, για να ξεχάσουμε και να παραδοθούμε.  Σήμερα μακριά από μικροπολιτικές σκέψεις 
κλίνουμε ευλαβικά το γόνυ στους αθάνατους νεκρούς μας, με την υπόσχεση ότι δε θα είμαστε η τελευταία γενιά 
Ελλήνων της Κύπρου.  Ενωμένοι λοιπόν ως λαός μπορούμε να αντιμετωπίσουμε κάθε πρόκληση.  Το ένδοξο 
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παρελθόν μας το αποδεικνύει και έφτασε πλέον η ώρα να προχωρήσουμε στην πρακτική επαναφορά του ενιαίου 
αμυντικού δόγματος μεταξύ Ελλάδας και Κύπρου ασκώντας όλες τις απαραίτητες ενέργειες.  Κανένας δε θα 
διεκδικήσει το οτιδήποτε για εμάς, αν εμείς οι ίδιοι δε σηκώσουμε κεφάλι.  Η ιστορία μας, οι νεκροί μας και οι 
επόμενες γενιές το απαιτούν! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Παρακαλώ τον κ. Μαρίνο Σιζόπουλo, πρόεδρο του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, να καταθέσει τη 
δική του ομιλία. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

 Κυρία Πρόεδρε της Βουλής, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Φίλες και φίλοι υπουργοί, 

 Η φετινή επετειακή ολομέλεια του σώματος για απότιση φόρου τιμής στους υπερασπιστές της 
Δημοκρατίας και της συνταγματικής νομιμότητας σηματοδοτείται από δύο γεγονότα.  Το πρώτο αφορά τις 
έκνομες δραστηριότητες της κατοχικής Τουρκίας, που με προμετωπίδα το κατοχικό καθεστώτος προωθεί τον 
εποικισμό της πόλης της Αμμοχώστου σε μια προσπάθεια περαιτέρω αναβάθμισης των επεκτατικών της στόχων.  
Το δεύτερο τη βιολογική απουσία για πρώτη φορά από το 1974 του Βάσου Λυσσαρίδη, του ηγέτη της αντίστασης 
ενάντια στα προδοτικά σχέδια της χούντας των Αθηνών, της παράνομης δράσης της ΕΟΚΑ Β΄, του 
πραξικοπήματος της 15ης Ιουλίου και των εθνοκτόνων σχεδίων που ακολούθησαν με επιστέγασμα το Σχέδιο 
Γκιουνές.  

 Όταν η κατάσταση με ευθύνη του κατακτητή κλιμακώνεται επικίνδυνα και προσλαμβάνει ιδιαίτερα 
απειλητικές διαστάσεις, αξιοποιώντας την ουδετερότητα του διεθνούς παράγοντα, η Κυπριακή Δημοκρατία ως 
κράτος μέλος της ΕΕ δεν είναι δυνατό να προχωρεί σε συστηματικές και μόνιμες υποχωρήσεις. 

 Η συνεχιζόμενη δοκιμασία του λαού μας και οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν από την επεκτατική πολιτική της 
Τουρκίας, όπως πολλές φορές τονίσαμε, επιβάλλουν αναθεώρηση τακτικής.  Η συνέχιση μιας τακτικής που για 
σαράντα επτά χρόνια αποδείχθηκε αναποτελεσματική -μετάτρεψε το Κυπριακό από διεθνές πρόβλημα εισβολής 
και κατοχής σε θέμα διακοινοτικής διευθέτησης, νομιμοποιεί σταδιακά τον εποικισμό και κατοχυρώνει στους 
παράνομους σφετεριστές των περιουσιών μας τον πρώτο λόγο στη χρήση, οδηγεί σε φυλετικό και γεωγραφικό 
διαχωρισμό του λαού, παραβιάζοντας πολιτικά και ανθρώπινα δικαιώματα μεγάλου μέρους του πληθυσμού, και 
επιχειρεί να κατοχυρώσει επικυριαρχικά δικαιώματα στην Τουρκία σε ολόκληρη την κυπριακή επικράτεια- δεν 
πρόκειται να φέρει τη λύση ένα βήμα πιο κοντά.  Θα φέρει τη νομιμοποίηση της διχοτόμησης ένα βήμα πιο κοντά.  
Δεν μπορεί να συντηρούνται προσδοκίες με ψευδαισθήσεις και τη φρούδα ελπίδα ότι ο κατακτητής επιτέλους θα 
δείξει καλή θέληση λόγω των δικών μας υποχωρήσεων. 

 Η 15η και η 20ή Ιουλίου του 1974 ήταν οι δύο φάσεις του ίδιου εγκληματικού σχεδίου, το οποίο είχε 
εκκολαφθεί από τους νατοϊκούς κύκλους και υλοποιήθηκε με τη συνεργασία Ελλήνων πολιτικών και στρατιωτικών 
και δυστυχώς τη συνδρομή Κυπρίων συνοδοιπόρων.  Ήταν το αποκορύφωμα μιας δεκαετούς συνωμοσίας η 
οποία αποσκοπούσε στην κατάλυση της Κυπριακής Δημοκρατίας και την επιβολή διχοτομικής λύσης, την οποία 
η Τουρκία αξιοποιούσε για την επιβολή αρχικά της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας, με πληθυσμό και 
γεωγραφικό διαχωρισμό όπως υπάρχουν σε έγγραφα επίσημα της δεκαετίας του ’60 και τελικό στόχο την πλήρη 
ενσωμάτωση της Κύπρου στην Τουρκία, όπως προνοεί το σχέδιο επανάκτησης της Κύπρου του 1957.  

 Η εφαρμογή του σχεδίου άρχισε με την τουρκοανταρσία του 1963.  Ακολούθησε το διχοτομικό Σχέδιο 
Άτσεσον τον Αύγουστο του 1964.  Το πρώτο σχέδιο πραξικοπηματικής ανατροπής του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου 
την άνοιξη του 1965.  Το φιάσκο της Κοφίνου τον Νοέμβριο του 1967 και την αποχώρηση της ελληνικής 
μεραρχίας.  Η ίδρυση της τρομοκρατικής οργάνωσης «Εθνικό Μέτωπο» το 1969 και η δολοφονική απόπειρα 
εναντίον του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου τον Μάρτιο του 1970.  Συνεχίστηκε με την ίδρυση της παράνομης 
οργάνωσης ΕΟΚΑ Β΄ τον Αύγουστο του 1971, τη Ρηματική Διακοίνωση της χούντας τον Ιανουάριο του 1972 και 
το ματαιωθέν πραξικόπημα του Φεβρουαρίου του 1972, για να ολοκληρωθεί με το προδοτικό πραξικόπημα της 
15ης Ιουλίου και την τουρκική εισβολή της 20ής Ιουλίου του 1974.  Τα αποτελέσματα αυτής της συνωμοσίας 
επιχειρήθηκε να νομιμοποιηθούν στο όνομα της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας το 2004 με το Σχέδιο Ανάν, 
το οποίο ο λαός μας με υπευθυνότητα απέρριψε διασώζοντας ουσιαστικά την Κυπριακή Δημοκρατία. 

 Για την ΕΔΕΚ, τους εδεκίτες, τον ιδρυτή και ιστορικό της ηγέτη Βάσο Λυσσαρίδη σε αυτή τη διαδρομή δεν 
υπήρξαν διλήμματα.  Από την πρώτη στιγμή αναμετρήθηκαν με τη συνωμοσία και την παρανομία.  Δεν επέλεξαν 
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την εύκολη λύση είτε της συμπόρευσης είτε της επιτήδειας ουδετερότητας, για να εξασφαλίσουν εύνοια και 
λάφυρα.  Οργανωμένα και συντεταγμένα αντέδρασαν στις συνωμοσίες με στόχο τη ματαίωσή τους. 

 Και είναι καλά να γνωρίζουμε, 15 Ιουλίου του 1974, τέτοιες ώρες πού ήταν οι εδεκίτες: στο άνοιγμα του 
Κολοκάση, στην Αρχιεπισκοπή, στο Καϊμακλί, στη Σολιά, δίνοντας μάχη εναντίον του πραξικοπήματος.  Οι 
εδεκίτες, όπως και τότε έτσι και τώρα, θα συνεχίσουμε τον αγώνα των νεκρών και όχι μόνο συναγωνιστών μας, 
του Κόκου Φωτίου, του Δώρου Λοΐζου, του Φειδία Στόκκου, του Σολωμού, του Μένοικου και τόσων άλλων, με 
κάθε νόμιμο και δημοκρατικό τρόπο, για να προστατεύσουμε τους δημοκρατικούς θεσμούς και την κοινωνία μας 
από έκνομες δραστηριότητες, να εξαλείψουμε κάθε προσπάθεια συγκαλυμμένης ή όχι παραπλάνησης του λαού 
μας, να προστατεύσουμε την κρατική μας οντότητα και να διεκδικήσουμε λύση που να απαλλάσσει την πατρίδα 
μας από την κατοχή.  Λύση η οποία να κατοχυρώνει ένα κράτος, έναν λαό και να ενισχύει τη συνεργασία των 
νόμιμων κατοίκων για τη διαμόρφωση του κοινού μας μέλλοντος. 

 Μόνο η ιστορική αυτογνωσία, η σωστή διεκδίκηση των δικαίων μας και η αγωνιστικότητα μπορούν να 
διορθώσουν την πορεία μας, να ανατροφοδοτήσουν τους στόχους μας.  Ο ραγιαδισμός, ο ευσεβοποθισμός και 
η ηττοπάθεια μόνο σε καταστροφική πορεία μπορούν να μας οδηγήσουν.  Δεν μπορούμε να επιτρέψουμε να 
είμαστε η τελευταία γενιά Ελλήνων σε αυτή τη μαρτυρική γη. 

 Στο όνομα των νεκρών, αλλά και των ζώντων αγωνιστών της δημοκρατικής αντίστασης, τους οποίους 
τιμούμε σήμερα, στο όνομα των χιλιάδων επώνυμων και ανώνυμων ηρώων της κυπριακής ελευθερίας, στα αθώα 
θύματα και τους παθόντες της τουρκικής θηριωδίας, οφείλουμε να προστατεύσουμε και να ενισχύσουμε την 
Κυπριακή Δημοκρατία.  Η Κυπριακή Δημοκρατία ιδρύθηκε και διατηρήθηκε με θυσίες και αίμα ηρώων.  Θα 
αγωνιστούμε, για να την παραδώσουμε στις μελλοντικές γενιές και πάλι ελεύθερη και δημοκρατική, όπως την 
οραματίστηκαν και για την πραγματοποίησή της αγωνίστηκαν μέχρι την τελευταία τους πνοή οι ήρωες που 
σήμερα τιμούμε.  Αυτή είναι και η καλύτερη υπόσχεση που μπορούμε να τους δώσουμε.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Σιζόπουλε.   

 Ο πρόεδρος της Δημοκρατικής Παράταξης κ. Μάριος Καρογιάν έχει τώρα τον λόγο. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε της Δημοκρατίας, 

 Κυρία Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ακόμη ένας Ιούλης, ο τεσσαρακοστός έβδομος στη σειρά, μας θυμίζει αυτές τις μέρες τη μεγάλη τραγωδία 
του 1974.  Ένας ακόμα Ιούλης, ο πιο αδυσώπητος μήνας στη σύγχρονη κυπριακή ιστορία, μας θυμίζει εκείνη τη 
μεγάλη διπλή τραγωδία, αλλά παράλληλα μας υπενθυμίζει και το χρέος μας.  Το χρέος μας προς την πατρίδα, 
το χρέος μας προς τους νεκρούς μας, αλλά και το χρέος μας προς τις μελλούμενες γενεές.  Πώς αλήθεια 
μπορούμε να ξεχάσουμε, όταν οι πληγές που προκάλεσε εκείνο το δίδυμο έγκλημα παραμένουν ακόμα 
αιμάσσουσες και ανεπούλωτες; 

 Είμαστε εδώ, για να αποτίνουμε φόρο τιμής στους ήρωες και τους μάρτυρές μας, στους υπερασπιστές και 
προασπιστές της δημοκρατίας, της ελευθερίας και της νομιμότητας.  Τιμούμε τον αείμνηστο εθνάρχη Μακάριο, 
που ήταν ο κύριος στόχος των πραξικοπηματιών.  Τιμούμε τους αγώνες του και την ανεκτίμητη προσφορά του 
προς την πατρίδα.  Τιμούμε τους γενναίους υπερασπιστές της ελευθερίας και της πατρίδας, που έπεσαν 
μαχόμενοι, πολεμώντας τις ορδές του Αττίλα.  Τιμούμε τους αγνοούμενούς μας, τους παθόντες, τους 
εγκλωβισμένους, τις δεκάδες χιλιάδες των προσφύγων μας.  Ανήμερα της θλιβερής επετείου του προδοτικού 
πραξικοπήματος οφείλουμε να μη λησμονούμε ποτέ ότι τα ύψιστα αγαθά της δημοκρατίας και της ελευθερίας δε 
χαρίζονται· κερδίζονται με αγώνες και θυσίες.  

 Αυτές τις μέρες παράλληλα με τις εκδηλώσεις τιμής και μνήμης καλούμαστε να κάνουμε και τον 
απολογισμό μας.  Την αυτοκριτική μας.  Με θάρρος και εντιμότητα.  Με καθαρότητα σκέψης, αλλά και ειλικρίνεια 
θα πρέπει να διερωτηθούμε: Κάναμε όσα πρέπει;  Μήπως μπορούσαμε να κάνουμε περισσότερα;  Πρέπει να 
παραδεχτούμε ότι στην πορεία των σαράντα επτά χρόνων από το δίδυμο έγκλημα του Ιούλη του 1974 κάναμε 
λάθη, είχαμε παραλείψεις, δε διαγνώσαμε ή δεν προβλέψαμε ορθά τις τουρκικές προθέσεις και κινήσεις και 
κάποιες στιγμές χάσαμε τον προσανατολισμό μας. 

 Οι καιροί ου μενετοί.  Πρέπει να ανασκουμπωθούμε.  Πρέπει να συνεννοηθούμε μεταξύ μας και να 
συμφωνήσουμε ποια θα είναι η παραπέρα πορεία μας.  Πρέπει να δώσουμε μια νέα προοπτική στον αγώνα και 
τις διεκδικήσεις μας.  Μπορεί τα σαράντα επτά χρόνια να είναι πολλά.  Και είναι.  Αλίμονο όμως, εάν χάσουμε 
την πίστη στο δίκαιο του αγώνα μας.  Αν κουραστούμε, αν απογοητευτούμε, αν απελπιστούμε, αν 
λιποψυχήσουμε.  Σίγουρα, δεν είναι εύκολος ο αγώνας μας.  Ουδέποτε ήταν.  Όμως, κανένας δεν πρόκειται να 
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μας προσφέρει την ελευθερία και τα δικαιώματά μας, αν εμείς οι ίδιοι δε συνεχίσουμε να τα διεκδικούμε με σθένος, 
αποφασιστικότητα και διεκδικητικό ρεαλισμό. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Δεν έχω τον χρόνο και ούτε προσφέρεται σήμερα να επαναλάβω τι ζητούμε και τι απαιτούμε από τον 
διεθνή παράγοντα και γενικά από τους ξένους.  Ούτε θα επισημάνω και θα αναλύσω την τουρκική στρατηγική 
στο Κυπριακό και την τουρκική αδιαλλαξία και επιθετικότητα.  Σήμερα θέλω να σταθώ στο τι κάνουμε, στο τι 
πρέπει εμείς να κάνουμε.  Σήμερα οφείλουμε να επικεντρωθούμε στο δικό μας καθήκον, στις δικές μας ευθύνες. 

 Τα τελευταία χρόνια οι συνεχείς πολιτικές και κομματικές έριδες και αντιπαραθέσεις, αλλά και η κατίσχυση 
ανεδαφικών και θυμικών θέσεων και προσεγγίσεων έχουν κατακερματίσει το μέτωπο του αγώνα μας και έχουν 
ναρκοθετήσει τη συλλογική διεκδίκηση των δικαίων μας και τη διαχείριση των κορυφούμενων απειλών και των 
κινδύνων που αντιμετωπίζει η πατρίδα μας.  Αλήθεια, με ποια προοπτική, με ποια προσδοκία και ποια ελπίδα 
μπορούμε να δώσουμε τις μάχες μας και να τις κερδίσουμε, όταν, αντί να σταθούμε μονιασμένοι απέναντι στον 
Τούρκο κατακτητή, οχυρωνόμαστε στα ιδιαίτερα κομματικά μας οχυρά και κάστρα και πολεμούμε αλλήλους; 

 Η τουρκική επιθετικότητα και αλαζονεία, όπως εκφράζεται τα τελευταία χρόνια, και τώρα οι τουρκικές 
στοχεύσεις και μεθοδεύσεις για το άνοιγμα της πόλης της Αμμοχώστου υπαγορεύουν άμεση, αποφασιστική και 
αποτελεσματική αντίδραση.  Η Κύπρος κινδυνεύει.  Κινδυνεύουμε να χάσουμε οριστικά τη μισή μας πατρίδα και 
δυστυχώς δείχνουμε ανήμποροι να αντιδράσουμε αποτελεσματικά.  Δε συμφωνούμε καν στα αυτονόητα και στη 
βάση λύσης του Κυπριακού, που δεν είναι άλλη από τη λύση διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας, όπως αυτή 
περιγράφεται στα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, που αποτελεί τον κορυφαίο ιστορικό συμβιβασμό της 
πλευράς μας. 

 Την ίδια ώρα που κάποιοι από εμάς ρίχνουν νερό στον μύλο της Τουρκίας, υποβάλλοντας ιδέες εκτός των 
παραμέτρων και του πλαισίου λύσης των Ηνωμένων Εθνών, αναμένουμε από τους ξένους και τα Ηνωμένα Έθνη 
να επιμείνουν στις αρχές του Διεθνούς Δικαίου!  Βέβαια, θα πρέπει να ειπωθεί ότι τα Ηνωμένα Έθνη και η διεθνής 
κοινότητα επιμένουν να παίζουν τον ρόλο του Πόντιου Πιλάτου.  Τα παγκόσμια οικονομικά, γεωστρατηγικά και 
γεωπολιτικά συμφέροντα επικρατούν έναντι του Διεθνούς Δικαίου και της διεθνούς ηθικής, γεγονός που 
αποθρασύνει ακόμη περισσότερο την Άγκυρα.  

 Αυτή ειδικότερα την περίοδο η Τουρκία επιχειρεί να υπαγορεύσει και να επιβάλει τους δικούς της όρους, 
τόσο σε ό,τι αφορά τη μορφή και το περιεχόμενο της λύσης του Κυπριακού όσο και τον ρόλο της στην ευρύτερη 
περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου και όχι μόνο.  Μιλά απροκάλυπτα για λύση δύο κρατών, δύο λαών, δύο 
εθνών, δύο θρησκειών και ανερυθρίαστα παρουσιάζει τη συνομοσπονδία ως δήθεν μεγάλη και έσχατη 
υποχώρηση εκ μέρους της.  Επιμένει σε τουρκικές εγγυήσεις και μονομερή επεμβατικά δικαιώματα.  Συνεχίζει 
τον σφετερισμό των ελληνοκυπριακών περιουσιών, τη βεβήλωση των θρησκευτικών μας μνημείων και το 
ολοκληρωτικό εθνικό ξεκαθάρισμα των κατεχόμενων περιοχών μας.  Εσχάτως, στην περίπτωση της 
περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου, επιχειρεί να μεταβάλει το status quo, να δημιουργήσει νέα τετελεσμένα επί 
του εδάφους και να διχάσει τους κατοίκους της.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ευθύνη για τη διαχείριση του Κυπριακού, για την αναζωογόνηση των ελπίδων και των προσδοκιών του 
κυπριακού λαού, είναι βαρύτατη, το ιστορικό μας χρέος τεράστιο.  Ούτε οι ώμοι του ενός ούτε οι ώμοι των ολίγων 
μπορούν να το σηκώσουν, χρειάζονται οι ώμοι όλων, χρειάζεται σοφία, σύνεση, προσήλωση σε αρχές, καθώς 
και εξεύρεση των πιο αποτελεσματικών τρόπων ενίσχυσης της υπόστασης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της 
γεωπολιτικής της αξίας.  Είμαστε υπόλογοι έναντι των προγόνων μας, αλλά και έναντι αυτών που θα έλθουν μετά 
από εμάς σε αυτή τη γη να συνεχίσουμε τον αγώνα για την απελευθέρωση και την επανένωση της πατρίδας 
μέχρι την τελική δικαίωση.  Έχουμε χρέος έναντι της ίδιας της ιστορίας να παραδώσουμε στις επόμενες γενιές 
μια ελεύθερη, ενωμένη και δημοκρατική Κύπρο.  Αυτό το χρέος δεν μπορούμε, αλλά ούτε και έχουμε το δικαίωμα 
να το αφήσουμε ανεκπλήρωτο.  Όπως μας προμήνυσε ο Κώστας Μόντης: «όμως αυτός [ο Πενταδάκτυλος] είν’ 
εκεί απέναντί μας […] και μας ρωτά: “Λοιπόν”;». 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστούμε πολύ, κύριε Καρογιάν.   

 Τελευταίος ομιλητής ο πρόεδρος του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών κ. Χαράλαμπος 
Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κυρία και κύριε Πρόεδρε, 
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 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Αγαπητοί προσκεκλημένοι, 

 Το καλοκαίρι του 1973 κατατάγηκα στον στρατό και μετά από πολύ καψόνι και ξύλο κατέληξα στον 
Πενταδάκτυλο πάνω από τη Λάπηθο.  Το πρωί της Δευτέρας στις 15 Ιουλίου του 1974 και μετά από την πρωινή 
αναφορά οι αξιωματικοί μαζεύτηκαν γύρω από το ραδιόφωνο και περίμεναν.  Ήξεραν τι επρόκειτο να γίνει.  
Ακούσαμε τότε στο ραδιόφωνο να λέει «Ο Μακάριος είναι νεκρός».  Λίγες μέρες μετά άρχισε να καίγεται η βόρεια 
πλευρά του Πενταδακτύλου.  Μέρα-νύχτα τρέχαμε χωρίς νερό και εργαλεία να σβήσουμε τη φωτιά, που ήταν 
εκτός ελέγχου.  Το Σάββατο το πρωί ακούγαμε συνεχώς εκρήξεις και ήρθε πάνω στον Πενταδάκτυλο ο διοικητής, 
μας μάζεψε όλους, καμιά τριανταριά περίπου, να μας μιλήσει.  Και, ενώ μας έλεγε «Mην ανησυχείτε, οι Τούρκοι 
κάνουν άσκηση», ακούσαμε ένα μαχητικό και, όταν κοιτάξαμε πάνω, είδαμε μια οβίδα να πέφτει πάνω μας.  
Μόλις που προλάβαμε να φύγουμε από εκεί.   

 Από εκείνη την ημέρα, κυρίες και κύριοι, κουβαλώ πολύ θυμό και πίκρα μέσα μου και νιώθω πολλά 
προδομένος.  Προδοσία, γιατί εβλέπαμε από ψηλά τα μεταγωγικά αεροπλάνα που βλέπετε στα βιντεάκια που 
κυκλοφορούν, επετούσαν πιο χαμηλά από εμάς, έριχναν αλεξιπτωτιστές, αλλά απαγορευόταν να 
πυροβολήσουμε.  Θυμό, γιατί, όταν κάναμε επίθεση φωνάζοντας «αέρα!» και πήραμε το περιβόητο ύψωμα 
Καλαμπάκκι, που ήταν οχυρωμένοι οι Τούρκοι, μας άφησαν χωρίς νερό και φαγητό για τρεις ημέρες μέσα στον 
καυτό ήλιο του Ιούλη, με τα σπαρτά γύρω μας να καίγονται και τις σφαίρες να πέφτουν βροχή.  Ούτε και ερχόταν 
κανένας να πάρει τους τραυματίες, παρά το ότι υπήρχε ασφαλισμένη πρόσβαση στην πίσω πλευρά.  Νιώθω 
προδοσία, γιατί έδωσαν διαταγή να φύγει το πυροβολικό από τον Πενταδάκτυλο και έτσι άφησαν τα πλοία να 
πλησιάσουν ανενόχλητα, ενώ, αν έμενε εκεί, οι Τούρκοι θα είχαν σίγουρα μεγάλες απώλειες.  Από την άλλη 
όμως, θα πρέπει να σας πω ότι εγώ δε θα ήμουν σήμερα εδώ, γιατί, όταν έφευγε το πυροβολικό, μας βρήκαν 
παγιδευμένους από τουρκικά άρματα και μας έσωσαν.  

 Όλα αυτά είναι γεγονότα από τις πρώτες μέρες της εισβολής και δεν έχω σκοπό να σας κουράσω με το τι 
περάσαμε τους δύο μήνες του πολέμου.  Τα αναφέρω αυτά, γιατί υποσχέθηκα στους άντρες του τάγματός μου 
ότι θα κάνω αναφορά και γιατί θέλω να έχετε έστω και μια απλή εικόνα στο μυαλό σας για το πώς ήταν η 
κατάσταση για μας, γιατί έχει μια απλή μαθηματική πράξη που η πολιτεία έπρεπε να κάνει εδώ και καιρό. 

 Τώρα είμαστε σαράντα επτά χρόνια μετά την εισβολή.  Φέτος έγιναν εξήντα επτά χρονών οι στρατιώτες 
που ήταν είκοσι χρονών στην εισβολή, εξήντα έξι αυτοί που ήταν τότε δεκαεννιά χρονών, φέτος θα 
συνταξιοδοτηθούν και οι τελευταίοι που πολέμησαν το ’74, όλοι οι έφεδροι έχουν φυσικά ήδη πάρει τη σύνταξή 
τους.  Αυτοί είναι οι άνθρωποι που τράβηξαν και το μεγαλύτερο βάρος της εισβολής και ήταν μπροστά στις μάχες.  
Αυτούς τους ανθρώπους τούς έχει εγκαταλείψει η πολιτεία εδώ και χρόνια χωρίς καμιά πρόνοια και φροντίδα.  
Έχει πολλούς με τραύματα στο σώμα και στην ψυχή τους, άτομα που βασανίστηκαν στις φυλακές των Τούρκων, 
γυναίκες που βιάστηκαν.  Ποια είναι η βοήθεια που δώσαμε σε αυτούς τους ανθρώπους;  Είμαι σίγουρος ότι 
έχετε ακούσει πολλά για τα ψυχολογικά προβλήματα των Αμερικανών στρατιωτών που επέστρεψαν πίσω από 
τον πόλεμο στο Βιετνάμ και μετά από το Ιράκ.  Να ξέρετε ότι ισχύουν τα ίδια και εδώ.  Και κανένας δεν 
ασχολήθηκε.  Δε θέλω να μπω σε λεπτομέρειες, αλλά σας διαβεβαιώνω ότι δεν είναι εύκολο να είσαι δεκαεννιά 
χρονών και να βλέπεις δίπλα σου όλη τη φρίκη του πολέμου. 

 Και να σας πω επίσης ότι πέρασαν είκοσι χρόνια περίπου, μέχρι να σταματήσω να βλέπω όνειρα και 
εφιάλτες, αλλά οι άλλοι που ήταν μαζί μου θα σας πουν πολύ χειρότερες ιστορίες.  Ο ένας από τους στρατιώτες 
που ήταν μαζί μου τότε είναι τώρα αλκοολικός, ο άλλος έφυγε για πάντα από την Κύπρο και δεν επέστρεψε ποτέ 
και ο άλλος είναι έτοιμος να πάρει τα όπλα, γιατί νιώθει ετοιμοπόλεμος, όπως ακριβώς ήταν το καλοκαίρι του ’74.  
Κάθε λίγα χρόνια συναντιόμαστε στο τάγμα μας στην Κλήρου.  Και όποτε, κυρίες και κύριοι, βρεθώ σε μια τέτοια 
σύναξη, που κανένας δε μιλά για το τι πέρασε, που βλέπεις άτομα που δεν τα αναγνωρίζεις καν μετά από τόσα 
χρόνια, αλλά έχεις αυτή τη μοναδική σύνδεση, νιώθω μια πικρία και έναν θυμό.  Πέρασαν τόσα χρόνια και 
κανένας δε νοιάστηκε γι’ αυτούς και τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν.  Σαράντα επτά χρόνια μετά χωρίς καμιά 
αναγνώριση.  Ας ρωτήσει κάποιος αυτούς τους ανθρώπους, έστω και τώρα, αν είναι καλά και τι βοήθεια 
χρειάζονται.   

 Θέλω όμως να σας θυμίσω και άλλα πράγματα, όπως την τραγική κατάσταση στην οποία βρεθήκαμε τις 
μέρες μετά την εισβολή, μόνοι, με το κράτος και την οικονομία μας υπό διάλυση, με μάνες μαυροφορεμένες, με 
αγνοούμενους, τραυματίες, εγκλωβισμένους, πρόσφυγες και πολλά θύματα.  Ακολούθησαν χρόνια δύσκολα, 
δουλέψαμε σκληρά, για να αναστήσουμε και να ανασυγκροτήσουμε τον τόπο μας, ένα μικρό οικονομικό θαύμα 
που μας έδωσε ελπίδα για ένα καλύτερο αύριο.  Δεν το βάλαμε κάτω, επιμείναμε, με τις λίγες δυνάμεις που 
είχαμε, διεκδικώντας την απελευθέρωση και επανένωση του τόπου μας.  Εξασφαλίσαμε ψηφίσματα από το 
Συμβούλιο Ασφαλείας, μεθοδικά και με τη στήριξη της Ελλάδας μπήκαμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Στα πλαίσια 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης μπορούμε να διεκδικήσουμε και να πετύχουμε μια λύση βασισμένη σε αρχές και αξίες 
που θα διασφαλίσουν την ειρηνική συνύπαρξη όλων μας σε αυτό το νησί.  Να συνεχίσουμε δημιουργικά και με 
καλή θέληση την προσπάθεια λύσης του Κυπριακού και επανένωσης της Κύπρου.  Δεν πρέπει με κανένα τρόπο 
να αφήσουμε την Τουρκία να πετύχει τους στόχους της ούτε καν να νοηθεί ότι θα δεχθούμε ποτέ λύση δύο 
κρατών, εγκαταλείποντας για πάντα την Καρπασία, την Κερύνεια, τη Μόρφου και το Βαρώσι. 
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 Αυτές τις μέρες, λαός και πολιτική ηγεσία, θα πρέπει όλοι μαζί ενωμένοι να αντιμετωπίσουμε τη νέα 
πρόκληση των Τούρκων στην περίκλειστη περιοχή της Αμμοχώστου, γιατί, αν χαθεί και αυτή, τότε θα εξανεμιστεί 
και η όποια ελπίδα για λύση. 

 Σήμερα είναι μέρα περισυλλογής, γιατί πριν από σαράντα επτά χρόνια το πραξικόπημα άνοιξε τις 
κερκόπορτες της καταστροφής του τόπου μας!  Ας μην είμαστε εκείνοι που θα παραδώσουμε χωρίς λύση ή 
διχοτομημένη την Κύπρο στις επόμενες γενιές!   

 Η ιστορία δε θα μας συγχωρέσει ποτέ! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Θεοπέμπτου.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ τελειώσαμε με τις ομιλίες των αρχηγών των κομμάτων για τις μαύρες 
επετείους του πραξικοπήματος και της εισβολής.   

 Να παρακαλέσω πολύ να παραμείνετε για πέντε λεπτά στις θέσεις σας, μέχρι να συνοδεύσουμε τον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας εκτός της αίθουσας, και θα συνεχίσουμε με την έγκριση του ψηφίσματος που 
κατατέθηκε από την κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Κόμματος για την Αμμόχωστο.  Είμαστε έτοιμοι 
να συνεχίσουμε ευθύς αμέσως.   

 Έχουμε ενώπιόν μας ομόφωνα, αντιλαμβάνομαι, σχέδιο ψηφίσματος για καταδίκη της παράνομης 
απόφασης της Τουρκίας.   

 Παρακαλώ, όλοι στις θέσεις σας.  Θα κλείσουν οι πόρτες, γιατί συνεχίζουμε με τη διαδικασία.  Παρακαλώ 
να κλείσουν οι πόρτες και να περάσουν έξω όσοι δεν έχουν θέση στα έδρανα.   

 Έχουμε ενώπιόν μας λοιπόν ομόφωνο σχέδιο ψηφίσματος για καταδίκη της παράνομης απόφασης της 
Τουρκίας για την αλλαγή του καθεστώτος της περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου και την εγκαθίδρυση 
στρατιωτικής βάσης μη επανδρωμένων αεροσκαφών στην περιοχή Λευκονοίκου.   

 Παρακαλώ πολύ τον γραμματέα να αναγνώσει το ψήφισμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για καταδίκη της παράνομης απόφασης της 
Τουρκίας για την αλλαγή του καθεστώτος της περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου και την 

εγκαθίδρυση στρατιωτικής βάσης μη επανδρωμένων αεροσκαφών στην περιοχή του Λευκονοίκου 
 Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

 Έχοντας υπόψη την πρόσφατη παράνομη απόφαση της Τουρκίας για διάνοιξη μέρους της παραλίας της 
περίκλειστης περιοχής της πόλης της Αμμοχώστου και θεωρώντας ότι η ενέργεια αυτή αποτελεί την απαρχή του 
μεθοδευμένου εποικισμού της Αμμοχώστου και υπονομεύει την προοπτική συνολικής επίλυσης του Κυπριακού, 

 Καταδικάζοντας απερίφραστα κάθε προσπάθεια εμπέδωσης νέων διχοτομικών τετελεσμένων εις βάρος 
της Κύπρου και την κατάφωρη παραβίαση του Διεθνούς Δικαίου και των σχετικών ψηφισμάτων του Συμβουλίου 
Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών, ενώ βρίσκονται σε σύγκρουση και με τα ψηφίσματα του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου,   

 Υπενθυμίζοντας τα ομόφωνα Ψηφίσματα της 7ης Ιουνίου 1984, της 6ης Μαΐου 2010, της 3ης Μαΐου 2012, 
της 11ης Οκτωβρίου 2019 και της 9ης Οκτωβρίου 2020 για το θέμα της Αμμοχώστου, καθώς και τα σχετικά κατά 
καιρούς διαβήματα των εκάστοτε Προέδρων του σώματος προς τους ανά τον κόσμο ομολόγους τους και στους 
επικεφαλής των θεσμικών οργάνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

 Τονίζοντας ότι η Συμφωνία Υψηλού Επιπέδου της 19ης Μαΐου 1979 δίδει προτεραιότητα στην 
επανεγκατάσταση των νόμιμων κατοίκων στην περίκλειστη περιοχή της πόλης της Αμμοχώστου υπό την αιγίδα 
του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών (ΟΗΕ), ανεξάρτητα από την έκβαση των συζητήσεων για άλλες πτυχές του 
προβλήματος, 

 Υπενθυμίζοντας όλα τα συναφή ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών, ιδίως τα 
Ψηφίσματα 541 (1983), 550 (1984), 789 (1992), 2532 (2020) και 2561 (2021), που καταδικάζουν όλες τις 
παράνομες αποσχιστικές ενέργειες της Τουρκίας και του παράνομου καθεστώτος των κατεχομένων, αλλά και τις 
απαράδεκτες απόπειρες για εποικισμό οποιουδήποτε τμήματος της περίκλειστης περιοχής της πόλης της 
Αμμοχώστου,  

 Υπογραμμίζοντας ειδικότερα το Ψήφισμα 550/1984 που θεωρεί τις απόπειρες εποικισμού οποιουδήποτε 
τμήματος της περίκλειστης περιοχής της πόλης της Αμμοχώστου από άτομα άλλα από τους κατοίκους τους 
απαράδεκτες και ζητά τη μεταβίβαση της περιοχής αυτής στη διοίκηση των Ηνωμένων Εθνών, καθώς και το 
Ψήφισμα 789/92 που προτρέπει όπως ως μέτρο οικοδόμησης εμπιστοσύνης η περίκλειστη περιοχή της πόλης 
της Αμμοχώστου περιληφθεί στην περιοχή που βρίσκεται υπό τον έλεγχο του ΟΗΕ, 
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 Επισημαίνοντας τη δήλωση του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου του 2020 για 
αποφυγή μονομερών ενεργειών από την Τουρκία και που τονίζει την αμετάβλητη θέση του Συμβουλίου 
Ασφαλείας όπως αυτή καταγράφεται στα ψηφίσματα και τις αποφάσεις του για την περίκλειστη περιοχή της 
πόλης της Αμμοχώστου,   

 Έχοντας υπόψη τη θέση του ΟΗΕ ότι η ευθύνη για το status quo στην περίκλειστη περιοχή της πόλης της 
Αμμοχώστου ανήκει αποκλειστικά στην τουρκική κυβέρνηση,   

 Εκφράζοντας εκτίμηση για το συνεχές ενδιαφέρον του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για το θέμα της 
Αμμοχώστου, ειδικότερα για το Ψήφισμα της 26ης Νοεμβρίου 2020 «σχετικά με την κλιμάκωση των εντάσεων 
στην περίκλειστη περιοχή της πόλης της Αμμοχώστου έπειτα από τις παράνομες ενέργειες της Τουρκίας και την 
επείγουσα ανάγκη για επανέναρξη των συνομιλιών», καθώς επίσης για αναφορές σε προηγούμενα και μετέπειτα 
ψηφίσματα του σώματος που καλούν την Τουρκία να συμμορφωθεί με τα σχετικά ψηφίσματα του Συμβουλίου 
Ασφαλείας του ΟΗΕ,   

 Επιβεβαιώνοντας τη στήριξη σε προηγούμενη εισήγηση της κυπριακής κυβέρνησης για απόδοση της 
πόλης της Αμμοχώστου στα Ηνωμένα Έθνη, επιστροφή σ’ αυτή των νόμιμων κατοίκων της και παράλληλο 
άνοιγμα του λιμανιού της Αμμοχώστου υπό την εποπτεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για διεξαγωγή εμπορίου από 
όλους τους νόμιμους κατοίκους της πόλης, χωρίς να παραβιάζεται η κυριαρχία της Κυπριακής Δημοκρατίας και 
το κεκτημένο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

 Σημειώνοντας την πρόταση για αναστήλωση και συντήρηση των ενετικών τειχών και των μνημείων της 
Αμμοχώστου, καθώς και την πρόταση για ανοικοδόμηση της εκτός των τειχών πόλης με βάση τον νέο οικολογικό 
σχεδιασμό, 

 Υπογραμμίζοντας την επίμονη διεθνή κινητοποίηση του δήμου Αμμοχώστου και των οργανωμένων 
συνόλων των νόμιμων κατοίκων της πόλης ενάντια στις τουρκικές μεθοδεύσεις όπως είχαν δημοσιοποιηθεί εδώ 
και μήνες,   

 Υπογραμμίζοντας ότι σε αυτή τη συγκυρία καθίσταται επιτακτική η ανάγκη για δυναμική αντίδραση προς 
τη διεθνή κοινότητα της κυβέρνησης και όλων των οργανωμένων συνόλων ενάντια στις τουρκικές μεθοδεύσεις, 
προκειμένου να αποφευχθεί η δημιουργία οριστικών διχοτομικών τετελεσμένων στην περίκλειστη περιοχή της 
πόλης της Αμμοχώστου, με ιδιαίτερη έμφαση στο γεγονός ότι η δημιουργία νέων παράνομων τετελεσμένων 
επηρεάζει αρνητικά τις προδιαγραφές της επιδιωκόμενης λύσης, όπως αυτή περιγράφεται στα σχετικά 
ψηφίσματα του ΟΗΕ, από την οποία θα ωφεληθούν και οι δύο κοινότητες.   

 Ομόφωνα: 

1. Επαναβεβαιώνει τα προηγούμενα ψηφίσματά της για την Αμμόχωστο.  

2. Υπογραμμίζει ότι η επίλυση του ζητήματος της Αμμοχώστου πρέπει να στηρίζεται στις αποφάσεις της 
διεθνούς κοινότητας και του ΟΗΕ και οποιαδήποτε επιθετική ενέργεια είναι παράνομη και καταδικαστέα.   

3. Τονίζει ότι η παράνομη απόφαση της Τουρκίας για μερική διάνοιξη του παραλιακού μετώπου της 
περίκλειστης πόλης αποτελεί μονομερή ενέργεια της τουρκικής κατοχικής δύναμης, με στόχο τον σταδιακό 
παράνομο εποικισμό της περίκλειστης περιοχής της πόλης της Αμμοχώστου, βρίσκεται εκτός του 
πλαισίου των ψηφισμάτων του ΟΗΕ για την Κύπρο γενικά και ειδικότερα για το θέμα της Αμμοχώστου και 
συνιστά κατάφωρη παραβίαση του Διεθνούς Δικαίου και ως τέτοια καταγγέλλεται από την Κυπριακή 
Δημοκρατία.   

4. Καταγγέλλει ότι η αλλαγή του καθεστώτος της περίκλειστης πόλης από την Τουρκία αποσκοπεί στην 
αλλοίωση του ιδιοκτησιακού καθεστώτος στην περιοχή και στην ακύρωση της προοπτικής επιστροφής 
της περίκλειστης περιοχής της πόλης της Αμμοχώστου όπως προνοούν τα σχετικά ψηφίσματα του 
Συμβουλίου Ασφαλείας.   

5. Απαιτεί από την Τουρκία να τερματίσει τις παράνομες μεθοδεύσεις της, να σεβαστεί τη Συμφωνία Υψηλού 
Επιπέδου του 1979 και να προχωρήσει σε εφαρμογή των ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας του 
ΟΗΕ για επιστροφή της περίκλειστης περιοχής της πόλης της Αμμοχώστου στους νόμιμους κατοίκους 
της, ειδικότερα των Ψηφισμάτων 550/1984 και 789/1992, ως βήμα καλής θέλησης και διάθεσης να 
συμβάλει στις προσπάθειες για επίλυση του κυπριακού προβλήματος.   

6. Υπενθυμίζει στην Τουρκία ότι η επίλυση του ζητήματος της Αμμοχώστου προδιαγράφεται ξεκάθαρα μέσα 
από τις αποφάσεις της διεθνούς κοινότητας και η εκμετάλλευσή του με οποιοδήποτε τρόπο είναι 
απαράδεκτη, παράνομη και καταδικαστέα.   

7. Καλεί την Τουρκία να συμμορφωθεί με το πρόσφατο κάλεσμα του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ για 
επανέναρξη των διαπραγματεύσεων για συνολική λύση του Κυπριακού.   

8. Υπογραμμίζει ότι απορρίπτει κάθε απόπειρα αλλαγής της βάσης λύσης του Κυπριακού και της αξίωσης 
για λύση δύο κρατών ή συνομοσπονδίας.  Εκφράζει την προσήλωσή της στον στόχο της απελευθέρωσης 
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και επανένωσης της Κύπρου στη βάση του πλαισίου όπως αυτό καθορίζεται από τα σχετικά ψηφίσματα 
του ΟΗΕ.  

9. Απευθύνει έκκληση για ανάληψη ενεργότερου ρόλου από την Ευρωπαϊκή Ένωση προς την επίτευξη αυτού 
του στόχου και καλεί τα κράτη μέλη της να ασκήσουν πιέσεις στην Τουρκία, προκειμένου να συμμορφωθεί 
με τα πρόσφατα Συμπεράσματα της Συνόδου Κορυφής και ειδικότερα με τις πρόνοιες του Ψηφίσματος 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου της 19ης Μαΐου 2021 σχετικά με την έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 
για την Τουρκία για την περίοδο 2019-2020 [2019/2176(ΙΝΙ)].  Το εν λόγω ψήφισμα καταδικάζει σθεναρά 
το παράνομο άνοιγμα της περίκλειστης περιοχής της πόλης της Αμμοχώστου, που υπονομεύει την 
προοπτική επανέναρξης των συνομιλιών για συλλογική επίλυση του Κυπριακού και καλεί την Τουρκία να 
ανακαλέσει την απόφασή της να μεταβιβάσει την περίκλειστη περιοχή της πόλης της Αμμοχώστου στη 
διοίκηση των Ηνωμένων Εθνών σύμφωνα με το Ψήφισμα 550 (1984) του Συμβουλίου Ασφαλείας του 
ΟΗΕ και να αποσύρει τα στρατεύματά της από την Κύπρο.   

10. Καλεί την Ευρωπαϊκή Ένωση να επιδείξει έμπρακτη αλληλεγγύη προς την Κυπριακή Δημοκρατία όπως 
προνοείται από τις συνθήκες της Ένωσης.   

11. Προτρέπει τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης να μην προχωρήσουν σε αναβάθμιση της τελωνειακής 
ένωσης Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρκίας, όσο η Τουρκία αρνείται να την εφαρμόσει χωρίς διακρίσεις και 
συνεχίζει να προβαίνει σε παράνομες ενέργειες εις βάρος της Κυπριακής Δημοκρατίας.   

12. Καλεί τη διεθνή κοινότητα να εντείνει τις προσπάθειές της προς την κατεύθυνση της Τουρκίας για το θέμα 
της Αμμοχώστου.   

13. Καλεί τη διεθνή κοινότητα να καταδικάσει τις ενέργειες της Τουρκίας για την περαιτέρω στρατικοποίηση 
των κατεχόμενων περιοχών, συμπεριλαμβανομένης της δημιουργίας παράνομης στρατιωτικής βάσης στο 
κατεχόμενο Λευκόνοικο, και να επιβάλει εμπάργκο στην πώληση όπλων και εξοπλισμών προς την 
Τουρκία, η οποία με την αναθεωρητική της στάση απειλεί τη σταθερότητα και την προοπτική ειρήνευσης 
σε εμπόλεμες περιοχές.   

14. Καλεί το Συμβούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών να αναλάβει ενεργό ρόλο στην προσπάθεια 
αποτροπής της εμβάθυνσης των διχοτομικών τετελεσμένων που μεθοδεύονται στην περίκλειστη περιοχή 
της πόλης της Αμμοχώστου, με γνώμονα την εφαρμογή των ψηφισμάτων του ΟΗΕ και ειδικότερα του 
Ψηφίσματος 550/1984, το οποίο ζητεί να μεταφερθεί η διοίκηση αυτής της περιοχής υπό την ευθύνη των 
Ηνωμένων Εθνών.   

15. Επαναβεβαιώνει τη βούληση της ελληνοκυπριακής πλευράς για διάλογο προς επίλυση του Κυπριακού 
στη βάση των ψηφισμάτων και των αποφάσεων του ΟΗΕ, αλλά και των αρχών και αξιών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση του ψηφίσματος;   

 Έχω μόλις ενημερωθεί ότι το ΕΛΑΜ δε συμφωνεί με την παράγραφο 8.   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οπότε, εάν δεν υπάρχει άλλη ένσταση ή επιφύλαξη, το κείμενο του ψηφίσματος εγκρίνεται.   

 Συμφωνούμε;  Ωραία. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της συνεδρίας και βεβαίως να σημειώσουμε -και 
ευχαριστώ τον κ. Λουκαΐδη για την επισήμανση- ότι έχει αλλάξει ο τίτλος του ψηφίσματος και είναι «Ψήφισμα για 
την καταδίκη της παράνομης απόφασης της Τουρκίας για άνοιγμα τμήματος της περίκλειστης περιοχής της 
πόλης της Αμμοχώστου».   

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Λουκαΐδη.   

 Οπότε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Για την επόμενη 
συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής θα ενημερωθείτε σχετικά. 

 [Στις 26 Ιουλίου 2021 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της έβδομης συνεδρίας της Έκτακτης Συνόδου 
της Ενδέκατης Βουλευτικής Περιόδου: 

 Η Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της 
συνεδρίας της Βουλής για την Τρίτη, 27 Ιουλίου 2021, στις 11.30 π.μ., έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
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 Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2021. 
(Αναπομπή) 
(Αρ. Φακ.: 23.02.062.094-2021) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: ………………… 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ………………… 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   …………………] 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 12.35 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Δημητρίου Αννίτα 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Μαυρίδης Μάριος 

Νεοφύτου Αβέρωφ 

Αλαμπρίτης Πρόδρομος Ορφανίδου Σάβια 

Γεωργιάδης Χάρης Πάζαρος Χαράλαμπος 

Γεωργίου Νίκος Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Δημητρίου Δημήτρης Σύκας Νίκος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Τορναρίτης Νίκος 

Κάρουλλας Γιώργος Τσιρίδου Φωτεινή 

Κουλλά Ονούφριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Μαρίνα 

Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 

Κέττηρος Νίκος Φακοντής Βαλεντίνος 

Κυπριανού Άντρος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χριστόφιας Χρίστος 

Λουκαΐδης Γιώργος Χριστοφίδης Χρίστος 

ΔΗΚΟ 
Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παντελίδης Χρύσης 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Σαββίδης Χρύσανθος 

Μυλωνάς Παύλος Σενέκης Χρίστος 

Ορφανίδης Χρίστος  

ΕΛΑΜ 
Θεμιστοκλέους Ανδρέας Παπαγιάννης Λίνος 

Ιωάννου Σωτήρης  

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Αποστόλου Ανδρέας Μυριάνθους Ηλίας 

Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 
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ΔΗΠΑ 
Γιακουμή Μιχάλης Μουσιούττας Μαρίνος 

Καρογιάν Μάριος Τρυφωνίδης Αλέκος 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
Ατταλίδου Αλεξάνδρα Παπαδούρης Σταύρος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των ηρώων και των μαρτύρων της δημοκρατίας και της ελευθερίας 

και ομιλίες (Πρόεδρος, Αβέρωφ Νεοφύτου, Στέφανος Στεφάνου, Νικόλας Παπαδόπουλος, Λίνος 
Παπαγιάννης, Μαρίνος Σιζόπουλος, Μάριος Καρογιάν, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου) για τις μαύρες 
επετείους του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής. 

2. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για καταδίκη της παράνομης απόφασης της Τουρκίας 
για την αλλαγή του καθεστώτος της περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου και την εγκαθίδρυση 
στρατιωτικής βάσης μη επανδρωμένων αεροσκαφών στην περιοχή του Λευκονοίκου και έγκρισή του με 
τον τίτλο «Ψήφισμα για την καταδίκη της παράνομης απόφασης της Τουρκίας για άνοιγμα τμήματος της 
περίκλειστης περιοχής της πόλης της Αμμοχώστου». 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΕΚΤΑΚΤΗ ΣΥΝΟΔΟΣ  

Συνεδρίαση 27ης Ιουλίου 2021 

Ώρα έναρξης: 11.49 π.μ. 

Αρ. 7 
 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είμαστε έτοιμοι, συνάδελφοι;   

 Το μοναδικό θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι η αναπομπή του νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2021» από τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας.  Αντιλαμβάνομαι ότι θα υπάρχουν ομιλητές επί τούτου και, αν είναι εύκολο, να σημειωθούν. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τον αναπεμφθέντα 
νόμο «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 
 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Σωτήρης Ιωάννου 

 Χρύσης Παντελίδης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου Αντρέας Καυκαλιάς 
 Άριστος Δαμιανού Σταύρος Παπαδούρης 

 Χρίστος Χριστοφίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, τον 
οποίο η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε στις 8 Ιουλίου 2021 και ο οποίος αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, σε συνεδρία της 
που πραγματοποιήθηκε στις 27 Ιουλίου 2020.  Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Οικονομικών και εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου και του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου.    

 Όπως είναι γνωστό, ο αναπεμφθείς νόμος κατατέθηκε στη Βουλή υπό τη μορφή πρότασης νόμου από 
τους βουλευτές κ. Στέφανο Στεφάνου, Άριστο Δαμιανού και Χρίστο Χριστοφίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και Χρύση Παντελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Αλέκο Τρυφωνίδη εκ μέρους της Δημοκρατικής 
Παράταξης και Σταύρο Παπαδούρη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 

 Με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων Νόμου, ώστε να παραταθεί η στοχευμένη αναστολή της διαδικασίας εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων 
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μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2021, λόγω των συνεχιζόμενων και εντεινόμενων οικονομικών και κοινωνικών 
επιπτώσεων που έχει επιφέρει η έξαρση της πανδημίας COVID-19. 

 Σημειώνεται ότι η υφιστάμενη στοχευμένη αναστολή λήγει την 31η Ιουλίου 2021, ενώ με βάση το άρθρο 
62 του υπό αναπομπή νόμου η εφαρμογή των διατάξεων του Μέρους VIA του βασικού νόμου αναστέλλεται μέχρι 
την 31η Οκτωβρίου 2021 για: 

1. κύρια κατοικία του χρεώστη, η εκτιμώμενη αξία της οποίας δεν υπερβαίνει τις €350.000, 

2. επαγγελματική στέγη με ετήσιο κύκλο εργασιών που δεν υπερβαίνει τις €750.000 και 

3. αγροτεμάχιο του χρεώστη, το οποίο βρίσκεται σε γεωργική ή άλλη κτηνοτροφική ζώνη ή σε οποιαδήποτε 
άλλη ζώνη στο οποίο ασκείται γεωργοκτηνοτροφική δραστηριότητα, η εκτιμώμενη αξία του οποίου δεν 
υπερβαίνει τις €100.000. 

 Οι λόγοι της αναπομπής του υπό αναφορά νόμου από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, όπως αυτοί 
εξάγονται από την επιστολή του Προέδρου της Δημοκρατίας προς την Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2021, παρατίθενται ακολούθως αυτούσιοι και αυτολεξεί: 

 «Κατ’ αρχάς, θεωρώ ότι ο υπό αναπομπή Νόμος συγκρούεται με το Άρθρο 26 του Συντάγματος και την 
ελευθερία του συμβάλλεσθαι.  Το δικαίωμα του “συμβάλλεσθαι ελευθέρως” περικλείει και το δικαίωμα 
διαμόρφωσης του περιεχομένου της σύμβασης, κατά την ελεύθερη βούληση των συμβαλλομένων μερών.  Η 
μεταγενέστερη επέμβαση του νομοθέτη, δεν συμβιβάζεται, καταρχήν, με την ελευθερία των συμβάσεων. 
Εξαιρέσεις δυνατόν να είναι δικαιολογημένες, στο βαθμό που επιτρέπει το Σύνταγμα.  Όμως οι περιορισμοί του 
δικαιώματος, όπως προσδιορίζονται από τα όρια που θέτει το ίδιο το Σύνταγμα, δεν πρέπει να θίγουν την ουσία 
ή τον πυρήνα του δικαιώματος, όπως συμβαίνει στην προκείμενη περίπτωση. 

 Ο υπό αναπομπή Νόμος παραβιάζει το Άρθρο 26 του Συντάγματος, εφόσον παρεμβαίνει στο δικαίωμα 
των συμβαλλομένων (ενυπόθηκου δανειστή και ενυπόθηκου οφειλέτη) να επιλέξουν και/ή να διαμορφώσουν 
ελεύθερα το περιεχόμενο και/ή τους όρους της μεταξύ τους σύμβασης και/ή επειδή με τον υπό αναπομπή Νόμο, 
εκ των υστέρων, τροποποιούνται και/ή καταργούνται συμβάσεις κατά τρόπο αντίθετο προς τη βούληση των 
συμβαλλομένων, χωρίς τούτο να δικαιολογείται ή να τίθεται επί τη βάσει των γενικών αρχών του Δικαίου των 
Συμβάσεων.  Ο υπό αναπομπή Νόμος, αποστερεί από τον ενυπόθηκο δανειστή, το συμβατικό δικαίωμα που του 
παρέχει η ιδιωτική του σύμβαση, με τον ενυπόθηκο οφειλέτη. 

 Η αναστολή της διαδικασίας εκποίησης όπως αυτή προβλέπεται στο Μέρος VIA του βασικού νόμου, είναι 
παγιοποιημένη νομοθετικά από τον Δεκέμβριο του 2020, και ως εκ τούτου, η αναστολή αυτή, έπαψε πλέον να 
χαρακτηρίζεται από προσωρινότητα και η συνεχής ψήφιση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναστολών 
εφαρμογής των διατάξεων του βασικού νόμου, δύναται να ερμηνευθεί ως μόνιμη παρά προσωρινή τόσο από 
τους δανειολήπτες όσο και από εποπτικής πλευράς. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων με Πρόταση Νόμου που ψηφίστηκε σε Νόμο (Ν. 212(Ι)/2020) ανέστειλε την 
εφαρμογή του πλαισίου εκποιήσεων από 29 Δεκεμβρίου 2020 μέχρι τις 31 Μαρτίου 2021 για κύρια κατοικία του 
χρεώστη η εκτιμώμενη αξία της οποίας δεν υπερβαίνει τις 350.000 ευρώ, επαγγελματική στέγη που απασχολεί 
λιγότερο από δέκα εργαζόμενους και κύκλο εργασιών μέχρι 2.000.000 ευρώ. 

 Ακολούθως, με νέα Πρόταση Νόμου που ψηφίστηκε σε νόμο (Ν. 98(Ι)/2021) η Βουλή των Αντιπροσώπων, 
επέκτεινε την αναστολή των εκποιήσεων από τις 31 Μαρτίου 2021 μέχρι 31 Ιουλίου 2021, διευρύνοντας την 
περίμετρο για κύρια κατοικία αξίας του οφειλέτη, η εκτιμώμενη αξία της οποίας δεν υπερβαίνει τις 500.000 ευρώ 
από 350.000 ευρώ, επαγγελματική στέγη που απασχολεί λιγότερο από δέκα εργαζόμενους και κύκλο εργασιών 
μέχρι 2.000.000 ευρώ και περιέλαβε και αγροτεμάχια του οφειλέτη η εκτιμώμενη αξία των οποίων, δεν υπερβαίνει 
τις 250.000 ευρώ. 

 Ο υπό αναπομπή Νόμος, επεκτείνει την αναστολή των εκποιήσεων από 1η Αυγούστου 2021 μέχρι 31 
Οκτωβρίου 2021, περιορίζοντας όμως, την περίμετρο για κύρια κατοικία, του οφειλέτη, η εκτιμώμενη αξία της 
οποίας, δεν υπερβαίνει τις 350.000 ευρώ, από 500.000 ευρώ, επαγγελματική στέγη με κύκλο εργασιών που δεν 
υπερβαίνει τις 750.000 ευρώ και αγροτεμάχια του οφειλέτη, η εκτιμώμενη αξία των οποίων, δεν υπερβαίνει τις 
100.000 ευρώ. 

 Είναι επίσης σημαντικό να αναφερθεί, ότι η συνεχής αυτή αναστολή των εκποιήσεων, προστατεύει ως επί 
το πλείστο τους στρατηγικούς κακοπληρωτές εις βάρος των καταθετών και των συνεπών δανειοληπτών, ενώ 
δημιουργεί αντικίνητρα στην προσέλκυση δυνητικών επενδυτών και εγείρει τον κίνδυνο υποβαθμίσεων τόσο των 
τραπεζών όσο και του κράτους. 

 Ως συνέπεια αυτού, συνεχίζουν να ελλοχεύουν κίνδυνοι αρνητικής αξιολόγησης του πλαισίου των 
εκποιήσεων ως αναποτελεσματικού και χρονοβόρου, με αρνητικό αντίκτυπο στις αξίες των εξασφαλίσεων, 
ανάγκη για αύξηση των προβλέψεων και κατ’ επέκταση των κεφαλαιακών αναγκών των πιστωτικών ιδρυμάτων 
με αρνητικές συνέπειες για την οικονομία στο σύνολό της. 
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 Ουσιαστικά, ο υπό αναπομπή Νόμος, με την περαιτέρω επέκταση της αναστολής της διαδικασίας 
εκποίησης, μετατρέπει την προσωρινή αναστολή σε μόνιμη, παραβιάζοντας με τον τρόπο αυτό, τα συνταγματικά 
συμβατικά δικαιώματα του ενυπόθηκου δανειστή. 

 Περαιτέρω, ο υπό αναπομπή Νόμος, παραβιάζει και το Άρθρο 30 του Συντάγματος εφόσον παρεμποδίζει 
και/ή περιορίζει το δικαίωμα πρόσβασης του ενυπόθηκου οφειλέτη, όπως προσφύγει στη δικαιοσύνη, σύμφωνα 
με το άρθρο 44Γ(3) και 44Ι(3) του Μέρους VIA του βασικού νόμου, εφόσον εξουδετερώνει και/ή διαγράφει το 
συνταγματικό αυτό δικαίωμα του ενυπόθηκου οφειλέτη. 

 Ο υπό αναπομπή Νόμος, παραβιάζει και το Άρθρο 80 του Συντάγματος. Το Άρθρο 80 του Συντάγματος 
προβλέπει ότι καμία πρόταση νόμου που συνεπάγεται αύξηση των εξόδων που προβλέπονται από τον 
Προϋπολογισμό δεν δύναται να υποβληθεί από βουλευτή. [Πρόεδρος της Δημοκρατίας ν Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Αρ. 2) (2001) 3Α. Α.Α.Δ. 519, Πρόεδρος της Δημοκρατίας ν Βουλής των Αντιπροσώπων (2011) 
3Α. Α.Α.Δ. 72, Αναφορές αρ.2/18 και 3/18 Πρόεδρος της Δημοκρατίας ν Βουλή των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 
6 Φεβρουαρίου 2019].  

 Ο σκοπός του Συνταγματικού Νομοθέτη είναι η απόδοση αποκλειστικής εξουσίας για την ετοιμασία του 
προϋπολογισμού και τον καθορισμό των δαπανών του κράτους στην Εκτελεστική Εξουσία, αφού θα μπορούσε 
πρόταση Νόμου να επιβαρύνει και να αυξάνει τα έξοδα όλων των προϋπολογισμών πέραν του τρέχοντος και 
ήδη εγκριθέντος, χωρίς την συναίνεση της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

 Οι πρόνοιες του υπό αναπομπή Νόμου, επιφέρουν αύξηση των κατά τα άλλα προβλεπόμενων δαπανών 
κατά τον τρόπο που θα επεξηγηθεί ακολούθως, προσκρούουν στις διατάξεις του Άρθρου 80.2 του Συντάγματος 
και ως εκ τούτου είναι αντισυνταγματικές καθώς και ασύμβατες με την αρχή της Διάκρισης των Εξουσιών, 
εφόσον, επεμβαίνει η Νομοθετική Εξουσία, στην διαμόρφωση του προϋπολογισμού του Κράτους, κάτι για το 
οποίο αποκλειστική ευθύνη έχει η Εκτελεστική Εξουσία. 

 Συγκεκριμένα, η οριζόντια αναστολή της διαδικασίας εκποίησης ακινήτων, καθιστά αδύνατη τη 
ρευστοποίηση της εξασφάλισης, με αποτέλεσμα την αύξηση των κεφαλαιακών αναγκών των τραπεζών, καθώς 
και της πιστοληπτικής αξιολόγησης της Δημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με προκαταρκτικά στοιχεία της Κεντρικής Τράπεζας Κύπρου, με ημερομηνία αναφοράς 31 
Δεκεμβρίου 2020, από τράπεζες που καλύπτουν το 83% των Μη Εξυπηρετούμενων Χορηγήσεων (στο εξής 
“ΜΕΧ”) στο τραπεζικό σύστημα, η περίμετρος που επηρεάζεται από τον Ν.98(Ι)/2021, καλύπτει το 43% των ΜΕΧ 
των τραπεζών αυτών.  Στις 31 Μαρτίου 2021, το 48% των ΜΕΧ παρουσίαζε καθυστερήσεις πέραν των 5 ετών, 
ενώ ποσοστό 64% παρουσίαζε καθυστερήσεις πέραν των 2 ετών, δηλαδή η αδυναμία αποπληρωμής αυτών των 
δανειζόμενων, δεν σχετίζεται με την κρίση COVID19. 

 Σημειώνεται επίσης, ότι οι κατασχέσεις που διενήργησαν οι τράπεζες, κατά τα δύο τελευταία τρίμηνα, 
δηλαδή έως τις 31 Δεκεμβρίου 2020 και στις 31 Μαρτίου 2021, αφορούσαν μεγάλο ποσοστό αγροτεμαχίων, η 
μέση αγοραία αξία των οποίων ήταν σημαντικά χαμηλότερη από €250.000.  Σημειώνεται ότι τα στοιχεία για το 
δεύτερο τρίμηνο του 2021 που θα αντικατοπτρίζουν τις συνέπειες του Ν.98(Ι)/2021, δεν είναι ακόμη διαθέσιμα. 

 Ως εκ των ανωτέρω, και παρά το γεγονός ότι ο υπό αναπομπή Νόμος, περιλαμβάνει λιγότερο διευρυμένη 
περίμετρο σε σχέση με την εμβέλεια του Ν.98(Ι)/2021, η επέκταση της αναστολής των εκποιήσεων μέχρι την 31η 
Οκτωβρίου 2021, έχει ως αποτέλεσμα την περαιτέρω αποδυνάμωση του εργαλείου των εκποιήσεων και δύνανται 
να επιφέρει πρόσθετους κινδύνους για τις τράπεζες, σε μια ιδιαίτερα αβέβαιη περίοδο, καθώς: 

α. δεν θα υπάρχουν τα κατάλληλα κίνητρα για να προχωρήσουν οι τράπεζες σε συνεργασία με τους 
δανειολήπτες σε βιώσιμες αναδιαρθρώσεις κάτι που επηρεάζει αρνητικά και τις δυο πλευρές, 

β. ενδέχεται να αυξηθεί ο ηθικός κίνδυνος και το ενδεχόμενο να επηρεαστεί αρνητικά η κουλτούρα 
αποπληρωμής των δανειοληπτών που εξυπηρετούν τα δάνειά τους  και κατ’ επέκταση ο κίνδυνος των 
αθετήσεων από όλες τις κατηγορίες δανείων, 

γ. δημιουργούνται πρόσθετα προβλήματα στο στρατηγικό σχεδιασμό των τραπεζών για εξορθολογισμό των 
ισολογισμών τους. 

 Τονίζεται ότι εάν δεν υπάρχουν τα κατάλληλα κίνητρα, με ένα σωστά διαμορφωμένο, σταθερό και 
ολοκληρωμένο νομικό πλαίσιο, για επίλυση των διαφορών μεταξύ δανειοληπτών και τραπεζών ελλοχεύει ο 
κίνδυνος της κοινωνικοποίησης των ζημιών εις βάρος των υγιών μονάδων της οικονομίας και αυξάνει τον κίνδυνο 
στη χρηματοοικονομική σταθερότητα. 

 Επομένως, τα προαναφερόμενα ενδέχεται να επηρεάσουν αρνητικά την κουλτούρα αποπληρωμής των 
δανειοληπτών.  Κάτι τέτοιο σημαίνει αυξημένο ηθικό κίνδυνο ο οποίος δύναται να μεταφραστεί σε: 

α. αθετήσεις τόσο από την κατηγορία των εξυπηρετούμενων, αλλά και από την κατηγορία των 
αναδιαρθρωμένων, μη εξυπηρετούμενων δανείων.  Μια τέτοια εξέλιξη, θα επηρεάσει αρνητικά, τα 
διαθέσιμα κεφάλαια των τραπεζών. 
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β. αφαίρεση κινήτρων σε δανειολήπτες, να συζητήσουν με τις τράπεζες, το ενδεχόμενο αναδιάρθρωσης των 
δανείων τους, γεγονός το οποίο θα επηρεάσει αρνητικά τόσο τους ιδίους όσο και το τραπεζικό σύστημα. 

 Οι προαναφερθείσες συνέπειες, θα επηρεάσουν και τον κρατικό προϋπολογισμό, λόγω του ότι ο άμεσος 
επηρεασμός του χρηματοπιστωτικού συστήματος, επιφέρει δυσμενείς συνέπειες και στην οικονομική πολιτική 
του κράτους. 

 Επισημαίνεται επίσης, ότι με τον υπό αναπομπή Νόμο, η Νομοθετική Εξουσία επεμβαίνει στον τομέα 
αρμοδιότητας της Εκτελεστικής Εξουσίας, κατά παράβαση της αρχής της Διάκρισης των Εξουσιών.  
Συγκεκριμένα, ο υπό αναπομπή Νόμος, όπως θεσπίστηκε, εμπεριέχει στοιχεία διοικητικής λειτουργίας και, ως 
εκ τούτου, καταστρατηγεί τη συνταγματική αρχή της Διάκρισης των Εξουσιών (Αναφορά 1/2013, Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας ν. Βουλή των Αντιπροσώπων, ημερ. 11.6.2014, Αναφορά αρ. 1/2015, Πρόεδρος της Δημοκρατίας 
και Βουλή των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 2015). 

 Η Αρχή της Διάκρισης των Εξουσιών απαγορεύει και αποκλείει την άσκηση ή την ανάληψη εξουσίας έξω 
από την σφαίρα των αρμοδιοτήτων της καθεμιάς από τις τρεις εξουσίες της πολιτείας.  Η άσκηση της εκτελεστικής 
εξουσίας δεν πρέπει να επηρεάζεται από παρεμβολές της νομοθετικής εξουσίας. 

 Το πεδίο λειτουργίας των τριών πολιτειακών εξουσιών διαχωρίζεται αυστηρά και αποκλείεται η ανάληψη 
ή η άσκηση οποιασδήποτε αρμοδιότητας από οποιαδήποτε από τις τρεις εξουσίες που δεν αποδίδεται σ’ αυτήν 
από το Σύνταγμα ή δεν εμπίπτει στο πεδίο της λειτουργίας της λόγω των εγγενών χαρακτηριστικών της.  Το 
κριτήριο για την ταξινόμηση των κρατικών λειτουργιών, όπου αυτές δεν κατανέμονται ρητά από το Σύνταγμα, 
είναι ουσιαστικό και συναρτάται με τα εγγενή χαρακτηριστικά και την εσώτερη φύση τους. 

 Συγκεκριμένα, η νομοθετική εξουσία ασκείται από τη Βουλή των Αντιπροσώπων (Άρθρο 61 του 
Συντάγματος).  Η εκτελεστική εξουσία ασκείται από τον Πρόεδρο και Αντιπρόεδρο υπό τους περιορισμούς που 
οι συνταγματικές διατάξεις επιβάλουν (Άρθρα 37, 38, 46, 47, 48, 49 και 50 του Συντάγματος) και το κατάλοιπον 
της εκτελεστικής εξουσίας ασκείται από το Υπουργικό Συμβούλιο και τους Υπουργούς (Άρθρα 54 και 58). Η 
δικαστική εξουσία ασκείται από τα Δικαστήρια (Άρθρα 136 151,152, 155-156, 158 του Συντάγματος). 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων, σύμφωνα με το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, είναι το κατεξοχήν 
αρμόδιο Σώμα να νομοθετεί “επί παντί θέματι”, εκτός αν αυτό καταστρατηγεί την αρχή της Διάκρισης των 
Εξουσιών ή συγκεκριμένο άρθρο του Συντάγματος.  Επομένως, οιαδήποτε άμεση ή έμμεση επέμβαση της μιας 
εξουσίας στη σφαίρα αρμοδιοτήτων της άλλης εξουσίας παραβιάζει την αρχή αυτή.  Σε νομολογία του 
Δικαστηρίου, τονίστηκε ότι, η ίδια η φύση του ρυθμιζόμενου θέματος, είναι δυνατόν να εμπίπτει στα πλαίσια 
αρμοδιότητος της Εκτελεστικής Εξουσίας και ότι, αν ένας νόμος εμπεριέχει στοιχεία διοικητικής ενέργειας, τότε 
αυτός είναι αντισυνταγματικός, καθότι θεωρείται ότι η Νομοθετική Εξουσία επεμβαίνει στον τομέα αρμοδιότητας 
της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

 Με τον υπό αναπομπή Νόμο, η Βουλή των Αντιπροσώπων δεν ψήφισε κανόνα δικαίου γενικής 
εφαρμογής, αλλά η νομοθετική εξουσία, παρεμβαίνει στις αρμοδιότητες της εκτελεστικής εξουσίας, κατά τρόπο 
που θίγει την συνταγματική Αρχή της Διάκρισης των Εξουσιών.  Η οικονομική πολιτική αποτελεί αποκλειστική 
αρμοδιότητα της εκτελεστικής εξουσίας.  Περαιτέρω, η Βουλή των Αντιπροσώπων με τον υπό αναπομπή Νόμο, 
παραβιάζει το διαχωρισμό των εξουσιών μεταξύ της νομοθετικής και της δικαστικής εξουσίας, εφόσον δεν 
επιτρέπει στον ενυπόθηκο οφειλέτη την πρόσβαση στην δικαιοσύνη, όπως έχει ήδη αναφερθεί πιο πάνω.  Η 
Βουλή νομοθετεί και η εκτελεστική εξουσία διακυβερνά μέσα στα όρια που το Σύνταγμα και οι νόμοι της 
Δημοκρατίας θέτουν. Αποκλειστικός κριτής του κατά πόσον, η εκτελεστική εξουσία κινείται μέσα στα όρια που το 
Σύνταγμα και οι νόμοι θέτουν, είναι, το Δικαστήριο, το οποίο περιβάλλεται με τη δικαστική εξουσία. 

 Επομένως, ο υπό αναπομπή Νόμος, παραβιάζει και την αρχή της Διάκρισης των Εξουσιών.». 

 Με βάση τα προαναφερθέντα, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας με την επιστολή του εισηγείται όπως η Βουλή 
των Αντιπροσώπων μη εμμείνει στην απόφασή της και προχωρήσει σε αποδοχή της αναπομπής. 

 Στο στάδιο της συζήτησης από την επιτροπή, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, χωρίς 
να αναφερθεί στα εγειρόμενα συνταγματικά ζητήματα, τα οποία αναλύθηκαν ακολούθως από την παρευρεθείσα 
εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, δήλωσε μεταξύ άλλων ότι οι εκποιήσεις ενυπόθηκων 
ακινήτων δεν αποτελούν αυτοσκοπό.  Παρά ταύτα, συνιστούν απαραίτητο εργαλείο για την ανάκαμψη της 
οικονομίας.  Τόνισε επίσης ότι, σε περίπτωση συνέχισης της αναστολής εκποιήσεων, ελλοχεύει ο κίνδυνος 
υποβάθμισης της κυπριακής οικονομίας από διεθνείς οίκους. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο, οι ΜΕΧ αποτελούν το σημαντικότερο πρόβλημα της κυπριακής οικονομίας, η δε 
μείωσή τους είναι απόλυτα συνυφασμένη με τη λειτουργία ενός σταθερού νομικού πλαισίου.  Όπως ανέφερε, 
πρόσφατα ο οίκος «Moody’s» υπέδειξε ως έναν από τους κινδύνους υποβάθμισης του αξιόχρεου της κυπριακής 
οικονομίας τη μη αποτελεσματική μείωση των ΜΕΧ.  

 Συναφώς, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι το Υπουργείο Οικονομικών είχε 
κρίνει ως απολύτως απαραίτητο να ζητήσει τη γνώμη της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας (ΕΚΤ) για σκοπούς 
συμμόρφωσης με τα άρθρα 127(4) και 282(5) της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και το 
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άρθρο 2(1) της απόφασης του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου (98/415/ΕΚ), καθότι έκρινε ότι το θέμα αυτό άπτεται των 
αρμοδιοτήτων της ΕΚΤ ως προς τη διασφάλιση της χρηματοπιστωτικής σταθερότητας.  

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, δήλωσε ότι η ΕΚΤ με επιστολή της, ημερομηνίας 20  Ιουλίου 2021, 
ενημέρωσε τον Υπουργό Οικονομικών ότι αποφάσισε να μη διατυπώσει γνώμη, καθώς έκρινε ότι το θέμα μόνον 
οριακά άπτεται των τομέων αρμοδιότητάς της, αφού έλαβε ιδιαιτέρως υπόψη τα ακόλουθα: 

1. Το γεγονός ότι σκοπός των τροποποιήσεων που εισάγονται με το σχέδιο νόμου είναι μόνον η παράταση 
της αναστολής των διαδικασιών εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων έως την 31η Οκτωβρίου 2021. 

2. Το πεδίο εφαρμογής των υπό αναφορά ρυθμίσεων περιορίζεται στις πρώτες κατοικίες εκτιμώμενης αξίας 
έως 350.000 ευρώ (μείωση σε σχέση με το ποσό των 500.000 ευρώ βάσει του ισχύοντος νόμου), στις 
μικρές επαγγελματικές στέγες επιχειρήσεων με ετήσιο κύκλο εργασιών έως 750.000 ευρώ (μείωση σε 
σχέση με το ποσό των 2.000.000 ευρώ βάσει του ισχύοντος νόμου) και στα αγροτεμάχια εκτιμώμενης 
αξίας έως 100.000 ευρώ (μείωση σε σχέση με το ποσό των 250.000 ευρώ βάσει του ισχύοντος νόμου). 

 Από την πλευρά της η παρευρεθείσα εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ανέλυσε 
τους λόγους της υπό αναφορά αναπομπής, επικεντρωνόμενη στην καταστρατήγηση του άρθρου 26 του 
συντάγματος αναφορικά με την ελευθερία του συμβάλλεσθαι.  Τόνισε επίσης ότι με τον υπό αναφορά νόμο 
πλήττεται η αρχή της διάκρισης των εξουσιών, η οποία διατρέχει το σύνταγμα.  Τέλος, αναφέρθηκε στην αύξηση 
των προβλεπόμενων δαπανών κατά παράβαση του άρθρου 80.2 του συντάγματος, καθότι παρατηρείται 
επηρεασμός της διαμόρφωσης του προϋπολογισμού του κράτους, για τον οποίο αποκλειστική ευθύνη φέρει η 
εκτελεστική εξουσία.  Κατά την ίδια, η αδυναμία ρευστοποίησης των εξασφαλίσεων συνεπάγεται αύξηση των 
κεφαλαιακών αναγκών των τραπεζών, καθώς και της πιστοληπτικής αξιολόγησης της Δημοκρατίας.   

 Ο εκπρόσωπος της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου δήλωσε ότι, χωρίς να έχει τροποποιηθεί η θέση της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου όπως είχε εκφραστεί σε προηγούμενα στάδια ως προς τις ρυθμίσεις που 
επέρχονται με τον ψηφισθέντα νόμο, παρά ταύτα πρέπει να επισημανθεί ότι μεγάλο ποσοστό δανειοληπτών έχει 
προχωρήσει σε αποπληρωμή και σε αναδιάρθρωση των δανείων του, ενώ, σύμφωνα με έκθεση της Ευρωπαϊκής 
Αρχής Τραπεζών, στην Κύπρο ο χρόνος ανάκτησης οικιστικών δανείων κυμαίνεται σε χρόνο διπλάσιο του 
χρόνου ανάκτησης οικιστικών δανείων σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου τόνισε ιδιαίτερα το γεγονός ότι η αναστολή 
εκποιήσεων ενυπόθηκων δανείων ίσχυσε για πέραν των δεκαοκτώ (18) μηνών, με αποτέλεσμα να έχει 
ουσιαστικά καταστεί μόνιμη, με όλες τις επιπτώσεις επί της σταθερότητας του χρηματοπιστωτικού συστήματος.  
Ο ίδιος τόνισε επίσης ότι οι παρατηρούμενες καθυστερήσεις δεν οφείλονται στην κατάσταση που δημιουργήθηκε 
συνεπεία της πανδημίας, καθότι μεγάλο ποσοστό των εν λόγω δανείων παρουσιάζει καθυστερήσεις πέραν των 
πέντε (5) ετών. 

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, μέλη της επιτροπής ανέφεραν τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με τη γνώμη της ΕΚΤ, η οποία εν πάση περιπτώσει δεν έχει κατατεθεί ενώπιον της επιτροπής, 
η σκοπούμενη ρύθμιση με τον ψηφισθέντα νόμο, ήτοι η αναστολή εκποιήσεων ενυπόθηκων δανείων μέχρι 
την 31η Οκτωβρίου 2021, δεν αντιτίθεται προς αυτή, αλλά μάλλον υποστηρίζει την αναστολή των υπό 
αναφορά εκποιήσεων.  Η θέση αυτή βασίζεται σε αντίληψη περί σταδιακής εξόδου και σταδιακής 
απομόχλευσης των όποιων μέτρων στήριξης και στο γεγονός ότι η αναστολή εκποιήσεων ενυπόθηκων 
ακινήτων είναι στοχευμένη και αφορά σε ακίνητα μικρής αξίας, άρα δεν επηρεάζεται η πιστοληπτική 
ικανότητα των τραπεζικών ιδρυμάτων.   

2. Η επιχειρηματολογία που αναπτύσσεται από την πλευρά της εκτελεστικής εξουσίας, σύμφωνα με την 
οποία με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις παραβιάζονται βασικές αρχές του Ευρωπαϊκού Δικαίου, είναι 
αβάσιμη, καθότι η ίδια η στάση της ΕΚΤ καταδεικνύει το αντίθετο.  Στην επιστολή της ΕΚΤ, ημερομηνίας 
20 Ιουλίου 2021, η οποία δεν έχει δημοσιοποιηθεί, τονίζεται ότι ο εν λόγω θεσμός αποφάσισε να μη 
διατυπώσει γνώμη, δεδομένου ότι η προτεινόμενη αναστολή είναι περιορισμένης χρονικής εκτάσεως και 
αφορά στην ουσία μία παράταση ήδη ισχύουσας νομοθετικής ρύθμισης έως την 31η Οκτωβρίου 2021, 
ενώ τονίζεται επίσης το γεγονός ότι το πεδίο εφαρμογής του ψηφισθέντος νόμου είναι περιορισμένο και 
αφορά σε συγκεκριμένα μικρής αξίας ακίνητα.   

3. Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας ουσιαστικά εργαλειοποιείται από την εκτελεστική εξουσία στην 
παρούσα φάση, καθότι η νομική της επιχειρηματολογία κατά την ψήφιση του αντίστοιχου νόμου του 
οποίου ζητείται σήμερα η παράταση και του οποίου το πεδίο εφαρμογής ήταν διευρυμένο σε σχέση με τις 
ρυθμίσεις που σκοπούνται με τον ψηφισθέντα και αναπεμφθέντα νόμο δεν είχε προβληθεί και δεν είχε 
αποτελέσει βάση συζήτησης για την εκτελεστική εξουσία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:   
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 Υπάρχουν ομιλητές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να θυμίσω ακριβώς το τι ίσχυσε στην προηγούμενη συζήτηση παρόμοιου νόμου.  Έχω την εντύπωση ότι 
πρέπει να ακολουθηθεί η ίδια διαδικασία.  Υποθέτω ότι θα ήθελαν να μιλήσουν όλα τα κόμματα, να υπάρχουν 
ομιλητές από όλα τα κόμματα.  Να υπάρχει ένας ομιλητής από κάθε κόμμα.  Να αρχίσουμε από το μικρότερο 
μέχρι το μεγαλύτερο και να ακολουθήσουμε τη διαδικασία που ακολουθούσαμε πριν, εκτός τζιαι αν εμεσολάβησε 
τίποτε άλλο που δεν το γνωρίζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  

 Ο συνάδελφος κ. Λουκαΐδης.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Θα συμφωνήσω με την εισήγηση να ξεκινήσουμε από το μικρότερο κόμμα και να πάμε στο μεγαλύτερο 
και να ολοκληρώσουμε έτσι, όπως είθισται.  Όμως, νομίζω αυτό που πρέπει να κάνουμε είναι να βάλουμε μέγιστο 
χρόνο για τα μεγαλύτερα κόμματα τζιαι ελάχιστο χρόνο για τα μικρότερα, όπως κάμνουμε, και από εκεί και πέρα, 
αν κάποιος, κάποιο κόμμα θέλει να αξιοποιήσει τον χρόνο του με δύο ομιλητές, έχει το δικαίωμα να το  κάμει, 
οπότε εισήγησή μας είναι…  Εμείς δε θέλουμε πάνω ’πού οκτώ λεπτά.  Νομίζω μαζί με τον Συναγερμό έχουμε 
μια ρύθμιση, μπορεί να σας ενημερώσουν τζιαι οι υπηρεσίες πώς κατανέμεται ο χρόνος σε τούντην περίπτωση.  
Σε λιγότερο ’πού μια ώρα, σίγουρα πολύ λιγότερο ’πού μια ώρα τελειώνουμε, οπότε αυτή είναι η εισήγησή μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Μυλωνάς.   

 Σε είδα, κύριε Θεμιστοκλέους.  

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι άσχετο με το σημερινό θέμα, αντιλαμβάνομαι και τη λογική των συναδέλφων των 
δύο μεγάλων κομμάτων να περιοριστεί καμιά φορά η φλυαρία όλων μας, αλλά για λόγους αρχής θα ήθελα να 
τονίσω ξανά ότι και οι πενήντα έξι βουλευτές θα έπρεπε να έχουμε τα ίδια δικαιώματα.   Και εκ της θέσεως της 
δικής μου και φαντάζομαι πολλών άλλων συναδέλφων, μπορεί κατά τη διάρκεια της συζήτησης κάποιος εκ των 
συναδέλφων να θέλει να ρωτήσει, να πει, να υποβάλει, να σκεφτεί και να εκφραστεί.  Δε λέω ότι σήμερα πρέπει 
να γίνει αυτό, αλλά κάποια στιγμή θα πρέπει να ληφθεί υπόψη και από τους συναδέλφους οι οποίοι θεωρούν ότι 
εκπροσωπούν τα κόμματα στις συσκέψεις των αρχηγών και των εκπροσώπων και τα λοιπά.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ωραία. 

 Ο κ. Σιζόπουλος και θα έρθω, κύριε Θεμιστοκλέους, σε εσάς. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ συμφωνώ στο να υπάρχει περιορισμός χρόνου, αλλά το θέμα έν’ τόσο σοβαρό που 
πιστεύω ότι δεν μπορεί να γίνει σε αυτή την περίπτωση διάκριση «το τάδε κόμμα μιλά τόσα λεπτά τζιαι το άλλο 
κόμμα μιλά τόσα λεπτά».  Είναι ένα θέμα πάρα πολύ σοβαρό.  Θέλετε να βάλουμε μέγιστο χρόνο οκτώ λεπτά 
για το κάθε κόμμα;  Οκτώ λεπτά για το κάθε κόμμα.  Αλλά θεωρώ ότι δεν είναι σωστό αυτή τη στιγμή να κάμω 
διάκριση για τούντο συγκεκριμένο θέμα τζιαι να πω:  «τα μεγάλα κόμματα εννά έχουν οκτώ, τα πιο μικρά εννά 
έχουν πέντε, τα άλλα πιο μικρά εννά έχουν τρία».  Λοιπόν, για κάποια σοβαρά ζητήματα νομίζω ότι μπορούμε 
να θέσουμε θέμα μέγιστου χρόνου αλλά να είναι για όλα τα κόμματα το ίδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι τώρα δεν είναι η ώρα να συζητούμε για τα λεπτά που θα μιλήσει το κάθε κόμμα.  
Νομίζω ότι το κάθε κόμμα δικαιούται να εκφράσει την άποψή του, να παραμείνουμε στους χρονικούς 
περιορισμούς που έχουν θέσει οι συναδέλφοι.  Είμαι βέβαιη ότι, αν τα τρία λεπτά ή τέσσερα λεπτά ή πέντε λεπτά 
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των μικρότερων κομμάτων γίνουν έξι ή πεντέμισι ή εξέμισι, αυτό δε θα απασχολήσει άλλο ούτε τους υπόλοιπους 
συναδέλφους αλλά ούτε και εσάς, κύριε Πρόεδρε, οπότε εισηγούμαι να μπούμε κατευθείαν στη συζήτηση του 
θέματος με τον μέγιστο χρονικό περιορισμό που έχετε θέσει, έτσι ώστε να ενημερώσουμε και την κοινή γνώμη 
για το σημαντικό θέμα που έχουμε ενώπιόν μας, που είναι η αναπομπή του νόμου, και όχι τον αριθμό των λεπτών 
ή δευτερολέπτων που θα μιλά ο καθένας.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο συνάδελφος κ. Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά θα το πω, δεν μπορώ να κατανοήσω τούτη η θεώρηση ότι μπαίνει φραγμός στον 
αριθμό ομιλητών ’πού τη μια και από την άλλη μπαίνει και φραγμός στον χρόνο που θα δοθεί στα κόμματα.  Εδώ 
είναι Βουλή!  Ούτε τάξη σχολείου είναι ούτε βασανιστήριο είναι ούτε φροντιστήριο!  Είναι η Βουλή!  Και ο κάθε 
βουλευτής από τους πενήντα έξι έχει το αναφαίρετο συνταγματικό δικαίωμα να μιλήσει για όση ώρα κρίνεται 
απαραίτητο.  Αυτό είναι το ένα.    

 Το δεύτερο.  Η σοβαρότητα των κομμάτων επί κάποιου ζητήματος εξαρτάται από τον χρόνο που θα 
παράσχει ο Πρόεδρος;  Δηλαδή κάποιο κόμμα έχει λιγότερη σοβαρότητα, άρα χρειάζεται πέντε λεπτά, κάποιο 
άλλο κόμμα πιο μεγάλο χρειάζεται περισσότερο χρόνο;  Τι είναι αυτά τα πράματα;  Συνεπώς, συμφωνώ και με 
τον κ. Λουκαΐδη που είπε ευθαρσώς ότι δεν πρέπει να μπαίνει περιορισμός στον αριθμό των ομιλητών.  Αν θα 
μπει περιορισμός, να μπει περιορισμός στον μέγιστο χρόνο που δικαιούνται τα κόμματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Δεν ήθελα να πάρω τον λόγο για δεύτερη φορά, απλώς να θυμίσω σε όλους τους καλούς συναδέλφους 
ότι σε όλα τα κοινοβούλια του κόσμου, αλλά και στο δικό μας υπάρχει πρακτική η οποία εφαρμόζεται και, αν 
κάποια στιγμή θέλετε να την αλλάξουμε, ευχαρίστως να τη συζητήσουμε.  Αυτό είναι το πρώτο που θέλω να πω.  
Το δεύτερο είναι ότι δεν έγινε καμία σύσκεψη αρχηγών.  Το τρίτο είναι ότι και εμείς είμαστε έτοιμοι εδώ πέρα, αν 
θέλετε, να μείνουμε ως το βράδυ να συζητούμε, απλώς είπα το αυτονόητο, αυτό δηλαδή που ακριβώς έχει συμβεί 
στην προηγούμενη συζήτηση ακριβώς του ίδιου θέματος.   

 Να πω όμως και κάτι άλλο.  Όλα τα υπόλοιπα κόμματα θα ψηφίσουν με ακριβώς τον ίδιο τρόπο βάσει των 
δηλώσεων που έγιναν δημόσια το τελευταίο σαρανταοκτάωρο.  Εμείς θα ψηφίσουμε διαφορετικά.  Δεν εισάγω 
το γεγονός ότι είμαστε το μεγαλύτερο κόμμα, γιατί, πέραν των άλλων, που πολύ σωστά θέτουν οι αγαπητοί 
συναδέλφοι, πρέπει να λαμβάνουμε υπόψη τζιαι τη λαϊκή κυριαρχία τζιαι την ψήφο των πολιτών και τι εθεώρησαν 
οι πολίτες, ποια δύναμη εθεώρησαν ότι θέλουν να δώσουν σε κάθε κόμμα, οπότε εν μπορώ να φανταστώ ότι ο 
δικός μας εκπρόσωπος θα αναλάβει να απαντήσει σε όλους εσάς και ο δικός μας ο εκπρόσωπος θα έχει ακριβώς 
τον ίδιο χρόνο με τους υπόλοιπους. 

 Κύριε Πρόεδρε, το κατανοείτε, είμαι σίγουρος, οπότε ας αποφασίσουμε τώρα.  Υπήρξαν νομίζω 
περιπτώσεις οι οποίες είναι καταγεγραμμένες, να μας ενημερώσει η υπηρεσία… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Τορναρίτη, είσαι απόλυτα κατανοητός.  Έχω την υπομονή να ακούσω όλες τις 
απόψεις.   

 Ο συνάδελφος κ. Κουλλά από την Αγία Τριάδα της Γιαλλούσης εζήτησε τον λόγο. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα συμφωνήσω με τον κ. Μυλωνά, ο χρόνος να είναι ανά βουλευτή και όχι ανά 
κόμμα... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 …γιατί είναι εμείς που αδικούμεθα.  Αν για παράδειγμα ένα κόμμα έχει τέσσερις βουλευτές και εμείς 
δεκαεπτά, σημαίνει έπρεπε να είχαμε τετραπλάσιο χρόνο, ενώ συνήθως λέμε «πέντε λεπτά ένα μικρό κόμμα, 
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οκτώ λεπτά το δικό μας το κόμμα» και αναγκαζόμαστε να απαντήσουμε και σε όλους.  Άρα, εμείς συμφωνούμε 
να πάμε σε χρόνο ανά βουλευτή και μετά το δικό μας κόμμα θα αποφασίσει ποιοι θα μιλήσουν και για πόσο.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προφανώς έχουμε διαφορετική αντίληψη για τη δημοκρατία, αλλά, επειδή έσιει μια 
καθιερωμένη πρακτική -νομίζω δίκαιη- η Βουλή, καθορίζει τζιαι κανόνες, για να μη γινόμαστε εδώ, εν ηξέρω, 
καφενείο με ατέρμονες συζητήσεις τζιαι, επειδή είσαστε δημοκρατικός άνθρωπος, νομίζω να ξεκινήσουμε, να 
τερματίσουμε τη συζήτηση τζιαι αποφασίστε εσείς πώς προχωρούμε.      

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Κύριε Λουκαΐδη, ευχαριστώ πολύ για την υπόδειξη, ήταν όντως πολύ εύστοχη.  Όμως, όσο θα προεδρεύω 
του σώματος θα εφαρμόσω το εξής πολύ απλό πράγμα, αυτό που καθορίζεται εκ του συντάγματος και το 
σύνταγμα λέει επιγραμματικά:  Βουλευτής εγγραφείς επί του πινακίου του προεδρεύοντος διά σοβαρό θέμα 
δύναται να αγορεύει διά εύλογο χρόνο.  Αυτό λέει το σύνταγμα.  Αν τούτο το σώμα θέλει να τροποποιήσει το 
σύνταγμα, πολύ ευχαρίστως, αλλά, όσο προεδρεύω του σώματος, θα εφαρμόζεται η διάταξη του συντάγματος 
απαρέγκλιτα και κανονικά, γι’ αυτό να δηλώσουν ποιοι είναι οι αγορητές επί του προκειμένου.   

 Ψηλώστε τα χέρια.  Η κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, ο κ. Μυλωνάς…  συγγνώμη, ο κ. Θεμιστοκλέους…  Σιγά 
σιγά, ένας ένας, να ξεκινήσω από το κέντρο και θα έρθω δεξιά και αριστερά, όπως θέλετε.  Το λοιπόν, η κ. 
Χριστιάνα, ο κ. Μυλωνάς, ο κ. Σαββίδης, από το ΕΛΑΜ…   

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, περίμενε, κυρία μου, περίμενε να δηλώσουν και μετά η διαδικασία.   

 Το λοιπόν, σημειώστε τους από το κέντρο…  Τούτο είναι πολύ ευχάριστο.   

 Το λοιπόν, ετελειώσαμε με το κέντρο, κύριε Γεωργίου;  Όχι, άστους.  Εσημειωθήκαν;   Το λοιπόν, ο κ. 
Τρυφωνίδης και…  Εσημειωθήκαν.   

 Το λοιπόν, θα πάμε στον Δημοκρατικό Συναγερμό.  Ποιοι θέλουν να αγορεύσουν;  Ο κ. Κουλλά, η 
συνάδελφος η κ. Κωνσταντίνου, δύο.  

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Η κ. Σάβια Ορφανίδου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

  Συγγνώμη, συγγνώμη… Διέλαθε την προσοχή μου, εν πειράζει, μικρό το κακό, αλλά με τη μάσκα 
δυσκολεύκουμαι να δω τις φυσιογνωμίες σας.   

 Το λοιπόν, θα πάμε στην αριστερή πλευρά.  Ο κ. Άριστος.  Σημειώστε από τους συνάδελφους του ΑΚΕΛ, 
ο κ. Λουκαΐδης, ο κ. Χριστοφίδης, ο κ. Άριστος Δαμιανού, τρεις στον αριθμό.   

 Αντιλαμβάνομαι ότι θα ξεκινήσουμε από το μικρότερο κόμμα.  Ήταν μια πρακτική, δεν καθορίζει το 
σύνταγμα από πού ξεκινούμε…  Το μικρότερο κόμμα…   

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Πρόεδρε, με συγχωρείτε, ένα ξεχωριστό ζήτημα… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη, κύριε Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ:   

 …του οποίου θα ήθελα να επιληφθεί η ολομέλεια τζιαι η προεδρία σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 
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ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Είχαμε μια έκτακτη συνεδρίαση φυσιολογικά το πρωί, για να εξετάσουμε την αναπομπή, και έχει μοιραστεί 
το σχέδιο της έκθεσης…  Ασκώντας τα δικαιώματά μας με βάση τον κανονισμό, θέλουμε να πούμε ότι αυτή η 
έκθεση δεν αντανακλά το περιεχόμενο των συζητήσεων στην επιτροπή Οικονομικών.  Αντανακλά τις θέσεις της 
κυβέρνησης και των συν αυτή, Κεντρικής Τράπεζας και άλλων, Νομικής Υπηρεσίας, αλλά απουσιάζουν 
παταγωδώς οι ουσιώδεις προβληματισμοί των κοινοβουλευτικών κομμάτων, οπότε θα παρακαλούσα μέσω σας 
να γίνει μια αποκατάσταση, διότι έχει μια αξία αυτό το πράμα, είναι έκθεση της ολομέλειας της Βουλής.  
Αντιλαμβανόμαστε ότι λόγω της πίεσης χρόνου κάποια πράματα δε θα μπορούσαν να περιληφθούν, πλην όμως 
δεν υπάρχει τίποτα επί της ουσίας των όσων είπαν τα πολιτικά κόμματα.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Επειδή έν’ σωστή η παρέμβαση του συνάδελφου του Άριστου, θα παρακαλέσω τις υπηρεσίες να προβούν 
στη διόρθωση, μέχρι να τελειώσει η συζήτηση. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας και πάλι, εμείς έχουμε την πρόθεση να αυτοπεριοριστούμε στα οκτώ λεπτά που 
έχουμε εισηγηθεί, κύριε Πρόεδρε.  Η θερμή παράκληση προς όλους και όλες είναι να τηρήσουμε αυτό για το 
οποίο έγινε εισήγηση τζιαι εν άκουσα να διαφωνήσει κάποιος… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Και εμείς το ίδιο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Ξεκινούμε από τους Οικολόγους, αντιλαμβάνομαι.   Ποιος θα ομιλήσει από τους συναδέλφους;  Ο κ. 
Παπαδούρης.   

 Κύριε Παπαδούρη. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Καλό μεσημέρι σε όλους.   

 Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

 Στη σημερινή έκτακτη συνεδρία της επιτροπής Οικονομικών έχει έρθει στην αντίληψή μας ότι υπάρχει μία 
επιστολή η οποία εστάλη από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα προς το Υπουργείο Οικονομικών της οποίας 
το περιεχόμενο προσωπικά εγώ σήμερα έχω μάθει.  Είναι άξιον απορίας γιατί για ένα τόσο σοβαρό ζήτημα να 
έχουμε μάθει οι βουλευτές οι οποίοι θα αποφασίσουμε για τη σημερινή πρόταση σήμερα το περιεχόμενο.  Το 
περιεχόμενο αυτής της πρότασης, η ουσία τουλάχιστον του περιεχομένου, είναι ότι στο τέλος της ημέρας η 
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα αναφέρει ότι δεν έχει απόλυτη γνώμη για το πώς θα χειριστούμε αυτή την 
αναστολή των πλειστηριασμών μέχρι τέλος Οκτωβρίου και το αφήνει να το χειριστούμε ως αυτόνομο κράτος.  
Επίσης, σημαντικό είναι ότι η ημερομηνία αυτής της επιστολής είναι η 20ή Ιουλίου, όμως φαίνεται ότι η αναπομπή 
από πλευράς του Προέδρου της Δημοκρατίας έχει γίνει στις 23 Ιουλίου, άρα εμμέσως πλην σαφώς πρέπει να 
υπολογίσουμε ότι ο Πρόεδρος είχε γνώση γι’ αυτή την επιστολή και το περιεχόμενο αυτής της επιστολής.  

 Τώρα ερχόμαστε στο θέμα της ίδιας της αναπομπής, η οποία αναφέρει θέματα αντισυνταγματικότητας.  
Πολύ σωστά τα αναφέρει.  Είμαι σίγουρος ότι οι έγκριτοι νομικοί, αν τον διαβάσουν, θα συμφωνήσουν ότι όντως 
ο νόμος ίσως να εμπεριέχει θέματα αντισυνταγματικότητας.   

 Όμως, φαίνεται ότι στην Κύπρο το θέμα της αντισυνταγματικότητας έχει καταντήσει να τίθεται κατά το 
δοκούν.  Οτιδήποτε «βολεύει» -σε εισαγωγικά- την κυβέρνηση θα το στείλει για θέματα αντισυνταγματικότητας, 
οτιδήποτε δε βολεύει, που ίσως και πάλι να εμπεριέχει θέματα αντισυνταγματικότητας, απλώς δε θα πει το 
παραμικρό.  Και αυτό εμείς το έχουμε βιώσει με τη νομοθεσία το 2018, βάσει της οποίας εμμέσως πλην σαφώς 
αποστερούμε από τον δανειολήπτη την έγκαιρη και αποτελεσματική προσφυγή στη δικαιοσύνη.  Το θέσαμε 
σήμερα σε εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας και η απάντηση ήταν νομοτεχνικού περιεχομένου περισσότερο 
παρά επί της ουσίας.   

 Δηλαδή όντως η νομοθεσία που έχει ψηφιστεί το 2018 δεν περιέχει θέματα αντισυνταγματικότητας, όμως 
επί της ουσίας σε κράτη άλλα, εκτός της Κύπρου, μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου τόσο οι τράπεζες όσο 
και τα δικαστήρια εργάζονται όπως πρέπει ή έχουν τις ανάλογες νομοθεσίες, για να εργαστούν όπως πρέπει -
και πιο συγκεκριμένα να βγαίνουν αποφάσεις δικαστηρίων, όταν κάποιος δανειολήπτης αμφισβητεί το ποσό 
οφειλής και να καταλήξουμε σε αυτό που λέμε «νόμιμο ποσό οφειλής», το οποίο πρέπει να προηγηθεί της 
οποιασδήποτε θεραπείας-, σε άλλες χώρες λοιπόν αυτό μπορεί να παίρνει τρεις μήνες ή έξι μήνες.  Στην Κύπρο 
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δυστυχώς η Νομική Υπηρεσία εθελοτυφλεί και αγνοεί εντελώς ότι τα δικαστήρια θα πάρουν έξι χρόνια, με 
αποτέλεσμα να φτάσουμε στο τραγικό αδιέξοδο για τους δανειολήπτες που λέει ότι, ναι, μπορείς να αποταθείς 
στο δικαστήριο, να αμφισβητήσεις το ποσό οφειλής, και ξέρουμε όλοι πολύ καλά μετά από τόσα πορίσματα 
πόσες υπερχρεώσεις υπάρχουν σε όλους τους τραπεζικούς λογαριασμούς, σε όλα τα δάνεια.  Αυτό πλέον είναι 
αδιαμφισβήτητο μέσα από όλα τα πορίσματα που έχουμε δει, που αφορούν και τον πρώην συνεργατισμό, όπως 
επίσης και όλες τις εμπορικές τράπεζες.   

 Άρα, εμμέσως πλην σαφώς προτιμούμε να εθελοτυφλούμε και να λέμε ότι έχουμε συνταγματική, σωστή 
νομοθεσία, ότι έχουμε ένα πλήρες νομικό πλαίσιο, ενώ επί της ουσίας σήμερα λέμε στον δανειολήπτη «μπορείς 
να αποταθείς στο δικαστήριο, στα έξι χρόνια ίσως να δικαιωθείς, θα σε αποζημιώσουμε», γιατί τα πιστωτικά 
ιδρύματα θεωρούνται -σε εισαγωγικά- «φερέγγυα», και απ’ εκεί και πέρα ο πλειστηριασμός μπορεί να 
ακολουθήσει τους επόμενους έξι με εννέα μήνες.  Και οπωσδήποτε αναφέρομαι σε ιδιωτικούς πλειστηριασμούς 
και ιδιωτικούς πλειστηριασμούς οι οποίοι δε θα γίνουν με τη φυσική παρουσία οποιουδήποτε, αλλά πλέον θα 
μιλούμε για ηλεκτρονικούς πλειστηριασμούς. 

 Ακούστηκε επίσης από πλευράς Κεντρικής Τράπεζας και από το Υπουργείο Οικονομικών το θέμα των 
αναδιαρθρώσεων.  Ακούστηκε το εξής ειρωνικό: «Μα, ξέρετε, αυτά τα δάνεια, για τα οποία θέλουμε να 
προχωρήσουν οι πλειστηριασμοί, είναι δάνεια των οποίων τα αιτήματα για αναδιαρθρώσεις ξεπερνούν τα δύο 
χρόνια».  Εδώ και δύο χρόνια είναι μη εξυπηρετούμενα και δεν έχουν γίνει αναδιαρθρώσεις.  Άξιον απορίας για 
τον κάθε δανειολήπτη ο οποίος αποτάθηκε στο πιστωτικό ίδρυμα εν μέσω πανδημίας, γιατί, αν μιλούμε για πριν 
από δύο χρόνια, μιλούμε για το ξεκίνημα της πανδημίας, και περιμένει εδώ και δύο χρόνια να πάρει απάντηση 
για την οποιαδήποτε πρόταση έχει να προτείνει το πιστωτικό ίδρυμα ή η εταιρεία διαχείρισης ή και ακόμα και ο 
ίδιος ο δανειολήπτης.  Δηλαδή εμμέσως πλην σαφώς αντί η Κεντρική Τράπεζα να αναλάβει τις ευθύνες και να 
δει για ποιο λόγο δε δουλεύουν οι αναδιαρθρώσεις, έρχονται και λένε «ξέρετε, να επιτρέψουμε να προχωρήσουν 
οι πλειστηριασμοί ανεξέλεγκτα, απλώς για να δώσουμε το κίνητρο να γίνονται αναδιαρθρώσεις σε πιστωτικά 
ιδρύματα», τα οποία έτσι κι αλλιώς δεν κάνουν αναδιαρθρώσεις. 

 Και σημειώστε επίσης πάλι λόγια της Κεντρικής Τράπεζας τα οποία αναφέρουν ότι άνω του 50% των 
πιστωτικών διευκολύνσεων είναι σήμερα τερματισμένο.  Άρα, για ποιες αναδιαρθρώσεις μιλούν, ειλικρινά δεν 
ξέρω.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Παπαδούρη. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Τελειώνω σε μισό λεπτάκι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Απλώς, να κλείσω λέγοντας ότι, ακόμη και στο θέμα αντιμετώπισης των μη εξυπηρετούμενων δανείων 
μέσω των όποιων κρατικών σχεδίων, έχει αναφερθεί σήμερα το Σχέδιο «Εστία», να έχουμε υπόψη ότι άτομο το 
οποίο απορρίφθηκε για το Σχέδιο «Εστία» από την 1η Αυγούστου θα είναι ευάλωτο απέναντι σε πλειστηριασμό 
πρώτης κατοικίας.  Αναφέρθηκε από πλευράς Υπουργείου Οικονομικών το θέμα της κακής τράπεζας, αφήνοντας 
να νοηθεί ότι η κακή τράπεζα λειτουργεί από αύριο.  Κάπως έτσι τέθηκε, ότι έχουμε το πλαίσιο για να 
προστατευτεί ο δανειολήπτης.  Η κακή τράπεζα φαίνεται ότι θα ξεκινήσει αρχές του 2022 και γι’ αυτό 
υποστηρίζουμε την πρόταση αυτή, για να γεφυρώσουμε τον χρόνο από τώρα μέχρι τις αρχές του 2022, για να 
μη χρειαστεί οποιοδήποτε ευάλωτο -και τονίζω τη λέξη «ευάλωτο»- και στοχευμένο βάσει αξίας κατοικίας 
νοικοκυριό να χάσει την περιουσία του και την πρώτη του κατοικία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Παπαδούρη. 

 Αν είμαι σωστός, ο επόμενος είναι ο συνάδελφος ο κ. Τρυφωνίδης. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Δίνοντας συνέχεια στη συζήτηση που έγινε πριν από δεκαπέντε μέρες, σήμερα έχουμε γίνει μάρτυρες μιας 
ανακολουθίας των θεσμών, που είμαι σίγουρος ότι και οι φίλοι του Δημοκρατικού Συναγερμού δεν πρέπει να 
δεχτούν.  Μιας ανακολουθίας των θεσμών, τόσο της Εισαγγελίας όσο και της Κεντρικής Τράπεζας. 
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 Σημειώνω επιγραμματικά:  Πριν από τρεις μήνες -περίπου το ίδιο, με πιο διευρυμένα ποσά- το νομοσχέδιο 
ήταν συνταγματικό.  Σήμερα βρέθηκαν εκατό αντισυνταγματικές ρήτρες.  Αυτή η ανακολουθία δεν πρέπει να γίνει 
δεκτή από το κοινοβούλιο.  Δηλαδή αναλόγως και α λα καρτ να είναι κάτι συνταγματικό ή όχι.   

 Σημειώνω επίσης ότι την προηγούμενη νομοθεσία, που ισχύει ως το τέλος Ιουλίου, την υπέγραψε ο 
Πρόεδρος της Δημοκρατίας, γι’ αυτό θα τον καλέσουμε στο τέλος να υπογράψει και τον νόμο που θα ψηφίσουμε. 

 Επιστολή Κεντρικής Τράπεζας.  Η ίδια η κυβέρνηση επικαλείτο την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, ότι θα 
πρέπει να αποταθούμε σε αυτή, για να μας πει τη γνώμη της.  Ναι, η επιστολή ήρθε και, παρ’ όλο που δεν την 
έχουμε, που πάλι είναι μια προσβολή προς το κοινοβούλιο, και τη ζητήσαμε και στην επιτροπή Οικονομικών, 
δυστυχώς δε μας δόθηκε.  Η επιστολή δεν παίρνει θέση και δίνει την ευκαιρία στην κυβέρνηση να ρυθμίσει το 
θέμα.  Όπως σημειώθηκε και προηγουμένως, η επιστολή ήταν πριν από την αναπομπή του νόμου.  Ακόμα ένας 
λόγος που δίνει την ευκαιρία στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να υπογράψει τον νόμο που θα ψηφίσουμε.   

 Τρίτο σημείο:  Φίλοι συνάδελφοι, επιτέλους πρέπει κυβέρνηση, Κεντρική Τράπεζα, Υπουργείο 
Οικονομικών να φέρουν το κατάλληλο πλαίσιο που να ρυθμίζει το θέμα των εκποιήσεων.  Είμαστε ανακόλουθοι 
και προς τον λαό κάθε τρεις μήνες να ψηφίζουμε.  Και μόνο από τη συζήτηση που διεξάγεται, προκαλούμε 
ανησυχία στο τραπεζικό σύστημα.  Ουαί και αλίμονο!  Επιτέλους, αυτοί οι θεσμοί πρέπει να φέρουν όσα 
ανέλαβαν και η δικαιολογία της Κεντρικής, που τέθηκε στην επιτροπή Οικονομικών, να μου επιτρέψετε, δε στέκει.   

 Εφόσον ενδιαφέρονται για την ισορροπία του τραπεζικού συστήματος, εφόσον ενδιαφέρονται για τους 
πολίτες, πρέπει επειγόντως να φέρουν αυτό το πλαίσιο το οποίο θα ψηφιστεί από τη Βουλή και θα ισχύει και θα 
έχει τις ακόλουθες προϋποθέσεις:  Πρέπει να προστατεύει αυτούς που πρέπει, είτε τους ευάλωτους είτε αυτούς 
που πραγματικά έχουν χτυπηθεί από την πανδημία. 

 Μέσα σε αυτό το πλαίσιο πρέπει να υποχρεώνει τους κακοπληρωτές, αυτούς που έχουν -και ξέρουν οι 
τράπεζες ότι έχουν- και δεν πληρώνουν.  Εμείς δε θέλουμε να προστατεύσουμε αυτούς που πληρώνουν το 
εξοχικό, αλλά την πρώτη κατοικία δεν την πληρώνουν και πολλά άλλα.  Επιτέλους, πρέπει να δίνουν κίνητρα 
στους σωστούς δανειολήπτες, είτε με χαμηλότερο επιτόκιο είτε με φοροαπαλλαγή, για να σπρώξουμε τον κόσμο 
να ξοφλά τις  υποχρεώσεις του. 

 Τέταρτο σημείο: Τα ειδικά δικαστήρια, ως έχει υποσχεθεί η κυβέρνηση, που να μπορούν να επιδικάζουν 
μέσα σε εξήντα μέρες το πολύ τις διαφορές που έχει ο δανειολήπτης με τις τράπεζες.  Διότι εδώ έγκειται το 
ζήτημα:  Πού θα αποταθούμε για τις υπερχρεώσεις;  Πού θα αποταθεί ο λαός για τις παράνομες χρεώσεις;  Μόνο 
με τα ειδικά δικαστήρια ή με το να δώσουμε εξουσίες με δεσμευτικές αποφάσεις στον Χρηματοοικονομικό 
Επίτροπο.   

 Πέμπτο σημείο:  Όλες αυτές οι διαφορές των τραπεζών με τους δανειολήπτες φαίνονται και στα σημεία 
της προσπάθειας για βιώσιμες αναδιαρθρώσεις.  Και, συνάδελφοι, υπάρχουν εκατοντάδες κόσμου που 
προσπαθούν να κάνουν αναδιάρθρωση.  Υπάρχει κόσμος που πραγματικά πηγαίνει στην τράπεζα.  Και 
ρωτήσαμε τον Κεντρικό Τραπεζίτη, τον αντιπρόσωπό του, πόσο χρόνο κάνει η τράπεζα να δώσει απάντηση, αν 
θέλετε, στις προτάσεις που κάνει ο δανειολήπτης.  Δε μας απάντησε.  Έχει περιπτώσεις ενάμιση και δύο χρόνων 
που είτε οι τράπεζες είτε η ΚΕΔΙΠΕΣ δε δίνουν απάντηση.  Και δεν μπορείς να τις επισκεφθείς!  Μόνο με email.  
Δεν μπορείς να έχεις επαφή! 

 Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και δε θα συνεχίσω άλλο… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Τρυφωνίδη. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Ναι, τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 …μας οδηγούν στο να απορρίψουμε την αναπομπή του Προέδρου και να τον καλέσουμε να υπογράψει 
τον νόμο και ταυτόχρονα να αναλάβουν πρωτοβουλία κυβέρνηση και Κεντρική Τράπεζα να φέρουν το πλαίσιο 
το οποίο θα καλύπτει όλες αυτές τις προϋποθέσεις που έχω αναφέρει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να είστε καλά.  Ευχαριστώ, κύριε Τρυφωνίδη. 

 Θα πάμε στην ΕΔΕΚ, αντιλαμβάνομαι, μετά.   
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 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Μαρίνος Σιζόπουλος. 

 Κύριε Σιζόπουλε, το βήμα είναι δικό σας. 

 Να ετοιμάζεται μετά ο συνάδελφος ο Ευσταθίου, κατά τη γράφουσα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Έχω την εντύπωση ότι όπως έχει εξελιχτεί η διαδικασία των εκποιήσεων ίσως να αποτελεί το τρίτο πιο 
σοβαρό κοινωνικό πρόβλημα που αντιμετώπισε η πατρίδα μας μετά την εισβολή του 1974, μετά το κούρεμα των 
καταθέσεων και είναι κάτι το οποίο έπρεπε από την αρχή να το προχωρήσουμε, για να δώσουμε άμεση λύση. 

 Το ερώτημα που πρέπει να απαντηθεί είναι γιατί χρειάζεται να γίνει αναβολή των εκποιήσεων.  Ο λόγος 
είναι απλός:  Γιατί δυστυχώς ο νόμος ο οποίος ψηφίστηκε από τη Βουλή το 2014, τον Σεπτέμβριο -η ΕΔΕΚ τον 
καταψήφισε- έδωσε υπερεξουσίες και υπερόπλα στους τραπεζίτες, για να μπορούν να λεηλατούν τους πολίτες.  
Τα παράθυρα τα οποία άφηκεν ο νόμος ανοικτά τα χρησιμοποιούν σε βάρος των πολιτών και οι πολίτες 
παρέμειναν απροστάτευτοι.   

 Όταν προσπαθήσαμε στη συνέχεια με το πλαίσιο αφερεγγυότητας, τον Απρίλιο του 2015, να βελτιώσουμε 
την προστασία των πολιτών -για να μην ξεχνάμε, αλλά να θυμόμαστε και να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους- 
για να ψηφίσει η ΕΔΕΚ το πλαίσιο αφερεγγυότητας, η κυβέρνηση δεσμεύτηκε να προχωρήσει σε σημαντικές 
βελτιώσεις, μεταξύ των οποίων και μια από αυτές το να μην υπάρχει δυνατότητα αλλοίωσης της ιδιωτικής 
σύμβασης που έγινε μεταξύ της τράπεζας και του δανειολήπτη αναφορικά με την αρχική αξία του ενυπόθηκου 
ακινήτου, ένα σημείο που σήμερα περιλαμβάνεται στο γιατί ο Πρόεδρος αναπέμπει τον νόμο, γιατί, λέει, 
παρεμβαίνουμε στην ελεύθερη σύμβαση του δανειολήπτη με την τράπεζα.  Εκεί γιατί επιτρέψαμε να υπάρχει 
ελεύθερη παραβίαση της συγκεκριμένης συμφωνίας, με αποτέλεσμα οι τράπεζες να μειώνουν την αξία του 
ενυπόθηκου ακινήτου σε σχέση με το πώς την είχαν οι ίδιες ορίσει αρχικά, με αποτέλεσμα τα δάνεια να γίνονται 
μη εξυπηρετούμενα τις περισσότερες φορές και να οδηγούν τους δανειολήπτες σε αδυναμία εξυπηρέτησης των 
δανείων τους; 

 Και, δεύτερον, πρόταση προστασίας των εγγυητών:  Έγινε αποδεκτή από την κυβέρνηση αυτή η πρόταση 
και μαζί με το ΔΗΚΟ προσπαθήσαμε να την ψηφίσουμε στη Βουλή.  Δεν πέρασε, δεν είχε πλειοψηφία, γιατί 
δυστυχώς ούτε το ΑΚΕΛ δεν ψήφισε, για να ενισχύσει αυτή την πρόταση, για να προστατέψουμε τους 
δανειολήπτες με το πλαίσιο αφερεγγυότητας.  Όσες φορές προσπαθήσαμε από το 2016 και μετά στην επιτροπή 
Οικονομικών της Βουλής να τεθεί το συγκεκριμένο ζήτημα, για να ψηφιστεί, συναντούσαμε πάντα την αντίδραση 
του Συνδέσμου Εμπορικών Τραπεζών, με αποτέλεσμα ποτέ να μην έρθουν στη Βουλή να συζητηθούν, για να 
ψηφιστούν, αυτά τα ζητήματα, αφήνοντας τους δανειολήπτες ουσιαστικά εντελώς ακάλυπτους. 

 Να υπενθυμίσω ότι τον Ιούλιο του 2018 από την πλευρά της η ΕΔΕΚ είχε καταθέσει συγκεκριμένη 
πρόταση για τη δυνατότητα του δανειολήπτη να προσφεύγει στη δικαιοσύνη, σε περίπτωση που είχε διαφωνίες 
όσον αφορά τις υπερχρεώσεις ή τον τρόπο χειρισμού του δανείου από την πλευρά της τράπεζας, και αυτό ήταν 
Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Καταψηφίστηκε από την πλειοψηφία της Βουλής και μάλιστα, για να μην 
παρεμβαίνουμε φυσικά και να αποτρέπουμε παράνομες εκποιήσεις οι οποίες γίνονταν -που το κάναμε σε πάρα 
πολλές περιπτώσεις- η πλειοψηφία της Βουλής ψήφισε και την ηλεκτρονική εκποίηση, ούτως ώστε να μην 
υπάρχει καμία δυνατότητα παρέμβασης, προστασίας των δανειοληπτών που άδικα η περιουσία τους 
εκποιούνταν.  Και ξέρουμε πολύ καλά ποιες περιουσίες εκποιούνταν, αυτών των δανειοληπτών που είχαν την 
τύχη ή το προνόμιο να έχουν μια σημαντικής αξίας περιουσία, αλλά δεν είχαν την οικονομική δυνατότητα να 
έχουν μια ισχυρή νομική ή άλλου είδους προστασία και αρωγή. 

 Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο και από την πλευρά της ΕΔΕΚ είχαμε ζητήσει με αφορμή την ψήφιση του 
προϋπολογισμού να προχωρήσει το θέμα της σύστασης του ειδικού τμήματος του δικαστηρίου, για να μπορούν 
οι δανειολήπτες να προσφεύγουν στο δικαστήριο και σε σύντομο χρονικό διάστημα να εκδίδεται η απόφαση, έτσι 
ώστε να υπάρχει ενδεχομένως μια διαφάνεια και μια δικαιοσύνη.  Κατατέθηκε από την πλευρά της κυβέρνησης 
η συγκεκριμένη πρόταση…  Πρέπει να πω ότι στην Επιτροπή Νομικών έγιναν πολλά και διάφορα, σε σημείο 
που να αποδυναμωθεί η πρόταση και να δοθεί το δικαίωμα και η δικαιολογία στην κυβέρνηση να την αποσύρει.   

 Και έχω ένα απλό ερώτημα:  Μία από τις προτάσεις οι οποίες προστέθηκαν στην πρόταση τη 
συγκεκριμένη για τη σύσταση του ειδικού δικαστηρίου ήταν ότι, σε περίπτωση κατά την οποία κύρια κατοικία 
εκποιηθεί, θα πρέπει πριν από την υλοποίηση της συγκεκριμένης απόφασης της εκποίησης το κράτος να βρει 
στέγη στον δανειολήπτη.  Καλά, γιατί αυτή την πρόταση δεν τη βάλαμε στο πλαίσιο αφερεγγυότητας;  Γιατί δεν 
τη βάλαμε, όταν ψηφίζαμε τον νόμο των εκποιήσεων;  Κακώς η κυβέρνηση απέσυρε τη συγκεκριμένη πρόταση.  
Όταν την επόμενη μέρα το πρωί με τη διαδικασία του κατεπείγοντος ως ΕΔΕΚ καταθέταμε τη συγκεκριμένη 
πρόταση, το αρχικό νομοσχέδιο της κυβέρνησης με δύο απλές τροπολογίες, η μία τροπολογία να ξεκαθαρίζει 
όπως συμφωνήσαμε με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας ότι μέχρι την τελική έκδοση της απόφασης του 
δικαστηρίου θα αναστέλλεται η διαδικασία της εκποίησης και η δεύτερη να αφαιρεί μια πρόνοια που 
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περιλαμβανόταν στο νομοσχέδιο της κυβέρνησης, σύμφωνα με την οποία οι δανειολήπτες έχουν δικαίωμα να 
προσφύγουν στο ειδικό τμήμα του δικαστηρίου, αυτοί που προέρχονται από τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού 
όπως αυτές καθορίζονται με διυπουργικό διάταγμα, κάτι το οποίο στερούσε την ισότητα πρόσβασης στη 
δικαιοσύνη των πολιτών…  Ποιος θα είναι ο υπουργός που θα καθορίζει ποιες είναι οι ευάλωτες ομάδες και πώς;   

 Το πρωί, όταν ξεκινούσαμε στις 22 του μήνα αυτή την ολομέλεια της Βουλής, το σύνολο της ολομέλειας 
ψήφισε ομόφωνα με πενήντα δύο βουλευτές να συζητηθεί με τη διαδικασία του κατεπείγοντος το συγκεκριμένο 
ζήτημα.  Το μεσημέρι έγινε συνεδρία της επιτροπής Νομικών, ετοιμάστηκε έκθεση και παραπέμφθηκε.  Στις 7.30 
μ.μ. όμως, όταν τέθηκε το ζήτημα, δυστυχώς ο Συναγερμός, το ΔΗΚΟ και το ΑΚΕΛ ψηφίσατε αναβολή της 
συζήτησης για τη σύσταση του ειδικού δικαστηρίου με πρόσχημα το ότι αναβάλλονται οι εκποιήσεις μέχρι την 
31η του μήνα, όπως τη διαμορφώσαμε προηγουμένως την πρόταση.   

 Άρα λοιπόν, ποιοι έχουν την ευθύνη γι’ αυτή την κατάσταση;  Είναι λοιπόν καιρός, όπως έχει ξεκαθαρίσει 
η υπόθεση, αυτή η Βουλή με τη διαδικασία του κατεπείγοντος άμεσα να ψηφίσει το ειδικό τμήμα του δικαστηρίου, 
για να προχωρήσει.  Από εκεί και πέρα, αν κάποιοι θέλουν άμεσα ή έμμεσα να στηρίζουν τους τραπεζίτες και να 
δημιουργούν προϋποθέσεις αυθαιρεσίας για όλα αυτά τα οποία γίνονται, ας αναλάβουν τις ευθύνες τους.  Και 
δεν είναι τυχαία ούτε η παράταση όπως έγινε ούτε το γεγονός ότι σήμερα αναπέμπονται.  Τα γεγονότα θα μας 
επιβεβαιώσουν τον Οκτώβρη, όταν θα δείτε τι θα γίνει πια τον Οκτώβριο. 

 Προς το παρόν δεν έχουμε κάτι άλλο να πούμε.  Εμείς θα συνεχίσουμε τη στάση μας, εμείς θα διεκδικούμε 
τη σύσταση του ειδικού τμήματος του δικαστηρίου, αλλά την ίδια στιγμή εμείς θα απέχουμε από αυτή τη 
διαδικασία, γιατί θεωρούμε ότι είναι διαδικασία η οποία δεν εξυπηρετεί τους πολίτες, είναι διαδικασία 
κωλυσιεργίας και διαδικασία που εξυπηρετεί τους τραπεζίτες -και ξεχωρίζω τους τραπεζίτες από τους 
τραπεζικούς υπαλλήλους- τους τραπεζίτες.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Σιζόπουλε.  

 Ο συνάδελφος ο Κωστής Ευσταθίου από την ΕΔΕΚ. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Πρόεδρε, θα είμαι σύντομος, γι’ αυτό θα μιλήσω από τη θέση μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Ευσταθίου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, αλλά νομίζω ότι πρέπει να πάμε στο επόμενο κόμμα τζιαι να…  Διότι εν 
γίνεται να μιλούν δκυο συνάδελφοι συνεχόμενα από ένα κόμμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θέλετε να το κάμνουμε… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ε, νομίζω έννεν λογικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, θα δώσω τον λόγο στον κ. Θεμιστοκλέους και μετά εννά επανέλθω σ’ εσάς, κύριε Ευσταθίου.  
Σωστή η παρατήρηση του συνάδελφου, του κ. Λουκαΐδη.  Είναι χιαστί.  Μετά θα πάμε στο Δημοκρατικό Κόμμα 
και να γίνεται χιαστί με άλλους συναδέλφους.  Εντάξει, έν’ καλή παρατήρηση.  Παρά το ότι δεν την προνοεί ο 
κανονισμός, την υιοθετώ, κύριε Λουκαΐδη.  Είναι πολύ σωστή.  Ευχαριστώ πολύ για τη βοήθεια. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι τράπεζες διαφήμιζαν την ακατάσχετη δανειοπαροχή, οι τράπεζες αποφάσιζαν το δάνειο, οι τράπεζες 
αποφάσιζαν το επιτόκιο, οι τράπεζες αποφάσιζαν το ύψος της υποθήκης, οι τράπεζες κερδοσκοπούσαν και από 
το επιτόκιο, οι τράπεζες είχαν θέσει πάνω από τη δυνατότητα αποπληρωμής τη δυνατότητα εξασφάλισης, οι 
τράπεζες εδώ και δεκαετίες έβαζαν συνεχώς υπερχρεώσεις και άλλες παράνομες χρεώσεις.   
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 Ποιοι ευθύνονται γι’ αυτό;  Πρώτον, ευθύνονται οι εποπτικές αρχές, το κράτος, δεύτερον, ευθύνονται οι 
ίδιες οι τράπεζες, που ’δίναν τα λεφτά, και, τρίτον, ευθύνονται φυσικά και οι δανειολήπτες, που έπαιρναν τα 
λεφτά. 

 Από το 2013 έως και σήμερα καταβάλλεται μια υπεράνθρωπη προσπάθεια τις ευθύνες του κράτους και 
των θεσμών μαζί με τις ευθύνες των τραπεζών να τις φορτώσουμε πάνω στους δανειολήπτες, επιπρόσθετα από 
τις δικές τους ευθύνες.  Αυτό γίνεται.   

 Λέει ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ότι παρεμβαίνουμε στο δικαίωμα ελεύθερων συναλλαγών.  Για να το 
δούμε λίγο τούτο:  Την εποχή, και τώρα ακόμα, που οι τράπεζες πωλούν δάνεια σε οργανισμούς που δεν είναι 
τράπεζες, είναι με την ελεύθερη συναίνεση του δανειολήπτη;  Την εποχή που εκάμναμε «κουρέματα» και 
«ξυρίσματα», ήταν με τη συναίνεση του καταθέτη;  Ερωτήθηκε κανένας δανειολήπτης κατά πόσο συναινεί αντί 
με τον συνεργατισμό να έχει σχέσεις με την Ελληνική Τράπεζα ή με την Altamira;   

 Δεν υπάρχει εκεί το δικαίωμα της ελεύθερης συναλλαγής;  Ήρθαμε -ήρθαμε ως Βουλή, εννοώ, δεν ήμουν 
βουλευτής- και μέσα σ’ ένα βράδυ μετατρέψαμε τις τράπεζες σε θηρία ανήμερα τα οποία από τότε μέχρι και 
σήμερα κατασπαράζουν κυριολεκτικά τις σάρκες της κυπριακής κοινωνίας και τη μετατρέπουν σε κοινωνία 
αστέγων, ρακένδυτων, σε κοινωνία που στο τέλος θα είναι πεινασμένη και σε μια κοινωνία απελπισμένη.  Και το 
κράτος τι είναι, η κυβέρνηση;  Ο απαθής θεατής ή εκείνος που θα έπρεπε καθηκόντως να ισορροπήσει τα 
πράγματα;  Και καλά οι αποκοπές στις οποίες προέβη η Βουλή από το 2011.  Πάμε στο άλλο επιχείρημα, ότι η 
προσωρινή αναστολή μπορεί, λέει, να γίνει μόνιμη.  Καλά, οι περικοπές από το 2011, το 2012, το 2013 -πέρασαν 
ήδη δέκα χρόνια- έγιναν μόνιμες;   

 Η άποψή μου, φίλε κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι απλή.  Όλα αυτά είναι τύποις, 
μπορεί να τα επικαλεστεί ο οποιοσδήποτε ενώπιον οποιουδήποτε, αλλά οι ευθύνες οι δικές μας απέναντι σ’ 
αυτούς που μας εξέλεξαν δεν είναι ευθύνες που μπορούμε να τις παρακάμψουμε με μεγάλη ευκολία.  Οι 
αντιπρόσωποι του λαού έχουν δύο υποχρεώσεις απέναντι στον λαό.  Η πρώτη είναι να υπερασπίζονται την 
πατρίδα τους, το κράτος τους, την πολιτεία τους και η δεύτερη να υπερασπίζονται τα συμφέροντα των πολλών, 
των χιλιάδων, της συντριπτικής πλειοψηφίας του λαού μας, αυτών που δεν έχουν και δεν αντέχουν, που δεν 
έχουν ούτε τη δυνατότητα να παν στα δικαστήρια ούτε τη δυνατότητα να πληρώνουν συμβούλους ούτε τη 
δυνατότητα να προστατέψουν την οικογένειά τους.  Αυτός είναι ο σκοπός αυτής της Βουλής. 

 Και απευθυνόμενος στον φίλο μου τον κ. Τορναρίτη, δεν είναι καθόλου κυβερνώσα η Βουλή ούτε θέλει να 
γίνει κυβερνώσα.  Κυβερνά ο Δημοκρατικός Συναγερμός.  Οι ευθύνες για τη διακυβέρνηση του τόπου είναι 
βαρύτατες και ολόκληρες δικές σας και εμείς αυτό που κάμνουμε είναι να εξισορροπούμε τις συνέπειες από τη 
διακυβέρνηση αυτή εις βάρος των πολλών. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

 Θα πάμε στον κ. Ευσταθίου.   

 Συνάδελφε, από τη θέση σας, αντιλαμβάνομαι. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

 Πρέπει να ξεκαθαρίσουμε ότι σήμερα δε συζητούμε ούτε κατάργηση ούτε τροποποίηση των νόμων του 
2014 και του 2018.  Αυτοί οι νόμοι, οι οποίοι είναι κομμένοι και ραμμένοι στα μέτρα των τραπεζών, εξακολουθούν 
να ισχύουν.  Είναι νόμοι οι οποίοι κάλλιστα μπορούν να χαρακτηριστούν είτε ληστρικοί υπέρ των τραπεζών είτε 
δρακόντειοι.  Αυτό το οποίο δεν πρέπει να ξεχνούμε είναι ότι μιλούμε για μία αναστολή αυτής της εφαρμογής του 
νόμου για μερικούς μήνες, κατά τους οποίους μήνες όμως, κατά την αναστολή, η τράπεζα -οποιαδήποτε τράπεζα 
ή οποιοδήποτε fund, ταμείο-, μπορεί κάλλιστα να πει «Ξέρεις, το σπίτι σου δεν είναι σπίτι, δεν θεωρώ ότι είναι 
σπίτι.  Το ονομάζω υποστατικό και προχωρώ στην εκποίησή του, διότι, κατά την άποψή μου, η εκτίμηση που 
έχω είναι €800.000, αν και εσύ λες ότι αξίζει μόνο €200.000».  Και, ακριβώς επειδή ο δανειολήπτης δεν μπορεί 
να πάει στα δικαστήρια να το αμφισβητήσει, είναι θεωρητικώς και πρακτικώς δυνατό να γίνει η εκποίηση.   

 Επομένως, απάντηση σ’ αυτούς τους ληστρικούς, απαράδεκτους νόμους, του 2018 ιδίως, είναι η 
τροποποίηση της νομοθεσίας.  Αυτό το οποίο έχει προτείνει η ΕΔΕΚ είναι να προταθεί και να ψηφιστεί πρόσβαση 
στα δικαστήρια για τρία θέματα:  Αμφισβήτηση ποσού οφειλής, αμφισβήτηση της υποθήκης, γιατί στην 
πλειονότητά τους οι  υποθήκες είναι παράνομες -τζιαι το ξέρουμε όλοι τζιαι προσποιούμαστε ότι δεν το 
γνωρίζουμε, ειδικά οι υποθήκες οι οποίες είχαν συσταθεί επί συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων- και βεβαίως 
αμφισβήτηση κατά πόσο η εκποίηση είναι αναγκαία, είναι δικαιολογημένη.   

 Θυμίζω εδώ ότι έχουμε οδηγίες και από την Ευρωπαϊκή Ένωση και από την Ευρωπαϊκή Κεντρική 
Τράπεζα.  Οι εκποιήσεις είναι το έσχατο μέτρο και όχι το πρώτο.  Στην Κύπρο πρώτα μιλούμε για εκποιήσεις.  
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Μετατρέπεται η διαδικασία των εκποιήσεων σε μοχλό άσκησης πίεσης εναντίον του δανειολήπτη, με αποτέλεσμα 
ούτε αναδιαρθρώσεις να γίνονται και βεβαίως να προχωρούν και να καταλήγουν οι περιουσίες του κόσμου -και 
δεν είναι μόνο η πρώτη κατοικία, είναι τζιαι το χωράφι του, είναι τζιαι το οικόπεδο που αγόρασε, είναι τζιαι η 
επαγγελματική του στέγη- στα χέρια, στα αδηφάγα σαγόνια των τραπεζιτών και ιδίως των εταιρειών εξαγοράς 
πιστωτικών υποχρεώσεων. 

 Τελειώνω με το εξής:  Αυτή η υπόθεση με την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, η οποία δήθεν δε δέχεται 
την αναστολή των εκποιήσεων, έχει αποδείξει τη γύμνια της πολιτικής της κυβέρνησης.  Η μετάθεση των ευθυνών 
-και όποτε συμφέρει ζητά η Ευρώπη τις εκποιήσεις, όποτε τη συμφέρει η Ευρώπη είναι εναντίον των αναστολών-
πρέπει να σταματήσει.  Το γεγονός ότι έχει αποκρυβεί από τη Βουλή η σημαντική αυτή πληροφορία αναφορικά 
με τη θέση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας δείχνει ακριβώς τη γύμνια αυτής της νομοθεσίας.   

 Επομένως, η μόνη απάντηση ήταν και είναι η ψήφιση της νομοθεσίας για πρόσβαση στα δικαστήρια γι’ 
αυτά τα τρία ζητήματα, γιατί, όπως συνεχίζει το πράγμα, όλες οι αγωγές των οφειλετών θα δικαστούν δέκα χρόνια 
μετά την εκποίηση των κατοικιών τους τζιαι των περιουσιών τους. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Ευσταθίου.   

 Θα πάμε στην αντιπρόεδρο του Δημοκρατικού Κόμματος, τη συνάδελφο τη Χριστιάνα την Ερωτοκρίτου… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Με συγχωρείτε;  Α, συγγνώμη, ο Σωτήρης.   

 Έχετε τον λόγο, κύριε Ιωάννου.  Συγγνώμη, αφήκαμέν σας πίσω.   

(Αστειευόμενος) 

 Είσαι μικρός τζιαι γελάσαμέν σου! 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε 

 Πριν από περίπου δύο εβδομάδες, όταν η πλειοψηφία της Βουλής ψήφιζε την αναστολή των εκποιήσεων, 
η δική μας θέση ήταν ότι η Βουλή λειτουργεί υπό καθεστώς εμπαιγμού, κοροϊδίας και ομηρίας.  Και αυτό, γιατί, 
παρά τις δεσμεύσεις στις οποίες είχε προχωρήσει η εκτελεστική εξουσία όλους αυτούς τους μήνες, δεν 
προχωρήσαμε σε καμία απολύτως περίπτωση σε έναν ολοκληρωμένο σχεδιασμό για την επίλυση αυτού του 
μεγάλου προβλήματος, των μη εξυπηρετούμενων δανείων.   

 Και η κοροϊδία αυτή έρχεται να ενταθεί ακόμη περισσότερο σήμερα, αφού αποφασίζουμε για την 
αναπομπή ενός νόμου ο οποίος λήγει την 31η Οκτωβρίου και δεν υπάρχει καμία περίπτωση μέχρι τότε να βρεθεί 
οποιαδήποτε λύση.   

 Ένας νόμος ο οποίος πριν από λίγους μήνες ήταν συνταγματικός.  Και συνεχίζει η αναπομπή και γράφει 
ότι επηρεάζει το δικαίωμα του συμβάλλεσθαι ελεύθερα.  Για χάρη της συζήτησης, να το δεχτούμε.  Επηρεάζει 
αυτό το δικαίωμα.  Αυτό το δικαίωμα όμως δεν επηρεαζόταν, όταν επιβαλλόταν στους καταθέτες το κούρεμα 
καταθέσεων;  Όταν ψήφιζε αυτή η Βουλή τους νόμους για τις εκποιήσεις που στερούσαν στους δανειολήπτες ένα 
σωρό δικαιώματα;  Εκεί αυτό το «συμβάλλεσθαι ελεύθερα» δεν επηρεαζόταν;   

 Είναι εδώ και χρόνια που ζητούμε την κατηγοριοποίηση των δανειοληπτών στους στρατηγικούς 
κακοπληρωτές -σ’ αυτούς δηλαδή οι οποίοι δεν έχουν πληρώσει ποτέ δόση- και στους ανθρώπους οι οποίοι 
πραγματικά δεν μπορούν να τις αποπληρώσουν.  Το γνωρίζουμε όλοι πάρα πολύ καλά σ’ αυτή την αίθουσα πως 
υπάρχουν δανειολήπτες οι οποίοι, λόγω του κουρέματος και όλων όσα ακολούθησαν, έχασαν ακριβώς αυτή τη 
δυνατότητα.  Και αναφέρομαι συνέχεια στο κούρεμα, γιατί ήταν κάτι το οποίο έγινε για να σωθεί η οικονομία της 
Κύπρου με θυσίες δισεκατομμυρίων, οι οποίες θυσίες όμως δεν προήλθαν από κάποιο νομισματοκοπείο, αλλά 
από τους καταθέτες της Κυπριακής Δημοκρατίας, από τους πολίτες δανειολήπτες συμπατριώτες μας.  Και αυτούς 
τους ανθρώπους ερχόμαστε εμείς σήμερα να ονομάσουμε κακοπληρωτές και να τους στριμώξουμε.   

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε γίνει πολλές φορές μάρτυρες αυτής της Βουλής να συνεδριάζει Κυριακή μεσημέρι, 
για να σώσει τις τράπεζες.  Σήμερα συνεδριάζουμε τέλος Ιουλίου, για να αποσυρθεί αυτή η πετσοκομμένη 
αναστολή των εκποιήσεων, η οποία εγκρίθηκε, για να εξυπηρετήσουμε τα ξένα funds που εξαγόρασαν τα δάνεια.  
Ελπίζουμε κάποια στιγμή πως θα έρθει η ώρα, έστω και σε κανονική περίοδο, Σεπτέμβρη, Οκτώβρη, Μάρτη, να 
συνεδριάσουμε και να σκεφτούμε επιτέλους αυτούς τους πολίτες οι οποίοι έξω απ’ αυτή την αίθουσα υποφέρουν. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Ιωάννου. 

 Τον λόγο έχει η συνάδελφος, η Χριστιάνα η Ερωτοκρίτου του Δημοκρατικού Κόμματος. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε 

 Δε θα μπω σε μία ανάλυση του νομοθετικού πλαισίου που διέπει τις εκποιήσεις, γιατί δεν είναι αυτό το 
αντικείμενο της σημερινής συνεδρίας.  Τον Ιούλιο η αντιπολίτευση διέγνωσε, ορθά κατά την άποψή μας, ότι η 
οικονομία του τόπου υποφέρει, ότι η οικονομία του τόπου περνά δύσκολα, ότι δεν υπάρχει κανένας που να μην 
έχει επηρεαστεί οικονομικά από την πανδημία.  Και τι αποφάσισε η αντιπολίτευση  

-συμπεριλαμβανομένου και του Δημοκρατικού Κόμματος- να κάμει;  Στην απουσία, βεβαίως πάντοτε, της 
οποιασδήποτε νομοθετικής ή άλλης πρωτοβουλίας από την πλευρά της κυβέρνησης, για να υποβοηθήσει τα 
θέματα των εκποιήσεων και των δανειοληπτών.  Αποφάσισε η αντιπολίτευση -συμπεριλαμβανομένου και του 
Δημοκρατικού Κόμματος- να υποβάλει πρόταση νόμου, για να επιμηκύνει τη χρονική ισχύ του νόμου που 
ψηφίσαμε τον Μάιο για την αναστολή των εκποιήσεων, ο οποίος όμως νόμος τότε προέβλεπε πολύ μεγαλύτερο 
οικονομικό εύρος και οικονομική αξία των υπό εκποίηση ακινήτων.  Και η «κακιά» αντιπολίτευση απεφάνθη -και 
το «κακιά» πάντοτε σε εισαγωγικά- ότι σωστή και υπεύθυνη θα ήταν απέναντι στον τόπο και τον λαό, εάν 
εφρόντιζε τα οικονομικά μεγέθη αυτών των ανεσταλμένων πλέον εκποιήσεων να είναι τέτοια, που να στοχεύουν 
στις πλέον ευάλωτες, τις πλέον οικονομικά αδύναμες ομάδες του πληθυσμού.   

 Όταν υπερψηφίστηκε αυτή η πρόταση νόμου, η κυβέρνηση και το Υπουργείο Οικονομικών δήλωσαν ότι 
πρόκειται για μόνιμη στην ουσία αναστολή -ένα προσωρινό μέτρο καθίσταται μόνιμο, με ένα μεγάλο εύρος 
εφαρμογής που στην ουσία καθιστά τη ρευστοποίηση εξασφαλίσεων αδύνατη.   

 Είμαστε στο παρελθόν συνηθισμένοι να ακούμε κακά μαντάτα από τους ευρωπαϊκούς θεσμούς.  Παρά 
ταύτα, με επιστολή της, με ημερομηνία 20 του Ιούλη του 2021, η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα διέγνωσε, 
εντόπισε, κατέγραψε και κοινοποίησε στο Υπουργείο Οικονομικών αυτό το οποίο το Υπουργείο Οικονομικών 
πεισματικά αρνείται να αναγνωρίσει και να αποδεχτεί ως την πραγματική αλήθεια.   

 Τι λέει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα για την πρόταση νόμου της αντιπολίτευσης;  Αναφέρει ότι ο 
σκοπός του νόμου είναι αποκλειστικά να επιμηκύνει και να μετριάσει τες επιπτώσεις της πανδημίας.  Όταν η 
αντιπολίτευση και το Δημοκρατικό Κόμμα ελέγαμε αυτά τα πράματα από αυτό εδώ το βήμα, τόσο το κυβερνών 
κόμμα όσο και η κυβέρνηση -η εκτελεστική εξουσία- θεωρούσαν ότι αυτά τα οποία εμείς ελέγαμε ήταν 
λανθασμένα και ανεδαφικά.  Σήμερα το λέει η ίδια η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.   

 Τι άλλο λέει;  Ότι σημειώνει τη στοχευμένη πρόθεση του νομοθέτη, κάτι το οποίο επίσης η κυβέρνηση 
αρνείται να αναγνωρίσει, και επίσης, λέει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, ότι η σταδιακή άρση των μέτρων 
υποστήριξης της οικονομίας πρέπει να είναι πολιτική που να εκφράζεται από τις κυβερνήσεις.  Γιατί δεν μπορείς 
σε μία οικονομία με ένα κουμπί να πατάς «on» and «off» στα μέτρα στήριξης.  Τα στοχευμένα σταδιακά μέτρα, 
λέει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, έπρεπε να είναι πολιτικές των ιδίων των κυβερνήσεων.  Αυτή ήταν και η 
πρόθεση του Δημοκρατικού Κόμματος, όταν εισηγείτο και υπερψήφιζε αυτό τον νόμο, αυτή παραμένει και η 
πρόθεσή του σήμερα.   

 Επισημαίνεται στην ίδια επιστολή από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα ότι η στοχευμένη προσέγγιση 
θα προστατεύσει την οικονομική σταθερότητα των κρατών μελών.  Άρα, η στοχευμένη προσέγγιση της 
ψηφισθείσας πρότασης νόμου, υπό αναπομπή σήμερα ενώπιόν σας, συνάδελφοι, προστατεύει την οικονομική 
σταθερότητα, καθιστά την ανάκαμψη ακόμα θετικότερη και καλύτερη για τον τόπο και τον λαό μας και ευρύτερα 
για την οικονομία.  Και πραγματικά είναι άξιο απορίας:  όταν η ίδια η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα αναγνωρίζει 
στην ουσία αυτά τα οποία οι εισηγητές της υπό αναπομπή ψηφισθείσας πρότασης νόμου στόχευαν να πετύχουν, 
γιατί δεν τα αναγνωρίζει η ίδια η κυβέρνηση;  Παρέμεινε, κύριε Πρόεδρε, η επιλογή της συνταγματικότητας.   

 Αλλά πρέπει να είμαστε ειλικρινείς και με τον κόσμο που μας ακούει και με τους εαυτούς μας, γιατί η 
πραγματικότητα, συνάδελφοι, είναι ότι, αφού απέτυχε η προσφυγή στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα προς 
υποστήριξη των ανεδαφικών θέσεων της ίδιας της κυβέρνησης, αφού απέτυχε το επιχείρημα για τη 
χρηματοπιστωτική σταθερότητα, αφού απέτυχε το επιχείρημα του κινδύνου της αρνητικής αξιολόγησης, το μόνο 
πράγμα που έμεινε είναι η αντισυνταγματικότητα.   

 Πρέπει να είμαστε ξεκάθαροι για τις προθέσεις ενός εκάστου.  Η πρόθεση του Δημοκρατικού Κόμματος 
είναι στοχευμένα, μετρημένα να προστατεύσει τους πιο ευάλωτους.  Ο στόχος της κυβέρνησης με τον υπό 
αναπομπή νόμο είναι να χρησιμοποιήσει οποιοδήποτε τελευταίο και τελικό επιχείρημά της παραμένει, για να 
αναστείλει ή να ακυρώσει την οποιαδήποτε προστασία στις ευάλωτες ομάδες.  Είναι πολιτική η επιλογή της 
κυβέρνησης να επιμένει στην αναπομπή, δεν είναι οικονομική ανάγκη της χώρας, δεν επιβάλλεται από κανέναν 
ευρωπαϊκό θεσμό, δε μας αναγκάζει κανένας ούτε μας απειλεί κανένας και πρέπει να αναπεμφθεί ο νόμος.  Είναι 
πολιτική, μοναδική δική της, επιλογή της κυβέρνησης να μην υποστηρίζει ακόμα και αυτούς τους λίγους που 
προσπαθήσαμε εμείς ως Δημοκρατικό Κόμμα μαζί με άλλες πολιτικές ομάδες να προστατεύσουμε με τον υπό 
αναπομπή νόμο.   
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 Το Δημοκρατικό Κόμμα, κύριε Πρόεδρε, δεν πρόκειται να αποδεχθεί την αναπομπή και θα την 
καταψηφίσει.  Πρέπει όμως να είμαστε ξεκάθαροι, ο καθένας από εμάς, στις προθέσεις και τις πολιτικές επιλογές 
που κάνουμε είτε ως κυβερνών κόμμα είτε ως αντιπολιτευόμενα κόμματα.  Είμαστε εδώ, για να υπηρετούμε το 
καλώς νοούμενο συμφέρον αυτού του λαού, και, εγώ λέω, όχι να λαϊκίζουμε.  Να στηρίζουμε εκεί που μπορούμε.  
Και εδώ μπορούμε να στηρίξουμε και κυβέρνηση και αντιπολίτευση μαζί, αλλά η κυβέρνηση επιλέγει να μη 
στηρίξει.  Η αντιπολίτευση, το Δημοκρατικό Κόμμα, δηλώνουμε ότι θα επιλέγει πάντοτε να στηρίζει. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο επόμενος…  Ο κ. Χριστοφίδης δεν είναι εδώ.   

 Ο κ. Άριστος Δαμιανού εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ασφαλώς, συζητούμε ένα θέμα άκρως κοινωνικό κατ’ επανάληψη, αλλά κάποια πράγματα πλέον είναι 
εντελώς ξεκάθαρα.  Τρία σύντομα σημεία, πριν μπω στην ουσία της τοποθέτησής μου.  Σήμερα στην επιτροπή 
Οικονομικών ως κοινοβουλευτική ομάδα ζητήσαμε να μας απαντήσει γραπτώς το Υπουργείο Οικονομικών, σε 
συνεννόηση με την Κεντρική Τράπεζα, για τις εταιρείες εξαγοράς πιστώσεων που δραστηριοποιούνται στην 
Κυπριακή Δημοκρατία, για επενδυτικά ταμεία γύπες που δραστηριοποιούνται στην Κυπριακή Δημοκρατία και για 
εταιρείες περιορισμένης ευθύνης που δραστηριοποιούνται στην Κυπριακή Δημοκρατία και ξεπουλούν 
καθημερινά τον εθνικό μας πλούτο μεταφέροντας δισεκατομμύρια στα χέρια τρίτων και ξένων συμφερόντων, 
πέρα και έξω από την Κύπρο, και την ίδια ώρα για το νομικό καθεστώς λειτουργίας τους στην Κυπριακή 
Δημοκρατία και αναμένουμε απάντηση.  Και το τελευταίο για το σημείο αυτό, με πλήρη αποκάλυψη των 
λεγόμενων UBOs, των τελικών πραγματικών δικαιούχων, διότι είναι πολύ έντονη η οσμή ενδεχόμενης διαπλοκής 
σε σχέση με ξένα συμφέροντα που αίφνης ανακάλυψαν την Κύπρο και ήρθαν εδώ, για να επενδύσουν…   

 Δεύτερο επί μέρους σημείο: Αυτή η Βουλή με προηγούμενη σύνθεση ομόφωνα κατέγραψε με πολύ 
συγκεκριμένο τρόπο τις ασήκωτες ευθύνες και εποπτικών αρχών και τραπεζικών ιδρυμάτων που κατέστρεψαν 
αυτή την οικονομία και καταβαράθρωσαν τα χαμηλομεσαία στρώματα σ’ αυτή την κοινωνία.  Και είναι καλά και 
εντός αιθούσης και εκτός αιθούσης να ξαναδούμε αυτό το κείμενο, γιατί έχει πολλή συλλογική σοφία όλων ημών.    

 Και το τρίτο -το λέω με λύπη μου- για αναφορές που έγιναν και σήμερα και σε προηγούμενες ολομέλειες:  
Όταν ένα κόμμα το οποίο αυτοκαθορίζεται ως αντιπολιτευόμενο ασκεί εξίσου κριτική και στην αντιπολίτευση και 
στη συμπολίτευση, ίσως ενδεχομένως να πρέπει χωροταξικά να αναθεωρήσει πώς αυτοκαθορίζεται.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η αναπομπή συνιστά πολιτική πράξη που όζει κυνισμού, ετσιθελισμού και κοινωνικής αναλγησίας.  Και, 
επειδή πολλά πράγματα πρέπει να τα αναλύουμε με όρους λογικής, ορθολογισμού, κοινής λογικής, δύο σημεία 
θα εγείρω.  Πρώτον, τον Απρίλιο σχεδόν, αν όχι ομόφωνα, υπερψηφίσαμε τρίμηνη αναστολή, που εξαντλείται 
τέλος Ιουλίου.  Σε αυτή την τρίμηνη αναστολή πρωτοστάτησε η ηγεσία του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Τα 
κριτήρια και οι παράμετροι εκείνης της αναστολής, που αναφέρθηκε κατά κόρον απ’ αυτό το βήμα από άλλους 
συναδέλφους, ήταν κατά πολύ διευρυμένα από αυτό που ψηφίσαμε με ορίζοντα τον Αύγουστο μέχρι και τον 
Οκτώβριο.   

 Πού ήταν το Υπουργείο Οικονομικών;  Πού ήταν η Νομική Υπηρεσία, που λυπούμαστε να παρατηρήσουμε 
ότι για πολλοστή φορά εργαλειοποιείται από την κυβέρνηση α λα καρτ να ανασύρουν νομικές γνωματεύσεις περί 
αντισυνταγματικότητας, να νουθετήσουν τον Συναγερμό ως κυβερνών κόμμα:  «Μα, τι πάτε να κάμετε στη Βουλή;  
Τι πάτε να υπερψηφίσετε;  Κάτι που είναι κραυγαλέα αντισυνταγματικό»;  Πού ήταν όλοι αυτοί εξαφανισμένοι;  Η 
απάντηση είναι απλή:  Δεν ήταν εξαφανισμένοι.  Τους ζητήθηκε να μην εμφανιστούν, γιατί ψηφίσαμε στα 
πρόθυρα βουλευτικών εκλογών και έπρεπε το κυβερνών κόμμα να έβγαινε αλώβητο.  Ο κυνισμός, η 
χειραγώγηση και η κοροϊδία των πολιτών!  Και βεβαίως η έσχατη κοροϊδία είναι ότι μετά από το σήμερα θα πάμε 
στο Ανώτατο με αναφορά του Προέδρου και πάει στις περιβόητες «ελληνικές καλένδες» η δυνατότητα αναστολής, 
στοχευμένης αναστολής εκποιήσεων. 

 Το δεύτερο σημείο κοινής λογικής:  Είναι άνευ αντικειμένου η προσφυγή.  Τι μας έλεγε το Υπουργείο 
Οικονομικών;  Ότι -μάλιστα δίκην εκβιασμού- θα αποταθούμε στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, για να 
γνωματεύσει, κύριοι βουλευτές της αντιπολίτευσης, διότι αυτό που πάτε να κάνετε παραβιάζει ιδρυτικές συνθήκες 
και κεκτημένο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Εν θα επαναλάβω τι τους απάντησε η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, 
τα είπε πολύ συγκεκριμένα η πρόεδρος της επιτροπής, η συνάδελφος κ. Ερωτοκρίτου.  Ένα πράγμα μόνο θα 
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πω, ότι ακόμα και εδώ συμπεριφέρθηκαν με ετσιθελισμό και αδιαφάνεια.  Η επιστολή αυτή είναι μίας εβδομάδας, 
την απέκρυψαν από το κοινοβούλιο, ήταν ενώπιόν τους πριν από την υπογραφή αναπομπής από τον κ. 
Αναστασιάδη, αλλά προφανώς κάποιοι έπρεπε εκ νέου να επιδώσουν διαπιστευτήρια στο μεγάλο τραπεζικό 
κεφάλαιο και στα μεγάλα επενδυτικά ταμεία γύπες που προσκάλεσαν στην Κυπριακή Δημοκρατία, μάλιστα 
κάποιοι πάρα πολύ κοντά στο Προεδρικό. 

 Με όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, και με την υπενθύμιση-έκκληση, πρακτικό του Σεπτεμβρίου του 2019 που 
περιλαμβάνει ρητή δήλωση και του Υπουργού Οικονομικών και του Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας ότι θα 
ερχόταν ολοκληρωμένο σχέδιο προστασίας της πρώτης κατοικίας, πρέπει η κυβέρνηση επιτέλους να αντιληφθεί 
ότι σε αυτό το δίπολο, τράπεζες-επενδυτικά ταμεία, δανειολήπτες-εγγυητές, οφείλουμε να αποκαταστήσουμε την 
ισορροπία.  Και το γεγονός ότι η κυβέρνηση μονοσήμαντα και δογματικά ψηφίζει τράπεζες και επενδυτικά ταμεία 
δε βοηθά στην αποκατάσταση αυτής της ισορροπίας.   

 Θα απορρίψουμε την αναπομπή και τον Σεπτέμβριο θα επανέλθουμε συλλογικά να διαβουλευτούμε και 
με τα άλλα κόμματα, για να επαναφέρουμε αυτή την αναγκαία ισορροπία.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Δαμιανού, για όσα εμπεριστατωμένα μας είπες. 

 Τον λόγο θα πάρει ο συνάδελφος Χρύσης Παντελίδης από το Δημοκρατικό Κόμμα και μετά να ετοιμάζεται 
από τον Δημοκρατικό Συναγερμό η συνάδελφος Σάβια Ορφανίδου και μετά ο κ. Χριστοφίδης του ΑΚΕΛ… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μισό λεπτό.  Είναι ο κ. Χρύσης, επίσης έχουμε δύο ομιλητές και έχει το ΑΚΕΛ τρεις.  Άρα, είναι ο κ. Χρύσης 
Παντελίδης, ο κ. Χριστοφίδης, η κ. Σάβια, ο κ. Λουκαΐδης και ο κ. Ονούφριος.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μα, νομίζω έχω την γραμμένη, κύριε…  Νομίζω πάω καλά. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ως τωρά επηαίννατε καλά.  Τωρά επήατε να μας τα χαλάσετε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ποιον εχάλασα;  Τι θέλετε να κάμουμε; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μετά τον κ. Χριστοφίδη είναι το ΑΚΕΛ και μετά εμείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όι, τούτος έν’ ο Χρύσης Παντελίδης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ναι, ναι, σωστό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ε, είπα να βάλω και έναν από σας.   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Σωστό, απολογούμαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Επειδή η διαφορά σας είναι μικρή -ένας βουλευτής είναι- θεώρησα σκόπιμο και πρέπον να…  Νομίζω… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Σωστό.  Να ’στε καλά.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Το λοιπόν, κύριε Χρύση, έχετε τον λόγο. 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα επιχειρήματα για την αναγκαιότητα του νόμου που έχουμε ψηφίσει και που δυστυχώς αναπέμπεται 
ισχύουν και αυτή τη στιγμή όπως ίσχυαν και όταν ψηφίζαμε τον νόμο.  Μάλιστα, αυτά τα επιχειρήματα ενισχύονται 
από την επιστολή της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, όπως εύστοχα και τεκμηριωμένα ανέφερε η πρόεδρος 
της επιτροπής Οικονομικών πριν από λίγο. 

 Εγώ θα ήθελα να σταθώ σε ένα θεσμικό πρόβλημα που αναδεικνύεται μέσα από τη σημερινή αναπομπή.  
Και, κατά την άποψή μου, το θεσμικό πρόβλημα είναι το γεγονός ότι τον Απρίλιο ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 
υπέγραψε τον νόμο τον οποίο ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας χαρακτήριζε στην επιστολή του προχθές 
«αντισυνταγματικό».  Επαναλαμβάνω, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας τον Απρίλιο υπέγραψε τον νόμο, που 
χαρακτήριζε ως αντισυνταγματικό τον Ιούλιο.  Διότι οι διατάξεις, η ουσία και το περιεχόμενο του νόμου δεν έχουν 
αλλάξει.  Μόνο οι ημερομηνίες και τα ποσά έχουν αλλάξει.  Επομένως, υπάρχουν δύο ενδεχόμενα σε αυτή την 
παραδοξότητα: Είτε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας υπογράφει με κλειστά μάτια και επιπόλαια, βιαστικά χωρίς 
οποιαδήποτε μελέτη, έναν νόμο, όταν αυτός τίθεται ενώπιόν του, παραμονές των εκλογών, είτε τον έχει ψηφίσει 
το κόμμα του, ο Δημοκρατικός Συναγερμός, είτε τώρα έχει επινοήσει, έχει εφεύρει, έχει σκεφτεί αντισυνταγματικά 
επιχειρήματα, για να τον αναπέμψει.  Και στα δύο όμως ενδεχόμενα ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, ο Πρόεδρος 
Αναστασιάδης, έχει υπονομεύσει τον θεσμό τον οποίο οφείλει να υπηρετεί.  Και αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει 
και ως πολίτες και ως Βουλή των Αντιπροσώπων να το σημειώσουμε.  Γιατί τώρα ο Πρόεδρος Αναστασιάδης θα 
κληθεί, εάν η Βουλή απορρίψει την αναπομπή, όπως εισηγείται και το κόμμα μου, να επιλέξει με ποια υπογραφή 
του θα είναι συνεπής.  Με την υπογραφή που έβαλε κάτω από τον νόμο τον Απρίλιο ή με την υπογραφή που 
έβαλε κάτω από την αναπομπή;  Και ελπίζουμε να σταθεί στην υπογραφή που έβαλε κάτω από τον νόμο και να 
δεχθεί τελικά αυτό τον νόμο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, αντιλαμβάνομαι ο κ. Χριστοφίδης είναι εντός;   

 Όχι;  Α, δε θα μιλήσει.  Να τον σβήσω δηλαδή.  

 Ευχαριστώ. 

 Κυρία Σάβια, έχετε τον λόγο. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Να πούμε ξεκάθαρα για ακόμη μια φορά ότι, όπως έχει τονιστεί από όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, 
ιδιαίτερα από την Κεντρική Τράπεζα, στα πλαίσια των συζητήσεων που έχουν γίνει εδώ και πάρα πολύ καιρό, οι 
εκποιήσεις δεν υπήρξαν ποτέ ο αυτοσκοπός κανενός.  Οι εκποιήσεις ήταν ένα εργαλείο που χρησιμοποιείτο ως 
το τελευταίο εργαλείο που θα έπρεπε να χρησιμοποιηθεί, εάν όλα τα άλλα είχαν αποτύχει, και είχαμε δώσει πάρα 
πολλά εργαλεία και ως νομοθετικό σώμα, αλλά και ως κυβέρνηση στις τράπεζες, για να μπορέσουν να 
βοηθήσουν τους δανειολήπτες.  Και αυτό διαφαίνεται και ξεκάθαρα από τα στοιχεία που έχουμε ενώπιόν μας, 
που λένε ότι τα τελευταία έξι χρόνια έχουν γίνει μόνο έξι εκποιήσεις οικιών, οι οποίες κατά μέσο όρο είχαν αξία 
γύρω στα €530.000, εάν δε λανθάνομαι, κάπου εκεί.  Συνεπώς, αυτό καταδεικνύει ότι ουδέποτε οι εκποιήσεις 
ήταν το σημαντικό εργαλείο για τις τράπεζες· είναι το τελευταίο εργαλείο που πρέπει να χρησιμοποιηθεί.   

 Θέλουμε να πούμε επίσης ότι στα πλαίσια της πανδημίας αυτή η κυβέρνηση έχει ξεπεράσει σε 
προϋπολογισμό τα €1,8 δις, για να στηρίξουμε όλα τα επίπεδα του πληθυσμού, ιδιαίτερα τον επιχειρηματικό 
κόσμο, τον βιοτικό τομέα, για να κρατήσουν τις θέσεις εργασίας τους, για να μην αυξηθεί η ανεργία, και αυτό 
φαίνεται εξάλλου και από τα στοιχεία.  Και σε αυτά τα πλαίσια είχαμε προσπαθήσει να βοηθήσουμε και τους 
δανειολήπτες.  Γι’ αυτό και είχαμε προχωρήσει σε δέκα μηνών αναστολή των δόσεων, είχαμε προχωρήσει 
σταδιακά και από πλευράς λογικής προσέγγισης από τις τράπεζες, για την αναστολή των εκποιήσεων και 
μετέπειτα και με τη δική μας στήριξη στην αναστολή των εκποιήσεων για τον τελευταίο ενάμιση χρόνο.   

 Όμως, πρέπει να τονίσουμε εδώ ότι αυτό το μέτρο ήταν εξαρχής -και θα έπρεπε να ήταν εξαρχής- 
προσωρινό, όπως ήταν προσωρινό μέτρο και για όλες τις υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Και, εν 
πάση περιπτώσει, σήμερα μας έχει πει ξεκάθαρα η Κεντρική Τράπεζα στην επιτροπή Οικονομικών ότι το 95% 
από αυτούς που είχαν προχωρήσει τους προηγούμενους δέκα μήνες από την αρχή της πανδημίας στην 
αναστολή των δόσεων πληρώνει κανονικά τις δόσεις του πλέον και το 2,5% περίπου, αν δε λανθάνομαι, έχει 
κάνει και αναδιάρθρωση.  Συνεπώς, το 97,5% αυτών που είχαν πάρει αναστολή των δόσεων προχωρεί κανονικά 
με την πληρωμή των δανείων του.  Συνεπώς, δεν είναι από εκεί που έχει δημιουργηθεί το πρόβλημα των μη 
εξυπηρετούμενων δανείων, δεν είναι λόγω της πανδημίας. 

 Όλα αυτά τα έχει δει ο οίκος αξιολόγησης «Moody’s».  Όλη αυτή την προσπάθεια που έχει γίνει από όλους, 
και από τα κόμματα της αντιπολίτευσης και από την κυβέρνηση και από τους πολίτες με θυσίες, καταγράφονται 
και επιβεβαιώνονται για ακόμη μια φορά στα πλαίσια της αναβάθμισης του τελευταίου οίκου αξιολόγησης, που 
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δε μας έχει ακόμα σε επενδυτική βαθμίδα.  Και μας έχει αναβαθμίσει ακόμη ένα στάδιο, για να φτάσουμε την 
επενδυτική βαθμίδα.  Αυτό είναι πάρα πολύ σημαντικό, γιατί περνούμε το μήνυμα ότι έχουμε μια συνετή, σωστή 
πολιτική η οποία θωρακίζει συνεχώς και κρατά θωρακισμένο το τραπεζικό μας σύστημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Ορφανίδου. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Γιατί πρέπει να…  

 Τελειώνω σε ένα λεπτό, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να σας πω γιατί το λέω.  Επειδή από τη θέση σας μιλάτε δύο λεπτά, εσείς μιλάτε τρία… 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Έχετε απόλυτο δίκαιο, τελειώνω σε ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Γιατί είναι σημαντικό να κρατήσουμε θωρακισμένο το τραπεζικό μας σύστημα;  Γιατί πάνω απ’ όλα 
θέλουμε να στηρίξουμε την οικονομία μας, το κάθε νέο ζευγάρι που θέλει να αγοράσει σπίτι, τον κάθε 
επαγγελματία που θέλει να αγοράσει την επαγγελματική του στέγη.  Θέλουμε να στηρίξουμε τους συνεπείς 
δανειολήπτες, τους καταθέτες.  Οι τράπεζές μας είναι τα χρήματα των καταθετών.  Και γι’ αυτό τον λόγο εμείς 
αυτούς επιθυμούμε με τους τρόπους που εμείς μπορούμε να στηρίξουμε και να συνεχίσουμε να στηρίζουμε.  Τα 
υπόλοιπα όσον αφορά το θέμα της απάντησης, τέλος πάντων, στην αντιπολίτευση για τη συγκεκριμένη 
αναπομπή θα τα πει ο συνάδελφος. 

 Θέλω να τελειώσω με το εξής:  Είμαστε εδώ, γιατί κατανοούμε απόλυτα την ανάγκη του κόσμου, 
κατανοούμε απόλυτα τους ευάλωτους για τους οποίους έχουμε την κοινωνική πολιτική, αλλά την ίδια ώρα 
κατανοούμε απόλυτα και αυτό τον συνεπή δανειολήπτη, αυτό τον εργαζόμενο που θέλει να πάρει δάνειο από 
την τράπεζα, αυτό τον καταθέτη που δε θέλει να δει ξανά να επανέρχονται στιγμές του 2013. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Ορφανίδου. 

 Θα μιλήσει ο κ. Χρύσανθος Σαββίδης από την Πάφο.  Θα ακολουθήσει ο κ. Μυλωνάς, μετά θα πάμε στον 
κ. Λουκαΐδη και μετά στον συνάδελφο Κουλλά. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Φίλε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Θα είμαι σύντομος. Κάποιοι ξεχνούν ότι αυτός ο λαός το 2013 πέρασε κούρεμα.  Το περνούν έτσι 
ανάλαφρα και δεν αντιλαμβάνονται το μέγεθος της ζημιάς που έγινε το 2013.  Έγινε το 2013 το κούρεμα, για να 
λύσουμε το χρηματικό μας πρόβλημα.  Δυστυχώς, δέκα χρόνια μετά το πρόβλημα συνεχίζει να υφίσταται και δεν 
αντιλαμβάνονται, ιδιαίτερα αυτοί του Δημοκρατικού Συναγερμού, ότι σε αυτό τον τόπο τη συγκεκριμένη χρονική 
στιγμή ο κόσμος δεν έχει δουλειές, δυσκολεύεται, και εμείς ως αντιπολίτευση και ως Δημοκρατικό Κόμμα 
ζητήσαμε αυτή την αναστολή των εκποιήσεων, για να δώσουμε κάποιες ανάσες.  Από την άλλη, πρέπει άπαντες 
να αντιληφθούν ότι αυτή η χρονική περίοδος μέχρι τον Οκτώβρη πρέπει να αξιοποιηθεί από την κυβέρνηση, να 
φέρει συγκεκριμένες εισηγήσεις μπροστά μας, για να λύσουμε το πρόβλημα.  Εκείνο το οποίο είναι επίσης 
τραγικό είναι το ότι ως βουλευτές και ως εκλελεγμένοι του λαού δεν έχουμε μπροστά μας, φίλε Πρόεδρε, τα 
δεδομένα. Ποια δεδομένα;  Της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, τα οποία ο συνάδελφος ο κ. Κουλλά τον 
θυμάμαι στο βήμα να επικαλείται!  Δεν ξέρω σήμερα τι θα μας πει.   

 Όσον αφορά τον Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας, τον κ. Ηροδότου, κάποιοι ξέχασαν ότι το 2018 
υποσχέθηκε να φέρει ενώπιόν μας προτάσεις για τους καλοπληρωτές.  Είναι 2021, έχει τρία χρόνια και ακόμα 
αναμένουμε από τον Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας τις συγκεκριμένες προτάσεις.   

 Γιατί η αντιπολίτευση ζήτησε αναστολή εκποιήσεων;  Γιατί η πλειοψηφία αντιλήφθηκε το πρόβλημα.  Δεν 
κατανοώ τη στάση και τη συμπεριφορά του Δημοκρατικού Συναγερμού, όταν πριν λίγους μήνες ψήφισε κάτι 
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διαφορετικό και σήμερα ζητά κάτι άλλο διαφορετικό.  Από τα λεχθέντα της προέδρου της επιτροπής Οικονομικών, 
αν και δεν έχουμε μπροστά μας την επιστολή της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, αντιλαμβάνομαι ότι δικαιώνει 
την πρόταση της αντιπολίτευσης για αναστολή εκποιήσεων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Μυλωνάς.  

 Και θα παρακαλέσω την επιστολή της Κεντρικής Τράπεζας να τη διανείμετε σε όλους τους βουλευτές, να 
ξέρουν τι ευλογία του Θεού γίνεται μες τούντον τόπο! 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Αυτό που λέτε, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ πολύ, είναι χαρακτηριστικό παράδειγμα γιατί θα έπρεπε 
όλοι οι βουλευτές -και οι πενήντα έξι, ανεξαρτήτως αν είναι εκπρόσωπος, πρόεδρος, αναπληρωτής πρόεδρος, 
αντιπρόεδρος, γραμματέας- να έχουν το δικαίωμα λόγου, γιατί αυτό θα ήταν ένα από τα αιτήματά μου.  Όπως 
επίσης και αυτά που ο κ. Δαμιανού ανέφερε… 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε συνάδελφε, αν μου επιτρέπεις, με την άδειά σου, για αποκατάσταση της τάξης δεν έχει κατατεθεί η 
επιστολή επίσημα στη Βουλή.   

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Δεν έχει κατατεθεί ούτε στην επιτροπή;  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Μυλωνά, συγγνώμη για τη διακοπή.  Συγγνώμη, μείνετε στο βήμα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Άριστε, η επιστολή αυτή ελέγχθη προφορικά και δεν την κατέθεσαν; 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Υπήρξε περιγραφή, κύριε Πρόεδρε.  Οποιαδήποτε άλλη τοποθέτηση δική μας είναι από δική μας 
ενημέρωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Καλώ τον Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας να στείλει την επιστολή στη Βουλή και να διανεμηθεί στους 
βουλευτές.  Να γίνει εντός της ημέρας.  

 Λοιπόν, κύριε Μυλωνά… 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Το πρώτο είναι αυτό, κύριε Πρόεδρε, για την επιστολή. 

 Το δεύτερο, είναι τα όσα ο κ. Δαμιανού ανέφερε από το βήμα της ολομέλειας.  Περιμένω και δεν ξέρω, αν 
έχει γίνει η ενημέρωση στην επιτροπή Οικονομικών και διαμέσου αυτής στις κοινοβουλευτικές ομάδες ή σε 
μεμονωμένους βουλευτές για τον αριθμό των δανείων που έχουν πωληθεί σε ξένα funds, ποιοι είναι πίσω από 
αυτές τις κουρτίνες, ποιοι τα αγοράζουν, ποιος είναι ο αριθμός και σε ποιες τιμές, σας παρακαλώ, έχουν πωληθεί 
από τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα και είναι νομίζω καθήκον μας, νοουμένου ότι αυτή η ανάγκη να 
προστατεύσουμε και τους καταθέτες που «δολοφονήσαμε» το ’13 με το κούρεμα, αλλά και τους ανθρώπους τους 
οποίους η έκθεση, σας παρακαλώ αγαπητοί συνάδελφοι της επιτροπής Οικονομικών αναφέρει, κύριε Πρόεδρε, 
και με εντυπωσίασε… Επί λέξη: «Είναι σημαντικό να αναφερθεί ότι η συνεχής αυτή αναστολή των εκποιήσεων, 
προστατεύει ως επί το πλείστο» ακούστε «τους στρατηγικούς κακοπληρωτές»! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χρίστο Σενέκη) 

 Το ξέρω, το ξέρω! 

 Οι κακοπληρωτές σε βάρος των καταθετών και συνεπών δανειοληπτών είναι η μία όψη του νομίσματος.  
Είναι και η άλλη, κύριε Πρόεδρε, η οποία άλλη είναι καθήκον της ολομέλειας, πέρα από τα οικονομικά, τα νομικά 
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και τα συνταγματικά…  Καλύπτεται από την ομπρέλα της πολιτικής ηθικής, την οποία πολλές φορές, δυστυχώς, 
ντραπήκαμε που δεν την είδαμε. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε συνάδελφε Γιώργο Λουκαΐδη έχετε τον λόγο εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες Δυνάμεις.  Το 
βήμα δικό σας.  Και να ετοιμάζεται ο κ. Κουλλά. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Διαβάζω αυτολεξεί, όχι δικά μου λόγια «Καιρός είναι να διορθώσουμε τα πράγματα και δεν είναι μόνο 
νομοσχέδια για τις τράπεζες».  Και το λέει όχι ο ηγέτης του ΑΚΕΛ, ο ηγέτης του ΔΗΣΥ. «Κουράστηκα τα τελευταία 
χρόνια να ψηφίζω νόμους για τις τράπεζες».  Αυτή η δήλωση έγινε αρχές Αυγούστου του 2014 από τον κ. 
Αβέρωφ Νεοφύτου.  Έχουμε σχεδόν Αύγουστο του 2021, επτά χρόνια μετά.  Πρέπει να σας αποδώσουμε τα 
εύσημα, μετά από επτά χρόνια που έγινε αυτή η δήλωση, για την τεράστια αντοχή που έχετε, διότι αντέχετε 
ακόμα να ψηφίζετε νόμους για τις τράπεζες, αλλά και για την τεράστια συνέπεια που επιδεικνύετε ευρισκόμενοι 
σταθερά και μονίμως στην υπηρεσία της τραπεζικής ασυδοσίας και της τραπεζικής αυθαιρεσίας αλλά και 
ευρύτερα στην υπηρεσία του μεγάλου κεφαλαίου και των λίγων προνομιούχων!  Είναι πρωτοφανής, μνημειώδης 
η κοινωνική αναισθησία που διακρίνει αυτή την κυβέρνηση και την παράταξη που κυβερνά τον τόπο τα τελευταία 
σχεδόν εννέα χρόνια!  Μνημειώδης, πραγματικά!  Γιατί, ναι, αυτό που συζητούμε δεν είναι η λύση του 
προβλήματος!  Του προβλήματος γύρω από το οποίο στροβιλίζεται η κυπριακή οικονομία εδώ και μια δεκαετία, 
από το ’10, από το ’11.  Είναι η ελάχιστη προστασία για κάποιους μήνες, εν μέσω πανδημίας, με τις συνέπειες 
της πανδημίας να συνεχίζονται, σε μια κατηγορία συμπολιτών μας οι οποίοι υποφέρουν ακόμη περισσότερο 
τούτη την ώρα, εξαιτίας ακριβώς αυτών των συνεπειών.  Μα, μήπως είδαμε την τάση για αύξηση της ανεργίας 
να αναστρέφεται και καταγράφεται μείωση της ανεργίας, συνάδελφοι;  Ή το αντίθετο συμβαίνει;  Είδαμε να 
αυξάνονται οι μισθοί;   Είμαστε η μόνη χώρα στην Ευρώπη, με ακόμα τρεις, που έχουμε μείωση μισθών και όχι 
αύξηση μισθών και υπάρχει και λόγος, γιατί έχουμε πληγεί περισσότερο στον τομέα του τουρισμού εμείς. Αλλά 
και η κυβέρνηση συνεχίζει προγράμματα στήριξης.  Οπόταν, γιατί δεν πρέπει να συνεχιστεί αυτή η πολιτική 
προστασίας, ελάχιστης, ώστε να μη βρεθούν και στον δρόμο, χωρίς την κύριά τους κατοικία ή την επαγγελματική 
στέγη, όσοι πλήττονται αυτή την ώρα από την πανδημία;  Μήπως δεν δώσατε πάρα πολλά για τις τράπεζες;   

 Έχουν γίνει αναφορές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Δεν πρέπει να ξεχνάμε ότι αυτός ο τόπος, αυτός ο 
λαός, αυτή η κοινωνία έχει πληρώσει δεκάδες, όχι εκατομμύρια, δεκάδες δισεκατομμύρια, για να καλύψουμε τις 
τρύπες που άφησε η τραπεζική ληστεία.  Δεν είναι μόνο τα δισεκατομμύρια του κουρέματος των καταθετών των 
κατόχων αξιογράφων.  Πρέπει να προσθέσουμε στην εξίσωση τα δισεκατομμύρια που καλέστηκαν οι 
φορολογούμενοι να πληρώσουν.  Πολλά δισεκατομμύρια!  Τα τελευταία αφορούσαν τον συνεργατισμό.  €8 δις. 
υποχρεώσεις έχουν αναλάβει οι Κύπριοι πολίτες!  Πέραν των μισών από αυτά έχουν φορτωθεί ήδη στο δημόσιο 
χρέος.  Πρέπει να υπολογίσουμε σε αυτά τα δισεκατομμύρια για να καλύψουμε τις ζημιές τις τραπεζικής ληστείας, 
τα δισεκατομμύρια που αφορούν τις μειώσεις μισθών, γιατί οι μισθωτοί καλέστηκαν πρώτοι να πληρώσουν την 
τραπεζική ληστεία!  Ενοχοποιήθηκαν οι μισθοί!  Και δεν μιλώ για τους μισθούς μόνο στο δημόσιο, α!  Τη 
μεγαλύτερη ζημιά την έχουν υποστεί μετά την τραπεζική ληστεία οι μισθωτοί στον ιδιωτικό τομέα και ήταν ακόμη 
μεγαλύτερη και δυσανάλογη η μείωση που έχουν υποστεί.   Τη ζημιά των τραπεζών την πλήρωσαν οι 
συνταξιούχοι και την πληρώνουν ακόμη, την πλήρωσε η δημόσια υγεία, την πλήρωσε η δημόσια παιδεία, οι 
πρόσφυγες και η προσφυγική πολιτική, οι ευάλωτες ομάδες, τα ΑΜΕΑ και την πληρώνουν ακόμη.  Μπορώ να 
συνεχίσω με έναν μακρύ κατάλογο, γι’ αυτό είπα στροβιλίζεται ακόμα η κυπριακή οικονομία γύρω από την 
τραπεζική κρίση και την τραπεζική ληστεία.  Και όποτε πάμε να κάνουμε το ελάχιστο, για να επαναφέρουμε την 
ισορροπία…  Ποια ισορροπία;  Να επαναφέρουμε κάποια βασικά πράγματα, όπως σε τούτη την περίπτωση μια 
ελάχιστη προστασία, είστε απέναντι και ο Πρόεδρος ξέρουμε ότι θα αναφέρει τη νομοθεσία και θα αφήσει 
απροστάτευτο τον κόσμο, όπως άφησε απροστάτευτους και όσους έχουν πληγεί από την πανδημία και τους 
προσφέραμε το ελάχιστο σε σχέση με τα ενοίκια, που ήταν η απαγόρευση των εξώσεων.  Είστε συνεπείς, είναι 
αλήθεια!  Αν υπάρχουν εξαιρέσεις και έχουν παρουσιαστεί στη στάση και στη συμπεριφορά σας, αυτές ξεκινούν, 
οι εξαιρέσεις, από τις σκοπιμότητες της στιγμής.  Ήταν οι εκλογές τον Μάιο! 

 Δε θέλω να πω περισσότερα να κουράσω το σώμα.  Θέλω να εκφράσω τη λύπη μου μόνο για το εξής:  
Νομίζω, είπεν το ο Άριστος, με έναν τρόπο το έχει αναφέρει.  Δε γίνεται να ακούμε από κόμματα της 
αντιπολίτευσης -εδώ και είναι ειλικρινής η λύπη μου- μια κριτική κατά 95% σε άλλα κόμματα της αντιπολίτευσης, 
άδικη και ατεκμηρίωτη κατά κανόνα και η μόνη αναφορά στην κυβέρνηση να είναι ότι κακώς απέσυρε η 
κυβέρνηση τον περί Δικαστηρίων.  Παρακολούθησα πολύ προσεκτικά.  Εύχομαι και ελπίζω ότι αυτή η εικόνα θα 
αλλάξει.  Δεν πρέπει με κανένα τρόπο, άθελα ή ηθελημένα, να δίνουμε σωσίβια στην εικόνα που εκπέμπει αυτή 
η κυβέρνηση. Κανένας, νομίζω, που έχει πραγματική έγνοια, ειλικρινή έγνοια, για να προστατεύσει τους 
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δανειολήπτες, δεν πρέπει να προσφέρει, επαναλαμβάνω, άθελά του ή όχι σωσίβια. Το πρόβλημά μας το μεγάλο 
είναι ότι έχουμε να κάνουμε με μια κυβέρνηση που, όπως είπα, βρίσκεται στην υπηρεσία των λίγων 
προνομιούχων, στην υπηρεσία της τραπεζικής ασυδοσίας και αυθαιρεσίας.  Και εκεί είναι που πρέπει να 
επικεντρωθούμε.  Και εμείς θα μπορούσαμε να ασκήσουμε τούτη την ώρα κριτική για την άλφα ή βήτα πράξη  ή 
ενέργεια κάποιου ή κάποιων κομμάτων της αντιπολίτευσης.  Αυτό είναι το μείζων σήμερα;  Αυτό περιμένει ο 
κόσμος να ακούσει;  Την ώρα που έχουμε να κρίνουμε κατά πόσο θα προσφέρουμε ή όχι την ελάχιστη προστασία 
για ακόμη τρεις μήνες στους δανειολήπτες;  Νομίζω πως όχι.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Λουκαΐδη.   

 Ο συνάδελφος ο Κουλλά, έχει τον λόγο. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Πράγματι έχουμε κουραστεί να προσπαθούμε να διατηρήσουμε τη χρηματοπιστωτική σταθερότητα και 
ενόσω θα υπάρχει μια συστημική, επικίνδυνη αντιπολίτευση θα κάνουμε αυτό το πράγμα, γιατί την πλήρωσαν 
άνθρωποι αθώοι και εμείς δε θέλουμε να την ξαναπληρώσει κανένας αθώος.  Ο καταθέτης δεν παίρνει λεφτά, 
δίνει, ο δανειολήπτης παίρνει και έχει και ο ίδιος κάποιου είδους ευθύνη.  Σε ό,τι αφορά την επιστολή της 
Κεντρικής Τράπεζας, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να σας πω ότι υπάρχει μια παρανόηση.  Το τι μας λέει η 
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα είναι ότι πρέπει να προστατεύσουμε τους βιώσιμους δανειολήπτες, τις βιώσιμες 
εταιρείες και ότι αυτό βραχυπρόθεσμα βοήθησε τη χρηματοπιστωτική σταθερότητα.  Εμείς έννεν τούτο που πάμε 
να κάμουμε, έν’ το ανάποδο τζιαι σωστά το ερμήνευσε το Υπουργείο Οικονομικών.  Αυτοί οι οποίοι χρωστούσαν 
είναι πέραν των δύο ετών, άρα δεν έχουν καμία σχέση με την πανδημία και, αν δεν ήταν βιώσιμοι πριν το 2019, 
δεν είναι και σήμερα.  Και προς απόδειξη τούτου να σας ενθυμίσω ότι, όταν κάναμε τη νομοθεσία για αναστολή 
των δόσεων, αυτοί που είχαν χάσει, κρίμα δηλαδή, τριάντα μέρες από το δάνειό τους, δεν ήταν να επιλέξιμοι, για 
να γίνει αναστολή των δόσεων τους και η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα είναι πιστή σε αυτή τη γραμμή.  Θα 
διαβάσω μία πρόταση:  «Για όσο διάστημα παραμένουν σε ισχύ σημαντικοί περιορισμοί της κυκλοφορίας…».  
Σήμερα υπάρχουν;  «…για σκοπό του ελέγχου της πανδημίας».  Η στήριξη της οικονομικής πολιτικής για την 
αποφυγή της πτώχευσης δυσμενώς επηρεαζομένων, αλλά βιώσιμων εταιρειών και της σημαντικής αύξησης της 
ανεργίας θα προστατεύσει τη βραχυπρόθεσμη χρηματοπιστωτική σταθερότητα.  Εμείς κάνουμε ακριβώς το 
αντίθετο.  Αναστέλλουμε τις εκποιήσεις γι’ αυτούς που χρωστούσαν και ήταν μη βιώσιμοι πριν από την πανδημία 
ακόμα και τώρα που δεν έχουμε περιοριστικά μέτρα.  Αγαπητοί συνάδελφοι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Βγαίνει κάποιος να μιλήσει.  Σας λέμε κάποιες αλήθειες.  Παρακαλώ ακούστε.  Εμείς ακούμε τόση ώρα, 
είστε έξι κόμματα, σας ακούμε κάθε φορά με υπομονή και ερχόμαστε να δώσουμε κάποιες απαντήσεις.  Το 
διάβασα.  Να το διαβάσετε προσεκτικά, να κατανοούμε πιστεύω τα ίδια πράγματα.  Άρα, είναι ακριβώς…  Και 
όντως δεν εξέφρασε γνώμη, γιατί ήταν μόνο για τρεις μήνες, αλλά μεταξύ κατεργαραίων η ειλικρίνεια.  Αν τους 
πούμε ότι ο λόγος που θέλουμε τρεις μήνες παράταση είναι για να αλλάξουμε εξ ολοκλήρου το πλαίσιο των 
εκποιήσεων -γιατί αυτό μας λέτε τόση ώρα- ε, να δούμε τι θα μας γράψουν! 

 Η Νομική Υπηρεσία μάς λέει ότι ο νόμος είναι αντισυνταγματικός.  Δε θεωρώ ότι αυτό δεν πρέπει να το 
λαμβάνουμε υπόψη, όταν τίθεται γραπτώς ή επισήμως, γιατί δεν ήταν στη συζήτηση, γιατί ήταν πρόταση νόμου.  
Η Κεντρική Τράπεζα είναι ο αρμόδιος θεσμός για τη χρηματοπιστωτική σταθερότητα.  Και αυτό δεν είναι έπεα 
πτερόεντα, είναι με βάση τη νομοθεσία.  Η Κεντρική Τράπεζα θέλει να διατηρήσει τη χρηματοπιστωτική 
σταθερότητα και κατ’ επέκταση, λέω, την οικονομική σταθερότητα, κάτι που δεν είχαμε το 2012-2013.  Και εμάς, 
θέλω να επαναλάβω, η πρώτη μας προτεραιότητα είναι οι καταθέτες.  Δε θέλουμε κανένας καταθέτης να χάσει 
ποτέ ξανά ούτε ένα σεντ.  Και μας προειδοποιεί ο καθ’ ύλην αρμόδιος θεσμός, η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου.  
Δεν το λέω εγώ. 

 Είναι και οι συνεπείς δανειολήπτες, που είναι πλειοψηφία, που επαναλαμβάνω ότι υπόκεινται σε ένα έξτρα 
κόστος, επειδή υπάρχουν μη εξυπηρετούμενα δάνεια στο σύστημα.  Και είναι βεβαίως και οι νέοι, τα νέα ζευγάρια, 
ο νέος επιχειρηματίας, οι μικρές επιχειρήσεις που θέλουν να δανειστούν και θα τους το κάνουμε ολοένα πιο 
δύσκολο να μπορούν να δημιουργήσουν ή να αναπτύξουν την επιχείρησή τους ή το σπιτικό τους.  Αυτό γίνεται.  
Με αυτά που λέω δε σημαίνει ότι δε χρειάζεται κοινωνική πολιτική, πως δεν υπάρχουν συνάνθρωποί μας που 
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χρειάζονται στήριξη.  Αλλά κοινωνική πολιτική με το κράτος να το έχει ως προμετωπίδα του και εμείς επί αυτού 
συμφωνούμε και θα πιέσουμε την κυβέρνηση να στηρίξει αυτούς τους οποίους πρέπει με συγκεκριμένα κριτήρια.  
Και ήδη, αγαπητοί συνάδελφοι, το Σχέδιο «Εστία» έχει αποδείξει πως οι μισοί που έκαμαν αίτηση είχαν άλλα 
περιουσιακά στοιχεία, είχαν υψηλά εισοδήματα, είχαν ακίνητη περιουσία.  Οι μισοί, αλλά και αυτό πρέπει να το 
έχουμε στα υπόψη μας.  Υπάρχει κι αυτός ο σχεδιασμός με την ΚΕΔΙΠΕΣ, ο οποίος θέλουμε να προχωρήσει και 
θα πιέσουμε, για να προχωρήσει το συντομότερο, για να προστατεύσουμε στοχευμένα ως κοινωνική πολιτική, 
που είναι το αντίθετο του «στοχευμένα» που εννοεί η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.  Η Ευρωπαϊκή Κεντρική 
Τράπεζα εννοεί τους «καλούς» και εμείς εννοούμε -και είναι σημαντική αυτή η διάκριση, να την κατανοήσουμε- 
αυτούς που πραγματικά δεν μπορούν να πληρώσουν τα δάνειά τους.  Αυτό είναι κοινωνική πολιτική. 

 Σχετικά με τον Περί Δικαστηρίων Νόμο, κοιτάξτε, εμείς είμαστε υπέρ, η κυβέρνηση το έφερε, αλλά όχι μια 
άλλη νομοθεσία που έκτισε η αντιπολίτευση.  Να κάνετε πρόταση νόμου, αν θέλετε, να «αλλάξετε τα φώτα» της 
νομοθεσίας, να ανατραπεί η χρηματοπιστωτική σταθερότητα, για να υπάρχει κάποιος άλλος να έχει αυτή την 
ευθύνη.  Αλλά και πάλι, μεταξύ κατεργαραίων ειλικρίνεια!  Αν πούμε σ’ αυτό τον νόμο ότι δίνουμε σε όλους το 
δικαίωμα, όχι στις ευάλωτες ομάδες, σε όλους, να παν δικαστήριο και να αμφισβητήσουν το ποσό, πέστε μου 
ποιος δε θα το κάνει;  Ποιος δανειολήπτης δε θα το κάνει, για να καθυστερήσει την εκποίηση;  Αλλά ούτως ή 
άλλως θα τεθεί νοκ-άουτ το δικαστικό σύστημα και θα πάει άλλα έξι-εφτά χρόνια.  Αυτό θα γίνει, αν δε γίνει 
μεταρρύθμιση του νομικού μας συστήματος, που όλοι θέλουμε να γίνει.  Αλλά, λέω, μεταξύ κατεργαραίων 
ειλικρίνεια!  Δε χρωστώ €500.000, χρωστώ €450.000, δικαιούμαι να πάω δικαστήριο.  Ε, θα παν όλοι.  Γι’ αυτό 
είπαμε επιλεκτικά να παν αυτοί που πρέπει να τους στηρίξουμε.  Ο νόμος του 2018, ας είμαστε ειλικρινείς, πότε 
εφαρμόστηκε;  Το ’19 τον αλλάξαμε τζιαι τον Μάρτη του ’20 υπάρχουν αναβολές εδώ και τόσο καιρό.  Ε, δεν 
εφαρμόστηκε αυτός ο δρακόντειος νόμος.  Ακόμα στην πράξη δεν έχει…  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

 Ωραία, το επικύρωσε το δικαστήριο, κύριε Λουκαΐδη.  Το λοιπόν, διαμαρτύρεστε, επειδή δε θέλετε να 
ακούγονται αυτά που λέω!  Κάθε λλίον σας ακούω να πετάγεστε στη μέση.  Ε, ακούστε επιτέλους!  Άλλο είναι οι 
τρεις μήνες και άλλο τον Απρίλιο, που είχαμε εγκλεισμό και περιοριστικά μέτρα, και άλλο είναι σήμερα, που δεν 
υπάρχει κανένας τομέας της οικονομίας που είναι κλειστός.  Ήταν ίδιες επιδημιολογικά οι συνθήκες και τα 
περιοριστικά μέτρα τον Απρίλιο με σήμερα;  Καμία σχέση! 

 Σχετικά με την πώληση δανείων, κοιτάξτε, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι κάτι που γίνεται -να το ψάξετε- 
γίνεται καθημερινά.  Δισεκατομμύρια δάνεια πωλούνται σε χρηματιστήριο με επενδυτικά ταμεία ή όπως θέλετε 
ονομάστε το.  Σε όλη την Ευρώπη, σε όλες τις Ηνωμένες Πολιτείες, σε όλες τις χώρες που έχουν αναπτυγμένο 
τραπεζικό σύστημα υπάρχει αγορά πώλησης δανείων, όχι μόνο μη εξυπηρετούμενων, αλλά και 
εξυπηρετούμενων δανείων, γιατί ανακτά η τράπεζα ρευστότητα, για να ξαναδανείσει.  Κι αυτό γίνεται καθημερινά 
σε όλες τις χώρες!  Δεν ξέρω γιατί εμείς πρέπει να δαιμονοποιήσουμε κάτι που γίνεται καθημερινά σε όλες τις 
αναπτυγμένες οικονομίες του κόσμου.  Αντίθετα, θα έλεγα ότι η πώληση δανείων βοήθησε στην αναβάθμιση της 
οικονομίας.  Να μπορούμε να δανειζόμαστε με χαμηλά επιτόκια και να στηρίζουμε την οικονομία και αυτούς που 
χρειάζονται τη στήριξή μας. 

 Τζιαι το κούρεμα…  Επικαλείστε το κούρεμα.  Μα, το κούρεμα τι ήταν;  Τα λεφτά του καταθέτη που έγιναν 
μη εξυπηρετούμενα δάνεια, που δεν μπορούσαν να ανακτηθούν.  Δεν πρέπει να τα επικαλούμαστε και τα δύο.  
Αυτό ήταν το κούρεμα.  Απότοκο του αλόγιστου δανεισμού και από πλευράς τραπεζών και από πλευράς 
δανειολήπτη και επομένως δεν μπορούσαν να ανακτηθούν και, αφού δεν μπορούσαν να ανακτηθούν, οι 
τράπεζες δεν ήταν βιώσιμες και έγινε το κούρεμα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Σε ό,τι αφορά τις υπερχρεώσεις, κοιτάξτε, κάναμε έναν καλό θεσμό, αυτόν του Χρηματοοικονομικού 
Επιτρόπου, ακριβώς για να μπορούν να προσφύγουν όλοι οι δανειολήπτες.  Αυτό τον θεσμό τον ενεργοποίησε 
η δική μας κυβέρνηση το 2014 και δικαίωσε πάρα πολλούς δανειολήπτες, αφού όντως υπήρχαν υπερχρεώσεις.  
Και θέλω να πιστεύω ότι έτσι η τράπεζα περιορίζεται, αυτοπεριορίζεται, στις υπερχρεώσεις, αφού πράγματι στα 
παλιά χρόνια οι τράπεζες ήταν εντελώς ανεξέλεγκτες.  Αυτή η Βουλή ψήφισε για παράδειγμα ένα πλαφόν 2% 
στην υπερχρέωση.  Διευρύναμε και τα όρια του Χρηματοοικονομικού Επιτρόπου, για να μπορεί να ελέγχει και 
μεγαλύτερα δάνεια ακόμα. 

 Και θέλω να πω, επειδή ο κ. Λουκαΐδης είπε και για γενικότερα ζητήματα οικονομικής και κοινωνικής 
πολιτικής, ε, πραγματικά, αν δεν κάναμε όσα κάναμε από το ’13 μέχρι το ’19, που δεν ακούγαμε το ΑΚΕΛ -και 
ευτυχώς που δεν το ακούγαμε- θα μπορούσαμε σήμερα να στηρίξουμε αυτούς που πρέπει εδώ και ενάμιση 
χρόνο σχεδόν;  Ή είναι εκεί, κύριε Λουκαΐδη, που θα πεινούσαν οι χαμηλοσυνταξιούχοι, που τους δώσαμε 
αύξηση;  Όχι εμείς.  Είναι εκεί που θα έμεναν άνεργοι εργαζόμενοι, είναι εκεί που θα υπήρχαν μειώσεις μισθών, 
είναι εκεί που ο απλός άνθρωπος πράγματι θα είχε σοβαρό πρόβλημα!  Αλλά, επειδή κάναμε αυτά που κάναμε 
από το ’13 μέχρι το ’19, επειδή ακριβώς δεν εφαρμόσαμε αυτά τα οποία εσείς θα θέλατε να εφαρμόσετε, 
μπορούμε σήμερα να στεκόμαστε ζωντανοί και να στηρίζουμε τους ανθρώπους που πρέπει!  Και θα επαναλάβω 
για άλλη μια φορά πως εκτός από κοινωνική πολιτική, που θέλουμε και εμείς και κάναμε και τη διευρύναμε όλα 
αυτά τα χρόνια, προτεραιότητά μας είναι οι καταθέτες, οι εκατοντάδες χιλιάδες καταθέτες, οι συνεπείς 
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δανειολήπτες, που και αυτοί έχουν ένα κόστος, που είναι η πλειοψηφία, καθώς και το γενικότερο όφελος της 
οικονομίας, για να μπορούν οι νέοι να δανείζονται, να δημιουργούν και να παράγουν! 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, να ευχαριστήσω την αναπληρώτρια διευθύντρια της Βουλής, την κ. Τασούλα Ιερωνυμίδου, για 
τη διόρθωση που ζήτησε ο κ. Άριστος Δαμιανού.  Έγινε στην έκθεση και έχει διανεμηθεί. 

 Κύριε Θεοπέμπτου, να σας παρακαλέσω να βοηθήσετε λίγο εδώ το προεδρείο, για να μιλήσω από το 
βήμα; 

 Α, κατέφθασε από την Κεντρική Τράπεζα και η επιστολή, για να διανεμηθεί στους συναδέλφους.  Να 
κάνετε λίγη υπομονή να φροντίσουν οι υπηρεσίες να εκτυπωθεί. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Την έχουμε δει από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε; 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Την έχουμε δει από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Α, έντζιε έχουμε τηλεόραση δαμαί.  Δαμαί θα γίνονται οι διαδικασίες κατά το πρέπον και το δέον. 

 Το λοιπόν, κύριε Θεοπέμπτου, είσαι παρών; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι, ναι, τωρά θα σας τη διανείμω. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Χαράλαμπος Θεοπέμπτου.) 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πάντως, πρέπει να ευχαριστήσω άπαντες για όσα σπουδαία ακούστηκαν σήμερα από την ολομέλεια της 
Βουλής.  Και εισηγούμαι στο σώμα το συντομότερο δυνατό να εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο το θέμα της 
οικονομίας του τόπου κι όλων αυτών των πρακτικών που εφαρμόζονται, διότι είμαι βέβαιος ότι όλοι οι βουλευτές 
είναι ακροατές και συμπάσχουν με τα δεινά της οικονομίας.  Άρα, είναι κρισιμότατο το ζήτημα ότι πρέπει να 
εγγραφεί το θέμα, να γίνουν συζητήσεις και να ακουστούν απόψεις και να ληφθούν μέτρα επιτέλους! 

 Η εντύπωση που είναι δημιουργημένη είναι η εξής:  Παρά τη μεγάλη προσπάθεια που κατέβαλε ο 
συντοπίτης μου, ο βουλευτής της συμπολιτεύσεως κ. Κουλλά, να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα, νομίζω ότι δεν 
μπορεί να ανατρέψει την τραγική πραγματικότητα και όσα ατράνταχτα επιχειρήματα ακούστηκαν σ’ αυτή την 
αίθουσα.  Και είπε έτσι πολύ εύστοχα ο συνάδελφος ο Κουλλά «μα, τα δάνεια πωλούνται στα χρηματιστήρια της 
Αμερικής, της Ευρώπης…». 

 Καλά, κύριε Κουλλά, με όλο τον σεβασμό και την αγάπη που σου έχω, ξέρεις καμιά χώρα του κόσμου που 
εμπήκαμε μέρα μεσημέρι και εκλέψαμε τις καταθέσεις του κόσμου διά του περιβόητου κουρέματος;  Αν ανατρέξεις 
από τα βάθη της ιστορίας άχρι ημερών, δε θα βρεις τέτοιο απαράδεκτο και εγκληματικό παράδειγμα!  Και να σου 
πω ένα παράδειγμα απλό:  Ένας -ξέρετε, οι τράπεζες…- επήρε δάνειο €350.000, για να κτίσει το σπίτι του.  Και 
λέει του «να σου κάμουμε δάνειο και βάλε τις καταθέσεις σου, τις €350.000, εις αντάλλαγμα».  Δηλαδή είχε 
κατάθεση €350.000, είπεν τους «εννά χρησιμοποιήσω τες €350.000 να κτίσω σπίτι» και είπαν του «όι, είντα να 
τες...  Τούτη έν’ η κατάθεσή σου.  Να βάλουμε ως αντίκρισμα το γραμμάτιό σου και να σου δώκουμεν δάνειο».  
Τέχνες των τραπεζών!  Εντάξει, καμπόσοι καλοκάγαθοι εδέχουνταν.  Ήρτεν το κούρεμα, εκουρέψαν του την 
κατάθεση που του εδανείσαν κι έμεινέν του το δάνειο.  Καλά, ξέρεις καμιά χώρα που συμβαίνουν τέτοια 
εγκληματικά…  Από μέρους ποιου;  Του κράτους! 

 Και λέω μετά λόγου γνώσεως ότι στο τέλος αυτή η διακυβέρνηση μετατράπηκε σε ατζέντη των τραπεζών.  
Κι ένας συνάδελφος είπε, πολύ προσφυώς, ότι οι τράπεζες έγιναν θηρία.  Όι μόνο θηρία, άγρια θηρία!  Και πρέπει 
η Κεντρική Τράπεζα να ’ρτει να τσιακκάρει αν τούντα ταμεία όλα λειτουργούν σύμφωνα με την κείμενη νομοθεσία, 
έστω κι αυτή την κολοβή που εκάμαμεν.  Ξέρετε κανένα κράτος που εστέρησε από τους πολίτες του την 
πρόσβαση στη δικαιοσύνη;  Κι είπε πολύ εύστοχα -και σε συγχαίρω για την ειλικρίνειά σου, κύριε Κουλλά- λέει 
«εσύραμεν τα δικαστήρια έξω, γιατί αργούν».  Καλά, αν αργούν τα δικαστήρια, αθεόφοβοι, πρέπει να τους 
αποκλείσουμε από τα δικαστήρια;  Ξέρετε καμιά ευνομούμενη χώρα που κάμνει αυτή την απαράδεκτη ενέργεια;  
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Αυτό επράξαμε εδώ!  Και είναι κραυγαλεότητες!  Και λέει, άκου, οι δικαστές τωρά, διότι ούτε το δικαστικό σύστημα 
εστάθη στο ύψος των περιστάσεων...  Δηλαδή ήταν συνταγματικό το κούρεμα;  Λέει το σύνταγμα… 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού, αν μου επιτρέπετε… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε ελέησον, ακατάχνωτα, πε μου ό,τι θέλεις! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Θεωρώ ότι είναι άκομψο, όταν ολοκληρώθηκαν οι ομιλίες, όταν το Δημοκρατικό Κόμμα είχε τους 
περισσότερους ομιλητές, επί προσωπικού να αναφέρεστε σε εμένα για τα όσα είπα, για να πείτε ακριβώς τα 
αντίθετα.  Ε, προς τι υπήρχαν άλλοι ομιλητές προηγουμένως; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Κουλλά, ευχαριστώ. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Θα χρειαστεί… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει.  Επειδή με ξέρεις αρκετά καλά, πόννα στραφώ στο προεδρείο, εννά σου δώκω τον λόγο να μιλάς, 
ώστι να βουττήσει ο ήλιος!  Εν θα αδικήσουμε κανέναν, μην ανησυχείς επί τούτου, α! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ονούφριο Κουλλά) 

 Κύριε Κουλλά, σε παρακαλώ, σε παρακαλώ πολύ, μη μου λες τέτοια επιχειρήματα, διότι… 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Αν μου δώσετε τον λόγο, δεν υπάρχει πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εδιάκοψές με, άκουσά σε και θα πάρεις τον λόγο να μιλάς, μέχρι να κράξουν οι πετεινοί!  Όι να μου λες 
εννά απαντήσω ποπάνω σου να σου γελάσω…  Γιατί;  Έν’ απού γελάσει ο καθένας; 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλλά.  Παρ’ τη θέση σου και δαμαί έν’ δημοκρατικό το σύστημα, το προνοεί το άρθρο 
του συντάγματος, θα γίνονται συζητήσεις εφ’ όλης της ύλης, για να ακούονται όλες οι απόψεις.  Η δουλειά της 
Βουλής έν’ τούτη.  Ούτε περιορισμούς δέχομαι, τουλάχιστον αν κάτσω πα στην καρέκλα.  Άρα, κόμμαν ράμμαν! 

 Το λοιπόν… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ονούφριο Κουλλά) 

 Κύριε Κουλλά, σε παρακαλώ!  Έντζιε ενοχλεί με να με διακόπτεις δηλαδή.  Τανάς μου, αν θέλεις. 

 Αυτά που συμβαίνουν στη χώρα μας είναι κραυγαλέα και απαράδεκτα.  Μια ολόκληρη κυβέρνηση έχει 
μετατραπεί σε ατζέντη των τραπεζών!  Και οι τράπεζες, σας παρακαλώ, ποια πρακτική εφαρμόζουν;  Άκου τέχνη!  
Μεταθέτουν τους υπαλλήλους κάθε μέρα, τηλεφωνάς, εν απαντά κανένας, αυτοί που ζητούν, προκηρύσσουν…  
Ας πούμε εννά κάμουν αναδιαρθρώσεις…  Έν’ πιο εύκολο να βρεις τον Πάπα της Ρώμης ή τον Μπάιντεν παρά 
να βρεις τον τραπεζίτη!  Και τους αντικαθιστούν επί καθημερινής βάσεως.  Και ηύραν καμπόσους έτσι ’πού 
τούτους των ταμείων, τους βαρβάτους, και, αν τον έβρεις να του μιλήσεις τηλεφώνα μου!  Αυτήν τη δουλειά 
κάμνουν οι τράπεζες.  Και καλώ τον κ. Ηροδότου της Κεντρικής Τραπέζης -πληρώνεται αρκετά καλά ’πού το 
κράτος- να μαζέψει τον νου του και να κατεβεί κάτω να δει είντα μ’ πού κάμνουν τούτοι οι κύριοι!  Και τούτα τα 
ταμεία όλα έχουν νομιμότητα ή έν’ ταμεία τα οποία γίνονται και πίσω έν’ οι τραπεζίτες;  Τι κάμνει η Κεντρική 
Τράπεζα; 

 Κυρία Ερωτοκρίτου, να γράψεις θέμα και να πιάσετε δουλειά!   

 Τώρα να πάμε, σας παρακαλώ... 

 Κύριε Κουλλά, άκουστο τζιαι τούτο.  Να πω το όνομά σου, με όλο τον σεβασμό.  Όταν ψηφήσαμε τον νόμο 
πριν από τις εκλογές, γιατί είχαμε εκλογές, άκου τι εκάμετε.  Είπαμε ότι η μικρομεσαία επιχείρηση που έχει δέκα 
εργαζομένους τζιαι κάμνει είσπραξη €2 εκατομ. αναστάλθηκαν τα χρέη της.  Για την πρώτη κατοικία έν’ €500.000 
και για τα αγροτεμάχια -πάεις στα Κοτσιηνοχώρκα- ένας που έσιει τριάντα σκάλες εν κάμνει €250.000 στα 
Κοτσιηνοχώρκα που δίπλα έν’ τουρισμός;  Ήταν €250.000, τις €250.000 εκάμαμέν τις €100.000, τα €2 εκατομ. 
εκάμαμέν τα €750.000 και τα αγροτεμάχια, αθεόφοβοι, εκάμετέ τα €100.000!  Καλά, ξέρεις κανένα κτήμα που έν’ 
καμιά πενηνταρκά σκάλες τζιαι κάμνει παρκάτου από €100.000;  Είντα μ’ που τούτη η λογική;  Δηλαδή και τι 
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σταθερότητα χρηματοπιστωτική εννά έχεις, άμα τους αγρότες σου, άμα τους κτηνοτρόφους σου, άμα τον απλό 
λαό τον καταστρέψεις;  Εννά μείνετε στους τραπεζίτες, εις υγειάν σου, γεια σου;  Μα, είντα μ’ πού τούτη η 
κατάσταση;   

 Το λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, τα πράματα εχάσαν τη διαδρομή τους και είναι καιρός επιτέλους τούτο το 
σώμα, το οποίο ενήργησε όπως ενήργησε τούντα τα χρόνια, να άρει τις αμαρτίες του και να μπει μπροστάρης, 
όχι για να αδικήσουμε το κράτος, όχι για να αδικήσουμε τις τράπεζες, αλλά να μπουν σε τάξη.  Και, όταν έγινε το 
κούρεμα…  Καλά, εμείς είμαστε υπεύθυνοι για τις ιδιωτικές τράπεζες;  Είσιε νόμο περί Εκκαθαρίσεως.  Μια 
τράπεζα εν πάει καλά, να παττίσει και να γίνει εκκαθάριση.  Ποιος σας εκάλεσεν εσάς να σώσετε το σύστημα;  
Καλά, εσώσαμε το σύστημα, σήμερα εσώσαμε το σύστημα και, αντί οι τραπεζίτες να συνέλθουν με όλα αυτά τα 
δισεκατομμύρια που πήραν και να συνεργαστούν με τον κόσμο, εγινήκαν οι διώκτες των πολιτών και των 
περιουσιών τους!  Μα, εν το καταλαβαίνετε δηλαδή;  Και να μου λες εννά κάμεις χρηματοπιστωτική σταθερότητα;  
Πούντην σταθερότητα;  Μα, εν σας τηλεφωνούν εσάς;  Εν ακούετε είντα μ’ πού γίνεται;  Έν’ τραπεζικό σύστημα 
που έχουμε ή ο Αλή Μπαμπά με τους σαράντα κλέφτες δαμέσα;   

(Γέλια) 

 Το λοιπόν, τούτων λεχθέντων, ευχαριστώ πολύ και, κύριοι συνάδελφοι, πριν να εγκαταλείψω το βήμα, 
θέλω να σας παρακαλέσω, τουλάχιστον όσον αφορά το Δημοκρατικό Κόμμα -έχουμε την αντιπρόεδρο δαμαί- θα 
εγγράψουμε θέμα στο Κεφάλαιο Τέταρτο και θέλω τη συνδρομή απάντων και να έρθουμε δαμαί, να πω της 
Προέδρου της Βουλής να συγκαλέσει έκτακτα τη Βουλή, και να κάτσουμε δαμαί να βρούμε τις λύσεις, όι να μου 
λέτε «εννά κάμουμε σταθεροποιητικό σύστημα»!   

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Εννά κάτσω κάτω, κύριε Κουλλά, και έλα πάνω.   

(Στο σημείο αυτό ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανέρχεται στην έδρα του.) 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε… 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Εν χρειάζεται να επανέλθω στο βήμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …με όλο τον σεβασμό… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ένας, ένας. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά, αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή μας βλέπει τζιαι ο κόσμος, εδώ πέρα υπάρχουν κανόνες, υπάρχει 
πρακτική, ακολουθήθηκε...  Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι να σου πω ότι στο τέλος...  Άρχισες καλά, αλλά 
παραβίασες αυτά που συμφωνήσαμε, γιατί είπαμε ότι υπάρχει συγκεκριμένος χρόνος, συγκεκριμένος αριθμός 
βουλευτών που θα μιλήσουν, είπαμε ότι θα ακολουθηθεί μια συγκεκριμένη σειρά.  Έχω την εντύπωση ότι το 
δευτερόλεπτο που ομιλούσες και αφ’ ης στιγμής σε αντικαθιστούσε ο κύριος Θεοπέμπτου δεν προήδρευες της 
Βουλής, άρα έπρεπε να ομιλήσεις εις τη σειρά σου τζιαι στον χρόνο που σου είχε δοθεί, πέραν του γεγονότος ότι 
οι επιθέσεις όλες στρέφονταν σε μία και μόνο πλευρά.   

 Ταπεινά λέω ότι αποδεχόμαστε την εισήγηση που κατέθεσες να εγγραφεί το θέμα στο Κεφάλαιο Τέταρτο 
της κυπριακής οικονομίας.  Όλα τούτα τα χρόνια πράγματι πέρασε από Λαιστρυγόνες και Κύκλωπες, αγαπητέ 
κύριε Πρόεδρε, και ευτυχώς που υπήρξαν κάποιοι να κρατήσουν τα μπόσικα και να μας οδηγήσουν έστω σε ένα 
απάνεμο λιμάνι.  Όμως έχω την εντύπωση ότι έχει δικαίωμα ο κ. Ονούφριος Κουλλά τουλάχιστον να απαντήσει 
σε εκείνα τα οποία έχετε πει και ήταν σε άμεση σχέση και συνάφεια με τον αγαπητό μου συνάδελφο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, ένα λεπτάκι… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Επιτρέψετέ μου, σας παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Με όλο τον σεβασμό, εν ηξέρω πόσο παραβιάστηκε τζιείνο που είπαμε ή αυτοδεσμευτήκαμε τελικά… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εν ηξέρεις;  Ξέρεις. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ξέρω.  Πόση ώρα μιλούσε ο κ. Κουλλά;  Κρατούσα ώρα.  Διπλάσιο από τον χρόνο που είχατε. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Σοβαρομιλάς τωρά; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Τζιαι απάντησε σε ό,τι νόμιζε ότι μπορούσε να απαντήσει… 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Το άθροισμά μας λιγότερο από εσάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι!   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, εισήγησή μας... 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Είχα τζιαι εγώ χρόνο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Η εισήγηση του ΑΚΕΛ… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ακούω σας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έχουμε συγκεκριμένη διαδικαστική εισήγηση, την οποία σας καλούμε να θέσετε, αν κάποιοι άλλοι θέλουν 
να μιλήσουν, σε ψηφοφορία, κατά πόσο ολοκληρώθηκε η συζήτηση.  Εμείς λέμε ότι ολοκληρώθηκε  Εάν το σώμα 
κρίνει ότι ολοκληρώθηκε, να προχωρήσουμε, να ψηφίσουμε επί της αναπομπής, διαφορετικά, αν ξαναζητηθεί ο 
λόγος, θα ζητήσουμε τζιαι εμείς τον λόγο… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …τζιαι θα ξαναξεκινήσουμε τη συζήτηση.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έσιει εκατό πράματα που είπε ο κ. Κουλλά που θέλουμε να απαντήσουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 
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ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Λουκαΐδη… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουλλά, ένα λεπτάκι, σας παρακαλώ. 

 Ο κ. Τορναρίτης… 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Αναφέρθηκε το όνομά μου δεκαπέντε φορές… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουλλά, σε παρακαλώ, ένα δευτερόλεπτο! 

 Ο κ. Κουλλά έχει το κάθε δικαίωμα να απαντήσει, διότι ανέφερα το όνομά του δεκαπέντε φορές… 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Δεκατέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι, σας παρακαλώ! 

 Και ο κ. Τορναρίτης δε χρειάζεται όμως να μου κάμει τον δικηγόρο, διότι εκ προοιμίου είπα ότι πρέπει να 
απαντήσει ο κ. Κουλλά. 

 Και να έχεις υπόψη σου, κύριε Τορναρίτη, ότι εν εκάμαμε καμιά συμφωνία!  Το σύνταγμα προνοεί και το 
είπα εξ υπαρχής, αφού ακούστηκαν δημοκρατικώ τω τρόπω όλες οι απόψεις, σας είπα τι θα εφαρμοστεί.  Έντζιε 
έκαμα κάποια αυθαιρεσία, εφάρμοσα τι προνοεί το σύνταγμα.  Αν θέλετε να τ’ αλλάξουμε τούτο νομίζω είναι η 
καρδιά της δημοκρατίας τούτο το άρθρο, το 73.7.  Aν θέλετε τούτο να το αλλάξετε, εγώ θα είμαι αντιμέτωπός 
σας.   

 Άρα, θα έχει τον λόγο ο κ. Κουλλά να μου απαντήσει και θα πάμε στην ψηφοφορία.  Αν θέλετε να μιλήσει 
και κάποιος άλλος συνάδελφος έντζιε βουρά μας κανένας.  Η ανεργία καλπάζει, πού εννά πάτε;  Έν’ καλός ο 
τόπος μας δαμαί, να συζητούμε ως αύριο δαμαί, αν θέλετε! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εγώ να απαντήσω στον κ. Κουλλά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Καλό, ευχαρίστως. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε πει -και, κύριε Λουκαΐδη- ότι ο αγαπητός συνάδελφος ο κ. Κουλλά θα απαντήσει 
στα επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σωστό, κύριε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ποια επί προσωπικού είσιε, ρε Νίκο;  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, σας παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θα ακούσετε και θα κρίνετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Τορναρίτη, σας παρακαλώ! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

 Κύριε Λουκαΐδη, μα, έντζιε έππεσε το μέλι μες στο ζάχαρη!   

 Απάντα, κύριε. 
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ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Βοηθάς. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Δε θέλω σε καμιά περίπτωση να επαναλάβω τα όσα είπαμε, τα οποία πιστεύουμε ακράδαντα και 
βασίζονται σε μια οικονομική λογική και επιστημονική προσέγγιση.  Θεωρώ ακριβώς ότι απλώς να λέμε πρακτικές 
εμπειρίες έννεν τούτο το οποίο έν’ το καλό για το μέλλον τζιαι για τα όσα λέμε εμείς μη μας αποδίδετε καμία 
σκοπιμότητα.  Η προσπάθειά μας είναι να μη ξαναγίνει ποτέ ξανά κούρεμα, το οποίο σας ενόχλησε και που 
θεωρώ πως δεν έπρεπε να γίνει και πως ίσως έπρεπε να αποδεχτούμε την πρώτη πρόταση και ότι ακριβώς δεν 
υπήρχε καθαρό μυαλό ούτε σε εκείνη τη στιγμή. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Απαντάτε επί προσωπικού, αντιλαμβάνομαι. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, προσπαθώ να απαντήσω στις σκοπιμότητες ενδεχομένως που μας αποδίδονται… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εάν έχετε λίγη υπομονή, κύριε Λουκαΐδη, εννά τελειώσει ο συνάδελφος, έν’ σύντομος πάντα. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ένα λεπτάκι, κύριε Λουκαΐδη. 

 Εγώ δεν είμαι καταθέτης, είμαι δανειολήπτης, δεν υπάρχει καμία σκοπιμότητα.  Μας ενδιαφέρει αυτό το 
πράγμα.  Δεν έχουμε κάτι το οποίο πρέπει σώνει και καλά να μας αποδίδονται σκοπιμότητες ούτε είναι τζιαι θέμα 
φιλοσοφίας.  Κατά τη δική μας άποψη το κούρεμα έπρεπε να αποφευχθεί.  Έγινε, δημιούργησε όντως 
μεγαλύτερα προβλήματα απ’ ό,τι θα δημιουργούσε διαφορετικά η οικονομική κρίση και αυξήθηκαν έτι περαιτέρω 
τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια.  Εμείς αυτό τον φαύλο κύκλο δεν τον θέλουμε.  Θέλουμε ακριβώς, όταν λέμε να 
διατηρήσουμε τη χρηματοπιστωτική σταθερότητα, που δεν το λέω εγώ δηλαδή, το λέει ο Διοικητής της Κεντρικής 
Τράπεζας, η Κεντρική Τράπεζα, ο καθ’ ύλην αρμόδιος θεσμός, εννοούμε αυτό το πράγμα, να αποφύγουμε τις 
περιπέτειες του 2013.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κατανοητό. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Λουκαΐδη, έχετε ένα δευτερόλεπτο.  Εν θέλω να σε περιορίσω, μπορεί να μιλήσεις με την ησυχία 
σου.  Θέλεις πάνω, κάτω, απ’ εκεί;  Πέστε μου.  Όι, όι όπως θέλει, εν υπάρχει πρόβλημα, δαμαί έχουμε ευχέρεια. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κύριε Κουλία, νομίζω αρέσκει σου να προεδρεύεις! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, σε παρακαλώ πολύ! 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Νομίζω αρέσκει σου να προεδρεύεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, σε παρακαλώ πολύ!  Που ’ννά  σε βάλουμε επιστάτη της Βουλής, να έρθεις εδώ να 
μας εξηγήσεις! 

(Γέλια) 
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 Σε παρακαλώ πολύ!  Τέλεια πρώτα πρέπει να ζητάς τον λόγο, όταν απευθύνεσαι στον Πρόεδρο της 
Βουλής.  Είτε σου αρέσει είτε όχι, προεδρεύω του σώματος! 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου) 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, σου αφαιρώ τον λόγο! 

 Έχεις τον λόγο, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αισθάνομαι όπως αισθανόμουν πριν, ότι η συζήτηση έχει ολοκληρωθεί.  Μπορώ να απαντήσω ένα ένα 
αυτά που επιχείρησε να δώσει ως απαντήσεις ο κ. Κουλλά στην τεκμηριωμένη κριτική που ακούστηκε απ’ όλα 
τα κόμματα της αντιπολίτευσης.  Δε θα το κάμω, να μείνω σε τούτο.  Ετέλειωσεν την ομιλία του, την τελευταία 
του παρέμβαση, λέγοντάς μας ότι η στάση μας σήμερα, η στάση τους δηλαδή, καθορίζεται από την προσπάθειά 
μας να αποφύγουμε νέο κούρεμα.  Μας λέει ο κ. Κουλλά ότι, αν δώσουμε αλλό τρεις μήνες μετά από την 
προηγούμενη περίοδο αναστολή των εκποιήσεων, οι τρεις μήνες θα διακινδυνεύσουν να πάμε σε κούρεμα.  Δέκα 
χρόνια κουρεύκουν μισθούς, κουρεύκουν συντάξεις, αυτή ήταν…  Έν’ τούτα που σας ελέαμεν προφανώς να 
κάμετε, να κουρέψετε τους μισθούς, τις συντάξεις, τις κοινωνικές παροχές, κύριε Κουλλά, τζιαι εσείς εκάμνετε το 
αντίθετο και δε μας ακούσατε!   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Μας λέει όμως ότι τόσο πετυχημένη είναι η οικονομική τους πολιτική τα τελευταία δέκα χρόνια, τόσο 
εξαιρετικά, θαυμάσια είναι που εξελίσσονται τα πράγματα στην οικονομία, τόσο έχουν καταφέρει να ενισχύσουν 
τον χρηματοπιστωτικό τομέα μετά ’πού δέκα χρόνια που πίνουν το αίμα του κόσμου, που κρέμεται ’πού μια 
κλωστή ο χρηματοπιστωτικός τομέας, που θα εξαρτηθεί νέο κούρεμα -αυτό είπε τωρά- εάν πάμε να 
παρατείνουμε ακόμα τρεις μήνες την αναστολή των εκποιήσεων για την κύρια κατοικία και τη μικρή 
επαγγελματική στέγη.  Ακούν είντα μ’ που λεν! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ακούν είντα μ’ που λεν! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πάρα πολύ.   

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, δεν είπα αυτό και απάντησα γενικότερα στην απόδοση σκοπιμότητας. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, να τελειώσει!  Τελειώνει, μη βιάζεστε!   

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Δεν είπα σε καμία περίπτωση αυτό.  Αλλά εν πάση περιπτώσει… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θα μπει σε ψηφοφορία τωρά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Αλλά μπορεί εμείς να κομπάζουμε για τη δεκαετία… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, και λίγο σεβασμό προς τους υπολοίπους… 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Εσείς μπορείτε να κομπάζετε για τη δική σας πενταετία δηλαδή; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλλά. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Συγγνώμη, και λίγος σεβασμός προς τους άλλους συναδέλφους νομίζω… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε τώρα σε ψηφοφορία. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, πόσοι τάσσονται υπέρ της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

 Συμπεριλάβετε και τον κ. Κώστα και εμάς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αποχές; 

 Να καταμετρηθούν οι αποχές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τρεις ψήφους εναντίον, έντεκα υπέρ και έξι αποχές, η αναπομπή απορρίπτεται. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

(Ώρα λήξης:  1.48 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αλαμπρίτης Πρόδρομος Πάζαρος Χαράλαμπος 

Γεωργίου Νίκος Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Κάρουλλας Γιώργος Σύκας Νίκος 

Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Μαυρίδης Μάριος Τσιρίδου Φωτεινή 

Ορφανίδου Σάβια  
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ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Μαρίνα 

Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Φακοντής Βαλεντίνος 
Κέττηρος Νίκος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κουκουμάς Γιώργος Χριστόφιας Χρίστος  
Κώστα Κώστας Χριστοφίδης Χρίστος 
Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 
Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παντελίδης Χρύσης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαββίδης Χρύσανθος 

Λεωνίδου Πανίκος Σενέκης Χρίστος 

Μυλωνάς Παύλος  

ΕΛΑΜ 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Χρίστου Χρίστος 

Ιωάννου Σωτήρης  

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Αποστόλου Ανδρέας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ευσταθίου Κωστής  

ΔΗΠΑ 

Γιακουμή Μιχάλης Τρυφωνίδης Αλέκος 
Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Παπαδούρης Σταύρος 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
 Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2021», συζήτηση (Νίκος Τορναρίτης, Γιώργος Λουκαΐδης, Παύλος 
Μυλωνάς, Μαρίνος Σιζόπουλος, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Ανδρέας Θεμιστοκλέους, Ονούφριος Κουλλά, Άριστος 
Δαμιανού, Σταύρος Παπαδούρης, Αλέκος Τρυφωνίδης, Κωστής Ευσταθίου, Σωτήρης Ιωάννου, Χρύσης 
Παντελίδης, Σάβια Ορφανίδου, Χρύσανθος Σαββίδης, Ζαχαρίας Κουλίας) και απόρριψη της αναπομπής. 
 [Στις 14 Σεπτεμβρίου 2021 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της πρώτης συνεδρίας της Πρώτης Συνόδου 
της Δωδέκατης Βουλευτικής Περιόδου: 

 Η Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της 
συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 16 Σεπτεμβρίου, στις 3.00 μ.μ., έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 
 1.  Ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2021. 

(Αρ. Φακ. 23.01.062.138-2021). 

 2.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση των 
ακόλουθων καταλόγων: 

α. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία  των 
οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την  Κλίμακα Α7 του 
κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως 
βασικό προσόν απολυτήριον σχολής μέσης παιδείας ή 
δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών και για 
την πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από 
την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των διατάξεων των περί 
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Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια 
Υπηρεσία Νόμων του 998 έως 2021. 

 (Αρ. Φακ. 15.15.002). 

  β.  Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των 
οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α8 του 
κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως 
βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν 
και για την πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση 
από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των διατάξεων των περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια 
Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2021. 

 (Αρ. Φακ. 15.15.002). 

  γ. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία για τις 
οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν πανεπιστημιακό 
δίπλωμα ή ισότιμο προσόν, των οποίων η αρχική κλίμακα 
δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α8 του κυβερνητικού 
μισθολογίου και για την πλήρωση των οποίων θα διεξάγεται 
ειδική γραπτή εξέταση από τις οικείες Συμβουλευτικές 
Επιτροπές, αλλά η αξιολόγηση για επιλογή γίνεται με βάση 
τα ίδια κριτήρια, που καθορίζονται στους περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμους του 
1998 έως 2021. 

 (Αρ. Φακ. 15.15.002). 
 

3.  Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2021. 

(Αρ. Φακ. 23.01.062.015-2021). 

 4.  Ο περί Εγγραφής Μουσικοθεραπευτών Νόμος του 2010. 

(Πρόταση νόμου των κ. Ευθύμιου Δίπλαρου και Σάβιας Ορφανίδου 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού). 

(Αρ. Φακ. 23.02.051.044-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση] 
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